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ΣΥΝΤΕΤΜΗΜΕΝΑΙ ΛΕΞΕΙΣ

Θεμ. η, θ. —θέμα
Άττ.—Αττικός
Υποθ.=Αποθετικόν
II. η παθ.=παθητίκόν
Μ. ή μεσ.—μέσον
Άπροσ.=άπρόσωπον
ρημ.=ρημα;τικά
μτγν.=μεταγενέστερον

Ποιητ.=ποιητικόν
διαΟ.—διάθεσις
Όρ.=όριστικη
Ύποτ.=! Υποτακτική
Εύκτ.=Εύκτικη
Προστ.=Προστακτική
Άπαρέμφ.=άπαρέμφατον
Μετχ.—μετοχή
Τά ονόματα των χρόνων Υπαντώσιν ή συντετμημένα είς τΥ αρχικά 

σύμφωνα ως
πρτ.=παρατατικός
μ. μ.=μέσος μέλλων
π. μ.=παθητικός μέλλώ^
πρκ—παρακείμενος

η με τα Υρχικα γράμματα ώς
ένεστ.=ένεστώς
άορ.=άόρ ιστος
ύπερσ.=ύπερσυντέλικος
μ. τετελ.=μέλλων τετελεσμένος
π. Υορ. =παθητικός αόριστος
π. Υορ. α'= » » πρώτος
π. Υορ. β’= » » δεύτερος
Οι χρόνοι των ρημάτων, οίτινες Υπαντώσι μόνον σύνθετοι μετά 

τίνος προθέσεως, σπανίως εύρίσκονται άπλοι.



A

αγγέλλω (δίδω η φέρω εϊδησιν) 0. άγγέλ^ω=άγγέλλω, πρτ. 
ηγγελλον.μ. περισπ. άγγελώ, εϊς, εί, άόρ. ήγγειλα, πρκ. άπηγγελκα 
μόνον σύνθετος, ύπερσ. άπηγγέλκειν. Παθ. καί μεσ. αγγέλλομαι, 
πρτ. ήγγελλόμην, άορ. έπηγγειλάμην, π. μ. άγγελθησομαι, π. 
άορ. ήγγέλθην, πρκ. ηγγελμαι. Ρημ. άγγελμα, άγγελτέος, έζάγ- 
γελτος, κατάγγελτος, αύτεπάγγελτος.

αγείρω (συναθροίζω, συλλέγω) θ. άγερ-,άγερ^ω, άγέρρω-άγεί- 
ρω,πρτ. ηγειρον, άορ.ήγειρα, και παθ. άγείρομαι' τό μέσον άπαντα 
άναλελυμένως αγείρω έμαντόν. Ρημ, αγορά, συναγερμός, όμή· 
γυρις.

αγνυμι (θραύω) θ. Εαγ-Ραγ-νυ- πάντοτε σύνθετον κατάγνυμι, 
άορ. κατέαζα, προστ. άζον-άτω, άπ^ρεμ. άξαι, μετχ. άζας κα1 
παρά Λυσ. κατεάζαντες, πρκ- κατέαγα με παθητ. σημασίαν=ειμαι 
συντετριμμένος, ύπερσ. κατεαγώς ήν καί τετελεσμ. μ. κατεαγώς έσο- 
μαι. Παθ. άγνυμαι, πρτ. άχρηστος, π. άορ, β' κατεάγην και 
πλέον ου.

Ρημ. άκτή, κάταγμα, άκτίς, άγμός, άγκων.
αγορεύω (ομιλώ δημοσία) έκ τού άγορά (άγείρω),πρτ.ήγόρευον, 

μελ, Άττικ. έρώ- εις, εϊ, άορ. β. είπαν, πρκ. εϊρηκα, ύπερσ. είρη 
κειν.Οί δέ άγορεύσω, ηγόρευσα, ηγόρευκα σπν καί μετγν. Παθ. αγο­
ρεύομαι, πρτ. ηγορευόμην, μ. μελ. άγορεύσομαι καί παρά Ξεν. μί 
παθ. σημασ., π. μελ. ρηθήσομαι, π. άορ. έρρηθην καί προσηγορεύ- 
θην, πρκ. εϊρημαι, ύπερσ. εϊρήμην.

Σύνθ. άπαγορεύω=(άποκάμνω) άμετ., πρκ. άπεϊρηκκ (έ/ω άπο- 
κάμει' προαγορεύω(=(προκηρύττω), άορ. β'. προειπον.

Ρημ. αητός καί ρητέος, ρήτωρ, πρόσρησις. προσαγορευτέος.
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αγχω (πνίγω τινά διά βρόχου) θ. άγχ-.Π. καί Μεσ. άγχομαι, 
πρτ. άπηγχόμην, άορ. άπηγξάμην. Ρημ. άγχόνη, αγχος άγχι.

αγω (οδηγώ, φέρνω έπί έμψυχων) πρτ. ήγον, μελ. άξω, άορ. 
β. ηγαγον μέ άττ. άναδιπλ., πρκ. ήχα καί μτγν. άγήοχα, ύπερσ. 
ήχειν. Π. καί Μεσ. άγομαι, πρτ. ήγόμην, π. μελ. άχθήσομαι, π. 
άορ. ήχθην, μ. μελ. άςομαι μέ παθ. σημ., μ. άορ. β. ήγαγόμην, 
πρκ. ήγμαι, ήζαι, ήκται, ύπερσ. ήγμην καί σπν. ήγμένος ήν. Ρημ. 
άγωγεύς, επακτός, άζων, άγωγή, άκτέος, άςιος.

αγωνίζομαι (πολεμώ, κοπιάζω) άποθ. πρτ. ήγωνιζυμην, μελ.
άττ. άγωνιοΰμαι, μεσ. άορ. ήγωνισάμην, πρκ. ήγώνισμαι, ύπεοσ. 
ήγωνίσμην, π. άορ. ήγωνίσμην. Ρημ. άγωνιστής, διαγωνισμός, άγω- 
νιστέον, αγωνιστικός.

αδω (τραγφδώ) εκ τού άείδω,πρτ. ήδον, μελ. ασομαι, άορ. ήσα. 
ΙΙαθ. αδομαί συνηθ. αδεται, άορ. ησθην. Ρημ. ασμα,άστέος, ωδή, 
ώδεΐον.

αθροίζω (συνάζω) πρτ. ήθροιζον, μελ. άθροίσω, άοο. ήθοοισα, 
πρκ. ήθροικα, ύπερσ. ήθροίκειν. Π. καί Μεσ. άθροίζουαι, πρτ. 
ήθροιζόμην, ό π. μελ. άθροιοθήάομαι καί π. άορ. ήθροίσθην έχει μέ- 
σην σημ. κλπ. όμαλώς. Ρημ. άθροισμα, άθροισις άθροιστέον, άθοοι- 
στήριον.

ατδέομαι - οΰμαι (έ»τρέπομαι) θεμ. αϊδεσ-, άποθετ., πρτ. 
ήδεόμην-ούμην, μελ. μ. αίδέσομαι, π. άορ. ήδέσθην μέ σημ. μέση» 
καί ήδεσάμην, πρκ. ήδεσμαι. Ρημ.αϊδεσις, αΐδέσιμος,αίσχος,αίσχρός.

αϊΟω (καίω) άπαρ. αίθειν. ΙΙαθ. αίθοιιαι, άπρμ. αίθεσθαι.
Ρημ.αϊθων καί αϊθοψ καί αίθουσα μτχ. άντί ούσ^σάλα., ηλια­

κόν, αιθάλη (στάκιη).
αικίζομαί (κακομεταχειρίζομαι τινα, πληγώνω), πρτ. ήκι- 

ζόμην, μ. άορ. ήκισάμην έπί ένεργ. διαθεσ., π. άόρ. ήκίσθην.
Ρημ. αίκισμός, αίκιστής.

α»νεω»ώ (έπαινώ, στέργω) συνηθ. σύνθ. επαινώ, πρτ. έπηνεον 
-ουν, μελ. έπαινέσομαι σπν. επαινέσω, άορ-έπηνεσα, πρκ. παρη.εκα. 
Παθ. αίνοΰματ,πρτ. έπηνούμην, μελ. π. έπαινεθήσομαι, π. άοο. 
έπηνέθην, πρκ. έπήνημαι, ύπερσ. έπηνημένος ήν.

Ρημ. επαινετός, έπαινετέος, επαινετής, παραίνεσις
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αίνίττομαι (^\ω άλληγορικώς) άποθ. μετ’ένεργ. διαθ., πρτ. 
ήνιττόμην, μ. άορ. ήνιζάμην, π. άορ. ή'ίχθην.

Ρημ. αίνιγμα, αίνιγμός, αίνικτός.
αίμέω-ώ (πιάνω,κυριεύω) θ. αίρε- καί Ρελ-,πρτ. ήρεον-ουν,μελ.

αίρησω, άορ. β. είλον,πρκ. ηρηκα, ύπερσ. ήρηκειν, τετελ. μελ. άφη- 
ρηκώς έσομαι. Μεσ.αίροΰμαι (εκλέγω, προτιμώ) πρτ. ήρούμην, πρκ 
ηρημαι, ύπερσ. ήρήμην,μ. μελ. αΐρησομαι (τό άφαιρησομαι και οιαι- 
ρησομαι παθητικούς), μ. άορ. β. είλόμην. Παθητ. αΐροϋμαί (εκλέ­
γομαι ύπο άλλων) πρτ. καθηρούμην, π. μ. αίρεθησομαι, π. άορ. ηρέ- 
θην, πρκ. ηρημαι, ύπερσ. ήρημην, τετελ. μελ. ήρήσομαι και ψημέ­
νος έσομαι.

Ρημ. αΐρεσις, αιρετός, αίρετέος.
ΣΗΜ. Τοΰ μεν ένεργ. αίρώ-(κυριεύω) παθ. είναι το άλίόκομαι-(κυ- 

ριεύομαι), τού δε μέσου αίροΰμαι (έκλέγω, προτιμώ) πα0. είνε το αίροΰ- 
μαι (εκλέγομαι ύπο άλλων).

αίρω (σηκώνω, ύψώνω) θεμ. άρ-, πρτ. ήρον,μελ. άρώ, άορ, ήρα 
ύποτ. άρω, προστ. άρον, πρκ. ηρκα, ύπερσ. άπηρκειν.Μεσ. καί Παθ. 
αίρομαι, πρτ.ήρόμην, μεσ. μελ. άροΰμαι,μ. άορ. ήράμην (έφορτω- 
Θην), άορ. π ηρθην έπί μέσ. διαθ.= ήρα έμαυτόν, π. πρκ. ήρμαι. 
ύπερσ. ηρτο, γ' πλ. έπηρμένοι ησαν, Ρημ. άρσις.

αισθάνομαι (λαμβάνω γνώσίν τίνος διά των αισθήσεων, έννοώ) 
θεμ. αίσθ-αίσθαν-αίσθε-, Μ.άποθ. πρτ. ήσθανόμην, μελ. μ. αίσθησο- 
μαι, μ. άορ. β' ήσθόμην, πρκ. ησθημαι. Ρημ. αισθητός, αίσθησις, 
αίσθησης, αισθητήριον, αισθητικός.

αισ^ννω (έντροπιάζω τινά) έκ τοΰ αίσχος (αιδ-χος), πρτ. κα^ 
τήσχυνον, μελ. καταισχύνω, άορ. ησχυνα, πρκ. ελλείπει. Μ. αισθά­
νομαι, πρτ. ήσχυνόμην, μ. μ. αίσχυνοΰμαι, π. άορ. ήσχύνθην 
καί π. μ. έπαισχυνθησομαι έπί μεσ. διαθέ ·εως.

Ρημ. αισχύνη, αναίσχυντος, άναισχυντέος.
αιτέω-ώ (ζητώ νά μοι δοθη) θεμ, αίτε-,πρτ. ήτουν,μελ. αιτήσω

άορ. ές^τησα. Μ. αίΐοΰμαί, πρτ. ήτούμην, μ. μελ. αίτήσομαί, μ. 
άορ. ητησάμην. II. άπαΐτοΰμαΐ,πρτ. έςητούμην, π. άορ. άπητηθην, 
πρκ. έζήτημαι, ύπερσ. ελλείπει. Ρημ. αίτημα, αίτησις, αίτητέον 
καί επαίτης.

ΣΗΜ. Τδ αίτώ—ζητώ νά μοι δοΟη,ζητώ νά λάβω, το δε ζητώ—ζητώ νά 
ευρω. Πρβλ. «αιτείτε καί δοοήσεται ύμΐν, ζητείτε καί εύρήσετε, πας γάο 
δ αϊτών λαμβάνει καί ο ζητών ευρίσκει».
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αιτιάομαι-ώμαι (κομίζω τινά αίτιον, κατηγορώ) άποθ. μετ 
ένεργ. διαθ., αιτιώμαι τινα η αιτιώμαι τινά τίνος η περί τίνος, πρτ. 
ήτιώμην, μελ. αίτιάσομαι, άορ.ήτιασάμην, πρκ. ήτίαμαι έπί παθ. 
μέλλον διαθέσεως, ύπερσ. ήτιάμην, π. άορ. ήτιάθην, μετά παθητ. 
διαθέσεως πάντοτε.

Ρημ. αϊτίαμα, αϊτίασις αίτιατέος.
αιωρέω-ώ (ύψώνω, κρεμώ εις τόν αέρα, κυμαίνομαι) εκ του αί- 

ώρα. Παρά τοϊς πεζοϊς άπαντα ό ένεργ. καί παθ. ένεστώς απλούς 
και σύνθετος. Ρημ. αιώρησής, αίωρητός.

άκέομαι-ονμαι (ιατρεύω τινά) άποθ. μετ’ ένεργ. διαθέσ., μέλ. 
άκοΰμαι, άορ. ήκεσάμην. Ρημ. άκεστός, άκεστής, άκέστρα (βελόνη).

ακμάζω (είμαι εις άκμήν) και συνθ. μετά της παρά, πρτ. 
παρηκμαζον, άορ. παρήκμασα, πρκ. παρήκμακα.

ακοντίζω (κτυπώ διά τοΰ ακοντίου) πρτ. ήκόντιζον, μελ. 
άκοντιώ, άορ. ήκόντισα. Παθ. ακοντίζομαι, πρτ. ήκο^τιζόμην, 
μ.μ. άκοντιοΰμαι, μελ. π. κατακοντίσθήσομαι, άορ. π. ηκοντίσθην, 
Ρηα. άκόντισμα, άκόντισις, ακοντιστής.

ακούω (ένωτίζομαι, καταλαμβάνω) πρτ. ήκουον,μελ. άκούσομαί 
ώς ένεργ.,άορ. ηκουσα, πρκ. άκηκοα, ύπερσ. ήκηκόειν.Παθ. άκούο- 
μαι, π. μ. άκουσθήσομαι, άορ. π. ήκούσθην, πρκ. ηκουσμαι μετγν’ 
Ρημ. άκουσμα, άκουστός, άκουστε'ος, υπήκοος.

ΣΗΜ. εύ άκούω ύπό τινος=έπαινοΰμαι,τουναντίον δέ κακώς άκούω—κα- 
τηγορουμαι είνε παθ. του ευ λέγω τινά=έπαινώ καί κακώς λέγω τινά 
=κατηγορώ.

ακροάομαι-ώμαι (άκούω προσεκτικώς) άποθ. μετά διαθ. 
ένεργ.. πρτ. ήκροώμην, μελ. μ. άκροάσομαι, άορ. μ. ήκροασάμην. 
Ρημ. άκρόασις, ακρόαμα, άκροατης, άζιακρόατος.

άλαλάζω (φωνάζω άλαλά, έκπε'μπω θορυβώδη κραυγήν) πρτ. 
ηλάλαζον, άορ. ήλάλαξα, Τά λοιπά ποιητ. καί μεταγν.
Ρημ. άλαλαγη.

αλείφω σύνθετον παρ’ Άττ. μετά της έζ-άπό-, πρτ. έξήλειφον, 
μελ. εξαλείψω, άορ. έξηλειψα, πρκ. άπηλήλιφα, ύπερσ. Ιλλείπει.

Μέσον και Παθ. αλείφομαι,πρτ. ήλειφόμην, μ. μελ. άλείψομαι, μ. 
άορ. ήλειψάμην, π.μελ. άλειφθήσομαι,π. άορ. ήλείφθην,πρκ. παθ.και 
μεσ. άλήλιμμαι. Ρημ.άλειμμα, αλοιφή, ανεξάλειπτος, έξαλειπτε'ον.
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άλέζω (άπομακρύνω, αποκρούω) άπαντά ό ένεστως. Μέσ. ά- 
λέξοματ, μ. .άλέξομαι,' μ. αορ. άπαρμφ; άλέξζσθαι.

Ρημ. άλεξιτηρ, άλεξιτηριον, Αλέξανδρος.
αληθεύω (λέγω την αλήθειαν) πρτ. ελλείπει, μελ. αληθεύσω, 

αορ. ήλήθευσα. ΓΙαθ. αληθεύομαι μόνον.
ίιλίζω (συναθροίζω),"αορ. ηλισα, μτχ. συναλίσας. ΙΙαθ. ένεστ.ά­

παρμφ. άλίζεσθαι, π. άορ. συνηλίσθησαν και ύποτ. άλισθη.
άλίόκομ.αί (σύλλάμβάνομαι,. κυριεύομαι) θεμ. Καλ,-Εαλισκ. 

-άλισκ—Εαλω, άποθ.· πάθ. ϊρτ. ήλισκόμην, μ. μ. άλώσομαι μετά 
παθ. διαθ., άορ. β. έάλων μετά π. διαθέσεως, ύποτ. άλω, ως - ώ, 
εύκτ. άλοίην, άπαρεμ. άλώναι, μετοχ. άλούς-ουσα, ον, πρκ. έάλωκα 
και συνήλωκα μετά παθ. διαθ., ύπερσ. ήλώκειν.

Ρημ. άλωσις, άλωτός, άλώσιμος, αιχμάλωτος.
ΣΗΜ. Το ρήμα τούτο χρησιμεύει ως παθ. του αίρέω-ώ (κυριεύω),
αλλάττω (κάμνώ αλλαξιά, μεταβάλλω) θ.άλλαγ-άλλαγ-]ω,πρτ. 

άπηλλαττον, μελ.Ουναλλάξω, άορ·. δίηλλαξα,πρκ. άπηλλαχα, ύπερσ. 
ελλείπει. Π. καί Μ. άλλάττομαι, πρτ. ήλαττόμην, μ. μ. άπαλλά- 
ξομαι, π. μ. β' ώς μέσ. άπαλλαγησομαι, άο.ρ, π. άπηλλάχθην, π. 
άορ. β' ήλλάγην άντΐ μεσ.· άορ. ούτινος ύπάρχει καί ήλλαξάμην, 
πρκ. διήλλαγμα·, ύπερσ. άπηλλάγμην ή διηλλαγμένος ην καί τετ. 
μελ. άπηλλαγμένος έσομαι καί άτηλλάξομαι.

Ρημ. άλλαγη, διαλλακτης, παράλλαζις, εύαπάλλακτος, άπαλ- 
λακτέον.

αλλοματ (πηδώ) θ. σαλ-, άλ.- άλ-ίομαι,άποθ.μεσ. πρτ. ήλλό' 
μην,.μ.μελ. άλοϋμαι, μ.άορ.ήλάμην,άπαρ. άλζσθαι, μτχ. άλάμενος.

Ρημ,. αλμα, άλτηρ εφαλτηρίων.
α^^οτριόω-ώ (αποξενώνω τι) εκ του άλλότριος, μελ. αλλο­

τριώσω, πρκ. άπηλλοτρίωκα. Μ. άλλοτριοΰμαι, π. άορ. ήλλοτριώ- 
θην, ενίοτε μετά διαθ. μέσης.

αμαρτάνω (αποτυγχάνω τοϋ'σκοποΰ μου, σφάλλομαι) θεμ. ά- 
μαρτ-, άμαρταν- άμαρ'τε-,πρτ. ήμάριανόν, μ. μελ. άμαρτήσομαι α® 
ένεργ. ύιαθεσ.,άορ. β' ημαρτον, πρκ. ημάρτηκα, ύπερσ. ημαρτηκειν. 
ΙΙαθ.άμαοτάνομοΛ,πρτ. ήμαρτάνετο, π. άορ. ημαρτηθη, πρκ.ήμάρ- 
τηται, άπρμ. ημαρτησθαι, μετχ. τα ημαρτημένα, ύπερσ. ημάρτητο.

Ρημ, άμάρτημα, άμαρτίά, άναμάρτητος, έπεξαμαρτητέον,
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αμείβω (μεταβάλλω, αποκρίνομαι) ένεστ. σπν. διαμείβω, πρτ. 
και μελ. έλλείπουσιν, ό δέ άορ. έςήμειψα. Μ. αμείβομαι, πρτ. πα- 
ρημειβόμην, μ. άορ. παρημειψάμην, άορ. π. ως μέσ. άπημείφθην 
(άπεκρίθην), πρκ. και ύπερσ. έλλείπουσι.

Ρημ. άμοιβή, άμοιβός, άμοιβαϊος.
αμιηχανέω-ώ (είμαι έν άμηχανί^) έκ τοΰ άμήχανος, άπαντα 

μόνον ό ένεστώς και ό μελι, άμηχανήσω.
αμίλλάοματ-ώμαι (διαγωνίζομαι, φιλοτιμοΰμαι) έκ τοΰ ά­

μιλλα, πρτ.ήμιλλώμην, μελ. άμιλλήσομαι, άορ. π. ήμιλλήθην μετά 
διαθ. ενεργητικής.

Ρημ. άμιλλητε'ον.
άμννω (άποτρέπω τι, εκδικούμαι) θ. άμυν -άμυν -ίω—άμύνω, 

πρτ. ήμυνο*, μελ. άμυνώ, άορ. ήμυνα. Μέσ άμύνομαί, πρτ. 
ήμυνόμην,’μελ. άμυνοϋμαι, μ. άορ. ήμυνάμην.

Ρημ. άμυντέον, άμυντήριον, άμυντικός, Άμυνίας.
άμφιγνοέω-ώ (είμαι άβέβαιος, δέν καλογνωρίζώ) έκ τής 

άμφι-γνοέω, πρτ. ήμφεγνόουν, άορ. ήμφεγνόησκ καί άορ. π. ημφε- 
γνοήθην καί πλέον ού.

άμόιενννμι (ένδύω) έκ τής άμφι-Ρεσ-νυ-μι=έ’ννυμι, πρτ. 
ήμφιέννυν, μ. άμφιώ, άορ. ήμφίεσα. Μ. άμφιέννυμαί, πρτ. άχρη­
στος, μελ. μ. άμφιέσομαι, πρκ. ήμφίεσμαι.

Ρημ. είμα, έσθής.
άμφτόβητέω-ώ (διαφωνώ, έχω γνώμην διάφορον) έκ τής 

άμφις- βη- (βαίνω) τέω, παρατ. ήμφεσβήτουν, μελ. αμφισβητήσω, 
άορ. ήμφεσβήτησα, πρκ. ήμφεσβήτηκα. Παθ. άμφισβητοΰμαι, μ. 
μ. άμφισβητήσομαι μετά παθ. διαθ., άορ. π. ήμφεσβητήθην.

Ρημ. άμφισβήτησις, άναμφισβήτητος, άμφισβητήσιμος άμφισβη- 
τικός.

ΣΙΙΜ. Περί τής αύξήσεως έσωθεν και έξωθεν τον άμφιγνοώ ως και 
τον άμφιόόητώ δρα Γραμμ. Έμμ. Γενεράλι σ. 94.

ανακί^υντέω-ώ (δεν έχω έντροπήν, είμαι άναίσχυντος) έκ 
τοΰ άναίσχυντος, πρτ. άπηναισχύντουν, μελ. άναισχυντήσω, άορ. 
άπηναισχύντησα. Οί λοιποί χρόνοι έλλείπουσιν.

αναλόω-ώ καί αναλίσκω (δαπανώ) θ. άναλο και άναλισκ., 
πρτ. άνήλουν καί άνήλισκον, μελ. άναλώσω, άορ. άνή/ωσα καί κα- 
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τηνάλωσα, ποκ. άνήλωκα, ύπερσ. άνηλώκειν. Μεσ. και Π. άνα- 
λίσκομαι σπν. άναλοϋμαι, πρτ. άνηλισκόμην καί άνηλούμην, μ.π. 
άναλωθήσομαι, άορ. π. άνηλώθην. πρκ. άνήλωμαι, ύπερο, άνηλώμην 
και άνηλωμένος ήν άλλα κατηνάλωμαι.

Ρημ. άνάλωμα, άνάλωσις, αναλυτής, άναλωτός.
άναότοαόω-ώ (ανοίγω στόμιον, πλατύνω) μόνον άορ. άνε- 

στόμωσα παρά Ξενοφ., τά δε λοιπά μτγν.
ανατέλλω (κάμνω τι νά έξέλθη) θ. άνατελ - j«= ανατέλλω, 

πρτ. άνέτελλον, άορ. άνέτειλα.
Ρημ. ανατολή.
ανδραποδίζω (καθιστώ δούλάν τινα) εκ του άνδράποδον, μ. 

άνδραποδιώ, άορ. έξηνδραπόδισα. Μεσ. και II. (ίνδρατ'οδίζοιιαι, 
μ. άορ. έξηνδραποδισάμην, π. μελ. άνδραποδισθήσομαι, π. άορ. 
έξηνδραποδίσθην, πρκ. ήνδραπόδισμαι, μ. πρκ. προσεξηνδραπόδισμαι.

Ρημ. άνδραπόδισις, άνδρκποδισμάς και άνδραποδιστής.
ανδρίζω (κάμνω τινά άνδρεΐον, σκληραγωγώ) μόνον κατ’ ενε­

στώτα. Μ. άνδρίζομαι (φέρομαι ’σαν άνδρας) και πλέον ου.

Ρημ. άνδριστέον.
ανδρονματ (φθάνω εις την άνδρικήν ηλικίαν) μόνον ό ένεστώς 

και π. άορ. ύποτ. άνδρωθη έπΐ μεσ. διαθ.
ανθέω-ώ (άκμάζω, έχω αφθονίαν άπό...) εκ του άνθος, πρτ. 

ήνθουν, άορ. ήνθησα, πρκ. έξήνθηκα.
Ρημ. άνθηρός.
ανταω-ώ (λυπώ) εκ του άνία, πρτ. ηνίων, μελ. άνιάσω, άορ. 

ήνίασα. Μ. dvidouai-ώμαι, πρτ. ήνιώμην, μ. μεσ. άνιάσομαι. 
άορ. παθ. μετά διαθ. μεσ. ήνιάθην.

ανοίγω κκΐ άνοίγνυμι θ. Ροιγ-Ροιγ-νυ-,πρτ. άνέωγον, μ. άνοί- 
ξω,άορ. α άνέφζα, πρκ. άνέωχα. Παθ. άνοίγομαι (διοίγομαι) καί ά- 
νοίγνυμαι, πρτ. άνεωγόμην, μ. τετελ. άνεώζομαι μετά παθ, διαθ., 
αορ. α π. άνεώχθην, π. πρκ. άνέωγμαι, ύπερσ. άνεώγμην.

Ρημ. άνοιξες.
αντιβολέω-ώ (συναντώ, παρακαλώ τιν/) πρτ. ήντεβόλοαν, 

μελ. άντιβολήσω, άορ. ήντεβόλησπ.
Ρημ. άντιβόλησις=(παράκλησις), άντιβολία.
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άντιδικέω-ώ (είμαι άντίδικος, αντιλέγω προς τινα) πρτ. ήντε- 
δίκουν, μ. αντιδικήσω, άορ. ήντεδίζησα.

ΣΗΜ. Τό οήμα τούτο αυξάνει· έξωθεν και ’έσωθεν συγχρόνως ως .και το άν" 
τιδολώ. (ορα Γραμμ. περί αύξήσεως συνθέτων). ■

άντλέω-ώ (εξάγω ύδωρ άπό τι φρέαρ),,μελ. καταντλήσω, άορ. 
διήντλησα. Παθ. καταντλοϋμαι, πρτ,, έπηντλούμην και άορ. παθ. 
δίηντλήθην.

άνντω (τελειώνω εργοντι) καί άνύω, πρτ. ήνυτον καί ηνυον, 
μελ. καθανύσω, άορ. ήνυσα, πρκ. διήνυζα. Μεσ. ανντομαϊ, μεσ. 
άορ. ήνυσάμην, πρκ. εις την άπαρεμφ. διηνύσθαι.

Ρημ. άνυστός, άνήνυτος (άτελείωτος), ανύσιμος.
αποθανατίζω (ποιώ τι άθάνατον) μόνον ό ένεστώς άπαντα 

παρά Πλάτωνι.
άπαλλαζείω (επιθυμώ νά άπαλλαγώ) εφετικόν μόνον κατ 

ενεστώτα παρά Θουκυδ. και Ξενοφ.
άπαντάω-ώ (εξέρχομαι είς άπάντησιν, αποκρίνομαι), πρτ άπήν 

των, μ, άπαντήσομαι μετ’ ένεργ. σημασίας, άορ. άπήντ/σα, πρκ 
άπήντηκα.

Ρημ. άπάντησις, άπάντημα, άπαντη-έον. '
απεχθάνοματ (είμαι μισητός) εκ θεμ. έχθαν-, έχθε-, μ. άποθ. 

πρτ. άπηχθανόμην, μ. μελ. άπεχθήσομαι, μ. άορ. β. άπηχθομην, 
πρκ. άπήχθημαι, ύπεεσ. άπηχθήμην.

Ρημ. άπεχθής καί φιλαπεχθήμων
αποδημέω-ώ (λείπω άπό τής πατρίδας μου, ταξιδεύω) πρτ. 

άπεδήααυν, u,. ελλείπει, άορ. άπεδήμησα,πρκ. άποδεδήμηκα, ύπερσ· 
και παθ. φωνή έλλείπουσι.

ΣΗΜ. Τό ρήμα τούτο παράγεται. έκ τον απόδημος έξ ον αποδημία, αποδη. 
μητής, αντίθετον ένδημος’ καί ενδημώ.

άποδίδωμι ζήτει Δίδώμι.
αποδίδομαι Μ. ζήτει Πωλώ.
αποκρίνω καί αποκρίνομαι ζήτει κρίνω.
απολαύω (άπολαμβάνω), πρτ. άπέλαυον, μ.· μελ. ως ενέργ. 

άπολάύσομαι, άορ. άπέλαυσα, πρκ. άπολέλαυκα καί ύπερσ. άπόλε- 
λαυκώς ήν. Ρημ. άπόλαυσις. ..·.·..···■·■····

ΣΗΜ. Τό άπολαύω συντασ. γεν., τό' δέ απολαμβάνω τίνος είνε' παντε
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λώς έσ©αλμ.ένον,διότι συντάσσ. αϊτ. άπολ(ψβίίνΘ ττ^λα^βανω τι οφείλομε- 
νόν μοι.

άπόλλνμι ζητεί ό'λλυμι.
απολογέομαι-οΰμαι (δικαιολογούσα'.) Μ. άποθ. όμαλώς.
άπορεω-ώ (έν άπορίγ εΐμΐ), με5· άπορονμαχ (δεν ήςεύρω τι νά 

κάμω, έν άμη/ανία είμί, ύποφέρω), όμαλώς. ‘Ο παθ. αορ. διηπο- 
ρήθην έχει και μεσ. σημ. Ρημ· άπόρημα.

αητω(άνάπτω,έγγίζω) θ.άπ-και άπτ-. συνήθως σύνθ.πρτ.ένήπτον, 
μελ. συνάψω άορ. ήψα (έν-ύφ-προσ.). Μεσ.απχομαχ, πρτ. ηπτόρην, 
μ. μ.αψομαι. μ. άορ. ήψάμην, π. άορ. ήφθην, πρκ. ήμμαι Ρηρ. 
απτός,περίαπτον (οΰσ), άπτέον,άφή, οίμμα, ^-ψ^ άψ1ς και αψίκορος.

άράοραι-ώμαί (εύχομαι) έκ τοΰ άρά, πάντοτε σύνθετον κατ- 
έπ-έξ- άπό, πρτ. κατηρώμην, μελ. καταράσομαι, άορ. έπηρασάμην, 
πρκ. έπήοαμκι.ύπερσ. ελλείπει. Ρημ. κατάρατος, επάρατος, πολυά- 
ρατος.

άργέω-ώ (δεν εργάζομαι) έκ τοΰ αργός (άΡεργός), μελ. αρ­
γήσω, άορ. ήργησα. Παθ, μόνον ό ένεστ. άργούμαχ.

αοδω (ποτίζω), πρτ. ήρδον Π. άρδοπαχ. Πάντες οι άλλοι 
χρόνοι καί το συνώνυμον άρδεύω μτγν. και ποιητικά.

άργυρολογεω-ώ (συλλε'γω χρήματα)όμαλώς έν τήένεργ.φωνή.
άοέθκω (είμαι αρεστός) θ. άρε-άρεσκ., μ. αρέσω, άορ. ήρεσα, 

Μεσ. άρέσκομαχ, πρτ. ήρεσκόμην, μ. άορ. έξηρεσάμην.
Ρημ. αρεστός, δυσ ή εύ-άρεστος.
αρήγω (βοηθώ) μελ. επαρήζω. Ρηρ. άρωγή, άρωγός.
αρκίτιιω-ώ (προγευματίζω) όμζλώς, άνευ μ. φωνής,
άρχστοποχέομαχ-οϋμαχ ρ. άποθ. μετ' ένεογ.σημ. άμεταβ. και 

άρχστον ποχονμαχ, πρτ, ήριστοποιούμην, μελ. άριστοποιήσομσι, 
άορ. ήριστοποιησάμην, πρκ. άχρηστος, ύπερσ. ήριστοποιημην.

αοκέω-ώ (είμαι αρκετός, άποκρούω) έκ θεμ. άρκεσ-, σύνθ. δι-έξ- 
έπ-προσ-.πρτ.ήρκουν, μελ. άρκε'ϊω, άορ. ήρκ'σα. Παθ. αρκεχταχ, τα 
λοιπά έλλείπουσιν.

apveoyax-of'pai ^lv δέχομαι) άποθ. μέ ένεργ. σημ , πρτ. 
ήρνούμην, μελ, άρνήσομάι, άορ. π. μετά ένεργ. σημ ήρνηθήν, άορ. 
μ. ήρνησάμην, πρκ. ήρνημαι.

Ρημ. άρνησις, εξαρνος, άπαρνος.
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«ρόω ω (άροτρίώ) έκ θεμ. άροΡ, άορ. έ^ήροσα. Π. ςίοόο- 
utu-οϋμαι και πλέον ού. Ρημ. άρουρα.

αοτιάζω (παίζω μονά ζυγά, ακριβώς αριθμώ) μόνον ένεστώς καί 
πρτ. ήρτίαζον.

αρτύω (συναρμόζω, παρασκευάζω) πάντοτε σύνθ. πρτ. ήρτυον. 
11αθ. άρτνομαι όμαλώς καθ' όλους τούς χρόν. καϊ έγκλίσ.

αρύτω (αντλώ) καί άρύω, άορ. ηρυσκ. Μεσ. άούτομαι, μ.άοο. 
ήρυσάμην. Οι λοιποί χρόνο: μτγν.

άρχω (κάμνω αρχήν, έζουσιάζω) πρτ. ήρχον, μελ.άρζω, άορ.ήο- 
ζα. Π. καί Μεσ. αράζομαι, πρτ. ήρχόμην, μελ. αρζομαι μετά παθ. 
σημ, άορ. π. ήρχθην, μ. άορ. ήρξάμην,’πρκ. ήργμαι, ύπερσ. ήργμην.

Ρημ. αρχή, άρκτέον, άναρκτος, ύπαρχος, κωμάρχης.
ΣΗΜ. άρχω=κάμνω αρχήν πρώτος, ακολουθεί δ’ άλλος. Μ. ά χομα' 

τινος^καί ά^γήν ποτοΟμαι^κάμνω αρχήν καί εξακολουθώ ό ίδιος.

αρω, ά^α^τόκω (συνάπτω, εφαρμόζω) ποιητ. παρ’ Αττικοί^ 
άπαντα ό πρκ. του άπαρεμ. προσαραρέναι.

αόθενέω-ώ (είμαι ασθενής), πρτ. ήσθένουν, άορ. ήσθένησα.
αείθενοω-ώ (κάμνω τινά ασθενή), μελ. άσθενώσω.
ΣΗΜ. άμφότερα παράγονται έκ του ασθενής, οπερ έκ του στερήτ.-α-καί 

σθένος.
αρπάζομαι (χαιρετίζω, φιλώ) άποθ. μετ’ ένεργ. σημ., ποτ, 

ήσπαζόμην, μ. άσπάσομαι, άορ. ήσπασάμην.
Ρημ. άσπαστος, άσπασμός.
ΣΗΜ. Ή χρησις εν τη καθ’ ήμας φωνή του π. αοο. ησπάσβην αντί του 

ήσπασάμην ούδαμώς εϊνε επαινετή.

αστράπτω (φεγγοβολώ, φωτίζω1 καί πρτ. ήστραπτον.
αό^άλλω (αγανακτώ, δυσαρεστοϋμαι)παρ’ Άττ.άπαρμ. άσχάλ- 

λειν καί μετχ. άσχάλλων, έκ θ σχαλ-α σχαλ- άσχαλ^ω-άσχάλλω.
αυλίζοματ (διανυκτερεύω έν ύπαίθρω) Μ. άποθ. πρτ. ηύλιζό- 

μην, άορ. π. μετά με'σης σημ. ηΰλίσθην καί μεσ. άορ. ηύλισάμην.
ανλέω-ώ (παίζω τόν αύλόν), πρτ. ηύλουν, άορ. ηύλησα. Μεσ. 

αύλοΰμαί, πρτ.ηύλούμην. Ρημ.αΰλησις,αύλημα, αύλητής, αύλητρίς. 
ανζω καί ανζάνω έκ θεμ. αύς-αύςε- καί αύζαν- όμαλώς, ό μ. 

μελ. αύ'ήσομαι έχει καί παθ. σημ., ό δ’ άορ. ηύςήθην καί μέσην.
αντομολέω-ώ (λιποτακτώ), πρτ. ηύτομόλουν, άορ. ηύτομό- 
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λησα, ύπερσ. ηύτομολήκειν.
Ρημ. αύτομόλησις
αυτονομέομαι-οί/μαι (ανεξάρτητος είμαι, πολιτεύομαι υιέ 

ίδίους νόμους) Μ. άποθ. άπαντα παρά Θουκ. τό αΰτονου.εϊσθαι καί 
αυτονομούμενος.

αφανίζω (καταστρέφω τι) έκ του αφανής, μελ. άφανιώ, όμαλ.
Ρημ. άφανιστε'ον.
αοειδέω-ώ (είμαι αφειδής, αμελώ) έκ τού αφειδής, πρτ. ήφεί- 

δουν, άορ. ήφείδησα.
αφυλακτέω-ώ (αμελώ τίνος) μόνον κατ’ ένεστώτα.
Τό άφειοώ καί άφυλακτώ μετά γεν. συντάσσονται,
αχθομαί (λυπούμαι, αγανακτώ) άποθ. έκ θεμ. άχθ-,άγθε-,πρτ. 

ήχθόμην, μ μελ. άγθέσομκι, άορ. π. ήχθέσθην μετά μ. σημ.
Ρημ. άχθος—βάρος καί άχθηδώυ(==ένόχλησις) Τό άχθομαι συν­

τάσσεται δοτικ.

βαδίζω (πορεύομαι, περιπατώ τακτικώς), πρτ. έβάδιζον, μ. 
βαδιούμαι ώς ένεργ., άορ. έβάδισα.

Ρημ. βάδισις, βάδισμα, βαδιαμός.
βαθύνω (κάμνω τι βαθύ) έκ τού βαθύς, μελ. βαθύνω άορ. έβά- 

Ουνα μόνον κατ’ άπαρεμφ. βκθϋναι.
[Ιαίνω (βαδίζω, προχωρώ) έκ 0. βα-βαν-βαν-ι-βάιν, πρτ. εβαι· 

νυν, μ. μελ. βήσομαι ώς ένεργ., άορ. β'. έβην, πρκ. βέβηκα, ύπεοσ. 
έβεβήκειν. Παθ. φαίνομαι, π. άορ. έβάθην, πρκ. βέβαμαι.

Ρημ. βατός, άβατος, διαβκτέος. βήμα,βωμός, βάσις,βάθρον, βά- 
κτρον, βακτηρία, αποβάθρα, βαθμός, βάδην, επιβάτης, διαβάτης, 
βάσιμος, άνάβασις, έκβασις.

Σημ. Άπαντά σύνθετον μετά διαφόρων προθέσεων πλην τού ένεργ. ένεστ. 
καί του ένεργ. παρακ. βέβηκα, ό δέ παθ. άορ. έβάθην κα! δ π. παρακ. 
βεβαμαι δέν έκτείνουσι τον θεματικόν χαρακτήρα α.

^άλλω (ρίπτω, κτυπώ) έκ θ/μ. βαλ-,βαλ-jω—βάλλω, βλη- 
παρτ. έβζλλον, μελ. βαλώ, άορ. β' έβκλον, παρκ. βέβληκα, 
ύπερσ. έβεβλήκειν. Παθ. βάλλομαι, παρατ. έβαλλόμην, μ. με'λ.



βαλοϋμαι, μ. άόρ. β' έβαλόμην, π. μέλ. βληθησομαι, π. άορ. 
έβλήθην, παρκ. μέσ. καί παθ. βέβλημαι, ύπερσ. έβεβλημην, μελ. 
τετελ. διαβεβλησομαι καί εκβεβλημένος έσομαι.

Ρημ. απόβλητος, ανυπέρβλητος, μεταβλητέον, αποβλητέος, 
βολή, βόλος, βολίς, βέλος, βελόνη, βλημα.

Σημ. Άπαντα καί σύνθετον μετά πλείστων προθέσεων. Το βάλλω, ϊημι, 
καί ρίπτω είναι συνώνυμα, το βάλλώ=ρίπτω κάτω έχει παθητικόν το πίπτω.

^άπτω (χρωματίζω, βυθίζω) έκ θεμ. βαφ- βαπτ-,άόρ. έβαψα. 
Παθ. θάπτομαι, άορ. παθ; β' έβάφην.

Ρημ. βαπτό,, βάμμα, βαφεύς, βαφη.
Βαρύνω (προξενώ βάρος, ενοχλώ) μόνον ό ένεστώς, έκ θεμ. βαρ- 

τοΰ βαρύς καί βαρε-.Παθ. βαρύνοματ, παρατ. έβαρυνόμην, άορ. π. 
έβαρύνθην μετά σημ. μέσης, παρακ. βεβάρημαι.

^ιάζομαι(έξαναγκάζω τινά,στενοχωροΰμαι) αποθετικόν όμαλώς.
^ιβάζω (άναβιβάζω) μόνον σύνθετον, παρατ. έβίβαζον, μελ. 

βιβώ, ας, α, άορ. έβίβασα. Μεσ. καί παθητ. βίβάζομαι, μεσ. 
μελ. βιβώμαι, μεσ. άορ. έβιβασάμην.

Ρημ. άναβιβαστέον, καταβιβαστέος.
({ΐβρώΰκω (τρώγω) μόνον ό παρακ. βέβρωκα και τού παθ. 

παρακ. τύ άπαρέμφ. διαβεβρώσθαι καί ή μετοχ. καταβεβρωμένα, τά 
δέ έλλείποντα άναπληρούνται ύπό του έσθίω.

Ρημ. βρωτός, ήμίβρωτοε, βρώμα, βρώσις, βρωτηρ.
[Κιοτεύω (ζώ) έκ του βίοτος, βιοτή, του παρατ. μόνον ή εύκτ. 

βιοτεύοιαι καί μελ. άπαρεμφ. βιοτεύσειν άπαντα, οι δε λοιποί χρό­
νοι άναπληοοΰνται έα τού βχόω-ώ, ούτινος ό ένεστώς ποιητικός καί 
μεταγεν., μεσ. μελ. βιώσομαι, άορ. β' έβίων άνευ προστακτ., πα­
ρακ. βεβίωκα. Παθ. παρακ. βεβίωται, μετοχ. βεβιωμένος.

Ρημ. βιωτός, άβίωτος, βιω.έος.
({λακενω (φέρομαι ώς βλάξ, ρφθυμώ), έκ του βλαζ, άορ. μό­

νον κατεβλάκευσα.
^λέπω (στρέφω τά ομματα διά να ίδω), παρατ. έβλεπον, μεσ. 

μελ. ώς ένεργ. βλέψομαι, άορ. έβλεψα.
Ρηα. βλεπτέος-έο", περίβλεπτος, βλέμμα, βλέφαρον
^λώόκω (έρχομαι, πορεύομαι), ποιητ., παρά δέ τοϊς Άττικ. 

εΰρηται ό άόρ. έμολον. Ρημ. αύτόμολος.
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^οάω ώ (φωνάζω), παρατ. έβόων, μεσ. μελ. ως ένεργ. βοήσο- 
μαι, άορ. έβόησα. Μεσ. καί παθ. έπιβοώμαι, παρακ. διαβεβόηται.

Ρημ. περιβόητος, έπιβόητος.
^ουθυτέω-ώ (θυσιάζω βουν) ό ένεστ. ποιητ., πρτ. έβουθύτουν, 

άορ. έβουθύτησα, πρκ. βεβουθύτηκα.
^ουκολώ (είμαι βοσκός βοών) μόνον ό άορ. άπεβουκόλησα.
δουλεύω (είμαι βουλευτής, σκέπτομαι) όμαλώς, εν τη ένεργ. 

καί παθ. φωνή.
βούλομαι (επιθυμώ, θέλω) άποθετικόν, παρατ. έβουλόμην και 

ήβουλόμην, μεσ. μελ. βουλήσομαι, άορ. έ(ή)βουλήθην, παρκ. βεβού- 
λημαι. Ρημ. βουλητός άβούλητος, βούλημα, βούλησις.

βραβεύω (άπονέμω βραβεία τοϊς άγωνιζομένοις) μελ.βραβεύσω. 
Παθ·. ένεστ. βραβευόμενα, παθ. άορ. μετοχ. καταβραβευθέντα.

βρε^ω, άορ. έβρεξα. ΙΙαθ. βρέχομαι, άορ. παθ.έβρέχθην.
Ρημ. βροχή, άβροχος, άδιάβροχος.
βροντάω-ώ έκ τού βροντή, μόνον ό παθ. άορ. ένεβροντήθην 

και παρακ. έμβεβρόνττμαι. Ρημ. εμβρόντητος.

γελάω-ώ έκ θεμ. γελα-γελασ-, παρατ. έγέλων, μεσ. μελ. ώς 
ένεργ. γελάσομαι, άορ. έγέλασα.Παθ. καταγελώμαι, άορ. παθ. έγε- 
λάσθην.

Ρημ. καταγέλαστος, ύπερκαταγέλαστος.
Υεμίζω μόνον ό άορ. έγέμισα. Μεσ. ένεστ. γεμίζομαι, άορ. 

παθ. ύπερεγεμίσθην, παθ. παρακ. γεγεμισμένος.
γεμω (είμαι γεμάτος), μόνον κατ’ ένεστ. καί παρτ. έγεμον.
γεραίρω (βραβεύω) έκ τοΰ γέρας, παρατ. έγέραιρον, μελ. γε- 

ραρώ. Παθ. γεραίρομαι. Ρημ. γεραρός.
ΥΗράϊίκω έκ τοΰ γήρας καί σπανίως γηρά^-ώ, έκ του οποίου 

τό απαρέμφ. καταγηράν, καί μτχ. καταγηρών, πρτ. έγήρασκον, 
μελ. γηράσω και γηράσομαι, άορ. έγήρασα, άπαρ. γηράναι έκ τοΰ 
ποιητ. έγήραν, παρακ. καταγεγήρακα.

Ρημ. άγήρατος.
γποοτροόε'ω’ώ (γηροκοιζώ), μελ. γηροτροφήσω. Παθ, γη-
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ροτροφο·&μαι, μεσ. μελ. ώς παθ. γηροτροφήσομαε, άόρ. παθ. 
έγηροτροφήθην. ■

γίγνομαι εκ θεμ. νεν-γν-, γιγν-γινε-, άποθετ, παρτ. έγεγνό- 
μην, μεσ. μελ. γενήσομκε, μεσ. άορ. β’ έγενόμην, παρακ. γε'γονα και 
γεγονώς είμί καί γεγενημχι ύπερσ. έγεγόνεεν κλπ., τετελεσμ. μελ. 
γεγονός έσομαε και γεγενημε'νος έσομαε.

Ρημ. άγένητος, γε'νος, γόνος, γενε'της. γενε'τεερα, γενέθλεος.
γιγνώάκω (καταλαμβάνω, κρίνω,) εκ θεμ. γνο-γεγνο-γιγνώσκω, 

παρατ. έγίγνωσκον, μεσ. μελ. ώς ένεργ. γνώσομαε, άορ. β' έγνων, 
ύποτακτ. γνω, γνώς, γνφ, εύκτ. γνοίην, προστακ. γνώθι- γνώτω, 
άπαρεμφ. γνώναι, μετοχή γνούς, γνούσα, γνόν, παρακ. εγνωκα, 
ύπερσ. έγνώκεεν και έγνωκώς ήν, μελ, τετελεσμ. έγνωκώς έσομαε. 
Παθ. γιγνώσκομαι, παρατ. έγεγνωσκόμην, παθ. μελ. γνωσθήσο· 
μαε, παθ. άορ. έγνώσθην, παρακ. έγνωσμαε, ύπερσ. έγνώσμην.

Ρψ· γνωστός, άγνωστος, γνωστέος, συγγνωστέος, γνώσες, δεα- 
γνώμη, γνώμη.

γνωρίζω=(κάμνω τι γνωστόν), παρατ. έγνώρεζον, μελ. γνω- 
ρεώ, άορ. έγνώρεσα, παρακ. έγνώρεκα. Παθ. γνωρίζομαι, όμαλώς.

γοαηματεύω=(εϊμί γραμματεύς) άπαντα κατ’ ένεστ., παρατ. 
έγραμμάτευον, άορ. έγραμμάτευσα, παρκκ. γεγραμμάτευκα.

γράφω, παρατ. εγραφον, μελ. γράψω, άόρ. έγραψα, παρακ. 
γέγραφα, ύπερσ. έγεγράφεεν καε γεγραφώς ήν. Παθ. γράφομαι, πα- 
Ρατ. έγραφόμην, μελ. παθ.β' γραφήσομαε, παθ. άορ. έγράφην, μεσ. 
μελ. γράψομαι,μεσ. άόρ. έγραψάμην, παρακ. γε'γραμμαε, ύπερσ. έγε- 
γράμμην και γεγραμμένος ήν.

Ρημ. γραπτός, γραπτέος, γραφή, γράμμα, γραφεύς, γραφή.
γυμνάζω,παρατ.έγύμναζον, άόρ. έγύμνασκ.Μεσ. γυμνάζομαι, 

παρατ. έγυμνκζόμην, μεσ. μελ. γυμνάσομαι, μεσ. άόρ. έγυμνασά^ 
μην καί έγυμνάσθην, παρακ. γεγύμνασμαε.

Ρημ. άγύμναστος, γυμναστέον, γυμνασία, γυμνάσεον, γυμναστής.

δάκνω (δαγκάνω), θεμ. δακ-, δακν-, δηκ-, παρατ. εδκκνον, μ. 
μελ. δήζομαι ώς ένεργ., άορ. β έδακον. Μεσ. καί παθ. Οάκνο-
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μαι, παρατ. και μέλ, έλλείπουσι,άόρ. πα9. ώς μέσ. έδήχθην, παρκ. 
δέδηγμαι.

Ρηα. δήγμα, δάκος, δακέθυμος, όφιόδηκτος.
δακρύω (γύνω δάκρυα,κλαίω), παρατ. έδάκρυον, μελ. δακρύσω, 

άόρ. εδάκρυσα, τά λοιπά έλλείπουσι.
Ρημ. αδάκρυτος.
δαμάζω (ήμερόνω ) άπαντα κατ’ ενεστώτα, παθ. άόρ. έδκ- 

μάσθην και με'σ. άόρ. έν τη μετογ. καταδαμασάμενος.
Ρημ. άδάμαστος.

δαρβάνω (κοιμώμαι), πάντοτε σύνθ., άπαντών εις άόρ. β. έ- 
πικατέδαρθον καί πρκ. καταδεδάρθηκα. Συνώνυμον το καθεύδω, 
ΰφ’ ου καί άναπληροΰται.

δέδοικα (φοβούμαι) πρκ. μετά σημ. ενεστώτας, καί δέδια του 
ποιητ. ένεστ. δείδω, ύπερο, μετά σημ. πρτ. έδεδοίκειν, μεσ. μελ. ώς 
ένεργ. δείσομαι, άορ. εδεισα. (Βλέπε Γραμμ. Έμμ. Γενεράλι σ.141)

Ρημ. δέος.
δείκννμι και δεικνύω, πρτ. έδείκνυν και έδείκνυον, μελ. δεί­

ξω, άόρ. έδειξα, πρκ. δέδειχα. Μ. και Παθ. δείκνυμαι,’πρτ. εδει- 
κνύμην, μ. μεσ. δείξομαι, μ. άορ. έδειξάμην, π. μ. δειχθή- 
σομαι, άορ. π. έδείχθην, πρκ. π. δεδειγμαι, καί ώς μέσ. σύνθε­
τος μετά τών προθ. άπδ, έπί, εν, ύπερσ. έδεδείγμην, μ. τετελ. 
δεδειγμένος εσομαι.

Ρημ. δεικτε'ος, δεικτέον, δυσαπόδεικτος, δείγμα, δεϊξις.

οειλιάω-ώ (είμαι δειλός, δέν τολμώ), πάντοτε συνθ. μετά, 
τής άπό,κατά, πρτ. έδειλίων,μελ. δειλιάσω, άορ. έδειλίασα, πρκ· 
δεδειλίακα.

Ρημ. άποδειλιατέον.
δειπνέω-ώ (τρώγω τό εσπερινόν φαγητόν), όμαλ. άνευ μ.φωνής, 
δειπνίζω (δίδω εις τινα δεϊπνον, φιλεύω), πρτ. έδείπνιζον καί 

άορ. έδείπνισα.
δειπνοποιέω-ω (παρασκευάζω τά τού δείπνου), μόνον ό 

πρτ. έδειπνοποίουν. Μεσ.δειπνοποιοϋμαι, πρτ. έδειπνοποιούμην και 
άορ. έδειπνοποιησάμην, τάλλα έλλείπουσι.

οεκαζω (μέ δώρα διαφΟείρω τινά) καί άορ. σονεδέκασα. Παθ. 
2
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πρτ. έδεκαζόμην και ύπερσ. εί'ησχν δεδεκασμένοι, οΐ λοιποί χρόνο; 
έλλείπουσιν .

Αντί τον δεκάζω λέγεται καί φθείρω τινά χρήμαΟί, τών όποιων συνώ­
νυμον είναι παρ’ ήιιϊν το δωροδοκώ=όίδων δώρα διαφθείρω τινά.

δεκατενω (δεκατίζω, καί λαμβάνω την δεκάτην), έκ ίου δε- 
κάτη. Άπαντα ό ένεστώς, μελ. δεκατεύσω, άόρ. έν τη άπαρεμ. δε- 
κατεΰσαι και π. άορ. έδεκατεύθην.

ΣΗΜ. Δεκάτη σημαίνει ά) μοίραν ή μερίδα καί β') την ημέραν, καθ’ ήν 
έδιδε το το όνομα τού παιδός, (βαπτίσια).

δεξτόομαι-οϋματ (χαιρετίζω,ύποδέχομαί τινα) έκ του δεξιός 
ρημ. του δέχομαι, άποθ., πρτ. έδεζιούμην, μ. μελ. δεζιώσομαι, μ, 
άόρ. έδεξιωσάμην, άόρ. π. έδεζιώθην.

δέρω (γδέρνω) έκ θεμ. δκρ-, δερ-, ευχρηστον εις τον ένεστ. έκδέ- 
ίω, άορ. έζέδειρα καί άόρ. π. άπεδάρην. Ρημ. νεόδζρτος.

δεσμεύω (βάλλω τινά εις τα δεσμά) έκ του δεσμός, σύνηθες 
κατ’ ένεστ., άόρ. έδέσμευσα καί π. πρκ. δεδέσμευμαι.

ΣΙΙΜ. Αντί τούτου λέγεται έν δεσμούς δεϊν τινα καί παθ. έν δεΟμώ 
δεϊοθαι ύπό τίνος, καί είμί έν δεϋμοΐς καί δεσμοί γίγνονται.

δέω (έχω ανάγκην) δέεις—δεις, δέει=δεϊ, πλ. δέομεν κλπ. έκ 0. 
δε-καί δεε-, ποτ. έδεον, έδεες = έδεις κτλ., μελ. δεήσω, άορ. έδέησα 
καί άπροσώπως:

δει, πρτ. έδει, μ. δεήσει, άόρ. έδέησε, πρκ. δεδέηκε. Μέσ. 
δέομαι (στερούμαι, παρακαλώ), πρτ. έδεόμην, μ. μελ. δεησομαι, 
άορ. π. ώς μεσ. έδεηθην, πρκ. δεδέημαι.

Ρημ. δέησις, άδέητος.
δέω-ώ (δένω)- [άπαντώσιν ο! τύποι συνήθ. συνδεϊ, ύποτ. ςυνδη, 

άπαοέμ. δεϊν, μετχ. ύποδών, οΰσα, οΰν], πρτ.ένέδεον-ουν, μ. δησω, 
άόο. έδησα, ποκ. δέδεκζ, ύπερσ. έδεδέκειν. Μ. καί Παθ. δέόμαι-οϋ- 
παί,συνηθ. σύνθ.(κατά, ζύν,ύπό, έν, άνά, διά, περί), πρτ.εδεόμην= 
ούμην, π. μελ. δεΟησομαι, π. άορ. έδέθην, μ. άορ. άνεδησάμην, πρκ. 
δέδεμαι, ύπερ. έδεδέμην, τετελ. μελ. δεδήσομκι.

Ρημ. άδετος, συνδετός, ανυπόδητος, ασύνδετος, μεταδετέον, δέ- 
σις, δεσμός, ύπόδημα, διάδηρα.

δημαγωγέω-ώ (είμαι δημοκόπος) έκ τού δημαγωγός καί μελ. 
ημαγ^γότυ, τκ λ οιπα μτγν.
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δημεύω (κάμ.νω τι δημόσιον), άορ. έδήμευσα. Παθ. δημεύομαι, 
άόρ. π. έδημεύθην, πρκ. δεδήμευμαι, ύπερσ. έδεδήμευτο.

Ρημ. δήμευσις.
Συνώνυμα, ποιώ τι δημόσιον και δημοσιόω-ώ, ούτινος εύχρη­

στοι χρόνοι ό άορ. έδημοσίωσα καί π. πρκ. δεδημοσίωμαι. 11x0. 
δήμευσις τίνος γίγνεται καί δημόσιός εϊμι ή γίγνομαι.

δημηγομέω-ώ (ομιλώ έν τη εκκλησία τού δήμου), πρτ. έδη. 
μ.ηγόρουν, μελ. δημηγορήσω, άορ. έδημηγόρησα, πρκ. δεδημηγόρηκα. 
Παθ. πρτ. εδημηγορεϊτο καί πρκ. δεδημηγόρημαι.

δημοκματέομαι-ονμαι (κυβερνώμαι δημοκρατικώς), πρτ. 
έδημοκρατούμην, μελ. δημοκρατήσομαι, τά λοιπά μετγν.

δηόω-ώ (λεηλατώ) εκ του δήιος-δήος=έχθρός, πρτ. έδήουν, 
μελ. δηώσω, άορ. έδήωσα. Παθ μόνον ένεστώς δηόομαι-οϋμαΐ.

Ρημ. αδήωτος.
διαιτάω-ώ (είμαι διαιτητής) έκ του δίαιτα, πρτ. κατεδιήτων, 

μελ. διαιτήσω, άορ. κατεδιήτησα, πρκ. δεδιήτηκα, ύπερσ. κατεδε- 
διητήκειν. Μεσ. διαιτάομαι-ώμαι (=ζώ είδος τι ζωής), πρτ. έδιη- 
τώμην, μ. μελ. διαιτήσομαι, μ. άόρ. κατεδιητησάμην, άόρ. π. καί 
ώς μέσ. έδιητήθην, πρκ. μεσ. δεδιήτημαι καί ύπερσ. έζεδεδιήτητο.

Ρημ. διαίτημα, διαιτητής, διαιτητήριον, διαιτήσιμον.
Αντί του διαιτώμαι λέγεται καί δίαιταν ποιούμαι. Αύςάνει καί άνα- 

διπλασιάζεται συγχρόνως έσωθεν καί εςωθεν.
διακονέω-ώ (ύπηρετώ) έκ τού διάκονος, μελ, διακονήτω, άόρ. 

μόνον κατ' άπαρεμφ. διακονήσαι καί μετχ. διχκονήσκς. Μέτ. δια- 
κονονμαι, παθ. άόρ. έδιακονήθην, πρκ. δεδικκόνημκι.

Ρημ. διακόνημκ, δικκόνησις, διακονία, διακονικός.
ΣΗΜ. Τό ρήμα συντασ. δοτικ. και αύςάνει εςωθεν. (Τραμ. Γεν. σ. 9ί).
διανοέομαι-ούμαι (έχω κατά νουν, σκέπτομαι) άποθ., πρτ. 

διενοούμην, μ. μέλ. δικνοήσομαι, π. μέλ. δικνοηθήσομπι, π, άόο 
διενοήθην ώς μέσ., πρκ. δικνενόημαι, ύπερσ. διενενοήαην.

Ρημ, αδιανόητος, διανοητέον, διανόημα, διανόησις.
δια^ειρίζω (διευθύνω, επιβάλλω χεΐρα), πρτ. διε/είριζον, άόρ . 

διεχείρισκ, πρκ. διακεχείρικα. Μέσ. καί ΙΙαθ. διαχειρί ζοιιαι, πρτ. 
διεχειριζόμην.

Ρημ. διαχείρισις.
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ΣΗΜ. Έσχημάτίσθη έκ του διά χειρός ή ψειρών έχω τι ώς καϊ έγ- 
χεΐρίζω=έν χερσιν ή έν χειρι τίθήμι και καταχωρίζω”κατά χώραν τί0ημι 
καί μεταχειρίζομαι και μεταχειρίζω-έκ τοΰ μετά '/βίας έχω.

διδάσκω έκ θεμ. δκ-διδαχ-διδασκ., πρτ. έδίδασκον, με), διδά­
ξω, άορ. έδίδαζα, πρκ. δεδίδαχκ. Παθ. και Μ. διδάσκομαι, μ. 
μέλ. διδάζομαι, μ. άορ. έδιδαςάμην, άόρ. π. έδιδάχθην, πρκ. δεδί 
δαγμαι.

Ρημ. διδαχή, δίδαγμα, διδακτός άδίδκκτος, διδακτέον, δι­
δάσκαλος.

δίδμάόκω (φεύγω κρυφίως) πάντοτε σύνΟ (άπό, έκ, διά), πρτ. 
άπεδίδρασκον, μ. μέλ. ώς ένεργ. άποδράσομαι, άόρ. β'. άπέδρκν,ας. 
α, ύποτ. άποδοώ, ας, α, εύκτ. άποδραίην, άπαρέμ. άποδράναι, μ. 
άποδράς, προστακτ. ελλείπει, ποκ. άποδέδρακα, ύπερσ. άπεδε- 
δράκειν.

Ρημ, άδραστος, (άφευκτος).
δίδωηΐ (δίδω) έκ θεα. δο-,δω-,δι-δω, ύποτ. διδώ, διδώς, διδφ, 

εύκτ. διδοίην, προστ. δίδου διδότω, άπαρεμ. διδόναι, μεχ. δι- 
δούς-οΰσα-όν, πρτ. έδίδουν, μελ. δώσω, άορ. α’ έδωκα, κας, κε, 
έδοτον, έδότην, έδομεν, έδοτε, έδυσαν, ύποτ. δώ, δως, δω, εύκτ. 
δοίην, προστ. δός-δότω, άπαρεμ. δούναι, μτχ. δούς, δούσα, δόν; 
ποκ. δέδωκα, ύποτ. δεδωκώς ώ, ύπερσ. έδεδώκειν, καί δεδωκώς 
ήν, τετελ. μελ. δεδωκώς έσομαι. Παθ. δίδομαι, πρτ. έδιδόμην, 
π. μέλ. δοθήσομαι, π. άόρ. έδόθην, πρκ. δέδομ-αί, ύπερσ. έδεδο- 
μην. Μεσ. αποδίδομαι τι, περί ού δρα πωλώ.

Ρημ. δόσις, έπίδοσις, μετάδοσις, προδότης, άνάδοτος, έκδοτος, 
παρκδοτός, άνέκδοτος, δοτε'ος, δίζδοτέος, άποδοτέον, δώρον.

Το έκδίδωμι την θυγατέρα=ύπανδρεύω, δίκην δίδωμι, δί­
κην έ^ω και δίκης τνγ^άνω^τιμωρούμαι παθ. τού ύίκην Λαμ­
βάνω παρά,τινος^τιμωρώ τινα

δικάζω (άποφασίζω ώς δικαστής) έκ τού δίκη· πρτ. έδίκαζον, 
μ. δικάσω, άορ. έδίκασκ. Παθ. δικάζομαι, πρτ.έδικαζόμην, μ.μέλ. 
δικάσρμαι, μ. άορ. έδικκσάμην, π. άορ. έδικάσθην, πρκ. δεδίκα- 
σααι, ύπεοσ. έδεδικάσμην.

Ρημ. αδέκαστος, δικαστής, δικαστήριον.
δικαιόω-ώ (δικαιώνω, κολάζω), πρτ. έδικαίουν, μέλ. δικαιώσω
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άορ. έδικαιωσα. Παθ. δικαιούμαι καί μ. μελ. δικαιώσομαι.
διπλόω-ώ (διπλώνω) έκ τοΰ διπλούς. Πόνον ό άορ. έδίπλωσα, 

Παθ. ένεστ. έν τη μετοχ. άναδιπλουμένη φάλαγξ, πρκ. έν τη μτχ. 
δεδιπλωμένος, καί ύπερσ. έδεδίπλωτο.

δι^άω-ώ (δίψήω-ώ) έκ τοΰ δίψα, διψής, διψη, πρτ. εύκτ. μόνον 
διψώη, μ. διψήσω, άορ. έδίψησα.

διώκω, πρτ. έδίωκον, μέσ. μέλ. ώς ένεργ. διώξομαι, άόρ. έδι­
ωξα, πρκ. δεδίω/α. Π. διώκομαι, πρτ. έδιωκόμην, άόρ. π. έδιώ- 
χθην. Τού δίκην διώκω = ενάγω τινάξεις το δικαστηρίου παθ. 
εινε το δίκην φεύγω ύπό τινος=ζαταδιώκομαι δικαστικώς.

Ρημ. διωκτε'ος, οιωκτέον, δίωξις, δίωγμα.
δοκέω-ώ (μου φαίνεται, νομίζω) έκ θε'μ. δοκ., και δοκε-, πρτ.

έδόκουν, μελ, δόξω, άορ. εδοξα. Παθ. δοκούμαί, άορ. π. μετχ. 
ζαταδοχθείς, πρκ. δε'δοκται καί δεδογμε'νον έστί, ύποτ. δεδογμε'νον 
ή, εύκτ. δεδογμένόν εϊη, προστ. δεδόχθω, άπαρέμφ. δεδόχθαι, 
μετοχ. δεδονμένος, ύπερσ. έδεδοκτο και δεδογμε'νον ήν. Καταδο- 
κούμαι=ύποπτεύομαι. Άπαντά και άπροσώπως, ένεστ. δοκεί, πρτ. 
έδόζει, κλπ.
! Ρημ. άδόκητος, δόξα, δόκιμος.

δοκιμάζω (εξετάζω, εγκρίνω), πρτ. έδοκίμαζρν, μ. άποδοκι- 
μάσω, άορ. έδοκίμασα, πρκ. άποδεδοκίαγκα. Παθ. δοκιμάζομαι, 
πρτ. έδοκιμαζόμην, π. με'λ. δοκιμασθήσομαι, άόρ. π. έδοκιμάσθην, 
πρκ.. δεδοκίμασμαι.

Ρημ. άδοκίμαστος, δοκιμαστέον, άποδοκιμαστε'ον, δοκιμασία, δο­
κιμαστής.

Λέγεται καί περιφραστικώς δοκιμασίαν ποιούμαι.
δολι^οδοομεω-ώ (τρέχω δόλιχον) άπαντα μόνον ή μ”’/· 

τοΰ άορ. δολι^οδρομήσας. Αντί τούτου λέγεται δόλιχον θεϊν.
Σ ΗΜ Δόλιχος εις των δρόμων κατά τούς αγώνας, ο μακρότατος καϊ 

δυσχερέστατος. Ό δολιχοδρόμος διέτρεχεν 7κις εδ Στάδιον.
ο ουλόω-ώ (κάμνω τινά δούλαν) έκ τοΰ δούλος, μελ. δουλώ- 

σω, άορ. έδούλωσα. Μεσ. καί Π. δουλοϋμαί, πρτ. έδουλούμην, μ. 
μέλ. δουλώσομαι, μ. άόρ. έδουλωσάμην, άόρ. π. έδουλώΟην, πρκ. 
δεδούλωμαι, ύπερσ. καταδεδοολωμένος ήν.

δουπέω-ώ (κάμνω κρότον) έκ τοΰ δοΰπος=κτύπος, άπαντα
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μόνον ό άορ. έδούπησαν, παρά Ξενοφωντι.
δραπετεύω (φεύγω κρυφίως) έκ του δραπέτης, και μελ. δρα­

πετεύσω.
δράω-ω (πράττω), πρτ. εδρών, μ. δράσω, άορ. έδρασα, πρκ. 

δε'δρακα. Παθ. δράομαι-ώμαι, πρτ. έδρώμην, π. άόρ. μόνον εν τη 
μετχ. δρασθέν, πρκ. δέδραμαι.

Ρημ. δραστε'ον, δράμα, δράστες, δραστήριος, δραστικός.
δύναμαι άποθετ. έκ θεμ. δυνα-,ύποτ. δύνωμαι, η, ηται, εύκτ. 

δυναίμην, δύναιο, δύναιτο, προστ. μόνον δυνάσθω, άπαρεμφ. δύνα- 
σθαι, μετοχ. δυνάμενος, πρτ. έδυνάμην και ήδυνάμην, έδύνω, μελ. 
δυνήσομαι, άορ. έ(ή)δυνήθην και έδυνάσθην μετά ένεργ. σημασ., 
πρκ. δεδύνημαι.

Ρημ. δυνατός, αδύνατος, δύναμις, δυνάστης.
δυστυχέω-ώ (είμαι δυστυχής), πρτ. έδυστύχουν, μέλ. δυστυ­

χήσω, άορ. έδυστύχησα, πρκ. δεδυστύχηκα ιαι π. άόρ. δυστυχη- 
θή—ύπό δυστυχίας κατάληφθή, και τά δυστυχηθέντα. Τά λοιπά έλ- 
λείπουσι και γίνεται χρήσις του δυστυχής είμι.

δυάφορέω-ώ (άγανακτώ διά τι) έκ τοΰ δύσφορος, πρτ. έδυσ- 
φόρουν, μελ. δυσφορήσω.

δυσχεραίνω (κάμνω τι δύσκολον), πρτ. έδυσχέραινον, μ. δυσ- 
χερανω, άορ. έδυσχε'ρανα. Παθ. δνοχεραίνομαι ύπό τίνος.

Ρημ. δυσχεραντέον, δυσχέρασμα.
ΣΗΜ. Το ρήμα έκ τοΰ δυσχερής, έχει ένεργ. σημ. καί άμεταβ. Αντί 

τούτου δυόχερώς έχω προς τι, δυσχερές τι ποιούμαι, καί δυσχερής 
εΙμΐ λέγεται.

δυσωπέομαι-οΰμαι (ύπόπτως έχω, φοβούμαι), άποθ., πρτ. 
έδυσωπούμην. Τά λοιπά έλλείπουσιν.

δύω (βουτώ, βυθίζω) έκ θεμ. δΰ-,σύνθ., πρτ. μόνον ένέδυον, μελ. 
καταδύσω, άορ. έςέδυσα (σύνθετος πάντοτε), πρκ. άποδεδυκα. Μέσ. 
δύομαι καί δύνω, πρτ. έδυόμην, μ. μέλ. δύσομαι, άορ. β’ ένεργ. 
μετά σημ. μέσης έδυν, ύποτ. δύω, εύκτ. ύποδύοι, προστ ελλείπω, 
άπαρεμφ. άποδΰναι, μτχ. δύς, δΰσα, δύν, πρκ. δέδυκα μέ μέσ. ση- 
μασ.,ύτερσ. ένεργ. ώς μέσ. ένεδεδύκειν. Παθ. έκδνομαι, πρτ. έςε- 
δυόμην. π. άόρ. έζεδύθην, πρκ. άποδέδυμαι.

Ρημ. άδυτος άποδυτέον, ένδυμα, ένδυσις, δύτης.
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δωοέομαχ-ονμαί (Χωρίζω) Μέσ. άποθ., πρτ. έδωρούμην, μ. 
δωρήσομαι, άόρ. ^ωρηϊάρη», παθ. άορ. έύω.ήθην, πρκ. δεδώρημαι.

Ρημ. δώρημα.
δωροδοκέω-ώ (δέχομαι δώρα παραβαίνων τό καθήκον μου), 

πρτ. έδωροδόκουν ,μελ. δωροδοκήσω, άορ. έδωροδόκησα, πρκ. δεδω- 
ροδόκηκα. Παθ. δωροδοκούμαι, π. άορ. τά δωροδοκηθέντα, π. 
πρκ.δεδωροδόκηται καίμτχ. δεδωροδοκημένον.

Ρημ. αδωροδόκητος.
ΣΗΜ. δωροδοκώ ππδιαφβειρόμενος δέχομαι χρήματα, δεκάζομαι, παρά 

μτγν.=δίδω δώρα, δεκάζω τινά.

εάω-ώ (άοήνω), πρτ. εϊων, μ. έάσω, άόρ. ε’ίασα, πρκ. εϊακα. 
Παθ. έάομαι-ώμαι, μ. μέλ. ώς παθ. έάσομαι, άόρ. π. είάθην, π. 
πρκ. εϊαμαι.

Ρημ. έατέος, έατέον.
ΣΗΜ. Διά τήν αδξήσιν τούτου και την έκτασιν του χαρακτήρας α, δρα Γραμμ. 

Γεν. σ. 93 και 116.
εγγνάω-ώ (δίδω ενέχυρου, ύπισχνοΰμαι), πρτ. ήργύων, άορ. 

ήγγύησα, πρκ. ήγγύηκα, ύπερσ. ήγγυήκειν, και ήγγυηκώς ήν Μ. 
καί Παθ. έγγί'ώιιαι, πρτ. ήγγυώμην, μελ. έγγυήσομαι, μ. άόρ. ήγ- 
γυησάμην, π. άόρ. ήγγυήθην, πρκ. διηγγύημαι, ύπερσ. ήγγυήμην, 
καί ήγγυημένος ήν.

Ρημ. έγγυητή—μεμ/ηστευμέ'*η, έγγύησις, εγγυητής.
εγείρω (σηκώνω) έκ θ. έγερ-,έγερ-ΐω, έγέρρω,καί έγρ-, πρτ. 

ήγειρον, μελ. έςεγερώ, άόρ. ήγειρα, πρκ. β' άμετ. έγρήγορα (είμΐ 
άγρυπνος), ύπερσ. έγρηγόρειν. Μέσ. καί Παθ. έγείρομαι, πρτ. παθ. 
συνηγειρόμην, άόρ. π. και ενίοτε ώς μέσος ηγέρθην, μ. άόρ. β’ 
ήγρόμην.

εγκωμιάζω (επαινώ τινα), πρτ. ένεκωμίαζον, μ. μέλ. ώς ενερ­
γητικός έγκωμιάσομαι καί εγκωμιάσω, άορ. ένεκωμίασα, πρκ. έγκε- 
κωμίακα. Παθ. εγκωμιάζομαι καί παρακ. έγκεκωμίασμαι.

Ρημ. άνεγκωμίαστος.
ΣΗΜ. Έκ τιΰ έγ-κώμιος, οπερ έκ τής έν και κώμθ<=βακχική ή έπι- 

νίκιος πομπή.
εγ^ετρέω-ώ (επιχειρώ, κάμνω έγχείρησιν), ομαλόν.



— 24 —

εγχειρίζω (θέτω τι είς τάς χεϊράς τίνος, εμπιστεύομαι), πρτ. 
ενεχειριζον, μελ. εγχειριώ, αορ. ένεχείρισα, παρκ. έγκεχείρικα. Μέσ. 
άόρ. μόνον ένεχεερισάμην καί π. άορ. ένεχειρίσθην.

Ρψ· εγχείρισες, έγχειρισμός, έγχειριστής, έγχειρί3ιον.
εζοματ ζητεί καθέζομαι.
εθέλω εκ θεμ, εθελ-, έθελε- και ενίοτε θέλω, πρτ. ήθελαν, μελ.

εθελησω, αορ. ηθελησα, πρκ. ηθεληκα, ύπερσ. ήθελήκειν.
Ρημ. εθελοντής, εθελούσιος.
εθίζω (συνηθίζω τινά) θεμ. σΕεθ-, έθ-, πρτ. είθιζον, μελ.έθιώ, 

αόρ. ειθισα, πρκ. είθικα. Μεσ. και II. εθίζομαι, άορ. παθ. εϊθίσθην 
μετα σημ. μέσης, πρκ. είθισμαι, υπερσ. εΐθίσμην και είθισμένος ήν.

Ρημ. έθιστέον, έθισμα.
ειωθα (είμαι συνειθισμένος) εκ του ποιητ. έθω, ύποτ. είώθω, 

ύπερσ. είώθειν καί είωθώς ήν.
εικάζω (απεικονίζω, συμπεραίνω) εκ θ. είκαδ- είκαί^ω, πρτ. 

γκαζόν, μ. μελ. ως ενεργ. άπεικάσομαι, άόρ. ήκασα. Παθ, είκά- 
ζοιιαΐ, πρτ. ηκαζόμην, π. άορ. ηκάσθην, πρκ. ήκασμαι, ύπερσ. 
ήκάσμην.

Ρημ. εικασία, εϊκαστής, εικαστικός.

εοικα (ομοιάζω, φαίνομαι) πρκ. μέ σημ. ενεστώτας, γ. πληθ. 
εοίκασι, υποτ. εοίκω, ευκτ. εοικοιμι, προστ. ελλείπει, άπαρέυ,ό. εί- 
κέναι, μετχ. είκώς, υια, ός, ύπερσ. έώκειν.

^ΐ11 (θ^άρχω, είμαι), εί, έστί, θεμ. έσ- έσ-μι, έμμί, ύποτ. ώ 
τις. ϊ.ι ευκτ. εΐην, προστ. ίσθι-έστω, άπαρεμφ. είναι, μετχ.ών, ούσα, 
ον, πρτ. ήν καί ή, ήσθα, ήν, μελ. έσομαι, άορ. β’ έγενόμην, πρακ. 
γέγονα, ύπερσ. έγεγόνειν.

Ρημ. συνεστέον.
Ely* (θά έλθω) θ. ι- καί ει-, ει, είσι, χρησιμεύει ως μελ. τού έρ­

χομαι, ύποτ. ίω, εύκτ. Ϊοιμι καί ίοίήν, προστ. ϊθι-ϊτω, άπκοέαο. 
ίέναι, μετχ. ίων, ίοΰσα, ίόν, πρτ. ήα καί ήειν.

Ρημ. ίτέος, ίτε'ον, δυσπάριτος.

ειθγω (άποκλείω), πρτ. ειργον, μελ. εϊρ£ω, άορ. ειρςα. Παθ. 
ειργοναι, πρτ. είργομην, μ. μέλ. ώς παθ. εϊρξομαι, άόρ. π. είρ- 
χθην, παρκ. ειργμαι.
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είργννω (εμποδίζω την έξοδον) έκ θ, Ρεργ-, έργ. έ-έργ- ε'ιργ. 
καί καθείργνυμι, άορ. καθείρξα. Παθ. καθείργνυμαι, άορ. π. είρ- 
χθην, πρκ είργμαι.

Ρημ. είρκτή=φυλακή.
εϊ^ω (συναρμόζω, όρμαθιάζω) θ. σερ. συνήθως συνείρω, πρτ. 

συνεϊρον, άόρ. κατ’ εύκτ. παρείρειε, πρκ. κατά μετχ. διειρκότες.
Έκκληΰτάζω (συνέρχομαι έν τη εκκλησία του δήμου) έκ του 

εκκλησία, πρτ. έξεκλησίαζον και ήκκλησίαζον, μελ. έκκλησιάσω, 
άόρ. έζεκλησίασα καί ήκκλησίασα.

Ρημ. εκκλησιαστής, εκκλησιαστικός.
ΣΗΜ. Έκκλη^ιάζω λέγεται έπί του πολίτου, έπι οέ τών αρχόντων λέ­

γεται έκκληύίαν ποιώ, και έκκληοίαν άθροίζω και παθ. έκκλτκίία γί- 
γνεταχ. Το έκκληάχάζώ είναι παρασύνθετον και παράγεται εκ του εκκλη­
σία (δπερ έκ τού έκκλησις καϊ τούτο έκ τού εκκαλώ)' αυξάνεται δε εςωθεν καί 
έσωθεν.

έλαττόω-ώ (ολιγοστεύω) έκ του συγκριτ. έλάττων, άορ. ήλάτ- 
τωσα. Μέσ. καί παθ. έλαττοϋμαι, παρατ. ηλαττούμην, μέλ. μέσ. 
έλαττώσομαι, με'λ. παθητ. μετά σημασ. μέσης έλαττωθήσομαι, άόρ. 
παθητ. ήλαττώθην.

Ρημ. έλάττωσις, ελάττωμα.
ελαύνω (προχωρώ έφιππος, διώκω), θ.έλα-νυ-έλαυν έλα-,παρτ. 

ηλαυνον, μελ. συνηρημ. έλώ, ας, γ κτλ., άόρ. ηλασα, παρακ.—έ- 
λήλακα (άπ-, έξ-, προ-, περί-). Παθ. έλαύνομαχ, παρατ. ήλαυ- 
νόμην, άόρ. παθ.—ηλάθην (άπ-, έζ-, περί-), άόρ. μέσ. ήλασάμην, 
άπαρεμφ. έξελάσασθαι, παθ. παρκ. έληλαμαι.

Ρημ. εύήλατος, έλατέον, διέλασις.
ΣΗΜ. Το ρήμα λαμβάνει έν τώ ένεστώτι καί παρατατικό; το πρόσφυμα 

νυ όθεν έλα-νύ-ω καί κατ’ άντιμετάθεσιν τών γραμμάτων ν καί V γίνε­
ται ελαύνω. Το θέμα έλα- φυλάττει τδ α βραχύ καθ’ όλους τούς χρόνους. 
*0 παρακ. λαμβάνει αττικόν αναδιπλασιασμόν.

ελέγχω (έξελέγχω, επιπλήττω) θ. έλεγχ., παρατ, ήλεγχον, μελ. 
έλέγζω, άορ ήλεγξα. Παθ. ελέγχομαι, παρατ. ήλεγχόμην, μέλ. 
παθ. έλεγχθήσομαι, άόρ. ήλέγχθην, παρακ. έλήλεγμαι, ύπερσ. έξε- 
ληλέγμην.

Ρημ. έλεγκτός, δυσεξέλεγκτος, άνεξέλεγκτος, έλεγκτέον, έςελεγ- 
κτέος, έλεγχος, έλεγκτήρ, ελεγκτικός.
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ΣΗΜ. Το μέσον αυτοπαθές άναλελυμ. έξελέγχω έμαντόν- Αντί του 
έλέγχω λέγεται και έλεγχον ποιούμαι, και έλεγχον λαμβάνω, καί έλεγ- 
κτήρ είμι, ου το αντίθετον έλεγχον δίδωμχ καί έλεγχον παρέχω· αντί δε 
του παδ. έλέγχομαι λέγεται καί εις έλεγχον καθίσταμαι καί έλεγχος 
γίγνεται, η έΰτί μοχ.

έλεέω-ώ (εύσπλαγγνίζομαύ έκ του ζρσεν. ό έλεος, παρατ. ήλέ- 
ουν, μελ. ελεήσω, άόο. ή/εησκ. ΙΙαθ. ελεούμαι, παρατ. ήλεούμην, 
με'λ. παθ. έλεηθήσομαι ,άορ. ήλεήθην.

Ρημ. ανελέητος, έλεήμων.
έλελίζω (φωνάζω έλελευ), μόνον ένεστόχς καί άορ. ήλέλιξα 

παρά Ξενοφ.
ΣΗΜ. έκ του επιφωνήματος έλελεΰ=κραυγή πολεμική.
ελίττω (τυλίσσω, στρέφω) έκ τοΰ ελιζ [έλικ-)ω=έλίττωΊ, συν­

ήθως άνελίττω καί έξελίττω καί άνειλίττω, άορ, περιείλιςα. ΙΙαθ. 
έλίττομαχ, άορ. παθ. μετά σημασ. μέσ. περιειλίχθην, παρκ. παθ. 
άνείλιγμαι. Μεσ. έξελίττομαχ καί παρκ. ένείλιγμαι.

Ρηματ. ελιγμός, έλίκη (=ίτε'α).
έλκω (σύρω τραβώ) θεμ. Ρελκ-, Ρελκϋ . παρατ. είλκον, μελ.

συνέλζω, άορ. είλκυσα, παρκ. καθείλκυκκ. ΙΙαθ. ελκομαχ. Μέσ. 
έφέλκομαι, πρτ. εΐλκόμην, άόρ. παθ. καθειλκύσθην, άόρ. μέσ. προσ- 
ειλκυσάμην, παρακ. παθ. άνείλκυσμαι.

Ρημ. έλκτέον, συνελκυστέον, ελξις.
ΣΗΜ. Λύςάνετα: καί άναδιπλουται διά του εχ ως έκ τοΰ f όπερ ειχεν έν 

αρχή ‘’’ί χα'· τ® έλίττω. ·
ελπίζω, θεμ. έλπιδ^ω, παρατ. ήλπιζον, μελ. έλπιώ, άόρ έ- 

πήλπισα.ΙΙαθ. έλπίζομαχ.
Ρημ. έλπιστός, άνέλπιστος, δυ έλπιστος.
ΣΗΜ. Τδ ελπίζω λέγεται καί περιφραστικός εΙμχ έν ίλπίβιν, έλπίδας 

ή έλπίδα έχω, τάς έλπίδας έχω έπί τινχ ΐχ έν τχνχ, έλπίδας ποι­
ούμαι.

εμέω-ώ (ξερνώ), πρτ. ήμουν, άορ. έξήμεσκ.
Ρημ. εμετος.
εμπεδόω-ώ (στερεώνω) έκ τοΰ έμπεδος, πρτ ήμπέδουν, μελ. 

εμπεδώσω, άόρ. ήμπέδωσα
εμποδίζω, πρτ. ένεπόδιζον, μελ. έμποδιώ. Παθ.έμποδχζομαχ. 

Άπλοΰν τδ ποδίζω εύρητκι μονον έν τη μετγ. τοΰ πρκ. πεποδισμένος,
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ΣΗΜ. Το εμποδίζω λέγεται και περιφραστικός έμποδών είμι, έμπο- 
δύ>ν γίγνομαί τινι, έμπόδιος γίγνομαί τίνος ϊι — είμι. Αντί δε τού 
μέσου λέγεται έμποδών ποιούμαι τι (—κάμνω τι εις τον εαυτόν μου έμ- 
πόοιον).

εμπορεύομαι (είμαι έμπορος). Άποθετ. μέσ., μέλ. αία. έμπο- 
ρεύσομαι. άόρ. μέσ. εν τη μετχ. έμπορευσάμενος.

Ρημ. εμπόρευμα, έμπορευτικός.
ΣΗΜ. Το ρήμα γίνεται έκ του έμπορος- αντί δε του έμπορεύομαι λέ­

γεται καί περιφραστικώς έμπορίαν ποιούμαι καί παθ. έμπορία γίγνεται.
εναντιόομαι-ονμαι (εναντιώνομαι) άποθ. μεσ., πρτ. ήναν- 

τιούμην, μ. μέλ. έναντιώσομαι, π. άόρ. μετά μέσης σημασίας ήναν- 
τιώθην, πρκ. ήναντίωμαι.

Ρημ. έναντίωσις, έναντίωμα.
ΣΗΜ. Το ρήμα παράγεται έκ του έναντίος, αύςάνει δε καί άναδιπλοΰται 

έξωθεν. Λέγεται δέ καί περιφραστικός έναντίος βίμί καί έναντίως έχω.
ενεδρεύω (κάμνω ένέδραν, καρτε'ρι), πρτ. ένήδρευον, άόρ. ένή- 

δρευσα. Παθ. Ενεδρεύομαι, μ. μέλ. μετά σημασίας παθητικής ένε- 
δρεύσομαι, άορ. παθ. ένηδρεύθην, μέσ. άόρ. έν τή μτ/. ένεδ, ευσά. 
μενος.

Ρημ. ένέδρευμα, ένέδρευσις, ένεδρευτής.
ΣΗΜ. Συνώνυμον αυτού είναι το έλλοχάω-ώ.
ενε^νράζω (λαμβάνω ενέχυρον) εκ τοΰ ένέχυρον, πρτ. προσηνε- 

χυραζον, μελ. ένεχυράσω, άόρ. έν τή άπαρ. ένεχυράσαι. Παθ. άόρ, 
ήνε/υράσθην.

Ρημ. ένεχυρασία, ένεγυρασμός.
ΣΗΜ. Λυςανει εςωΟεν. Λέγεται δέ αντί τοΰ ένεχυράζω καί περιφρ. ένέ- 

χυρα λαμβάνω καί ένεχυραοίαν ποιούμαι. Παθητικόν δέ είναι καί τό 
ενέχυρα κεϊται, ft ένέχυρα έχεται.

ενθουσιάζω καί εν&ονόιάω-ώ (είμαι ενθουσιασμένος) μελ. 
ενθουσιάσω, άόρ. έν τή μετχ. ένθουσιάσας.

Ρημ. ένθουσίασις, ενθουσιαστικός, ένθουσιασαός.
ενΟνμέομαι-ούμαι (έ/ω τι είς τόν νουν μου, σκέπτομαι) έκ 

τής προθέ'. έν καί θυμός, άποθ. μεσ., παρατ. ένεθυμούμην, μ. μέλ. 
ένθυμησομαι, άόρ. παθητ. μετά σημκσ. με'σης ένεθυμήθην, πρκ. μέ­
σος έντεθύμημαι, ύπερσ. ένετεθυμήμην.

Ρημ. ένθυμητέον, ενθύμημα, ένθύμησις.
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έννοέω-ώ (έχω τι κατά νουν, σκέπτομαι), πρτ. ένενόουν, άορ. 
ένενόησα, ποκ. ένενόηκα. Μεσ. εννοούμαι, πρτ. ένενοούμην, άορ. 
παθ. μετά σημ. μέσης έν τη μετχ. εννοηθείς.

ΣΗΜ. Τδ ρήμα έκ τής έν και νοέω-ώ είναι συνώνυμον τώ ένθνμοϋμαι. 
Άντι τού έννοώ λέ^ετα» και περιφρ. έννοια γίγνεταί |ΐοι, έννοια έιυινιτει 
ιιοι,λαμβάνω έννοιάν τίνος κτλ.

ένοχλέω-ώ (προξενώ ένόχλησιν) έκ τής έν και τού ποιητ. όχλέ- 
ω-ώ, πρτ. ήνώχλουν, μελ. ενοχλήσω, άορ. ήνώχλησα, πρκ. ήνώ- 
χληκα. Παθ. ενοχλούμαι, πρτ. ήνωχλούμην, πρκ.παρηνώχλημαι.

Ρημ. ενόχλημα, ένόχλησις, ένοχλητέον, παρενόχληση, ανενόχλη­
τος κτλ.

ΣΗΜ. Αυξάνει και άναοιπλοΰ-αι και προ τής προΟέσέως καί μετ’ αυτήν. 
Λέγεται καί περιφραστ. όχληρός είμί τιντ καί δι’ όχλον έάτί μοί τι 
καί πράγματα παρέχω τινί, παΟητ. δέ είναι τδ πράγματα έχω=(ένο- 
νλοΰμαι).

εντέλλομαι (παραγγέλλω).θ. τελ- τελ-]ομζι=τέλλομαι άποθ.
μεσ., .τρτ. ένετελλόμην, άόρ. μεσ. ένετειλάμην, πρκ. παθ. έντέτζλμαι.

Ρημ. εντολή, ένταλμα.
εξεΗτι (επιτρέπεται), ρ. άπρόσ «που (ύποτ. έξη, εύκτ. έξείη, 

προστ. έζέστω, άπαρ. έξεΐναι, μετοχ. εξόν), παρατ. έξην, μελ. έξέ- 
σται καί έκγενήσεται, (εύκτ. έςέσοιτο, άπαρ, έζέσεσθαι, μετοχ. έξε- 
σόμενον), άορ. έξεγένετο.

Ρημ. έζουσία.
ΣΗΜ. Ως ένεργ. μεταβατ. είναι το έξονδίαν δίδωμι ϊι έξονοίαν 

ποιώ τιντ κτλ. ώς παΟητ. δ’ είναι τδ έξουύίαν λαμβάνω, ϊι έξουφία δί- 
δοταί μοι υπό τίνος.

εξετάζω σύνθετον έκ τής προθέσ. έκ καί του έτάζω, παρατ. έςή- 
ταζον, μελ έζετάσω (καί σπαν, ό συνηρημ. έςετώ), άορ. έςήτασκ, 
παρακ. έςήτακα. ΙΙαθητ. εξετάζομαι, παρατ. έξηταζόμην, μελ. 
παθητ. έζετασθήσομαι, άορ. παθ. έξητάσθην, παρακ. παθ. έςή- 
τασμαι.

Ρημ. εζεταστέον, άνεξέταστος, έξετασις, έξετασμός, εξεταστής.
εορτάζω» έκ τού εορτή, (έ-Ρορτ-ή), παρατ. έώρταζον, άορ. 

έώρτασα,
Ρημ. έόρτασις.
ΣΗΜ. ‘Ο παρατ. όμαλώς 0ά ήτο ήορταζον άλλα κατ’ άντιμετάβεσιν χρό­
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νου τών Φωνηέντων έγένετο εώρταζόν. Αντί τού εορτάζω λέγεται και 
εορτήν άγω ή εορτήν ποιώ, ως παθ. δε το έορτή έιίτι.

έπανορΟόω-ώ (σ·ήνω τι πάλιν όρθιον, διορθώνω), παρατ. έπη- 
νώοθουν, αέλ. έπανοοθώσω, άόρ. έπηνώρθωσα. Μεσ. έπανορθονμαι, 
παοατ. έπηνωοθούαην, μέλ. μέσ. έπανορθώσομχι, μέλ. παθητ. έπα- 
νορθωθήσομαι, άόρ. μεσ. έπηνωρθωσάμην, άόρ. παθ. έπηνωρθώθην, 
παρχκ. παθ. έπηνώρθωμαι.

Ρημ. έπανορθωτέος, έπανόρβωμα, έπανόρθωσις.
ΣΙΙΜ. Αύςάνεται και άναοιπλοϋται εσωθεν και έξωθεν ιής προθέσεως. 

"Ορα Γραμ. Έμ. Γενεράλι σ. 93.
έπείγω (βιάζω) και συνήθως κατεπείγω, παρατ. κατήπειγον. 

Μεσ. επείγομαι, παρατ, ήπειγόμην, άόρ. παθητ. μετά σημασ. μέ­
σης ήπείχθην.

Ρημ. έπεικτέον.
έπηοεάζω (ύβρίζω, βλάπτω) έκ τού έπήρεικ, πρτ, έπηρέαζον 

και χορ. έπηρέχσκ. Παθ. έπηόεάζομαί, πρτ. έπηρεαζόμην.
επίθυηέω-ώ (έχω επιθυμίαν) έκ τής έπί κχί θυμός, πχρατ. 

έπεθύμουν, μελ. επιθυμήσω, χορ. έπεθύμησα, παρχκ. έπιτεθύμηκα. 
Έκ τού παθ. μόνον ή μετον. επιθυμούμενα κχί τό άπαρ. άντεπι- 
θυμεϊσθαι.

Ρημ. έπιθύμημα, επιθυμητής, επιθυμητικός.
ΣΠΜ. Συντάσσεταί γενική" αντί τού έπιθυμώ τίνος λέγεται καί περιφρα­

στικός επιθυμίαν έχω, έν έπιΟυμίμ είμί τίνος, είς έπιΟυμίαν τινός 
Ερχομαι, έπιθυμία χρώμαι κλπ.

έπικουρέω-ώ (βοηθώ) έκ τού έπίκουρος (βοηθός), παρατ. 
έπεκούρουν, μέλ. έπικουρήσω, άόρ. έπεκούρησα. ΙΙαΟ. παρακ. άπαρ. 
έπικεκουρήσθαι.

Ρημ. έπικούρησις, δυσεπικούρητός.

επιμέλομαι καί έπιμελέομαι-οϋμαι (είμαι επιμελής, 
φροντίζω περί τίνος), άποθετ. με'σ., πρτ. έπεμελόμην καί έπεμελού- 
μην, μέλ. μέσ. έπιμελήσομαι, μέλ. παθ. μετά σημ. μέσης σπν. έπι- 
μεληθήσομκι, άόρ. παθ. μετά σημ. μέσης έπεμελήθην, παρκ. έπιμε- 
μέλημχι.

Ρημ. έπιμελητέον, έπιμέλ^μχ, έ.τιμελής, έπιμελητικός.
ΣΙΙΜ. Το μέν έπιμέλομαι έκ ρίζ. μελ- καί μελε-,τδ σε επιμελούμαι 
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είναι παρασύνθετον έκ τού έπιμελής. Συντάσσονται συνήθως’ γενική. Λέ­
γεται και περιφραστικός επιμέλειαν ποιούμαι, έπιμέλειαν έχω τινός 
ή περί τι καί δι’ έπιμελείας έχω τινά, παθ. δέ είναι το έπιμελείας 
τυγχάνω, έπιμέλειά τίνος ή περί τινός έΰτι κτλ.

έπιοοκεω-ώ (δίδω ψευδή όρκον), έκ του επίορκος, μελ. έπιορ- 
κήσω, άόρ. έπιώρκησκ, πρκ. έπιώρκηκα, ύπερσ. έπιωρκηκώς ήν, μελ. 
παθ. κατεπιορκηθήσομαι.

ΣΗΜ. Αντίθετον τούτου είναι το εύορκό (έκ τού εύορκος). Το όρκος 
το πάλαι είχεν έν αρχή f, διά τούτο δεν έκθλίβεται το ι τής έπί.

επισιτίζομαι (λαμβάνω ζφοτροφίας) άποθ, μεσ. μελ. έπισιτιου- 
μαι, μ. άόρ. έπεσιτισάμην.

Ρημ. επισιτισμός.

επίσταμαι (γνωρίζω καλώς) 9. στα-, μέσ, άποθ, (ύποτ. έπί- 
στωμαι, η, ητκι κτλ,, εύκτ. έπισταίμην, έπίσταιο κτλ., προστ. έπί- 
στω και έπίστκσο-άσθω κτλ.. άπαρ. έπίστασθαι, μετ. έπιστάμενος), 
παρτ. ήπιστάμην, ήπίστω κτλ., μέλ. μέσ. έπιστήσομαι, άορ. παθ. 
μετά σημ. μέσης ήπιστήθην.

Ρημ επιστητός, επιστήμη, επιστήμων.
ΣΗΜ. Αυξάνει εζωθεν τής προθέσεως ως καί τό άμφιέννυμι.

επιστατέω-ώ (είμαι επιστάτης) έκ τού επιστάτης, πρτ. έπε- 
στάτουν, μελ. επιστατήσω, άορ. έπεστάτησκ.

επιτιιοεύω (πράττω, εξασκώ τι), πρτ, έπετήδευον, μελ. έπι- 
τηδεύσω, άόρ. έπετήδευσα, πρκ. έπιτετήδευκα. ΙΙαθ. επιτηδεύο­
μαι, πρκ. έπιτετήδευμαι.

Ρημ. έπιτηδευτέον, επιτήδευμα, έπιτήδευσις.

επιτροπεύω (είμαι επίτροπος) έκ του επίτροπος, πρτ. έπε- 
τρόπευον, μελ. έπιτροπεύσω, άόρ. έπετρόπευσα. Παθ. επιτροπεύο­
μαι, άόρ. παθ. έπετροπεύθην, πρκ. παθ. έν τη μετ/. έπιτετροπευ· 
μένος. Λεγεται καί επίτροπον καθίστημί τινι, καί καταλείπω 
τινός.

Ρημ. επιτροπεία, έπιτρόπευσις, έπιτροπευτικός.
επι^ειρέω-ώ (θέτω χεΐρα εις τι, έπιχεφίζομαί τι), πρτ. έπε- 

χείρουν, μελ. επιχειρήσω, άορ. έπεχείρησα, πρκ. έπεκε/είρηκα.Παθ. 
έπιχειροϋμαι, πρτ. έπεχειρούμην, άόρ. παθ. έπεχειρήθην.
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Ρημ. έπιχειρητέον, επιχείρημα, επιχείρησες, επιχείρησης.
ΣΗΜ. Παράγεται έκ τής έπί καί χείρ. Συντάσσεται συνήθως δοτική. Λέ­

γεται αντί του έπιχειρώ καί ί'τιιχείρηιίιν ποιούμαι.
έπομαι (ακολουθώ) θ. σεπ-,έπ-,σπ-, άποθ. μέσ , πρτ. εΐπόμην, 

μέλ. μέσ. έ'ψομαι, άόρ. με'σ. β. έσπόμην, (ύποτ. έπίσπωμαι, εύκτ. 
έπισποίμην, προστ. έπίσπου, άπαρμ. έπισπέσθαι, μετ. έπισπόμενος).

ΣΗΜ. Τα συγγενή παράγωγα όπάζω καί οπαδός ψιλούνται. Το έπομαι 
συντάσσεται δοτική.

έπω (καταγίνομαι εις τι) παρά τοίς Άττ. πεζ. άπαντα μόνον 
σύνθετον περιέχω (περιποιούμαι), πρτ, περιεϊπον, μελ. περιέψω. 
Παθ. εύκτ. περιέποιτο, καί πρτ. περιείποντο.

εράω-ώ (αγαπώ ύπερβολικά), 0. έρα-, πρτ. ήρων. Παθ. έρώ- 
παι (ύπό τίνος), άόρ. παθ. μετά σημ. ένεργ. ήράσθην.

Ρημ. έραστός, πολυε'ραστος, άζιέραστος, εραστής, έρατή.
ΣΗΜ. Συντάσσεται συνήθως γενική. Λέγεται καί περιφρ. έρως έχει μέ 

τίνος, έραβτΛς είμί τίνος, έρωτα έχω κτλ.
έργάζομα! θ. Ρεργ-, άποθ. μετ’ ένεργ, διαθ., πρτ. είργαζόμην, 

μέλ.μέσ. έργάσομαι, μέλ. παθ. έξεργασθήσομαι, άόρ. με'σ. είργασά- 
μην,άόρ. παθ. είργάσθην, πρκ. π. καί μ. εϊργκσμαι, ύπερσ. παθ, 
καί μέσ. είργάσμην καί είργασμένος ήν, μέλ. τετελ. εϊργασμένος έσομαι.

Ρημ. άδιεζέργαστος, εύκατέργαστος, δυσκατέργαστος, έργαστέος 
-εον, εργασία, εργάτης, έργαστήρ.

ΣΗΜ. Ό παραχ. Εε-Είργασμαι=εϊργασμαι, "Ενεκα τού έν άρ/ή τού 0. 
Η αυξάνεται καί ζναδιπλοΰται διά τού ει. Ό Παθητ. μελ. καί ό παθ. άορ. 
έχουσι σημασίαν παθητικήν. Λέγεται καί περιφραστικός εργάτης είμί (αν­
τίθετον τού άργός είμι) και ένεργός είμι κτλ. Τό δε έργον ποιούμαι τι 
καί έργον έχω τΐ=έπιμελώς πράττω τι, έχω τι ώς ένασχόλησιν, το κ^- 
μνω έογον.

έρδω (πράττω) συγγενές τώ εργάζομαι,ποιητ., παρ’ Άττ. φέρε­
ται ή ύποτ. έρδη καί άπκρέμφ. τού ένεστ. έρδειν, ό δέ άόρ. έν τη 
μτχ. έρζας.

ερεθίζω (διεγείρω τινά), άόρ. ήρέθισα, πρκ. ήρέθικα. Παθητ. 
ερεθίζομαι, πρκ. ήρέθισμαι, ύπερσ. άνηοέθιστο.

Ρημ. έρεθιστέον.
ερειοω (στηρίζω) θ. έρειδ- έρειδ-]ω. Πάντοτε άπαντα σύνθετον 

άντερείδω, πρτ. άντήρειδον, άόρ. ήρεισα. Μεσ. έπερείδομαι, άορ. 
άπηρεισάμην.
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Ρημ. έρεισμα.
ερίζω (φιλονικώ, μαλώνω), πρτ. ήριζον, άόο. ήρισα.
ΣΗΜ. Παράγεται έκ του έρις-ιδος, (έριδ jω=έρΐζω). Αντί του έρίζω 

λέγεται και £ν έριδί είμι πρός τινα, έριν έχω και έριδι χρώμαι πρός 
τινα. Παθ. δε είναι το έρις έότί η—γίγνεται. Ώς μεταβατ. είναι τό έρι­
δας έμβάλλω τινί.

ερμηνεύω (εξηγώ, διερμηνεύω), πρτ. ήρμήνευον, μελ. ερμη­
νεύσω, άορ. ήρμήνευσα. Παθ. ερμηνεύομαι.

Ρημ. ερμηνεία, ερμηνευτής, ερμηνευτικός.
έρπω (σύρομαι με την κοιλίαν) έκ θ σερπ- έρπ-, είναι ποιητ. 

και μετγν. ώς καί το έρπνζω, παρ’ Άττικοϊς πεζ. άπαντα μόνον ό 
ένεστ. έξέρπει, καθέρπει και το ρημ. έρπετόν.

έρυθραίνομαι άποθ. παθημ. μόνον κατ’ ενεστώτα' ίσοδυνα- 
μεϊ τώ έπομένφ.

έρνθριάω-ώ (κοκκινίζω άπό εντροπήν), εκ του ερυθρός, άορ. 
ήρυθρίασα.

έρνκω (άπομακρύνω, εμποδίζω), έκ θ. έρύκ-, σύνθ. άπερύκω 
και άπαρμ, άπερύκειν, άόρ. άπήρυζα,

έρχομαι θ· ζ°/"> έλ-, έλυθ-. Τού ένεστώτος μόνον ή οριστική 
άπαντά άπλή και σύνθετος, αί δε άλλαι εγκλίσεις άναπληροϋνται διά 
του είιΐΓ εύρίσκονται δέ μόνον εκ του έρχομαι τά έςής : ύποτ. προσ- 
έρχωνται, εύκτ. έξε'ρχοιτο, άπαρέμ. ύπέρχεσθαι μετοχ. -ερχόμενος 
(ύπερ-, παρ-, περί-), παρτ. ήα καί ήειν, (καί -ήρχόμην μόνον έν 
συνθ.), με'λ. είμι καί έλεύσομαι, άόρ. β'. ήλθον, παρκ. έλήλυθα, 
(εύκτ. προεληλυθοίην καί παρεληλυθώς ε’ίην), ύπερσ. έληλύθειν καί 
περεληλυθώς ήν.

ΣΗΜ. Άφηρημένον του έρχομαι είναι τό ύδός άπλούν χαί σύνθετον. 
Το ελευβις οΰ’τε παρ’ αρχαίοι; ούτε παρά μεταγενεστεροις έλέγετο, ώς ρη­
ματικά έπίθ. αύτου είναι τά έκ του είμι (-ίτέον κτλ.). ‘Ως μεταύ. τού έρ­
χομαι είναι τό άγω.

ερωταω-ώ θ. έρωτα-, έρ-, έρε-, παρτ. ήρώτων, μελ. έρωτήσω, 
μέλ. μέσ. μετά σημ. ένεργ. έρήσομαι, άόρ. ήρώτησκ, μέσ. άόρ. β'. 
μετά σημ. ένεργ. ήρόμην, πρκ. ήρώτηκα. Παθ. έοωτώμαι, 
πρτ. έν τη εύκτ. έρωτώτο, άόρ. ήρωτήθην, πρκ. έν τή προστ.ήρω- 
τήσθω καί μετχ. ήρωτημένα. Λέγεται καί περιφραστ. έοώτηοΐν 
ποιούμαι.
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Ρημ. άνερωτητέον, έρώτημζ, έρωτησις, ερωτητικός.
εάθίω (τρώγω), Θέμ. έδ-, έδε-, έδεσ-, παρτ. ησθιον, μελ. με'σ.

μετά σημ. ένεργ. εδομαι, άόρ. β' έφαγον, παρκ. έδηδοκα. Παθ. 
παρκ.' έν τη μετγ. κατεδηδεσμένος.

Ρημ. έδεστός, έδεστέον, έδεσμα, έδωδη, εδώδιμος.
εότιάω-ώ (φιλεύω), εκ του εστία, πρτ. είστίων, άόρ. είστίασα,

παρκ. είστίακα. Παθ. καί με'σ. έστιώμαι, παρτ. με'σ είστιώμην, 
μέλ. μέσ. έστιάσομαι, άόρ. παθ. μετά σημ. μέσ. και ενίοτε ως 
παθ. είστιάθην, παρκ. με'σ. είστίαμαι.

Ρημ. εστίασις, έστιάτωρ, έστίαμα.
ΣΗΜ. Τδ έστιώ αυξάνει και άναδιπλοΰται διά τον ει ένεκα τον Ε, όπερ 

είχεν έν αρχή, έ-Εεστία-ον -είστίων.
ετοιμάζω έκ του έτοιμος, παρτ. ήτοίμαζον, μελ. ετοιμάσω.

Μέσ. και παθ. ετοιμάζομαι, παρτ. μέσ. ητοιμαζόμην, άόρ. μέσ. 
ήτοιμασάμην, παρκ. μέσ. καί παθ. ήτοίμασμαι, ύπερσ. παθ. ητοί- 
μαστο.

ΣΗΜ. Τδ μέσ. αυτοπαθές λέγεται παρασκευάζω έμαυτόν έτοιμον- τδ 
ετοιμάζομαι λέγεται και έτοιμός είμι και έτοίμως έχω.

ευδαιμονέω-ώ (ευτυχώ), παρτ. ηύδαιμόνουν, μελ. εύδαιμο- 
νήσω, άόρ. ηύδαιμόνησα.

ευδαιμονίζω (θεωρώ τινα εύδαίμονα, καλοτυχίζω τινά), ποτ. 
ηύδαιμόνιζον, μέλ. εύδαιμονιώ, άόρ. ηΰδαιμόνισα. ΙΙαθ. ενδαίμο- 
νίζομαι μόνον κατ’ ενεστώτα.

Ρημ. εύδαιμόνισμα.
ΣΗΜ. Παράγεται έκ τον ευδαίμων, ως καί το εύδαιμονώ=είμί ευδαί­

μων έξ ον καί εύδαιμονία, εύδαιμονικός. Τδ μέσον αυτοπαθές άναλελυμέ- 
νως, ευδαιμονίζω έμαυτόν.

ευοοκιμέω-ώ (έχω καλήν φήμην, επαινούμαι), πρτ. ηΰδοκί- 
μουν, μελ. εύδοκιμήσω, άόρ. ηύδοκίμησα, πρκ. ηύδοκίμηκα.

Ρημ. εύδοκίμησις.
ΣΗΜ. Παράγεται έκ τον ευδόκιμος, οπερ έκ τον ευδοκώ. Λέγεται καί 

ευδόκιμος είμι η γίγνομαι, ως μεταβατικόν δέ εΰδόκιμον ποιώ τινα.
ευδοζεω-ώ (ευδοκιμώ) έκ τού ευδοςος, πρτ. ηύδόζουν, μέλ. εύ- 

δοξησω, άόρ. ηύδόζησα. Λέγεται καί εύδοξός είμι.
ΣΗΜ. ‘Υπάρχει καί αντίθετον κακοδοξέω-ώ = κακήν ΰπόληψίν έχω, 

απαντών έν τη μτχ. του ένεστ. καί κατά περίφρασιν κακόδοξός είμι.

3
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ενδω (»οΐ|ζδ|χαι) έκ θέμ. σευδ- εύδ- και εύδε- και συνήθως 
καθεύδω, πρτ. ηύδον καί συνήθως έκάθευδον καί καθηϋδον, μελ. 
καθευδήσω.

Ρημ. καθευδητέον.
ενεογετέω-ώ (κάμνω εύεργεσίαν) εκ τού εύεργέτης, πρτ. εύερ- 

γέτουν, μελ. ευεργετήσω, άόρ. εύεργέτησα καί εΰηργέτησα, πρκ. εύ- 
εργέτηκα καί εύηργέτηκα, ύπερσ. εύεργειήκειν. ΙΊαθ. ευεργετού­
μαι, άόρ. παθ. εΰεργετήθην, πρκ. εύεργέτημαι, ύπερσ. εύηργε- 
τήμην.

Ρημ. εύεργέτημα, εύεργεσία, εύεργετητέον.
ΣΗΜ. Συνώνυμον αύτοΰ είναι τό εύ ποιώ. Λέγεται καί ευεργέτης είμί, 

ως παθ. δε ευεργεσία έϋτχ ή ευεργέτημά έάτι.
ενθνμέομαι-ονμαι (είμαι εύθυμος), άποθ. μέσ. έκ τού εύθυ­

μος ές ου καί ευθυμία. ΙΙαρτ. ηΰθυμούμην (καί εύθυμούμην), μέλ. 
μέσ. ευθυμήσομαι.

Ρημ. εύθυμητέον.
ΣΗΜ. Τό ένεργ. ευθυμώ είναι μεταγν. ’Ως μεταβ. είναι τό ευθυμίας 

παρέχω τχνί, ώς μέσ. δέ καί το ευθυμίας έμπίπλαμαχ.
ενθύνω (ισάζω, ύποβάλλω εις λογοδοσίαν) έκ του ευθύς, πρτ. 

ηύθυνε καί εύθυνε, μέλ. έν τη μτχ. εύθυνών, άόρ.^ έν τη άπαρεμφ. 
εύθϋνκι. Παθ. ένεστ. έν τη μτχ. κατευθυνόμενος, άόρ. π. ηύθύν- 
Θην=έδικάσθην, ύπεεσ. παθ. κατηύθυντο.

ΣΗΜ. Λέγεται καί εύθύνας όφλχΰκάνω, εύθύνας υπέχω, άπαχτώ εύ­
θύνας, δίδωμχ εύθύνας.

ενλαβέομαι-οϋμαχ (φοβούμαι, προφυλάττομαι), έκ τού εύ- 
λαβής, άποθ. παθ., παρτ. ηΰλαβούμην, μέλ. μέσ. εύλαβήσομαι, άόρ. 
παθ. μετά σημ. μέσ. ηύλαβήθην, πρκ. διηυλάβτ,μαι.

Ρημ. εύλαβητέον.
ΣΗΜ. Λέγεται καί εύλάδεχαν έχω, ευλαβής είμχ καί εύλαδώς δχάκεχ- 

μαχ πρός τχ.
ενλογέω-ώ (λέγω καλούς λόγους, έπαινώ τινα), πρτ. ηύλό- 

γουν, άόρ. ηύλόνησα. Παθ. εύλογοΰμαι, μέλ. μέσ. μετά σημ. 
παθ. εΰλογήσοντκι.

ΣΗΜ. Έκ τού ευ-λέγω γίνεται ευλογώ, ευλογία. 'Ως ένεργ. είναι καί 
τό εν λέγω τινα, παθ. δέ τό εύ άκούω ύπό τενος. Περί αυςησεως τών 
άπό-ευ συ,θετών ορκ Γραμ. Έμμ. Γενεράλι σ. 94.
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ευμενίζομαι (κάμνω woe ευμενή εις έμαυτόν) έκ του ευμενής, 
άποθ. Μόνον ό πρτ. ηύμενίζετο. Άντ’ αύτοΰ Λέγεται και εύμενη 
παρέχω τινά και παθ. εύμενώς διατίθεμαι.

ευνοέω-ώ (είμαι εύνους τινί, συμπαθώ) έκ του εύνους. Μόνον 
κατ’ ενεστώτα. Άντ’ αύτοΰ οί Άττ. πεζ. μεταχειρίζονται την περί- 
φρασιν εύνους είμί τινι, εύνοιαν παρέχομαι τινι, εύνοιαν έχω 
τινί, ώς παθ. δε είναι τό εύνοια ύπάρχει μοι παρά τίνος, εύ­
νοιαν λαμβάνω, κτώμαι εύνοιαν έκ τίνος.

εννομέω-ώ (έχω καλούς νόμους) έκ του εύνομος. Μόνον κατ’ 
ενεστώτα. Παθ. εύνομέομαι-οΰμαι, πρτ. ηύνομούμην, μ. μέλ. ώς 
παθ. εύνομησομαι, άόρ. π. ηύνομήθην. Λέγεται καί εύνομος είμι.

ενηραγέω-ώ (εύτυχώ). Μόνον ό ένεστώς. Αντ’ αύτοΰ λέγεται 
ευ πράττω καί μεταβ. εύπραγίαν παρέχω.

ευρίσκω, θ. εύρ-, εύρ-ισκ-, εύρε-, πρτ. ηύρισκον, μέλ. εύ- 
ρήσω, άόρ. β’ ηύρον, προστ. εύρέ, έτω, πρκ. ηύρηκα, ύπερσ. 
ηύρηκώς ην. Μέσ. καί παθ. εύρίσκομαι, πρτ. ηύρισκόμην, μέλ. 
μέσ. εύρησομαι, μέλ. παθ. εύρεθησομαι, άόρ. β' μέσ. ηύρόμην,άόρ. 
παθ. ηύρέθην, πρκ. ηύρημαι, ύπερσ. ηύρημην.

Ρτμ. εύρετός, (άνεύρετος, εύ- δυσ-), εύρετέον, (άν- ές-), εύρετής 
(καί τό σύνθετον εφευρέτης), εύρεσις, εύρημα.

ΣΗΜ. Τό μέσ. εύρίΰκομαί τι=έπιτυγχάνω τι. Λέγεται καί περιφραστ. 
εύρημα ποιούμαι—(κέρδος νομίζω), εύρετής γίγνομαί τίνος, εύρημα 
έχω. Τό ρημ. εύρετής ώς ύπερδισύλλαβον βραχυπαράληκτον ώοειλε να 
είνε παροςύτονον, τούτο δέ διδάσκει καί τό θηλ. εύοέτις-ιοος καί τό σύν­
θετον εφευρέτης, έτονίσΟη δέ κατ’ αναλογίαν πρός τό επινοητής, σοφιστής. 
"Ορα Άκαδ. Αναγνώσματα Γ. Ν. Χατζιδάκι σελ. 546-547.

ευτακτέω-ώ (έχω τάςιν, πειθαρχώ) έκ τού εύτακτος. Μόνον 
ό ένεστ. έν τη εύκτ. εύτακτοίη. Λέγεται καί εύτακτός είμι, μεταβ. 
δέ εύτακτόν τινα ποιώ.

ευπρεπίζω (συγυρίζω, παρασκευάζω). Μόνον ό ένεστ. έν τη 
εύκτ. εύτρεπίζοι καί άόρ. έν τη άπαρεμ εύτρεπίσαι καί μτχ. εύτρε- 
πίσας. Μέσ. έν τη άπαρεμ. εύτρεπίζεσθαι, πρτ. ηύτρεπιζόμην, 
μ. άορ. έν τη ύποτ. εύτρεπίσηται καί μτχ. εύτρεπισάμενος, πρκ. 
μέσ. ηύ-ρέπισται. Λέγεται εύτρεπής είμι καί εύτρεπώς έχω.
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ευτυχέω-ώ έκ του εύτυχής, πρτ. ηύτύχουν, άόρ. ηύτύχησα, 
πρκ. ηύτύχηκα, ύπερο, ηύτυχήκειν. Παθ. πρκ. ηύτύχηται.

Ρημ. εύτύχημα.
ΣΗΜ. Λέγεται καί εύτυχής είμι καί εύτυχίμ χρώμαΓ συνώνυμα 

είναι καί τα εύ πράττω (καί εύπραγώ σπαν.), ευδαιμονώ, εύημερώ.
ευφραίνω (χαροποιώ τινα), πρτ. ηύφραινον, άόρ. ηύφρανα. 

Μέσ. ευφραίνομαι, πρτ. ηύφραινόμην, μέλ. μέσ. συνγ,ρημ. εύφρα- 
νοΰμαι, μέλ. παθ. μετά σημ. μέσ. εύφρανθήσομαι, άόρ. παθ. μετά 
σημ, μέσ. ηύφράνθην.

ΣΗΜ. Παράγεται έκ του εύφρων όπερ εκ του ευ καί φρήν. Λέγεται καί 
ευφροσύνην τινϊ παρέχω.

ενχοηαι έκ του ευχή, άποθ. μέσ., πρτ. ηύχόμην, μέλ. μέσ. ευ- 
ξομαι, άόρ. μέσ. ηύξάαην, πρκ. παθ. ηύκται.

Ρημ. εύκτός, άπευκτός, πολύευκτος, άπευκτέον.
ΣΗΜ. Αντί του εύχομαι λέγεται καί εύχάς ή εύχήν ποιούμαι, εύ- 

XV χρώμαι, ώς παθ. δε είναι το εύχαί εΐάιν η εύχαΐ γίγνονται.
ενωχέω-ώ (φιλεύω τι;ά), πρτ. εύώχουν. Μέσ. ευωχούμαι, 

πρτ. εύωχούμην, μέλ. μέσ. εΰωχήσομαι, άόρ. παθ. μετά σημ. μέσ. 
εύωχήθην.

ΣΗΜ. Παράγεται έκ του εύ καί όχή (τροφή). 'Ως παθ. αύτοϋ είναι τό 
εύωχία γίγνεται.

εφοδενω (περιέρχομαι προς έπιθεώρησιν, περιπολώ). Μόνον ό 
ένεστ. καί ό πρτ. έφώδευον καί ό μέλ. έφοδεύσω.

εφοδιάζω (παρέχω τά εφόδια). Άπαντά μόνον η μτγ. του 
μ. άόρ. έφοδιασάμενος. Λέγεται καί εφόδια παρασκευάζοι τίνΐ, 
εφόδια δίδωμι,ώς άμεταβ. δέ έφόδιον έχω καί άντίθετον εφοδίων 
άπορώ.

έχω, θέμ. σεχ-, σχ-, σχε-, πρτ. είχον, μέλ. έξω καί σχήσω, 
άόρ. β' έσχον, (ύποτ. σχώ, σχής. σχή, εύκτ. σχοίην καί κατά- 
σχοιμι, προστ. ύπόσχες, έτω, άπαρ. σχεϊν, μτχ. σχων), πρκ. έσχη- 
κα. Μέσ. καί παθ. έπομαι, πρτ. είχόμην, μέλ. μέσ. εξομαι καί 
παρασχήσομαι, άόρ. β' παρεσχόμην, καί μετά σημ. παθ. έσχόμην, 
πρκ. μέσ. παρέσχημαι.

Ρημ. άνεκτός, καθεκ ός, κτλ., άνασχετός, έκτέος,-έον, κτλ. έπι- 
σχετέος, έξις, μέθεξις, κάθεξις, σχέσις, σχήμα, άνοκωχή, παροχή, 
υπεροχή, μέτοχος, σχεδόν, *
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ΣΗΜ. Τό έχω έπειδή είχεν έν αρχή τού θέματος <5 αυξάνεται και α;α- 
διπλοΰται διά τοΰ ει. Ψιλούται δέ το έχω ένεκα του επομένου δασέος 
χ, άλλ’εις τον μέλ. έξω, έκλιπόντος τού β' δασέος, έπανήλθεν ή δασεία 
εν "-ή πρώτη συλλαβή. Τα σύνθετα Ανέχομαι καί άμπέχομαι αΰξάνουσιν 
εσωθέν τε καί έξωθεν. Ό μέσ. μέλ. έξομαι έν συνθέσει καί δ μέσ. αόρ. 
έσχόμην απλούς τε καί σύνθετος εχουσι παθ. σημ. Τδ μέσ. έκοερεται καί 
άναλελυμένως παρέχω έμαυτόν καί κατέχω έμαυτόν. Τδ δέ ενεργητι­
κόν ενίοτε άμεταβατως=τω μέσω, ώς έν τη φράσει έχε δή~(κρατήσου, 
στάσου). Τδ έχω συντασσόμενον μετ’ άπαρεμφάτου=τω δύναμαι. Τδ έχει 
λέγεται ένίοτε καί άπροσώπως ώς έν τοϊς άναγκαίως έχει, καλώς έχει.

ε^ω (βράζω, μαγειρεύω), θεμ. έψ-, έψε-, μέλ. μέσ. μετά 
σημασ. ενεργητικής έψήσομαι, άόρ. ήψησα. Παθ. έπομαι.

Ρηματ. έφθός, έψητός, έψησις, οπτός, οψον.

Χ
ζάω-ώ (είμαι ζωντανός) έκ θ. βιο-, και ζη-, ζηω-ώ, ζής, ζή, 

προστ. ζή-ζήτω, εύκτ. ζωην. άπαρμ. ζήν,μτχ. ζών, πρτ. έζων, έζης, 
έζη, μέλ. ζήσω καί συνήθως μ. μελ. βιώσομαι, (ζήσεται άπαξ παρά 
Δημ.), άόρ. β' (βίων, πρκ. βεβίωκα.

Ρημ. ζωή, ζωον, ζωός, (ζωντανός).
ΣΗΜ. Τδ ζώ συναιρείται εις η διότι ήτό ποτέ ζήω-ώ, ζήει ς-ζης, ζήει- 

ζη, ώς καί τδ διψώ, (ορα Γραμ. Έμ. Γεν. σ. 108). Λέγεται καί περιοραστ. 
τόν βίον ποιούμαι, καί βίος έΰτι μοι.

ζευγνύει (ζεύγω), θεμ. ζυγ-, ζευγ-, ζευγ-νυ-, παρατ. 
άνεζεύγνυν, άόρ. έζευξα. Παθ. ζεόγνυμαΐ. Μεσ. διαζενγνυ- 
μαΐ, άόρ. παθ. έζύγην καί σπαν, έζεύχθην, άόρ. μεσ. έζευξάμην, 
παρακ. διέζευγμαι. ‘Ρηματ. σύζευξις, διάζευξες, ζεύγμα.

ζέω (βράζω), ζεΐς, ζεϊ, ζέομεν κτλ. άόρ. έζεσα.
‘Ρημ. ζέσις, ζήλος, ζωμός, ζεστός.

ΣΗΜ. Θεμ. ζεθ-, (ζε(σ)ω=ζέω. Τδ Ο μεταξύ δύο Φωνηέντων απο­
βάλλεται, όπου δέ επεται ε ή 61 ό χαρακτήρ ε συναιρείται είς ει. Ό 
άόρ. εζεσ-σα δι’άπλοποιήσεως των ΟΟ^έζεσα.

ζηλόω-ώ (ζηλεύω), έκ τού ζήλος,’παρατ. έζήλουν, μέλ. 
ζηλώσω, άόρ. έζήλωσα, παρακ. έζήλωκα. Παθητ. ζηλοϋμαι μόνον. 
Λέγεται καί ζηλωτής είμί τίνος,τού οποίου παθ. εινε τύ ζηλωτός 
είμι ύπό τίνος.

Ρημ. ζηλωτός, άζηλωτος, ζήλωμα, ζήλωσις, ζηλωτής.
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ζιψιόω-ώ (ζημιώνω, τιμωρώ τινα σωματικώς η χρηματι- 
κώς), έκ του ζημία, παρατ. έζημίουν, μέλ. ζημιώσω, άόρ. έζημί- 
ωσα, παρακ. έζημίωκα. Παθητ. ζημιοΰμαι, παρατ. έζημιούμην, 
μελ. μέσ, μετά σημασ. παθ. ζημιώσομαι, με'λ. παθητ. ζημιωθήσο- 
μαι, άόρ. έζημιώθην, πρκ. παθ. έζημίωμαι, ύπερσ. παθ. έζημίωτο.

Ρηκ. ζημίωμα. ζημίωσις, ζημιωτης.
ΣΗΜ. Το μέσ. αυτοπαθές και άναλελυμ. ζημιώ έμαυτόν. Αντί του 

ζημιω λέγεται καί ζημίαν έπττίθημι—προτίΟημι—προτίθεμαι, ώς παθ. 
δέ ζημίαν λαμβάνω καί ζιιμία έάττ μοτ.

ζητέω-ώ, θ. ζιητε-, παρατ. εζητουν, με'λ. ζητήσω, άόρ. έζη- 
τησα, παρακ. έζητηκα. Παθητ. ζητούμαι, παρατ. έζητούμην, 
άόρ. παθ. έζητηθην, παρακ. έζητημαι. Αντί του ζητώ λε'γεται 
καί ζήτησιν ποιούμαι και παθ. ζήτησίς έστι καί-γίγνετατ.

Ρημ. άζητητος, ζητητέος, ζητημα, ζητησις, ζητησιμος, ζητη- 
της, ζητητικός.

ζωγρέω-ώ (συλλαμβάνω ζώντα) έκ του ζωός=ζώς καί άγρεύω, 
άόρ. έζώγρησα. Παθ, άόρ. έζωγρηθην καί παθ. πρκ. έν τη μτχ. 
έζωγρημένος.Άντί τούτου λε'γεται κατά περίφρασιν ζωόν τινα λαμ­
βάνω.

ζώννυμί (ζώνω), θ. ζωσ-, ζωσ-νυ-μι, άόρ. ύπέζωσα. Παθ. καί 
με'σ. παρακ. διέζωται καί μτχ. διεζωσμένος.

Ρημ. άζωστος, ζώμα,περίζωμα, ζώνη, ζωστήρ.

ηβάόκω (αρχίζω νά γίνωμαι έφηβος) έκ τοίλ ήβάω-ώ, έναο- 
κτικόν, μόνον ό ένεστώς.

ήβάω-ώ (είμαι έφηβος)έκ του ήβη, με'λ. έφηβησω, άόρ. ήβησα, 
πρκ. παρήβηκα.

ηγεμονεύω (είμαι ήγεμών) εκ του ήγεμών, άόρ. ηγεμόνευσα. 
Παθ. ήγεμονενεσθαι.

ΣΙΙΜ. Λέγεται καί ήγεμών είμι, Αγεμονία χρώμαι, την Αγεμο- 
νίαν έχω, Αγεμονία έθτίν έμοΰ, ώς παθ. δέ Αγεμονίας τυγχάνω.

ηγέομαι-οΰμαι (οδηγώ, είμαι αρχηγός, νομίζω), έκ θ. ηγε-. 
Άποθετ. μέσ., παρατ. ηγούμην, μέλ. μέσ. ηγησομαι, άόρ. 

1
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μέσ. ήγησάμην, άόρ. παθ. περιηγήθην, πρκ. όιήγημαι. Ρημ. ήγη- 
τέον, άδιήγητος, διήγησις, ήγεμών, ηγεμονεύω, ηγεμονία.

ΣΗΜ. Τό ηγούμαι έπί μεν τής σημ. του άρχω συντάσσεται συνήθως 
γενική, έπί δέ τής τού νομίζω μετ’απαρεμφάτου ή διπλής αιτιατικής. Τά 
ρήματα ηγούμαι, οιομαι, νομίζω, δοκώ, υπολαμβάνω είναι συνώνυμα έπί 
τής σημασίας του έχειν γνώμην, δοξάζειν.

ηδοιιαι (ευχαριστούμαι) έκ τοΰ ήδύς. Άποθετ. παθ., παρατ. 
ήδόμην, μέλ. παθ. μετά μέσ. σημασ. ήσθήσομαι, άόρ. παθ, μετά 
«•ημασ. μέσης ήσθην. Ρηματ. ηδονή.

ιιδνπαθέω-ώ (ζώ τρυφηλώς) έκ του ηδυπαθής. Μόνον ο ένεστ. 
καί ο άόρ. καθηδυπάθησα.

τικω (έχω έλθει) θ. ήκ-, παρατ. ήκον, μέλ. ήςω.
ΣΗΜ. Το προύήκει είναι άπρόσωπον, λέγεται δε καί προΰηκόν έ(5τι 

και παοατ. προοηκον ην. Ό ένεστώς ηκω έχει σημασίαν παρακειμένου 
(έλήλυθα), ό παρατ. ηκον έχει σημ. ύπερσυντ. (έληλύθειν), ό δε μέλ. 
ίίξω τετελ. μέλ. (έληλυθώς έσομαι). Αντίθετον τούτου είναι το οϊχομαι=έχ<ο 
άπέλθει.

ημι (λέγω)ρ. ποιητικόν' άπαντα παρ’Άττικ, μόνον ό παρατ. ην 
(έλεγον) καί η (έλ'γεν) έν ταϊς φράσεσι ην δ’έγώ (έλεγον δ’έγώ), ήδ' 
δς, ή δ’ ή.

ήνιογέω-ώ (κρατώ τάς ήνίας, διευθύνω) έκ τοΰ ηνίοχος. Μό­
νον ό ένεργ. ένεστώς καί ό παθ. ήνιοχέομαχ-θΰ"μαΐ.

ησυχάζω (είμαι ήσυχος), πρτ. ήσύχαζον, μέλ. ησυχάσω καί 
άόρ. ησύχασα. Αντί του ησυχάζω λέγεται καί κατά περίφρασιν 
Λουδίαν έχω, Ησυχίαν άγω καί έν Ασυχία είμί.

ηχέω-ώ (κάμνω κρότον) έκ τοΰ ήχος. Μόνον ό ένεστώς καί άόρ. 
συν επήχησα.

ιιττάομαι-ώμαι (είμαι ήττων τίνος, νικώμαι ύπό τίνος), 
έκ του ήττα. 'Αποθ. παθ., παρατ. ήττώμην, μέλ. μέσ. ήττήσομαι, 
μέλ. παθ. μετά σημασίας μέσης ήττηθήσομαι, άόρ. παθ. ήττήθην, 
πρκ. ήττημαι, ύπερσ. ήττήμην.

Ρημ. άήττητος.
ΣΗΜ. Άπαντα καί σύνθετον άνθηττώμαι. 'Ως ένεργ. αύτοΰ είναι τδ 

νικώ.
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θ

θαλαόόοκραΐϊω^ώ (είμαι κύριος της θαλάσσης). Μόνον ο 
ένεστώς καί ο πρτ. έθαλασσοκράτουν. Λέγεται και θαλασσοκράτωρ 
είμί.

θάλλω (ανθώ, άκμάζω), έκ θέμ. θαλ-, θαλ-jω. Μόνον ό ένεστ. 
και ή εύκτ. του πρτ. θάλλοι καί πρκ έν τη ΰποτ. τεθήλη και άπαρμ. 
τεθηλέναι.

Ρημ. θαλλός, θαλερός, θάλεια, θάλος.

θάλπω (θερμαίνω, περιποιούμαι). Παρ' Άττικ. πεζολόγοις 
μόνον τδ άπαρέμφ. θάλπεσθαι άπαντα.

Θανατόω-ώ (θανατώνω), μέλ. θανατώσω, άόρ. έθανάτωσα. 
ΙΙαθ. θανατονμαί, μέλ. μέσ. μετά σημ. παθ. θανατώσομαι, άόρ. 
παθ. έθανατώθην.

Ρημ. θανάτωσις.

θάπτω, έκ θ. θαφ-, θαφ-τ-, θαπτ-, πρτ. έθαπτον, μέλ. θάψω, 
άόρ. έθαψα. Παθ. Θάπτομαι, πρτ. έθαπτόμην, μέλ. β' παθ. ταφή- 
σομαι, άόρ. παθ. έτάφην, πρκ. παθ. συντέθαμμαι (άπαρ. τεθάφθαι, 
μετοχ. τεθαμμένος).

Ρημ. τάφος, ταφή, θαπτέον, άθαπτος.
ΣΗΜ. Εις τδ θάπτω, έθαπτον κτλ. το φ έτράπη εϊς π, Ϊνα ή όμόπνουν 

προς τδ πρόσφυμα τ. Εις δέ τα ταφήσομαι, έτάφην, τέθαμμαι, τάφος κτλ. 
τδ θ έτράπη εις τ, διότι είς τήν έπομένην συλλαβήν έπεται τδ δασΰ φ. 
Αντί του θάπτω λέγεται και ταφάς ποιούμαι. Τδ δε ταφάς ποιώ ένεργ. 
(επιτρέπω τάς ταφάς), ως παθ. δε είναι τδ ταφής τυγχάνω.

θαρόέω-ώ και θαρρέω-ώ (έ/ω θάρρος), πρτ. έθάρσουν και 
έθάρρουν, μέλ. θαρσήσω καϊ θαρρήσω, άόρ. έθάρσησα καί έθάρρησα, 
ποκ. τεθάρσηκα και τεθάρρηκα.

ΣΗΜ. Παράγεται έκ του Οάρΰος καί θάρρος κατ’ άφομοίωσιν τού Ο 
ποδς τδ ρ (ποβλ. καί πόρσω-πόρρω, άρσην-άρρην, Χερσόνησος - Χερρόνησος). 
Τδ θαοοώ καί δαρσώ άπαντα καί σύνθετον μετά τής άνα- καϊ άπο-. Λέγεται 
δέ άντ’ αύτοΰ καί θάράος ή θάρρος λαμβάνω, θάρρος λαμβάνει με, 
θάρρος έγγίγνεταί μοι, θάρρος έμπίπτει μοι. 'Ως μεταβ. είναι τδ θάρ­
ρος έμποιώ τινι ή παρέχω, είς θάρρος καθίάτημί τινα, καί τδ θαρ- 
άύνω ή θαρρύνω.
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Θαρθύνω κχΙ θαρρύνω (δίδω θάρρος εις τινα), έκ τόΰ θαρ- 
σύς, παρτ. έθάρσυνον και έθάρρυνον, άόρ. έθάρσυνα και έθάρρυνα.

Θαυμάζω (άπορώ, εκτιμώ πολύ),'πρτ. έθαύμαζον,μέλ.μέσ. μετά 
σημ. ένεργ. θαυμάσομαι, άόρ. έθαύμασα, πρκ. τεθαύμακά. Παθ. 
Θαυμάζομαι, μελ. παθ. Θαυμασθήσομαι, άόρ. παθ. έθαυμάσθην.

Ρημ. θαυμαστός, αξιοθαύμαστος, θαυμαστέον, θαυμαστής.
θεάομαι-ώμαι (παρατηρώ) έκ του θέα. Άποθ. μέσ., παρτ. 

έθεώμην, μέλ. μέσ. θεάσομαι, άόρ. μέσ. έθεασάμην, πρκ. τεθέαμαι, 
ύπερσ. έτεθεάμην.

Ρημ. θεατός, αθέατος, αξιοθέατος, Θεατέον, θέαμα, θέατρου, θε­
ατής, θεωρός.

ΣΗΜ. Ό χαρακτήρ α προ των καταλήξεων από συμφώνου αρχομένων έκ- 
τείνεται εις α μακρόν (καί ούχΐ εις η), δ ότι προ του α υπάρχει ε. "Ορα Γραμ. 
Γενεράλι σ. 116).

θεραπεύω (περιποιούμαι, ιατρεύω), έκ τού θεράπων, πρτ. έθε- 
ράπευον, μέλ. θεραπεύσω, άόρ. έθεράπευσα, πρκ. τεθεράπευκκ. Παθ. 
θεραπεύομαι, πρτ. έθεραπευόμην, μέλ. μέσ. μετά σημ. παθ. θε- 
ραπεύσομαι, άόρ. παθ. έθεραπεύθην, πρκ. παθ. τεθεράπευμαι.

Ρημ. θεραπεία, θεράπευμα, θεραπευτής, θεραπευτός, θεραπευτήρ, 
θεραπευτέον.

ΣΗΜ. Τό μέσον άναλελυμένως θεραπεύω έμαντόν. Άντι του Θερα­
πεύω λέγεται καί έν θεραπεία έχω τινά, καί θεραπείαν ποιόϋμαι, ώς 
παθ. δέ είναι τό θεραπείας τυγχάνω υπό τίνος

θερίζω (θερίζω καρπούς και άμετάβ. διάγω τό θέρος) έκ του 
θέρος, άόρ. έθέρισα. Παθ. πρκ. τεθερισμένος.

Ρημ. θεριστής.
Θερμαίνω (ζεσταίνω) έκ του θερμός, άόρ. διεθέρμηνα. Παθ. 

θερμαίνομαι, πρτ. διεθερμαινόμην, άόρ. παθ. έθερμάνθην.
ΣΗΜ. Λέγεται καϊ θερμαθίαν παρέχω. Ό άόρ. έΘέρμανα είναι με­

ταγενέστερος.
Θεωρεω-ώ (παρατηρώ, έζετάζω), έκ του θεωρός, πρτ. έθεώ- 

ρουν μέλ. θεωρήσω, άόρ. έθεώρησα, πρκ. τεθεώρηκα. Παθ. θεω­
ρούμαι, πρτ. κατεθεωρούμην.

Θέω (τρέχω) έκ θ. θεΡ-, θευ-, (θεϊς, θεΐ κτλ.), πρτ. έθεον, μέλ. 
μέσ. μετά σημ. ένεργ. μεταθεύσομα’.. Παθ. μεταθέομαΐ. Οι έλλεί- 
ποντες χρόνοι τού ρήμ. άναπληρουνται ύπό του τρέ^ω.
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Θήγω (άκονώ) έκ θ. θηγ-. έκ της ένεργ. φωνης μόνον ο ένεστώς, 
εκ δε της παθ. θήγομαι, πρκ. μτχ. τεθηγμένος.

Ρημ. θηκτός, άθηκτος, ποιητ.
θηράω-ώ (κυνηγώ), πρτ. έθήρων, μέλ. θηράσω, άόρ. έθήρασα, 

πρκ. τεθήρακα. Παθ. καί μέσ. θηρώμαι.
Ρημ. θηρατε'ος, θηρατέον, θηρατικός, θήρατρον, θήραμα.
ΣΗΜ. Παράγεται έκ του θήρ, Θήρα’ εντεύθεν καί το θηρεύω" αντί 

του θηρώ καί θηρεύω λέγεται καί θ·ήραν ποιούμαι, το δε Θήραν ποιώ 
(είμαι αίτιος να γινη κυ?ήγιον). Άπαντώσι δε τό τε θηρώ καί θηρεύω καί 
σύνθετα μετά τής συν-.

θηρενω (κυνηγώ), πρτ. έθήρευον, μέλ. θηρεύσω, άόρ. έθήρευ- 
σα, πρκ. τεθήρευκα. Παθ. καί με'σ. θηρεύομαι, πρτ. μέσ. εθηρευό- 
μην, μ. μέλ. θηρεύσομαι, μ. άόρ. έθηρευσάμην, άόρ. παθ. έθηρεύθην.

Ρημ. άθήρευτος, δυσθήρευτος, θηρευτής, θήρευσις, θηρευτικός.
Θιγγάνω (έγγίζω), θέμ. θιγ-, θιγγαν-, άόρ. β' έθιγαν, (ύποτ. 

θίγης, μετχ. θιγών). Οι έλλείποντες χρόνοι άναπληροΰνται έκ ταυ 
άπτοπαι.

Θλίβω-(πιέζω), θ. θλιβ., άόρ. έθλιψα. Παθ. έκθλίβομαι, άόρ. 
παθ. έθλίφθην.

Ρημ. θλΐψις.
Θνήσκω (άποθνησκω) έκ θέμ. θαν-, θνα-, θνη-ισκ-, πρτ. έθνη- 

σκον, μέλ. μέσ, μετά σημ. ένεργ. άποθανοΰμαι, άόρ. β' άπέθανον, 
πρκ. τέθνηκα(κας κε, τέθνατον, τέθνατον, τέθναμεν, τέθνατε, τεθνάσι 
καίτεθνήκασι, ύποτ.μόνον τεθνήκωσι, εύκτ. τεθναίην καί τεθνηκώς καί 
τεθνεώς είην, τεθναίη, τεθναΐεν, προστ. τεθνάτω. άπαρ. τεθνηκέναι, 
μετχ. τεθνηκώς καί τεθνεώς, τεθ/εώσα, τό τεθνηκός), ύπερσ. έτεθνή- 
κειν(εις, ει, έτεθνήκεσαν καί έτέθνασαν), μελ. τελ. τεθνήςω καί τε- 
θνηκώς έσομαι.

Ρημ. θάν-α-τος, θνησιμαϊον, θανάσιμος.
ΣΗΜ. Το ρήμα άπαντα καί σύνθετον μετά προθέσεων, άλλ’ό παρακ, καί 

ύπερσ.μόνον άπλοι. Τό θν^Οκω ύπό τίνος χρησιμεύει καί ώς παθητικόν του 
κτείνω.

θορυβέω-ώ (κάμνω θόρυβον) έκ του θόρυβος, παρατ. έθορύ- 
βουν, μέλ. θορυβήσω, άόρ. έθορύβησα. Παθ. θορυβούμαι, πρτ. 
έθορυβούμην μέλ. παθ. θορυβηθήσομαι, άόρ. παθ. έθορυβήθην, πρκ.
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παθ. τεθορύβημαι, ύπερσ. έτεθορυβήμην και τεθορυβημένος ήν.
Ρημ. άθορύβητος.
Θραύω (τσακίζω), άόρ. κατέθραυσα. Παθ. θμαύομαι, άόρ. 

παθ. κατεθοαύσθην, πρκ. παθ. έν τη μετχ.συντεθραυσμένος καί π>ρα- 
τεθραυμένος.

Ρημ. θραΰσις, θραΰ(σ)μα, θραυστός, θραυλός.
θροέω-ω (θορυβώ, ψιθυρίζω), εκ του θρόος-ους, συνήθως σύν­

θετον διαθροώ, πρτ. διεθρόουν, άόρ. διεθρόησα.
θρυλέω-ώ (ψιθυρίζω, διαδίδω τι), έκ του θρύλος, παρατ, έθρύ- 

λουν, μέλ. θρυλήσω. Παθ. θρυλοΰμαι, πρκ. τεθρύλημαι, ύπερσ. 
διετεθρύλητο.

Ρημ. πολυθρύλητος.
Θρύπτω (συντρίβω, θρυμματίζω). Μέσ. και Παθ. θρύπτο­

μαι, πρτ. μέσ. έθρυπτόμην. πρκ. παθητ. έν τη μ.τχ. διατεθρυμ- 
με'νος.

Ρημ ένθρυπτος, τρυφή, θρύψις, θρυπτικός.
ΣΙΙΜ. Θέμ. θρυφ-, λαμβάνει πρόσφυμα τ προς δ το φ γίνεται όμό- 

πνουν (θρυφ-τ-θρυπτ). Το μέσ. θρύπτομαι—ζώ τρυφηλώς, καλλωπίζωμαι. 
Το ρημ. άπαντα και σύνθετον μετά τής διά.

θνμόοΗαι-οΰραι (οργίζομαι, θυμώνω), έκ του θυμός' άποθετ. 
παθητ., άόρ. παθητ. μετά σημασ. μέσης έθυμώθην, παρακ. έν τη 
μετχ. τεθυμωμένος.

Θύω (θυσιάζω) έκ θέμ. θυ-, πρτ. έθυον, μέλ. θύσω, άόρ. έθυσα, 
πρκ. τέθυκα. Μέσ. και Παθ. θύομαι, πρτ. μέσ. έθυόμην, μέλ. μέσ. 
Θύσομαι, άόρ. έθυσάμην, άόρ. παθητ. έτύθην, πρκ. τέθυμαι, ύπερσ. 
έτεθύμην.

Ρημ. θυτέον, άθυτος, θυμός, θυσία, θύμα, θύτης.
θωρακίζω (ένδύω μέ θώρακα,, οπλίζω) καί άόρ. έθωράκισα. 

Μέσ. πρτ. έθωρακιζόμην, μέσ. άόρ. έθωρακισάμην καί π. άόρ. 
ώς μέσ. έθωρακίσθην, πρκ. μέσ. καί παθ. τεθωράκισααι.

Ρημ. αθωράκιστος.

I
ιάοιιαι-ώμαι (ιατρεύω), έκ θ. ία-, άποθετ. μέσον. Μέλ. 

μέσ. ϊάσομαι, άόρ. μέσ. ίασάμην, άόρ. παθ. ίάθην.
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Ρημ. ίατός, δυσίατος, ϊασις, ιάσιμος, ίαμα, ιατρός.
ΣΗΜ. Τδ α βραχύ εκτείνει εις α μακράν προ τών άπο συμφώνου άρχο- 

μένων καταλήξεων, διότι προ του α έχει ι.
ιδιόοραι-οΰμαι (κάμνω τι ίδιον, οικειοποιούμαι) έκ του ί­

διος, άποθ. Άπαντα μόνον ό ένεστώς καί άόρ. ίδιωσάμην και έξι- 
διωσάμην.

Ρημ. ίδίωσις
ιδρόω-ώ (ιδρώνω) έκ θ. ίδρο-. Ό ένεστώς άπαντα μόνον έν 

τη φράσει ίδροϋντι τω ίππω καί άόρ. ίδρωσα.
ιδρύω (ανεγείρω, κτίζω), θ. ίδρυ-, άόρ. έν τη μτχ. μεθιδρύσας.

Μέσ. ιδρύομαι, άόρ. με'σ. ίδρυσάμην, άόρ. παθ. μετά σημασ. 
μέσης ίδρύθην, παρακ. μέσ. καί παθ. ίδρυμαι.

Ρημ. άνίδρυτος, ίδρυμα, ίδρυσις.
ιεοοϋνλέω-ώ(ειμαι ιερόσυλος—κλέπτης ίερών)έκ του ιερόσυλος. 

Μόνον ό ένεστώς και άόρ. ίεροτύλησα άπαντα παρά πεζολόγοις.
ιερόω-ώ (άγιάζω, άφιερώ), έκ του ιερός, συνήθως σύνθ. κα- 

Θιερώ* άπαντα ό ένεστώς, ό άόρ καθιέρωσα, π. άόρ. καθιερώθην, 
πρκ. έν τη άπαρεμφ. καθιερωσθαι, καί μτχ. καθιερωμένος.

Ρημ. καθιερωτέος.
ϊζω ζήτει καθίζω.
Inyi (ρίπτω) (ίεϊς, ίησι, ίετον, ίετον, ϊεμεν, ίετε, ίάσι, ύποτ.

ίώ, ίής κτλ., εύκτ. ίείην, ίείης κτλ., προστ. ίει ίέτω, ίετον, 
ίέτων, ίετε, ίέντων καί ίέτωσαν, άπαρ. ίέναι, μτχ. ίείς, ίείσα,ίέν), 
πρτ. ίην, (ίεις, ίει, ίετον, ίέτην, ϊεμεν, ίετε, ίεσαν), μέλ. ήσω, 
άόρ. ήκα, ήκας, ήκε, είτον, είτην, είμεν, είτε είσαν, ύποτ. ώ, ής. 
ή, ήτον, ήτον, ώμεν, ήτε, ώσιν, εύκτ. είην, είης, είη κτλ., πρστ. 
ες, έτω, έτον,έ’των, έτε, έντων καί έσωσαν, άπαρ. είναι, μετοχ. είς, 
είσα, έν),πρκ. εικα (άφ-,καθ-, έν-,προ-, δι-, παρ-,). Μεσ. καί Παθ. 
Ϊεμαί, (ίεσαι, ΐεται κτλ., ύποτακ. ιώμαι, ίή, Ιήται κτλ. εύκτ. 
Ϊείμην, ίείο κτλ. προστ. ΐεσο, Ϊέσθω κτλ. άπαρ. ίεσθαι, μτχ. 
Ιέμενος), παρκτ. ίέμην, (ίεσο, ίετο κτλ.), μελ. μέσ. ήσο- 
μαι, μέλ. παθ. έθήσομαι (άφ-,άν-), άόρ μέσ. προηκάμην προήκω, 
προήκασθε, προήκαντο), άόρ. μέσ. β' είμην, (είσο, είτο κτλ.), 
(ύποτ. ώααι, ή, ήται, ήσθον ήσθον, ώμεθα, ήσθε ώνται, εύκτ. 
είμην, είο κτλ., προστ. άφοΰ, έσθω, κτλ., άπαρ. εσθαι, μτχ. 
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εαενος), άόρ. παθ. είθην, παρακ. είμαι, ύπερσ. ειμην και άφει- 
μένος ήν.

Ρημ. ίνεσις, άφεσις, άφετος, συνετός, ενετός, δισσύνετος, άνε- 
τέον, μεθετέον, άφετέον, προετέον άφέτης, αφετηρία.

ΣΗΜ. Θεμ. Οε- και On-. Εις τον ενεστώτα άναδιπλοΰται σισημι' το 
πρώτον σ γίνεται δασεία, το δε δεύτερον σ μεταξύ δύο φωνηέντων εκπίπτει 
οθεν σί-ση-μι=ϊ-η-μι. Ό πρκ. είμαι (σέ-σε-μαι, ε-ε-μαι), δ εικα (σέ- 
σε-κα εεκα), δ παθ. άόρ. είθην (έ-σ-έ-θην). Τδ ρήμα έν τω ένεστώτι καί 
παρατατικώ τής ένεργ. καί μέσης φωνής άπαντα καί άπλοϋν καί σύνθετον, έ) 
δέ τοϊς άλλοις χρόνοις μόνον σύνθετον. Τδ σύνθετον—ϊημι ως μεταβατικόν 
έώ τινα ίέναι, λ./, άφίημί τινα—έώ τινα άπιέναι, είσίημί τινα=άφίνω τινά 
να είσέλθη κτλ.

ικετεύω (παρακαλώ), έκ του ικέτης, πρτ. ϊκέτευον, μελλ. ικε­
τεύσω, άόρ. ίκέτευσα.

Ρημ. ίκετευτέον, ίκετεία.
ΣΗΜ. Αντί του ίκετεύω λέγεται καί ίκετείαν ποιούμαι καί Ικέτης 

τινός γίγνομαι καί ικέτης προσπίπτω.
ίκνέομαι-οΰμαι (φθάνω, έρχομαι), θ. ίκ-, ίκ-νε-, άποθετικ. 

μετ’ένεργ. διαθέσεως" πάντοτε σύνθετον (πλήν τής μετοχ. ίκνούμε- 
νος, ήτες απαντώ καί άπλή —άρμόζων προσήκων), παρατ.—ίκνού- 
αην (άφ-έξ-δι-), μέλ. μέσ.—ιςομαι (άφ- έφ- έξ-), άόρ. β' ΐκόμην 
(καί άφ- έφ- έξ-), προστ. ίκοΰ καί άφικοϋ κτλ., πρκ.—Ιγμαι (άφ- 
έφ-), ύπερσ. άφίγμην.

Ρημ. άφιξις, προίξ (=προ-ίζ), ικέτης ίκανός.
ελά^κομαι (έξιλεώνω), θ. ίλα-, ίλα-σκ-, μέσ. άποθετικ., πρτ. 

ίλασκόμην, μέλ. μέσ. ίλάσομαι, άόρ. μέσ. έξιλασάμην, παθ. άόρ. 
έν τή μτχ. έξελασθέν. Λέγεται καί ϊλεων ποιώ.

Ρημ. [ιλαρός, (ιλα-ος) ΐλεως, ίλαστήριος, ίλασμός, (μεταγ.)].
ιππεύω (είμαι έφιππος) έκ του ίππος, πρτ. ίππευον, μέλ. Ιπ­

πεύσω, άόρ. ιππέυσα καί πρκ. ίππευκα. Λέγεται και ιππασίαν 
ποιούμαι.

ιΗόω-ώ (κάμνω τι ίσον) έκ του ίσος. Τό ένεργ. άπλοΰν ποιητ., 
συνήθως δέ σύνθ. (έξ έπ-, άν-.), πρτ. έλλείπει, μέλ. έζισώσω, άόρ. 
έξίσωσα. Μέσ. καί Παθ. ίσοϋΐιαι, μέσ. άόρ. ίσωσάμην, άόο. π. 
έξισώθην, πρκ. παρίσωμαι. Λέγεται κκΙ κατά περίφρασιν έξισώ 
έμαυτόν.
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Ϊύτημι («τηνω), (Ϊστης, ί'στησιν, ΐστατον, ίστατον, ΐσταμεν, ΐ- 
στατε, ίστάσιν, ύποτακτ. ίστω, ίστής κτλ., εύκτ. ίσταίην, 
ίσταίης κτλ., προστ. ίστη, ίστάτω κτλ., άπαρέμφ. ίστάναι, 
μτχ. ίστάς, ίστάσα, ίστάν), παρατ. ΐστην, μέλ. στήσω, άόρ. α' 
έστησα, άόρ. β' έστην, (ύποτ. στώ κτλ., εόκ. σταίην κτλ., προστ. 
στήθι, στήσω, στήτον, στήτων, στήτε, στάντων και στήτωσαν, 
άπαρ. στήναε, ριχ. στάς, στάσα, στάν), πρκ. έστηκα (κας-, κε-, 
εστατον,τον, έσταμεν, εστατε, έστάσι, ύποτ. έστηκώς ώ καί έστήκω, 
ης, η, ητον, [έστήκωμεν και] έστώμεν, [έστήκητε, έστήκωσι καί] 
έστώσι, εύκτ. (έστήκοιμι, -οις] έστήκοι, έστήκοιεν, προστ. εσταθι, 
άπαρ. έστάναι, μτχ. έστηκώς, κυία,-ός και έστώς, έστώσα, τα έστώς), 
ύπερσ. είστήκειν (και έστήκειν), (έστάτην,—έσταμεν,—εστατε, εστα- 
σαν), μέλ. τετελ. έστήξω. Μέσ. και Παθ, ίσταμαι (-σαι, -ται κτλ., 
ύποτ. ίστώμαι, ίστη, -ήται, -ήσθον, ήσθον, ώμεθα, -ήσθε, -ώνται, 
εύκτ. ίσταίμην, -αία, αίτο κτλ., προστ, ίστασο, -άσθω κτλ., 
άπαρ. ίσιασθαι, μτχ. ίστάμενος), πρτ. ίστάμην, μέλ. μέσ. μετά 
σημασ. παθ. στήσομαι, μέλ. παθ. σταθήσομαι, άόρ. με'σ. έστησά— 
μην, άόρ. παθ. έστάθην.

Ρημ. άνυπόστατος, ’άκατάστατος, περίστατος, δυσκατάστατος, 
στατε'ον, άποστατέον κτλ., στάσις, στατήρ. σταθμός, στήλη, στήθος, 
διάστημα, σταθερός, άσταθής, σταυρός, στάμνος, ίστός, στήμων.

ΣΗΜ. Θεμ. στα- καί ΰτη- λαμβάνει ένεστωτικόν αναδιπλασιασμό/. 
Το Ο τού θέματος τρέπεται εις δασεΐαν (σι-στη-μι—ίστημι, σί-στα-μεν 
—ΐσταμεν). Ό πρκ. εϋτηκα έκ του (σ)έστηκα, ο ύπερσ. είστήκειν έκ 
του έ(σ)εστήκειν. Το ρήμα άπαντα καί σύνθετον μετά πολλών προθέσεων. 
Έκ τού ισχυρού θέματος (στη) σχηματίζεται ό ενικός τής οριστικής τού 
ενεργητικού ένεστώτος και παρατατικού, ή ύποτ. και το β' πρόσωπον τής 
ενεργητικής προστακτικής, πάντες δε οι άλλοι έκ τού ασθενούς θέματος. 
Ό παθητικός μέλλων, παθ. άόρ. καί παθ. παρακείμενος δέν έκτείνουσι τόν 
χαρακτήρα α. Ό άόρ. β' έστην έχε: σημασίαν μέσην, σύνθετος δέ ών 
έχει και παθητικήν. Ό πρκ. εύτηκα έχει σημασίαν μέσην καί παθητικήν, 
ώς ένεργητικός δέ παρακείμενος τού ιστημι είναι το καταΟτΛΟας έχω 
(σπαν.). Τό μέσον αυτοπαθές άναλελυμένον καθίότημι έμαυτόν.

ιό^νοίζομαι (επιμένω είς την γνώμην μου), έκ του ισχυρός, 
άποθετικόν μετ’ ένεργητ. διαθέσ. Παρχτ ίσχυριζόμην, μέλ. μέσ. 
ίσχυριοϋμαι, άόρ. μέσ. ίσχυρισάμην, παθ. δέ μόνον κατά μτχ. του 
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ενεστώτας, σπαν, ίσχνριζόμενος.
Ρημ. ίφριατέον.
ί^νω (είμαι ισχυρός), έκ τού ισχύς, πρτ. Ϊσχυον, μέλ. ίσχύσω, 

άόρ. Ϊσχυσα, πρκ. Ϊσχυκα.
Ρημ. ισχυρός.
ιάχω (έχω, αναχαιτίζω), πρτ. παρανίσχον. Μ ε'σ και Παθ. 

ίσχομαι, πρτ. ίσχόμην.
ΣΗΜ. Θέμ. άεχ- καί άσθ. οχ- έξ ου μετ’ένεστωτικου αναδιπλασιασμού 

(σ)ΐ-θχω—Ϊσχω. Ψιλοΰται το ρήμα ένεκα του χ τής επομένης συλλαβής- 
ίοέ [(σ)έχω] έχω. Το Ϊσχω απαντα συνήθως σύνθετον.

Κ

καθαιρώ (καθαρίζω), εκ θ. καθαp-Jω=καθαίpω, με'λ. καθαρώ, 
άορ. έκάθηρα. Με'σ. καί Παθ. καθαίρομαί, μέλ. με'σ. καθαροΰμαι, 
άόρ. μέσ. έκαθηράμην, άόρ. παθ. έκαθάρθην, πρκ. εν τη μτχ. κεκα- 
θαρμε'νος.

Ρημ. κάθαρσις, κάθαρμα, καθαρμός, άκάθαρτος.
καθέζομαι (κάθημαι). Άποθετικ. μετά σημασίας ούδετέοας, 

πρτ. μετά σημ. άορίστου έκαθεζόμην, μέλ. συνηρ. καθεδούμαι.
Ρημ. έδρα, έδώλιον, ένέδρα, έδρανον.
ΣΗΜ. Το καθέζομαι έχει 6. έδ- [σεδ-]ομαι=εζομαι]. ’Ως πρκ. τούτου 

είναι το κάθημαι. Το μεν καθέζομαι=βάλλω τον εαυτόν μου να καθι'ση, τδ 
δέ καθίζω=βάλλω άλλον να καθι'ση, το δε κάθημαι=μένω καθεζόμενος.

καθενδω ζητεί εΰδω.
κάθημαι (κάθησαι, κάθηται κτλ.). Άποθετ. ούδέτερον, (ύποτ. 

καθήται, καθώμεθα, καθήσθε, καθώνται, εύκτ. καθήμην, καί καθή- 
σθε, άπαρέμο. καθήσθαι, μτχ. καθήμενος), πρτ. έκαθήαην καί κα­
θήμην (παρεκάθησο, έκάθητο καί καθήτο; καθήμεθα, έκάθησθε, κα- 
θήντο καί έκάθηντο.

ΣΗΜ. Το κάθημαι είναι σύνθετον εκ τής κατά καί ήμαι. Θέμ. ισχυ­
ρόν μεν ΰο- καί μετά τής κατά—καθηύ, (οπερ εύρίσκεται εν τώ καθ-τίο-το 
καί το ίίΟυχος) καί άσθεν. η (καθ-η). Ή ύποτακτ. καθώμαι έκ τού 
καθ-ήσ-ωμαι, καθή-ωμαι-ώμαι, ήζεύκτ. καθ-ήμην έκ του καθ-ησ-ίμην, 
καθη-ίμ-ην. Τό κάθημαι (=μένω καθεζόμενος) λαμβάνεται ως παρακείμε­
νος τοΰ καθέζομαι.
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καθίζω (βάλλω τινά νά καθίση), πρτ. έκάθιζον, μέλ. καθιώ, 
άόρ. έκάθισα και κχθΐσκ (σπ.). Μέσ. καθίζομαι, πρτ. Ικαθιζόμην, 
μέλ. μέσ. καθιζήσομαι, άόρ. μέσ. συμπαρεκαθισάμην.

ΣΗΜ. θέμ. διδ-, καί άσθεν. ΰδ (έξ ου δι’ ένεστωτικής άναδιπλώσεως 
καί τροπής του 0 είς δασεϊαν (ΰχ-ΰδ-ίω)=ϊζω. Το άπλούν ϊζω είναι σπα- 
νιώτατον παρ’ Άττικοΐς' άπαντα όμως ενίοτε σύνθετον ως ξυνίζω, προικί­
ζω, ένίζω, καί το καθίζω δε άπαντα όμως καί μετ’ άλλων [ προθέσεων ως 
προσκαθίζω, ^γκαθίζω, παρα- κτλ.

καινουμγέω-ώ (κάμνω τι καινουργές). Μόνον ο πρτ. έκαινούρ· 
γουν καί ό πρκ. έν τη μετχ. κεκαινουργικώς.

καινόω-ώ (κάμνω τι νέον, νεωτερίζω). Άπαντα ό παθ. ένεστ. 
εν τη άπαρέμφ. καινούσθαι κα* πρκ. κεκαίνωται.

καίνω (φονεύω), πάντοτε σύνθετον κατακαίνω’ (απλή μόνον 
ή προστ. καινόντων), πρτ. κατέκαινον, μέλ. κατακανώ, άόρ. β’ 
κατέκανον, πρκ. έν τη μτχ. κατακεκονώς, μέλ. τετελεσμ..κατακε- 
κονώς ’έσομαι.

ΣΗΜ. Θέμ. κεν- (έξ ου κατακέκονα, τροπή τού ριζικού φωνήεντος ε 
είς ο) καί καν- (κάν-3ω=καίνω). Ώς παθητικόν είναι τδ θν^ακω ύπό τίνος.

καίω καί κάω, πρτ. έκαιον καί έκαον, μέλ. καύσω. άόρ. ’έ- 
καυσα, πρκ. κατακέκαυκα. ΙΙαθ. καίομαι καί κάομαι, πρτ. έκαό- 
μην, μέλ. παθ. κατακαυθήσομαι, άόρ. παθ. έκαύθην, πρκ. παθ. 
κέκαυμαι, ύπερσ. κατεκέκαυτο. Μέσ. περχκαίομαχ.

Ρημ. άκαυστος, περίκαυτος, καύσις, καύμα.
ΣΗΜ. θέμ. Kaf-, καυ- (έξ ου aa(F)-J« η κα(ύ)3ω=καίώ) καί κα- 

(έξ ου τδ κά-ω) Τδ καίω είναι πάντοτε μεταβατικόν, ώς καί τα συνοόνυμα 
έμπίμποημι καί πυρπολώ, τδ δέ αϊθω είνε καί μεταβατικόν καί άμετά- 
βατον.

κακίζω (κατηγορώ), πρτ. έκάκιζον, μέλ. κακιώ, άόρ. έκάκισα. 
Παθ. κακίζομαχ καί άόρ. π. έκακίσθην. Άντ’ αυτού λέγεται καί 
κακώς λέγω τχνά.

κακοδαιΗονάω-ώ (ύπό κακού δαίμονος έλαύνομαι, μαίνομαι) 
έκ τού κακοδαίμων. Μόνον ό ένεστώς καί ό άόρ. έν τη μτχ κα- 
κοδαιμονήσας. Ώς παθ. είναι κακοδαιμονία έστί.

ΣΗΜ. Υπάρχει καί κακοδαιμονέω-ώ—δυστυχώ σύνηθες έν τώ ένεστ.
καλέω-ώ (προσκαλώ, ονομάζω τι-ά), πρτ. έκάλουν, μέλ. συγ. 

καλώ, άόρ, έκάλεσα, πρκ. κέκληκα, ύπερσ. ένεκεκλήκειν. Παθ. καί 
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μέσ. καλούμαι, πρτ. έκαλούμην, μέλ. παθ. κληθήσομαι, μέλ. μέσ. 
συνηρημ.—καλούμαι, (προ, έκ, έπι), άόρ. παθ. έκλήθην, άόρ. μέσ 
έκαλεσάμην, πρκ. παθ. κέκλημαι, ύπερσ. παρεκεκλήμη^ μέλ. τετελ. 
κεκλήσομαι.

Ρημ. κλητός, άκλητος, αυτόκλητος, κτλ κλητέος, κλητέον, παρα- 
κλητέος, κλήβις, πρόσκλησις, παράκλησις, έκκλησία, κλητήρ, έγκλημα.

ΣΗΜ. Θέμ. καλ-, καλ-ε-, κλη-. Το θέμα καλε- δεν εκτείνει τον 
βραχύν χαρακτήρα ε είς το έκάλεΰα και έκαλεσάμην μόνον. Τδ ρήμα ά­
παντα και σύνθετον μετά πολλών προθέσεων. Τδ μέσον αυτοπαθές άναλελυ- 
μένον καλώ έμαυτόν. Αντί τού έγκαλώ τινι λέγεται και έγκλημα ποι­
ούμαι πρός τινα- το παθητικόν δε αυτών είναι εγκλήματα έχω ύπό τι- 
νος. Τδ έπίκληϋιν έχω—επονομάζομαι- τδ παρακαλώ (—προσκαλώ, πα­
ρακινώ) λέγεται καί παράκληΟιν ποιούμαι. "Ο μέσος παρατατικός πάν­
τοτε σύνθετος, δ δε παθητικός απλούς τε καί σύνθετος.

καλλιε^έω-ώ (θυσιάζω θυσίαν εύπρόσδεκτον), πρτ. έκαλλιέ· 
ρουν, μέλ. καλλιερήσω, άόρ. έκαλλιέρησα, πρκ. κεκαλλιέρηκα, ύποτ. 
κεκαλλιιρηκώς ώ, ύπερσ. έκεκαλλιερήκειν.

καλύπτω (σκεπάζω), πρτ. περιεκάλ υπτον, μέλ. έγκαλύψω, άόρ.
έκάλυψα. Μέσ. προ καλύπτομαι, άόρ. μέσ. συνεκαλυψάμην, πρκ. 
μέσ. κεκάλυμμαι, ύπερσ. μέσ. ένεκεκαλύμμην, παθ. μέλ. διακαλυ- 
φθήσομαι, παθ. πρκ. κεκάλυμμαι, ύπερσ. ένεκεκαλύμμην.

Ρημ. καλύπτρα, καλυπτός, άκάλυπτος, κάλυξ.
ΣΗΜ. Θέμ. καλ-,καλυβ-, (έξ ου καί καλύ^η) καλύ6-τω=καλύπτω, δηλ. 

ό χαρακτήρ β’ εγένετο δμόπνους πρδς τδ τ.
κάμνω (κοπιάζω), θ. καμ-, καμ-ν-, κμη-, πρτ. έκαμνον, μέλ.

μέσ. μετά σημ. ένεργ. καμοΰμαι, άόρ. β’ έκαμον, πρκ. κέκμηκα, 
ύπερσ. έκεκμήκειν,

Ρημ. άποκμητέον, κάματος, κμητός.
κάμπτω (λυγίζω), πρτ. έπέκαμπτον, άόρ. έκαμψα. Μέσ. καί 

παθ. κάμπτομαι, άόρ. παθ. έκάμφθην, πρκ. παθ. εν τη μτχ. συγ- 
κεκαμμένος.

Ρημ. καμπτός, άκαμπτος, καμπή, κάμπη, καμπύλος, καμπτήρ, 
κάμψις.

καρπόομαι-ονμαι (συλλέγω τούς καρπούς, ωφελούμαι έκ 
τίνος), έκ τού καρπός, άποθ. μέσ., πρτ. έκαρπούμην, μέλ. μέσ. καρ- 
πώσομαι, άόρ. μέσ. έκαρπωσάμην, πρκ. μέσ. κεκάρπωμαι.

4
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Ρημ. κάρπωσις.
ΣΗ^. Αντί του καρποΰμαι λέγετα: καί καρπόν Συγκομίζω. Τό ένεργ. 

καρπό,ω είναι ποιητ. καί μεταγενέστερον. Τδ καρποΰμαι συντάσσεται αϊτια- 
τ[χθ·' ,„

καρτερέω-ώ (ύπομένω), εκ του καρτεράς, πρτ. έκαρτέρουν, 
μέλ. καρτερήσω, άόρ. έκαρτέρησα. Λε'γεται καί καρτερικός είμι.

Ρημ. καρτέρησες, καρτέρημα, καρτερικός.
καταράομοι-ώμαι ζήτει άράομαι-ώμαι.
καταφρονέω-ώ, πρτ. κατεφρόνουν, μέλ. καταφρονήσω, άόρ. 

καταφρόνησα, πρκ. καταπεφρόνηκα. Παθ. καταφρονοϋμαι, πρτ. 
κατεφρονούμην, μέλ. παθ. καταφρονηθησομαι, μέλ. μέσ. μετά παθ. 
σημ. καταφρονήσομαι, άόρ. παθ. κατεφρονήθην, πρκ. καταπεφρό- 
νημαι.

Ρημ, ακαταφρόνητος, ευκαταφρόνητος, καταφρόνημα, καταφρό- 
νησις, καταφρονητικός.

ΣΗΜ. Τό μέσον αύτοπαθές άναλελυμ. καταφρονώ έμαυτοΰ. Τό ρήμα 
συντάσσεται γενική. Ζήτει και φρονέω-ώ.

κατηγορέω-ώ, εκ του κατήγορος, πρτ. κατηγορούν, μέλ. 
κατηγορήσω και κατερώ, άόρ. κατηγόρησα καί κατείπον, πρκ. κα- 
τηγόρηκα καί κατείρηκα, ύπερσ. κατηγορήκειν. Παθ. κατηγοροΰ- 
μαΐ, πρτ. κατηγορούμην, μέλ. παθ. κατηγορηθήσομαι, άόρ. παθ. 
χατηγορήθην, πρκ. κατηγόρημαι.

Ρημ. εύκατηγόρητος, κατηγορητέον, κατηγόρημα.
ΣΗΜ. Τό μέσ. αύτοπαθές άναλελυμ. κατηγορώ έμαυτοΰ. Αντί του 

κατηγορώ λέγεται καί χρώμαι κατηγορώ) κατηγορίαν ή κατηγόρημα 
ποιούμαι, του οποίου παθ. είναι τό κατηγορία γίγνεται. Τό κατηγορώ 
συντάσσεται γενική=τώ λέγω κατά τίνος- αιτιατική δέ —κάμ,νω οανερόν, 
προσδιορίζω. Συνώνυμα τούτοι είναι τα μέμφομαι, αιτιώμαι, ψέγω, εγκαλώ 
καί κακίζω,

κείμαι (κοίτομαι, κάθημαι), Άποθ. ούδέτερ,, καί είμί κείμενος, 
(ύποτ.κεηται, διακέησθε καί συγκατακέωνται καί ώ κείμενος,ής κείμε­
νος κτλ. εύκτ. κέοιτο, προσκέοιντο καί είην κείμενος, προστ. κατά- 
κεισο, κείσθω μόνον, άπαρέμφ. κεϊσθαι, μτχ. κείμενος, η, ον), πρτ. 
έκείμην, (έκεισο, εκειτο, κτλ.) και ήν κείμενος, μέλ. μέσ. κείσομαι.

Ρημ. διακειτέον, κοίτη, άπόκοιτος, κώμος, κώμη.
ΣΗΜ. Θεμ. κει-, τούτου τό νπρό οω^ήεντος αποβάλλεται (ώς κείοι- 
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το=κέοιτο, κεί-η-ται—κέηται, κεί-εσθαι=κέ-εσθαι=κεϊσθαι, οθεν τδ ά- 
παρέμφατον έν συνθέσει δεν αναβιβάζει τον τόνον). Το κείμαι πολλάκις 
είναι καί παθητικής διαθέσεως άναπληροΰν ,τόν παρακείμενον τέθειμαι του 
τίθεμαι. Ουσιαστικόν δε άφηρημένον του κείμαι είναι συνήθως τό θέΟις (οθεν 
ύπόκειμαι-ύπόθεσις, διάκειμαι-διάΟεσις, άντίκειμαι-άντίθεσις), σπανιώταταμέ 
τό κοίτη.

κατοικέω-ώ, ζήτει οίκέω-ώ.
κείρω (κουρεύω), θ. κερ-, κερ-|ω=κερρω=κείρω και καρ-, 

μέλ. κερώ, άόρ. άπέκειρα. Μέλ. με'σ. άποκεροΰμαι, άόρ. με'σ. έκει- 
ράμην, πρκ. έν τή μτγ. κεκαρμένος.

Ρημ. κέρμα (τεμάχιον), κουρά, κουρεύς, κόρη.
κελεύω (διατάσσω, παραγγέλλω), θέμ. κέλευ-, κελευ-σ-, πρτ. 

έκέλευον, μέλ. κελεύσω, άόρ. έκέλευσα, πρκ. κεκέλευκα. Παθ. κε­
λεύομαι, πρτ. με'σ. έπεκελευόμην, άόρ. παθ. έκελεύσθην, πρκ. παθ. 
έν τη μετχ. κεκελευσμένος.

Ρημ. αύτοκέλευστος, άκέλευστος, έγκέλευστος, κελευοτέον, κέ- 
λευμα καί μεταγ. κέλευσμα, κελευστής, κελευστικός κτλ.

ΣΗΜ. Τά σύνθετα διακελεύομαι και παρακελεύομαί τινα (-παρα­
κινώ, προτρέπω τινά) είναι μέσα αποθετικά, πρτ. έκελευόμην (οι-, παρ-), 
μέλ. μέσ. κελεύσομαι (δια-, παρα-), άόρ. μέσ. έκελευσάμην (δι-, παρ-). 
Ρημ. οιακελευστέον, παρακελευστός, παρακέλευσις. Αντί του παρακελεύ- 
ομαί τινα λέγεται και παρακέλευοιν ποιοΰμαι.

κεράννυμι (ανακατεύω, άναμιγνύω) και ένιοτε κεραννύω, άόο. 
έκέρασα. Παθ. και μέσ. κεράννυμαι, μέλ. παθ. κραθήσομαι, άόρ. 
παθ. έκεράσθην καί έκράθην, άόρ. μέσ, συνεκερασάμην, πρκ. παθ. 
κέκραμαι, ύπερσ. παθ. έκέκρατο και μέσ. συνεκέκοατο.

Ρημ. άκρατος, εύκρατος, άκέραστος, συγκρατέον, κράσις, σύγ- 
κρασις, κρατήρ, κράμα.

ΣΗΜ. Θέμ. κεραα-, (έξ ου κεράσ-νυ-μι-κεράννυμι), κρα-, (έξ ου έκοά- 
θην, κέκραμαι κτλ.).Έν τώ άόρ. έκέρασα καί τω’έκερασάμην έγένετο άπλοποί- 
ησις των d<J. Τό ρήμα άπαντα καί σύνθετον μετά τής θυν- πλειστάκις, 
άνα- έν κτλ.

κερδαίνω (κερδίζω), πρτ. έκέρδαινον, μέλ. κερδανώ, άόρ. 
έκέρδανα, πρκ. προσκεκέρδηκα.

ΣΠΜ. Θεμ. κερδ-αν- (κεροκν-^ο-κεροαίνω. *0 αόρ. έκέροαν—σα, έκέο- 
οαννα-έχερόανα, εχτείνει οηλ. το προ του ^αραχτήοο; α εις 2 ααχοον χοι1 
ου/ί εις η οΰτω καί τά έμάρανα, έμιανα, έκοίλανα).
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κε^αλαιόω-ώ (ομιλώ περί τίνος έν συντομία) έκ τού κιφά- 
λαιον, μέλ. κεφαλαιώσω, άόρ. έκεφαλκίωσχ. Παθ. συγκεφαλαίού- 
μαΐ, π. άόρ. συνεκεφαλαιώθην, μέσ. άόρ. έκεφαλαιωσάμην τι=ειπον 
γενικώς περί τίνος, καί συνεκεφαλαιωσάμην.

κηδεύω (νυμφεύομαι, φροντίζω, ενταφιάζω)- έκ του κήδος. 
Παρ’ Άττ. πεζολόγοις μόνον ο άόρ. έκήδευσα=συνήψα γάμον τιν'ι 
καϊ π. άόρ. έκηδεύθην=ένετάφιάσθην.

κήδομαι (φροντίζω περί τίνος) άποθ., πρτ. έκηδόμην.
Ρημ. κηδεμών, κηδεστής, κηδες (φροντίς).
κηρυκεύω (είμαι κήρυξ) καί άόρ. έκηρύκευσα. Μέσ. έπίκη- 

ρυκεύομαι, πρτ. έπεκηρυκευόμην, μέσ. μέλ. έπικηρυκεύσόμαι, μ.άόρ. 
έπεκηρυκευσάμην. Προσκηρνκεύομαι μέσ. άποθ.= αποστέλλω πρός 
τινα κήρυκα.

κηρύττω (διαλαλώ διά κήρυκος, είμαι κήρυξ, διατάττω), πρτ. 
έκήρυττον, μέλ. κηρύξω, άόρ. έκήρυξα, πρκ. έπικεκήρυχχ. Παθ. 
κηρύττομαι, πρτ. έκηρυττόμην, μέλ. παθ. κηρυχθήσομαι, άόρ. 
παθ. έκηρύχθην, μέσ. άόρ. έν τη μτχ. ύποκηρυξάμενος, πρκ. παθ. 
κεκήρυγμαι.

Ρημ. άκήρυκτος, κήρυγμα.
ΣΠΜ. ΙΙαράγεται έκ τού κή(ή)ρυξ-, κηρύκ-3ω-κηρύττω.Άντί του κηρύτ- 

τω λέγεται καί περιφραστικής κήρυγμα ποιούμαι, τοΰ οποίου το παθ 
είναι το κήρυγμα γίγνεται. Έκ τού κήρυξ παράγεται καί το κηρυκεύω 
(διαποαγματεύομαί τι ως κήρυξ.)

κιθαρίζω (παίζω την κιθάραν), άόρ. έκιθάρισα. Λέγεται καί 
κιθαρίσει χρώμαι.

Ρημ. κιθαριστέον, κιθάρισες, κιθάρισμα, κιθαριστής, κιθαριστικός.
κινδυνεύω (πλησιάζω κακόν τι, διατρέχω κίνδυνον, πολεμώ) 

έκ του κίνδυνος, πρτ. έκινδύνευον, μέλ. κινδυνεύσω, άόρ. έκινδύ- 
νευσα, πρκ. κεκινδύνευκα. Παθ. κινδυνεύομαι, πρτ. έκινδυνευό- 
μην, μέλ. παθ. κινδυνευθήσομαι, άόρ. παθ. μτχ. τά κινδυνευθέντα, 
πρκ. παθ. έν τη μτχ. διακεκινδυνευμένον, μέλ. τετελεσμ. κεκινδυ- 
νεύσομαι. Μέσ. διακινδυνεύομαι.

Ρημ. κινδυνευτέον, διακινδυνευτέον, κινδυνευτής, κινδύνευμα.
ΣΗΜ. Λέγεται δέ καϊ περιοραστικώς το κινδυνεύω έν κινδύνω είμί, 

κίνδυνον ποιούμαι, έρχομαι εις κίνδυνον, έμβαίνω είς κίνδυνον, είς 
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κινδύνους καθίσταμαι, ύποδύομαι κίνδυνον, υπομένω κίνδυνον κτλ.
κινέ-ω (κινώ, ταράττω, έρεθίζω), θέμ. ν.-,κι-νε-, πρτ. έκίνουν, 

μέλ. κινήσω, άόρ. έκίνησα, πρκ. κεκίνηκα. Μέσ. καί παθ. κινού­
μαι, πρτ. μέσ. εκινούμην, μέλ. μέσ. καί μετά παθ. σημ. κινήσο- 
μαι, μέλ. παθ. καί μετά μέσης σημ. κινηθήσομαι, άόρ. παθ. καί 
μετά μέσ, σημ, έκινήθην, πρκ. κεκίνημαι. Ρημ. ακίνητος, αεικίνη­
τος, ευκίνητος, κινητέος, κίνησις, κινητικός κτλ.

ΣΗΜ. Τδ μέσον αυτοπαθές καί άναλελυμένον κινώ έμαυτόν. Το δέ 
ένερρ. ύποκινώ κεϊται καί άμεταβ.=τω μέσω—δΧίγόν κινούμαι.

K*X9nl*1 (δανείζω), άο'ρ. έχρησα καϊ άόρ. με'σ. έν τη άπαρεμφ. 
χρήσασθαι, πρκ. παθ. εν τη μτχ. διακεχρημένον—κατά μέρος δεδα- 
νεισμένον.

Ρημ. χρήστης (δανειστής καί ό δεδανεισμένοι·).
ΣΗΜ. Θεμ. χρη- καί μετ’ ένεστωτικοΰ αναδιπλασιασμού κι-χρη-μι.
κλάζω (κάμνω κλαγγήν, κροτώ). Μόνον ό ένεστώς άνακλάζω 

καί ή μτγ. του πρκ. κεκλαγγυϊαι.
Ρημ. κλαγγή καί επίρρημα κλαγγηδόν.
ΣΗΜ. Θεμ. πεποιημένον κλαγ- [κλάγ^ω—κλάζιο] καί κλαγγ-.
κλαίω καί κλάω, πρτ, έκλαον, μέλ. κλαήσω, μέσ. μέλ. ώς 

ένεργητ. κλαύσομαι, άόρ. εκλαυσα, μέσ, άόρ. εν τη άπαρεμφ, άνα- 
κλαύσασθαι.

Ρημ. κλαΰμα, κλαυ-θμός, κλαυμονή, κλαυσίγελως.
ΣΗΜ. Θεμ. κλα^, (έξ ού κλα (ρ)-3ω=κλαίω) κλα- καί κλα^ε-. Τδ 

μέσον αυτοπαθές άναλελυμένον άποκλαίω έμαυτύν.

κλάω-ώ (σπώ, τσακίζω), θέμ. κλα-, πρτ. έκλων, άόο. κατέ 
κλασα. Μεσ. συγκλώμαι, άόρ. παθ. ώς μεσ. έπεκλάσθην, πρκ. 
παθ, έν τη άπαρεμφ. έκκεκλάσθαι καί μετχ. ■ κεκλασμένος (κατα-συγ-) 
ύπερσ. παθ. έναποκέκλαστο.

Ρημ. κλάσις, κλάδος, κλήρος.

κλείω καί κλήω (κλείω), θεμ. κλει-, κλη-, κλησ-, πρτ.
έκλειαν καί έκληον, μέλ. κλείσω καί κλήσω, άόρ. έκλεισα καί έκλησα. 
Παθητ. καί μεσ. κλείομαι καί κλείομαι, μόνον σύνθετ. μετά τών 
τών προθέσ. (άπο, συγ-, περι, έπι-), πρτ. παθητ. άπεκλειόμην καί 
κα.εκληόμην, μέλ. παθ. συγκλεισθήσομαι καί συγκλησθήσομαι, άόρ. 
μέσ. ένεκλεισάμην καί κατεκλησάμην, άόρ. παθ. έκλείσθην καί έκλή- 
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σθην, ref*, κέκλειμαι και κέκλημαι, ύπερσ. έκεκλείμην καί έκεκλη- 

μ^.
Ρημ. κλειστός και κληστός, ^κλειστός και όίκ'ληστος, κλεϊσις καί 

κλησις, άπόκλησις, σύγκλησις, κλείς καί [κληίς=] κλής, κλείθρου.
κλέπτω, θεμ. κλεπ-, κλεπ-τ-, πρτ. έκλεπτον, ρ.ελ. μέσ. ώς 

ένεργητ. κλέψομαι, κα* ενίοτε κλέψω, άόρ. έκλεψα, πρκ. κέκλοφα. 
Παθ. κλέπτομαι, άόρ. παθ. β' έκλάπην, πρκ. παθ. διακέκλεπται.

Ρημ. κλέμμα, κλέπτης, κλοπή, κλοπεύς, κλώψ.
ΣΗΜ. Τδ κλέπτω εϊς τον ένεργητ. πρκ. τρέπει το ε τού θέματος είς ο, 

εις δε τον παθητ. άόρ.· είς α.
κλώζω (ονομάζω). Άπαντά μόνον ό παθ. ένεστώς κλώζομαι.
κληρονομέω-ώ (είμαι κληρονόμος τινός, μετέχω τινός,άφίνω 

κληρονόμον), έκ τοΰ κληρονόμος, πρτ. έκληρονόμουν, μέλ. κληρονο­
μήσω, άόρ. έκληρονόμησα καί παρκ. κεκληρονόμηκα. Καί περιφρα­
στικές κληρονόμον καταλείπω, κληρονόμον καθίστημι, κλη­
ρονόμον ποιώ μεταβ., παθ. δ’ είναι είμί, γίγνομαι κληρονό­
μος·, των οποίων αντίθετα άκληρόν τινα ποιώ καί καθίστημι, 
καί άκληρος καθίσταμαι.

κληρόω-ώ (εκλέγω διά κλήρου) έκ του κλήρος, πρτ. άπεκλή- 
ρουν, καί άόρ. έκληρωσα. Παθ. καί μέσ. κληρόομαι-οΰμαι, πρτ. 
παθ. έκληρούμην. μέσ. μέλ. κληρώσομαι καί ώς παθ., άόρ. παθ. 
έκληρώθην, μέσ. άόρ. έκληρωσάμην, πρκ. παθ. εν τη μετχ. κεκλη- 
ρωμένος.

Ρημ. κληρωτός, κληρωσις.
κλητεύω (γίνομαι κλητηρ, η καλώ τινα είς μαρτυρίαν). Μόνον 

ό ένεστώς, μέλ. κλητεύσω, άόρ. έκλητευσα, πρκ. κεκλητευκα, καί 
παθ. άόρ. έν τη άπαρεμφ. έκκλητευθηναι.

Ρημ. κλητευσις.
κλίνω (γέρνω, λυγίζω), ό ένεστώς καί ό πρτ. πάντοτε σύνθετοι, 

πρτ. κατέκλινον, μέλ. κλίνω, άόρ. έκλινα. Μεσ. κλίνομαί, (κατα-, 
ύπο-), πρτ. έκλενόμην, παθ. μέλ. β' ώς μέσ. κατακλινησομαι 
παθ. άόρ. β' ώς μέσ. έκλίνην, ώς παθητ. δέ άπεκλίνην, παρκ. μέσ. 
κέκλινται, παθητ. δέ έν τη μετχ. κεκλιμένος (έπι- έγ-).

Ρημ. κλίμα, κλίνη, κλΐμαξ, κλισιον, κλισις, κλισία, κατάκλισις, 
κλιτός.
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ΣΗΜ. Θέμα ώι-, κλχν-, (κλίν^ω, κλίννω=κλίνω). Άπαντα συνή­
θως σύνθετον καί είνε μεταβατικόν καί άμετάβατον.

κλνζω (περιβρέχω, πλύνω τι), έκ θέμ. κλυδ-, κλυδ-]ω=κλύ- 
ζω' ό ένεστώς σύνθετος (κατα-, έκ-, προσ-), μέλ. κατακλύσω, άόρ. 

εκλυσα (κατ-, έπ-), παρακ. έπικέκλυκα. Παθητ. κλώζομαι 
(κατα-, περι-), άόρ. παθητ. κατεκλύσθην, άόρ. μέσ. εν τη άπαρεμφ. 
άποκλύσασθαι.

Ρΐμ. κ^ύδων [κλυσμος], κατακλυσμός.
κλωπεύω (είμαι κλέπτης) έκ τοΰ κλώψ, Μόνον ό ένεστώς καί 

ό πρτ. έκλώπευον. Οί λοιποί χρόνοι άναπλνροΰνται ύπό τοΰ κλέπτω.
Ρημ. κλωπεία.
κνήω-ώ (ξύω) (κ#ής, κνη, μετοχ. κνων) 9. κνη-, άόρ. έκνησα. 

Μέσ. κνάομαΐ-ώμαχ.
Ρημ. κνηθμός, κνήστις.
ΣΗΜ. Εφετικόν ρήμα έκ τοΰ κνήω-ώ είνε το κνηΰχάω-ώ=έπιθυμώ 

να ξύωμαι, του όποιου εύχρηστος είνε ή μετχ . κνημών καί ή εύκτ. κντι- 
ίιφπ. Συνώνυμον είνε καί το κνίζω (ξύω) άπαντών εν συνθέσει μόνον είς 
τόν ένεργ. ένεστ. κατακνίζω καί παθ. ύποκνίζομαχ.

[κοιμάω-ώ] (αποκοιμίζω), μόνον άόρ. κατεκοίμησα. Μέσ. κοι- 
μώμαι, παρτ. έκοιμώμην, άόρ. παθ. ώς μεσ. έκοιμήθην, παρκ. έν τη 
άπαρεμφ. ΐπικεκοιμησθαι.

Ρημ. κοίμησις.
ΣΗΜ. Αντί τοΰ κοχμώ, όπερ είνε ποιητικόν, οί Αττικοί μετεχειρίζοντο 

το κοχμίζω.

κοιμίζω (άποκοιμίζω), συνηθως σύνθετον, κατακοιμίζω κα 
άόρ. έκοίμισα. Παθητ. κοιμίζομαχ.

κοτνολογέοματ-ονματ (συνομιλώ περί τίνος, συμβουλεύο­
μαι). Μεσ. αποθ., πρτ. εχοινολογουμ^ν, μέσ. άόρ. έχοινολογνισά- 
μην, ύπερσ. έκεκοινολόγη/το.

ΣΗΜ. Έν τη λαλουμένη νΰν γλώσση υπάρχει καί δ παθ. άόρ. έκοχνο- 
λογΑθην αντί τοΰ μέσου. ("Ορα Κόντου Γλωσ. Παοατ. σ.466).

κοινοω-ω (ανακοινω, δημοσιεύω), έκ τοΰ κοινός, άόρ. έκοί- 
νωσκ. Μεσ. κοχνοΰμαι, παρτ. έκοινούαην, μέλλ. μέσ. κοινώσομαι 
άόρ. μέσ. έκοινωσάμην, άόρ. παθητ. έκοινώθην, παρκ. μέσ. έν τη 
μετοχ. κεκοινωμένος, ύπερσ. άνεκεκοίνωντο.
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κοχνωνέω-ω (μετέχω, λαμβάνω μέρος εΐς τι), εκ τού κοινω- 
νός, πρτ. έκοινώνουν, μέλ. κοινωνήσω, άόρ. έκοινώνησα, παρκ. κεκοι- 
νώνηκα, (ύποτακ. κεκοινωνήκω). Παθητ. παρακ. έν τη μετχ. κεκοι- 
νωνημένα (=μεμιγμένα) μόνον.

Ρημ. ακοινώνητος, κοινωνητέον, κοινώνημα, κοινώνησις.
ΣΗΜ. Αντί του κοινωνώ λέγεται καί κοινωνίαν ποιούμαι καί κοινω- 

νός είμι, ϊι γίγνομαι, ώς μεταβ. δε το κοινωνόν τίνος τίθτιμί τινα, 
ύποιώ. Τδ μέν κοινωνώ τινος=έχω μέρος εές τι, τδ δέ κοινωνώ τινί τι. 
νος—μετέχω μετ’ άλλου εί'ς τι, το δέ κοινωνώ τΐνι=μεταδίδω εις τινα.

κολάζω (τιμωρω), παρτ. έκόλαζον, μέλ. κολάσω, άόρ. έκόλασα. 
Παθητ. καί μέσ. κολάζομαι, μέλ. παθ. κολασθήσομαι, μέλ. μέσ. 
κολάσομαι, μεσ. άόρ. έκολασάμην, π. άόρ. έκολάσθην, πρκ. παθ. 
κεκόλασμαι καί ύπερσ. παθ. ήν κεκολασμένος.

Ρημ. κόλασμα, κόλασις,κολαστής, κολαστήριον, άκόλαστος, κο­
λαστικός, κολαστέος.

κολακεύω (καλοπιάνω, εξαπατώ διά κολακείας) εκ του κόλας, 
πρτ. μόνον έν τη εύκτ. κολακεύοιμι, μέλ. κολακεύσω, πρκ. κεκολά- 
κευκα. Παθ. κολακεύομαι, δίακολακεύομαι άποθ. =άμοιβαίως 
κολακεύω. Λέγεται καί κολακείαν ποιούμαι.

κολονω (κολοβώνω, κόπτω), άόρ. έκόλουσα. Παθ. κολονο- 
μαι, άόρ. παθ. έκολούθην.

κολυμβάω-ώ, άόρ. άπεκολύμβησα.
Ρημ. κολυμβητής, κολυμβήθρα, κολυμβητικός.
κομάω-ώ (έχω κόμην) εκ του κόμη, μέλ.κομήσω, άόρ έκόμησα 
Ρημ. κομήτης.
κομίζω (φέρω), θέμ. κομιδ^ω=κομίζω, παρατ. έκόμιζον, μέλ. 

κομιώ, άόρ. έκόμισα, παρκ. κεκόμικα. Παθητ, καί μεσ. κομίζομαι, 
παρτ. έκομιζόμην, μέλ. παθ. κομισθήσομνι, μέλ. μεσ. κομιοΰμαι, 
άόρ. παθ. καί ώς μέσ. έκομίσθην, άόρ. μέσ. εκομισάμην, παρακ. 
κεκόμισμαι, ύπεοσ. συνεκεκομίσμην.

Ρημ. κομιδή, συγκομιδή, κομιστικός, άσυγκόμιστος, κομιστέον.
ΣΠΜ. Το μέσ. κομίζομαι τΐ==κομίζω έμαυτω τι, λαμβάνω τι, τδ δέ 

κομίζομαι είς τι η έπί τίνος—κομίζω έμαυτόν=πορεύομαι, έρχομαι’ τό δέ 
παθ. κομίζθμαΐ=φέρομαι, δ παθ. μέλ. κομισθήσομαι καί δ παθ. άόο. έκομί­
σθην έ/ουσι καί παθητικήν καί μέσην σημασίαν,
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κθ[!Λέω·ώ (ύπεοηφανεύομαι) αίνον σύνθετον έπικομπώ και 
μέσ. κομπούμαι. Άντ’ αυτών λέγεται κόμπω χρώμαι.

κομψεύομαι (πράττω τι η λέγω μετά κομψότατος), άποθετ., εκ 
του κομψός, άόρ. μέσ. έκομψευσάμην, πρκ. κεκόμψευμαι.

Ρημ. κομψεία.
κόπτω (κτυπώ, τέμνω), θέμ.. κόπ-, κοπ-τ-, πρτ. εκοπτον, μέλ. 

κόψω, άόρ. έκοψα,πρκ. διακέκοφα. Παθ. και μεσ. κόπτομαι, πρτ, 
έκοπτόμην, μέλ. παθ. συγκοπ-ητομαι, άόρ. β' παθ. εκόταν, πρκ. κέ- 
κομμαι, ύπερσ. άπεκέκοπτο, μέλ. τετελ. κατακεκόψομαι.

Ρημ. κόπος, κόμμα, κομμός, (Θρήνος), κοπετός, κοπή, κόπανον.
ΣΗΜ. Άπαντα και σύνθετον μετά πολλών προθέσεων. Τό μεσ. κόπτο- 

μαΐ—κτυπώ τό στήθος μου ένεκα λύπης’ τό μεσ. αυτοπαθές εκφερεται και 
άναλελυμ. κόπτω έμαυτόν =ένοχλώ, κουράζω.

κορένννμι (χορταίνω) θέμ. κορεσ-, κορεσ-νυ-μι, κορέννυ-μι. 
Παρ’ Άττικοΐς άπαντα μόνον ό μέσ. πρκ. κεκόρεσμαι.

Ρηα. κόρος, αψίκορος, ακόρεστος.
ΣΙΙΜ. Λέγεται καί κόρον έχω. Οί λοιποί χρόνοι τού ρήματος άναπληρούν- 

ται ύπό τού πίμπλημτ καί πληρώ.

κο<1μέω·ώ (στολίζω, τακτοποιώ), έκ τού κοσμος, πρτ. έκό- 
βυ,ουν, μέλ. κοσμήσω, άόρ. έκόσμησα, πρκ. κεκόσμηκα. Μέσ. και 
παθ. κοσμούμαι κλπ. όμαλώς.

ΣΙΙΜ. Τό μέσον κοάμθϋμαί—καί κοόμώ έμαυτόν. Τό ένεργ. λέγεται 
καί κόόμος είμί τινι, τό παθ. δέ καί κόόμου τυγχάνω. Ό παθ. άόρ. έκο- 
σμήθην λαμβάνεται ενίοτε καί ως μέσος.

κοττα6ίζω (ρίπτω τό ύπολειπόμενον από του εκποΘέντος πο- 
τηρίου ύγρόν εις τό κοτταβείον). Παρ’ Άττ. πεζολόγοις άπαντά μό­
νον ό άόρ. άπεκοττάβισα.

ΣΠΜ. Κότταβος=παιδιά κατά εννέα τρόπους παιζομένη’ συνήθης δ’ ητο 
ο εξής: Στάζων τις εις επίτηδες λεκάνην καί με ιδιαιτέραν τέχνην τον ένα 
πολειοθέντα είς τό ποτήριόν του οίνον, ως έπί τό πλεϊστον εις ένθύμησιν φί­
λων, άπό τον κρότον τών σταλαγμών καί ενίοτε άπό την δι’ αύτών καταβύθισιν 
τών επιπλεόντων είς την λεκάνην ποτηρίων, έμάντευεν αν άγαπαται ή έλάμ- 
βανε τό έπί τούτω προκείμενον βραβεϊον.

κονόίζω (ελαφρώνω] έκ του κουφος. Μόνον ό ένεστώς καί άόρ. 
έκούοισα. Παθ. ένεστ. κουφίζομαι και άόρ. παθ. έκουφίσθην. Λέ­
γεται καί κατά περίφρασιν κουφίζω έμαυτόν,
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κράζω (φωνάζω) θ. κραγ-, κραγ-]ω, εύχρηστος μόνον ό άόρ. 
β' έκραγον^άν-έν-) και ό πρκ. κέκραγα καί ό ύπερσ. έκεκράγειν.

Ρηυ. κραυγή.
κρατκίτεύω (είμαι κράτιστος). Μόνον ό ένεστώς και αόρ. έκρα- 

τίστευσα. Λέγεται και κράτιστος εΐμι.
κρέμομαι (είμαι κρεμασμένος) έκ θ. κρέμα-, (ασαι, αται κτλ.) 

εύχρηστος μόνον ή όριστικη και ή μτχ. κρεμάμενος καί ό πρτ. έκρε- 
μάμην (-ασο, ·το).

κρεμόννυμι (κρεμώ), άόρ. έκρέμασα. Παθ. κρεμάννυυαΐ, 
άόρ. παθ. έκρεμάσθην. Ρημ. κρεμαστός.

ΣΗΜ. Θέμ. κρεμαο- (κρεμασ-νυμι=κρεμάννυμι). Εις τον άόρ. έγένετο 
άπλοποίησις των Μ. Τδ ρήμα άπαντα καί σύνθ.’μετά των προθ. ανα-, απο-. 
Το κρεμάννυμι εχει ως πρκ. τδ κρέμαμαι, ως μέσον εύρίσκεται έν τή 
μτχ. του ένεστ. έκκρεμαννύμενος.

κρημνίζω. Μεταγ., παρ’ Άττ. άπαντά. ό άόρ. κατεκρήμνισαν 
Παθητ. κατακρημνίζομαι, άόρ. παθ. κατεκρημνίσθην καί παθητ. 
πρκ. εν τη μετχ. κζτακεκρημνισμένος. Λέγεται και κατά κρημνών 
ρίπτω τινά, μέσ. κατά κρημνών άλλομαι καί παθ. κατά κρη­
μνών ρίπτομαι.

κρίνω (χωρίζω, δικάζω) έκ θέμ, κρι-, καί κριν-, κριν-)ω-,κρΕ- 
νω=κρίνω, πρτ. έκρινον, μέλ. κρίνω, άόρ. έκρινα, πρκ. κέκρικα. 
Παθ. καί μέσ. κρίνοηαι, κλπ. όμαλώς.

ΣΗΜ. Τδ ρήμα άπαντα καί σύνθετον μετά πολλών προθέσεων. Τδ άπο- 
κρίνω=αποχωρίζω, τδ δε Αποκρίνομαι ως μέσον μέν=δίδω άπόκρισιν, ως 
παθ. δέ=αποχωρίζομαι. Τδ μέσον πάντοτε σύνθετον μετά τής διά μάλιστα. 
Τδ μέσ. αυτοπαθές άναλελυμ. Ανακρίνω έμαυτόν. Αντί του κρίνω τινά λέ­
γεται καί κρίάιν ποιοι τινι, είς κρίάιν καθίάτημί τινα, τάς κρίνεις 
ποιούμαι περί τίνος. Αντί του παθ. λέγεται καί κρίάεως τυγχάνω.

κροτέω-ώ (κάμνω κρότον), έκ τού κρότος, πρτ. έκρότουν, άόρ. 
συνεκρότησα, πρκ. διακεκρότηκα. ΙΙαθητ. πρτ. συνεκοοτούαην, παθ. 
άόρ. έκροτήθην, παθ. πρκ. συγκεκρότημαι=έζήσκημαι, έξήρτύμαι.

Ρημ. άσιγκρότητος, κρόταλον, κρόταφος.
κρούω (κτυπώ), θ. κρου-, καί κρουσ-, πρτ. έκρουον, άόρ. έ- 

κρουσα, πρκ. προσκέκρουκα, ύπερσ, άντεκεκρούκειν. Μέσ. καί παθ. 
κρονομαι, πρτ. έκρουόμην, μέλ. μέσ. άποκρούσομαι, άόρ. αέσ. 
έκρουσάμην, άόρ, παθ. παρεκρούσθην, πρκ. παρακέκρουσται, μτχ.
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παρακεκοουμένος, ύπερσ. έκε'κρουστο.
Ρημ. κρούσμα, παράκρουσις, άνακρουστε'ον.
κρύπτω 0. . κρυφ-, κρυβ-, κρυβ-τ-ω=κρύπτω, πρτ. έκρυπταν, 

με'λ. κρύψω, άόρ. έκρυψα. Παθ. καί με'σ. κρύπτομαι, πρτ. με'σ. 
έκρυπτόμην, με'λ. με'σ. άποκρύψομαι, άόρ. με'σ. έκρυψάμην, άόρ. 
παθ. έκρύφθην, πρκ. κεκρυμμαι, ύπερσ. με'σ. κεκρυμμένος ήν.

Ρημ. κρυπτός, κρύβδην, κρύπτη, κρυπτεία, κρύφ^, κρύφιος.
κτάομαι-ώραι (άποκτώ), αποθετικόν μέσ., πρτ έκταόμην- 

ώμην, μέλ. με'σ. κτήσομαι, άόρ. με'σ. έκτησάμην, άόρ. παθητ. 
έκτήθην, πρκ. κε'κτημαι, καί σπαν έκτημαι, ύποτ. κεκτήται, κε- 
κτήσθε καί (κ)έκτημε'νος ώ, εύκτ. κεκτήμη», κεκτήτο. κεκτήμεθα 
καί κεκτημένος εϊην), ύπερσ. έκεκτήμην, με'λ. τετελ. κεκτήσομαι καί 
σπαν, έκτησομαι.

Ρημ. κτήμα, κτήσις, κτητός, κτητικός, ά'κτητος, επίκτητος, κτη- 
τέος κτήτωρ.

ΣΗΜ. Θεμ. Κτα-. Ό παρκ. κέκτημαι άναοιπλασιάζεται άνωμάλως.Άντί 
τοΰ κτώμαί τι λέγεται καί κτϊίΰίν τίνος ποιούμαι, ώς παθητ. δε κτη­
τός είμι καί έχω τήν κτΰΰιν.

κτείνω (φονεύω) καί άποκτείνω καί άποκτίννυμι, πρτ. άπε'- 
κτεινον, άπεκτίννυν (καί σπαν, άπεκτίννυον), με'λ. άποκτενώ, άόρ. 
εκτεινα καί άπε'κτεινα, παρκ. άπέκτονα, ύπερσ. άπεκτόνειν καί 
άπεκτονώς ήν, (εύκτ. άπεκτονώς εί'η"). Παθητ. πρτ. έκτεινόμην.

ΣΗΜ. Θέμ. κτεν- κτέν^ω, κτέννω—κτείνω, καί κτιν- (έξ ου άπο-κτίν- 
νυμι).'Ως παθητικόν του κτείνω είναι τό θνμόκω ή άποθν^όκο ΰπό τίνος. 
Τό μέσον αυτοπαθές άναλ-λυμένον κτείνω (άπο-) έμαυτόν.

κτίζω, θ. κτι-, πρτ. έκτιζον, άόρ. έκτισα. ΙΙαΟητ. κτίζομαι, 
παρατ. έκτιζόμην, άόρ. παθ. έκτίσθην.

Ρημ. κτίσις, κτίσμχ, νεόκτιστος.
κτυπέω-ώ (τύπτω). Μόνον κατ’ ενεστώτα άπαντα. Λε'γεται 

καί κτύπον παρέχομαι.
κυβερνάω-ώ (διευθύνω), πρτ. έκυβέ.νων, με'λ. κυβερνήσω, 

άόρ. έκυβε'ρνησα. Παθ. κυβερνάομαι-ώμαι, πρτ, έκυβερνώμην.
Ρημ. κυβερνητέον.
κνβιότάω-ώ (κάμνω κυβιστήματα). Μόνον ό ένεστ., ό παρτ. 

έκυβίστων καί έξεκυβίστων, καί άόρ έκυβίστησα,
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κνκλέω-ώ (περιστρέφω έν εϊδει κύκλου). Μόνον ό ένεστώς καί 
μέσος κνκλέομαι-οΰμαι==περιστρέφομκι κύκλφ, πρτ. έκυκλουμην.

κυκλόω-ώ (περικυκλώνω). Άπαντά το μέσ. καί παθ. κυκλού- 
μαι, πρτ. μεσ. έκυκλούμην, μέσ. μέλ. κυκλώσομαι, μέσ. άόρ. έκυ- 
κλωσάμην, παθ. άόρ. έκυκλώθην, παθ. πρκ. εν τη μετχ. κεκυκλω- 
μένος και μέσ. περικεκυκλωμένος, ΰπερσ. μέσ. έν τη εύκτ. περικεκυ- 
κλωμένος ε’εν.

κνλίνδω (κυλίω) θέμ. κυλινδ- καί καλινδε-, πρτ. έκύλινδον. 
Μέσ. κυλίνδοραι, καί καλινδέομαι-ούμαι, πρτ. έκαλινδούμην, 
άόρ. παθ. έζεκυλίσθην, πρκ. κατακεκύλισμαι.

Ρημ. κυλίστρα, κυλίνδησις.
κύπτω (σκύπτω), μέλ. μεσ. ως ένεργ. άνακύψομαι, άόρ. άνέ- 

κυψα, πρκ. άνακέκυφα.
Ρημ. κυφός.
ΣΗΜ. θεμ. κυφ-, κυ6-, (κύβ-τ-ω=κύπτω). Το ρήμα άπαντα πάντοτε 

σύνθ. πλήν του ένεστώτος, οστις καί απλούς. Το δίχρονον τής παραληγούσης 
έν τώ ένεστώτι είναι μακράν ώς καί τών ρίπτω καί πίπτω, πάντων δέ 
των λοιπών εις -πτω ρημάτων το δίχρονον τής παραληγούσης είναι βραχύ.

κωλύω (εμποδίζω), θεμ. κωλυ-, παρτ. έκώλυον, μέλ. κωλύσω, 
άόρ. έκώλυσα, παρακ. κεκώλυκα (εύκτ. κεκωλύκοις είην). Παθητ. 
κωλύομαι, παρτ. έκωλυόμην, μέλ. με'σ. ώς παθητ. κωλύσομαι, 
άόρ. παθ. έκωλύθην, παρκ. κεκώλυμκι, μέλ. τετελεσμ. κεκωλύσομαι.

Ρημ. κώλυσις, κώλυμα, κωλύμη, κωλυτής, κωλυτικός, κωλυτέον, 
άκωλύτως.

ΣΗΜ. Τδ ρήμα άπαντα καί σύνθετον. Λέγεται καί κωλυτής γίγνομαί 
τίνος, κώλυμά είμι, κώλυμα έχω (=παρέχω).

Λ
λανθάνω (λαμβάνω τι διά κλήρου), πρτ. έλάγχανον, μέλ. με'σ.

ώς ένεργ. λήξομαι, άόρ. β' ελαχον, παρκ. ειλη/α, ύπερσ. είλήχειν. 
ΙΙαθ. λαγχάνομαί, άόρ. παθ. έλήχθην παρακ. είληγμαι.

Ρημ. ληκτέος, λήζις, λάχος, λαχνός, λαχμός.
^ΣΗΜ. Θέμ. λαχ-, λαν-χαν-, καί ληχ-. Ό ένεστώς λαγχά- 

νω (λα-ν-χ-άνω) λαμβάνει προ τού χαρακτήρας ν καί πρόσφυμα αν. Τδ 
ρήμα άπαντα καί σύνθετον. Ό πρκ. είληχα λαμβάνει αναδιπλασιασμόν ει 
κατ’ αναλογίαν. (Γραμμ. Γεν. σ. 95).
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λαμβάνω, πρτ. ελάμβκνον, μέλ. μέσ. ώς ένεογ. λήψομαι, άόρ. 
β' έλαβον, προστ. λαβέ, πρκ. εΐληφα, ύποτ. είλήφω καί είληφώς ώ, 
εύκτ. είληφώς ε’ίην, ύπερσ. είλήφειν καί είληφώς ήν, μέλ, τετελεσ. 
είληφώς έσομαι. Μέσ. καί παθ. λαμβάνομαι, πρτ έπελαμβζνόμην, 
μέλ. παθ. ληφθήσομαι, άόρ.β' μέσ. έλαβόμην, άόρ. παθ. έλήφθην, 
πρκ. εϊλημμαι, ύπερσ. υυνειλήμμην, μέλ. τετελ. κατειλημμένος έσο- 
μαι.

Ρημ. λαβη, αντιλαβή, λήψις, (άντ- άπο- άνα-, κατα-, ύπο- 
κτλ.)λήμμα. ληπτός,άληπτος, καταληπτός, έπίληπτος,.ληπτέον κτλ.

ΣΙΙΜ. Θέμ. λαό- καί ληβ-. Το λαμβάνω (λα-ν-β-άν-ω) έσχηματίσθη 
μετά προσφύματος αν καί ν προ τού χαρακτήρος. Άπαντα καί σύνθετον 
μετά πολλών προθέσεων. Το μέσον αυτοπαθές και άναλελυμ. Αναλαμβάνω 
έμαυτόν. Λέγεται καί έπίληΐιν ποιοϋμαι(=έπιλαμβάνομαί τίνος), ούλ- 
λη^ιν ποιούμαι (=συλλαμβάνω), Αντιλαβήν έχω, λαβήν παρέχω, λή- 
φιν τής πόλεως πράττω, μεταλήψει τινός χρώμαι καί παθ. λή^ις γί- 
γνεται, μετάληή'ίς τινός έάτι. Τδ δίκην λαμβάνω παρά τίνος = τφ 
δίκην έπιτίθημί τινι=τφ τιμωρούμαι τινα (=κολάζω τινά).

λανθάνω (μένω Απαρατήρητος), πρτ. έλάνθανον, μέλ. λήσω, 
άόρ. β' έλαθον, πρκ. λέληθα, ύποτ. λελήθω, εύκτ. λελήθοιμι, ύπερσ. 
έλελήθειν. Μέσ. έπιλανθάνομαί (λησμονώ), πρτ. έπελανθανόμην, 
μέλ. μέσ. έπιλήσομαι, άόρ. β' έπελαθόμην, πρκ. έπιλέλησμαι (καί 
λέλησται), ύπερσ. έπελελήσμην.

Ρημ. λήθη, έπιλήσμων.
ΣΗΜ. Θέμ. λαθ- καί ληθ-. Ό ένεστ. λανθάνω (λα-ν-θ-άν-ω) λαμβάνει 

ν προ τού χαρακτήρος καί πρόσφυμα αν. Το λανθάνω άπαντά καί σύνθετον 
μετά τής δια-. Τδ μέσον αυτοπαθές περιφραστ. λανθάνω έμαυτόν. Τδ 
έπιλανθάνομαί τίνος (αντίθετον τού μιμνήσκομαι) λέγεται καί περιφρα- 
στικώς λήθην έχω τινός, λήθη λαμβάνει με τίνος , λήθη έγγίγνεταί 
μοί τίνος· τδ δέ ποιώ τινα έπιλανθάνεόθαί τίνος—καί λήθην έμποιώ 
τινί τίνος καί εις λήθην τινός έμβάλλω τινά είναι ισοδύναμα. Τα ρή­
ματα λανθάνω, τυγχάνω, ,φθάνω, οϊχομαι καί Οπουδάζω συντάσσονται 
μετά μετοχής κατηγορηματικής, τότε δέ τά μέν ρήματα εξηγούνται jit’ επιρ­
ρημάτων, αί δέ μετοχαί διά ρημάτων λ.χ. έλαθεν άπιών (—λάθρα, κρυφίως 
άπήλθεν) έτύγχανε λέγων (=τυχαίως έλε -ε) κτλ.

λέγω (συλλέγω, συναθροίζω) άπαντα πάντοτε σύνθετον μετά τής 
(σύν-, έκ-, κατά-, παρά-), πρτ. έλεγον, (συν-, κατ-, έζ-,) μέλ. 
λέξω (συν-, κατα-), άόρ. έλεζα, (συν-, έξ-, κατ-), πρκ. συνείλοχα.
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Μέσ. καί παθ. λέγομαι (συν-, έκ-, κατά-), πρτ. συνελεγόμην. μέλ. 
μέσ. λέξομαι (συν, έκ), μέλ. παθ. συλλεγήσομαι (καί έκλεγήσομαι), 
άόρ. με'σ. έλεξάμην (συν, έξ, κατ.) άόρ. παθ. ώς μέσος έλέγην (συν, 
κατ-, κτλ.) και έλέχθην (συν, έξ,) πρκ. είλεγμαι (συν- έξ κτλ. καί 
έπιλέλεγμαι), ύπερσ. είλεγμένος ήν (συν-, προεξ-).

Ρημ. συλλογή, έκλογή, έκλογεύς σύλλογος, λόχος, έκλεκτός, 
έπίλεκτος, έκλεκτέος, άπόλεκτος, κατάλεκτος.

ΣΗΜ. Θέμ. λεγ-. Ό παρακ. είλοχα λαμβάνει αναδιπλασιασμόν ει, 
τρέπει τό θεματικόν ε εις ο καί δασύνει τον χαρακτήρα. Αντί τού συλλέγω 
λέγεται καί Συλλογήν ποιούμαι καί έκλογϊιν ποιούμαι. Τό λέγω έχει 
καί τήν σημασίαν τού κοιμίζω (πλαγιάζω) οθεν καί λεχώ, λέχος, λέκτρον, 
άλοχος, λοχώ, λόχμη ποιητ. καί μεταγ. λόχος, λοχεία.

λέγω (ομιλώ, λέγω), πρτ. ελεγον, μέλ. λέξω καί έρώ (εύκτ. 
έροίην), άόρ. α' έλεξα καί είπα, τού οποίου άπαντώσιν οί τύποι 
ειπας, είπατε, είπάτην, εύκτ. είπαιμεν, προστ. [ειπον] είπάτω, εί- 
πατον, είπατε, άόρ. β' είπον τό β’ πληθυντ. μόνον είπατε, προστ. 
είπέ είπέτω, είπόντων), πρκ. εϊρηκα, ύπερσ. είρήκειν καί εΐρηκώς 
ήν (εύκτ. εΐρηκώς είην). Παθ. λέγομαι, πρτ. έλεγόμην, μέλ. παθ. 
ρηθήσομαι καί ένίοτε λεχθήσομαι, άόρ. παθ. έρρήθην καί σπαν, έλέ- 
χθην, πρκ. είρημαι καί σπαν, λέλεγμκι, καί είρημένος είμ.ί, ύπερσ. 
είρήμην, καί είρημένος ή/, μέλ. τετελ. είρήσομαι καί σπαν, λελέ- 
ξομαι.

Ρημ.ρήμα, ρήσις, ρήτωρ, ρητός, άρρητος, άπόρρητος, ρητέος 
άντερρητέον, λέξις, λόγος, λέσχη. Λ έλεγες (λεπτοί) λεκτέος-έον, 

άντίλεκτος, μυριόλεκτος.
ΣΠΜ. Θέμ. λεγ-, Ρεπ- καί Ρπ-, (έξ οί δ άόο. έ-ρε-ρπον, έειπον 

(ποιητικώς), είπον) Ρερ- (έξ ου ό μέλ. έρώ) καί Ρρε- (έξ οί τό έρρη- 
κα=:εϊρηκα,) καί έΡρήθην= έρρήθην.—Τό οήυ.α άπαντα καί σύνθετον. Τό 
μέσον αυτοπαθές άναλελυμ. λέγω έμαυτόν. Τό εύ λέγω (=εύλογώ, έπαι- 
νώ) καί τό κακώς λέγω (=:κακολογώ), ως παθητικά έχουσι το εύ άκούω 
ύπό τίνος, ή εύλογούμαι, καί κακώς άκούω, ή κακολογοϋμαι ύπό 
τινος. ’Α/τί του λέγω λέγεται καί περιφραστικός λόγον ποιούμαι, ου 
παθ. είναι τό λόγος γίγνεται ύπό τινος" τό δέ λόγον ποιώ =έπι- 
ο έπω είς τινα νά λέγη

λείπω (άφίνω), πρτ. έλειπον, κλπ. ώς έν τη Γραμμ. όμαλώς.
Ρημ. έλλειψις, έλλειμμα, διάλειμμα, λεϊμμα, λείψανον, έπίλειψις, 
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λοιπός, ύπόλοιπος, αδιάλειπτος, άνέκλειπτος, λειπτέον, παραλει- 
πτέον κτλ.

SUM. Έκ του ασθενούς θέματος λιπ- συνήθως γίνονται πλεϊστα σύνθετα: 
ως ελλιπής, λιποτάκτης, λιποταξία, [λιπόθυμος], λιποθυμία, λιπόσαρκος, 
λίφαιμος, λιπόνεως, καί το ρήμα λιμπάνω, εκ δέ του ισχυρού ολίγα, λει­
ψυδρία, λειψόθριξ, Λειψιφαής.

λήγω (τελειώνω), θέμ. ληγ-, πρτ. έληγον, μέλ. λήξω, άόρ, 
έληξα.

Ρημ. κατάληξις, άληκτος, ακατάληκτος μετάγεν.
λάβω ίδέ λανθάνω σημείωσιν.
λήζω (ληστεύω), θέρ. ληίδ-, ληδ-jω-λήζω πρτ. έληζον. Μέσ. 

λήζομαι πρτ, έληζόμην, άόρ. μέσ. έλησάμην. Λέγεται και λη­
στείας ποιούμαι καί ληστής είμι.

Ρημ, ληστής, ληστήριον.
λημέω-ώ (φλυαρώ), εκ του λήρος, πρτ. έλήρουν, άόρ. παρε- 

λήρησα. Λέγεται καί λήρος είμι, καί λήρους λέγω καί ληρώ- 
δης είμί.

ληότεύω έκ του ληστής, πρτ. έλήστευον. Παθ. ληστεύομαι, 
πρτ. έληστευόμην.

Ρημ. ληστεία.
λιθοβολέω-ώ (κτυπώ με λίθους) έκ τού λιθοβόλος καί λιθό- 

βολος, μεταγν., παρ”Λττικ. αείποτε κατά περίφρασιν βάλλω τινα 
λίθους. Λέγεται και λενω τινα, κατ’ ένεστ., πρτ. κατέλευον, άόρ. 
κατέλευσα. παθητικ. μελ. καταλευσθήσομαι καί παθητςκ. άόρ. 
κατελεύσθην (κατεπετρώθην).

λιμοκτονέω-ώ (φονεύω τινα διά πείνης). Μόνον ό ένεργ. 
ένεστώς, οι δέ λοιποί χρόνοι καί τό λιμοκτονοϋμαι μτγν. παρ’ 
Άττ, λέγεται λιμω άποκτείνω τινά, λιμώ έκπολιομκώ, αντί 
τού παθ. λιμώ αποθνήσκω, λιμω τελευτώ, λιμώ άπόλλυμαι, 
πάρατείνομαι.

λογίζομαι (λογαριάζω), έκ τού λόγος, άποθ. μέσ., πρτ. έλο- 
γιζόμην, μέλ. βυνηρ, λογιούμαι, άόρ. μέσ. έλογισάμην, άόρ. παθ. 
μετά σημ. παθ. έλογίσθην, πρκ. ένεργ. καί παθ. λελόγισμαι.

Ρημ. άναλόγισμα, λογισμός, (συν- διά- άνα- άπό) άλόγιστος, 
λογιστέον, ύπολογιστέον, λογιστήριον, λογιστής, λογιστικός.
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ΣΗΜ. Άπαντα δε καί σύνθετον. Αντί του λογίζομαι λέγεται καί λο­
γισμόν έχω, λογιύμω χρώμαι, λογισμός έμπίπτει μοι, καί παθ. δια­
λογισμός γίγνεται.

λοιδορέω-ώ (κακολογώ, ύβρ(ζω), έκ τ»ύ λοίδορος, πρτ. έλοι- 
δόρουν, μέλ. λοιδορήσω, άόρ. έλοιδόρησα, πρκ. λελοιδόρηκα. Μέσ. 
καί παθ. λοιδοροΰμαι, πρτ. μέσ. έλοιδορούμην, μέλ. μέσ. λοιδο- 
ρήσομαι, άόρ. μέσ. έλοιδορησάμην, άόρ. παθ. ώ; μέσος καί παθ. 
έλοιδορήθην, πρκ. παθ. έν τη μτ^. λιλοιδορημένος.

Ρημ. λοιδόρησις.
ΣΗΜ. Τδ μέσον αλληλοπαθές περιφραστικών λοιδοροϋδιν άλλΛλους. 

Τδ λοιδορώ και το μέσ. λοιδοροΰμαι ούδέν άλλήλων διαφέρουσι κατά τήν 
σημασίαν, εϊμή μόνον κατά την σύνταξιν- διότι τδ ένεργ. λοιδορώ συντάσ­
σεται αίτιατ., τδ δε μέσον λοιδοροΰμαι συντάσσεται ότέ μέν αιτιατική, δτε 
δε δοτική. Αντί τούτων λέγεται καί λοιδορίαν ποιούμαι.. 'Ως άποθ. 
είναι διαλοιδοροΰμαι καί άόρ. παθ. ιός μέσ. διελοιδορήθην.

λονω (λούζω) μόνον ό ένεστώς. Μέσ. λοΰμαι, (άπαντώσιν οί 
τύποι: λοΰται, άπαρ. λοϋσθαι, μετχ. λούμενος), παρτ. άπαντα τό 
έλοΰντο, μέλ. μέσ. λούσομαι, άόρ. μέσ. έλουσάμην, πρκ. μέσ. έν τη 
μετχ. λελουμένος.

Ρημ. λουτρών, λουτρόν [λουτήρ].
ΣΗΜ. Θεμ. λου-, αρχαιότερου δέ λορ- ές ού τδ ,,ποιητ. λύω και οί 

τύποι (λό-0μεν=) λοΰμεν, (λόετε=) λοΰτε. (λό-ε-ται=) λοΰται, (λό-ε-σθαι 
=)λοΰσθαι. (λο-όμενος—) λούμενος κτλ., είτα έπεκράτησε πανταχοΰ τδ ον 
καί έν τώ ένεστώτι λούω (αντί λόω-λώ).

λοχαγέω-ώ (είμαι λοχαγός). Μόνον ό ένεστώς. Λέγεται καί 
κατά περίφραση λοχαγός είμι.

λοχίζω (βάλλω τινά είς ένέδραν. Άπαντά ό ένεστώς, μέλ. 
προλοχιώ, παθ. άόρ. έλοχίσθην=ένηδρεύθην και παθ. πρκ. προλε- 
λοχισμέναι (ένέδραι).

λυμαίνομαι (βλάπτω, καταστρέφω), έκ τού λύμη, άποθ. μετά 
διαθέσεως ένεργητ. σπανίως δέ παθητ., παρτ. έλυμαινόμην (ένεργ.), 
μέλ. λυμανούμαι, άόρ. μέσ. έλυμηνάμην, άόρ. παθ. μετά παθητ. 
διαθέσεως διιλυμάνθην, παρκ. λελύμασμαι, μέλ. τετελεσμ. λελυμασ- 
μένος έσομαι.

Ρημ. λυμαντήρ.
λυπέω-ώ (προζενώ λύπην, πειράζω τινά), έκ τού λύπη, παρτ.
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έλύπουν, μέλ. λυπήσω, άόρ. έλύπησα, παρακ. λελύπηκα. Μέσ. λυ­
πούμαι, πρτ. έλυπούμην, μέλ. μέσ. συλλυπήσομαι, άόρ. παθητ. ώς 
μέσος έλυπήθην, παρκ. παθ. έν τη μετχ. λελυπημένος.

Ρημ. λυπητέον, άλυπήτως, λυπηρός.
ΣΗΜ. Τδ λυπούμαι σπανίως είνε καί παθητ. διαθέσεως. Άπαντα το 

ρήμα καί σύνθετον. Το μέσον λέγεται καί λυπώ έμαυτόν καί λύπηρώς φέ­
ρω. Το ένεργ. λέγεται καί λύπην παρέχω τινί. Συνώνυμον το άνιάω-ώ.

λύω (λύνω, διαλύνω), θέμ. λυ-, παρατ. έλυον, μέλ. λύσω, άόρ. 
έλυσα, παρκ, λελυκα, (εύκτ. λελυκώς εϊην). Μέσον καί παθητ. λύο­
μαι, πρτ.έλυόμην, μέλ. μέσ. λυσομαι, μέλ. παθητ. λυθήσομαι, άόρ. 
μέσ. έλυσάμην, άόρ. παθ. έλύθην, πρκ. λέλυμάι, ύπερσ. ελελύμην, 
μέλ. τετελεσμ. λελύσομαι.

Ρημ. λύσις, (διά-κατά-έκ-άπο) λυτός, άλυτος, κτλ. λυτέος, δια- 
λυτέος, λύτρον, διαλύτης.

ΣΗΜ. Το ρήμα άπαντα καί σύνθετον μετά πολλών προθέσεων. Λεγεται 
καί διάλυδιν ποιούμαι, αντί τού διαλύω καί κατάλυαιν ποιούμαι αν­
τί τοΰ καταλύω. Το καταλύω είναι καί μεταβατικόν (=διαλύοι, κατα- 
ϋτρέφω) καί άμετάβατον (—φθάνω και διαμένω, κοινώς ξεπεζεύω, κωνεύω). 
Αντί τού μέσου λύομαι ενίοτε λέγεται καί λύΟιν εύρίΰκομαί τίνος, παθ. 
οέ είναι το λύΟις ίΰτϊ τίνος.

λω6άομαι-ώμαι (βλάπτω), έκ τοΰ λώβη, άποθ. μετ’ ενερ­
γητικής διαθέσεως, μέλ. μέσ. λωβήσομαι, άόρ. μέσ. έλωβησάαην, 
άόρ. παθ. έλωβήθην, παρακ. παθ. λελώβηααι.

μαίνομαι (τρελλαίνομαι, κάμνωώς τρελλός), παρατ. έμαινόμην, 
άόρ. παθητ. ώς μέσος έμάνην.

Ρημ. μανία.
ΣΗΜ. θέμ. μαν- (μαν-]ομαι—μαίνομαι). Τό Ενεργητικόν μαίνω (— 

τρελλαίνω τινά) είναι ποιητ., απαντά δε μόνο; σπανιότατα ο άόρ. εμηνα' 
ό δέ παρακ. μέμηνα είναι ποιητικός καί μεταγενέστεοος. Αντί τού’ ενερ­
γητικού μαίνω λέγεται παρ’ Άττικοις ποιώ τινα μαίνεδΟαι.

μακαρίζω (καλοτυχίζω, ζηλεύω τ.νά) έκ τοΰ μάκαρ, πρτ. 
έμακάριζον, μέλ. μακαριώ, άόρ’ έμακάρισα. Παθ. μακαρίζομαι, 
πρτ. έμαζ.αριζόμην, άόρ. παθ. έμακαρίσθην.

5
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Ρημ. μακαριστός, αξιομακάριστος.
ΣΗΜ. Συνώνυμον τούτω είναι το ευδαιμονίζω. Τό μέσ. αύτοπαθές άναλε- 

λυμένον μακαρίζω έμαυτόν.
μαλακίζομαι (αδυνατίζω, εκθηλύνομαι) άποθ., πρτ. μόνον έν 

τη εύκτ. μαλακιζοίμην, άόρ. μέσ. έμαλακισάμην, άόρ. παθ. ώς 
μέσ. έμαλακίσθην. Ρημ. μαλακιστέον.

ΣΗΜ. Αντί τού μαλακίζω τχνά λέγεται μαλακόν τχνα ποιώ πρός τι, 
αντί δε τού μαλακίζομαι, μαλακός είμχ. Σύνώνυμα είναι τα έκ τής αυ­
τής ρίζης μαλθακίζομαι καί άόρ. π. ώς μέσ. έμαλθακίόθην μαλακΰ- 
νομαχ, μόνον κατ’ ενεστώτα' μαλάΰόω, τού οποίου άπαντα ο άόρ. έμα- 
λαξα καί μαλκίω, μόνον ο ένεστ. μαλκίομεν καί μτχ. μαλκίων. Ρημ. 
μαλκενίς=παρθένος έν Κρήτη καί μαλκόν=μαλακόν, μάλθη=κηρός.

μανθάνω, παρατ. έμάνθανον, μέλ. μέσ. ώς ενεργητικός μαθή- 
σομαι, άόρ. β' έμαθον, πρκ. μεμάθηκα, ύπερσ. έμεμαθήκειν καί με- 
μαθηκώς ήν. ΓΙαθητ. μανθάνομαι μόνον.

Ρημ. μαθητός, μαθητέον, προσμαθητέον, μάθημα, μάθησις, μα­
θητής, αμαθής, πολυμαθής.

ΣΗΜ. Θέμ. μαθ-, μα-ν-θ-αν-. ('Ο ένεστώς καί παρατ. δηλ. λαμ­
βάνει πρόσφυμα αν καί ν προ του χαρακτήρας) καί μαθε-. Αντί τού μαν­
θάνω λέγεται καί περιοραστικώς τήν μάθπδχν ποιούμαι. Το μανθάνω είναι 
καί παθητικόν του δτδάόκω, άπαντά δε πλειστάκις καί σύνθετον. Τό έκμαν- 
θάνω=έντελώς μανθάνω τι, τό δέ άπομανθάνω=λησμονώ.

μαντεύομαι (ερωτώ τό μαντείαν, προφητεύω) έκ τού μάντις. 
Άποθ. μέσον, πρτ έμαντευόμην, μέλ. μαντεύσομαι, άόρ. μέσ. έμαν- 
τευσάμην, πρκ. παθ. έν τη μτχ. μεμαντευμένος.

Ρημ. μαντεία, μζντιϊον, μάντευμα, μαντευτός, μαντευτέον.
ΣΗΜ. Τό ένεργ. μαντεύω είναι μεταγενέστερον. Λέγεται καί μαν- 

τχκμ χρώμαι καί μαντείαχς χρώμαχ.
μαραίνω, (κάμνω τι νά μαρανθή) θέμ.μαρκν-, μαραν-{ω—μα­

ραίνω, άόρ. έμάρανα. ΙΙαθ. μαραίνομαι, πρτ. έμαραινόμην.
Ρημ. μαρασμός, μάρπνσις, μαραντικός.
μαοτυοέω-ώ (βεβαιώ) έκ του μάρτυς, πρτ. έμαρτύρουν, μέλ. 

μαρτυρήσω, άόρ. έμαρτύρησα, πρκ μεμαρτύρηκα, ύπερσ. διεμε- 
μαρτυρήκειν. ΙΙαθ. μαμτνρονμαι, πρτ. κκτεμχρτυρούμην, με'λ. 
με'σ, ώς παθ. μαρτυρήσομαί, μέλ, παθ. μαρτυρηθήσομαι, άόρ. παθ. 
έμαοτυρήθην, άόρ. μέσ. έν τη μτχ. έκμαρτυρησάμενος, πρκ. παθ. 
μεμαρτύρημαι.
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Ρημ. μαρτυρία, μαρτύριαν.
ΣΗΜ. Το μέσον άναλελυμένον διεμεμαρτυράκει έαυτόν. ‘Αντί τοΰ 

διαμαρτυρώ λέγεται καί διαμαρτυρίαν ποιούμαι. Λέγεται και μαρτυρίαν 
παρέχομαι και μαρτυρίω χρώμαι = πιδτοϋμαί τι, το δε μάρτυρας 
παρέχομαι, έπάγομαΐ=παρουσιάζω μάρτυρας ύπέρ έμαυτοΰ.

μαρτύρομαι (επικαλούμαι μάρτυρα) εκ τοΰ μάρτυς, άποθ., 
πρτ. έμαρτυρόμην, άόρ. μέσ. έμαρτυράμην.

ΣΗΜ. Άπαντφ και σύνθετον μετά των προθέσεων έπί, διά. Λέγεται δε 
και μάρτυρα ποιοϋμαί τινα και είς έπιμαρτυρίαν καθίσταμαι κτλ.

μαείτιγόω-ώ (κτυπώ μέ την μάστιγες), πρτ. έμαστίγουν, μέλ. 
μαστιγώσω, άόρ. έμασιίγωσα. Παθ. μαστιγούμαι, μέλ. μέσ. ώς 
παθ. μαστιγώσομαι, άόρ. παθ. έμασπγώθην, πρκ. παθ. ίν τη μτχ. 
διαμεμαστιγωμένος.

ΣΗΜ. Παράγεται έκ τοΰ μάάτιξ (ές ου και το μαστίζω ποιητ. και με- 
ταγεν.) Λέγεται καί τύπτω τινα τή μάάτιγι.

μάττω (ζυμώνω, σπογγίζω) θέμ. μαγ- μαγ-j ω=μάττω) καί 
συνήθως άπό (έκ) μάττω, άόρ. εμαζα, άόρ. παθ. έζεμάγην, πρκ. 
παθ. εν τη μετχ. μεμαγμένος.

Ρημ. μάζα, έκμαγείον, χειρόμακτρον, μάκτρα, μάγμα.
μάχομαι (πολεμώ, φιλονικώ) έκθέμ. μαχ-, μαχε-,πρτ. έμκχό- 

μην, μέλ. μέσ. συνηρ. μαχοΰμκι, άόρ. μέσ. έμαχεσάμην, πρκ. μέσ. 
μεμάχημαι.

Ρημ. μάχιμος, περιμάχητος, αμάχητος, μαχητέον, μαχητικός, 
*γχ*>«ζ«<.

ΣΗΜ. Αντί τοΰ μάχομαι λέγεται καί μάχην ποιούμαι. Τ· δε μάχην 
ποιώ—γίνομαι αίτιος ή επιτρέπω να γίνη μάχη. Παθ. είναι το μάχη γί- 
γνεται ή έάτί. Περί τής διαφοράς τοΰ μάχομαι καί πολεμώ ίδέ πολεμώ.

μεθύΠκω (μεθύω τινά), έκ τοΰ μέθυ=(ο1νος), άόρ. κατεμέθυσα. 
Μέσ. μεθύσκομαι =μεθύω έγώ καί μεθύω, πρτ. έμεθυσκόμην, 
άόρ. παθ. ώς μέσ. έμεθύσθην.

μείγνυμι (σμίγω) καί συμμειγνύω καί μίσγω, πρτ. έμείγνυν 
(συν-, προσ-) και έμισγον, μέλ. — μείζω (συμ-, κατα-), άόρ. 
εμειζα. Μέσ. καί Παθ. μείγνυμαι καί έπιμίσγομαι, πρτ. μέσ. κα- 
τεμειγνύμην, μέλ. παθ. άναμειχθήσομαι, άόρ. παθ. καί ώς μέσ. εμεί- 
χ^ην, άόρ. β'. παθ. καί ώς μέσ. έμίγην, πρκ. παθ. μέμειγμαι.

Ρημ. μεικτός, άμεικτος, σύμμεικτος, μεικτέον, μείζις, μιγάς, 
σύμμειζις.
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ΣΗΜ. Θέμ. μιγ-, μιάγ- καί μειγ- οθεν καί μείγνυμι, μεΐξις κτλ. Τδ 
ρήμα άπαντα καί σύνθετον. Λέγεται καί έπιμειξία χρώμα! πρός τινα 
καί παθ. έπιμειξίμ έΰτι παρά τινα.

μείμομαι. Άπαντα μόνον ό πρκ. εϊμαρται (=ειναι πεπρωμέ- 
νον), (εύκτ. είμαρμένον εΐη, μτχ. είμαρμένος, η, ον), ύπερ. ειμαρτο.

ΣΗΜ. Θεμ. (άμερ-) μερ- μέρ-,Ι-ομαι μέρρομαι=μείρομαι) καί άμαρ- (σέ- 
σμαρται=έσμαρται έμμαρται=είμαρται).

μέλει (είναι φροντίς), άπρόσωπον, θεμ. μελ-, καί μελε-, (ύποτακ. 
μέλη, εύκτ. μέλοι, προστ. μελετώ, άπαρ. μέλειν, μετοχ. μέλον), 
παρατ. έμελε, μελ. μελήσει, (εύκτ. μελήσοι, άπαρ. μελήσειν), άόρ. 
έμέλησε, ύποτ. μελήση, άπαρέμφ. μελήσαι, πρκ. μεμέληκε, (άπαρ. 
μεμεληκέναι, μτχ. μεμεληκός), ύπερσ. έμεμελήκει.

Ρημ. μελητέον, μελέτη, άμελετησία.
ΣΗΜ. Άπαντα καί σύνθετον μεταμέλεί—μετανοώ, ανεο παρακειμένου 

καί υπερσυντελίκου, ίδέ καί μεταμέλομαι καί έπιμέλομαι.
μέλλω (σκοπεύω, (Βραδύνω), πρτ. έμελλαν καί ήμελλον, μέλ. 

μελλήσω, άόρ. έμέλλησα. Παθ, μέλλεται (εύκτ. μέλλοετο καί άπαρ. 
διαμέλλεσθαι).

Ρημ. μελλητέον, μέλλησις, μελλητής.
ΣΗΜ. Θεμ. μελ-,(μέλ-^ω:=μέλλω) καί μελλε-.
μέμφομαι (κατηγορώ), θ. μεμφ-, άποθετ. μετά ενεργητικής 

διαθέσεως, πρτ. έμεμφόμην, μέλ. μέσ. μέμψομαι, άόρ. μέσ. έμεμ- 
ψάμην, άόρ. παθ. ώς μέ·ος έμέμφθην.

Ρημ. μεμπτός, άμεμπτος, μεμπτέον, μέμψις, μομφή, μεμψί­
μοιρος.

ΣΗΜ. Το μέσ. αυτοπαθές μέ^ομαι έμαυτόν. Λέγεται καί κατάμεμ- 
■φιν έχω τινί, καί παθ. κατάμεμ^ίς τινός έάτι καί τυγχάνω μέμ^εως 
ύπό τίνος. Τδ μέν μέμφομαί τινί—επιτιμώ τινι (μαλώνω), τδ δε μύμ- 
φομαί τινα=κατη ^ορώ τινα.

μένω (περιμένω, ίσταμαι άκίνητος), 0. μεν- καί μένε-, πρτ. 
έαενον, μέλ. μενώ,άόρ. έμεινα, πρκ. μεμένηκα.

Ρημ. μίνετός, μενετέος, ύπομενετέος, μονή, διαμονή, επιμονή.

μερεύω (φθάνω εις το μέσον, κατορθώ τέ μέσον) καί πρτ. έμέ- 
σευον.

ΣΗΜ. Εκ θέμ. μέθ-.(μεθ-Joς - μέσσος=μέσος). Εκ τού αυτού θεμ. 
και μειίόω-ώ—είμαι είς τδ μέσον, επί χρονολογίας, μόνον κατ’ένεστώτα.
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μεταμέλομαι (μετανοώ), θεμ. usV καί μελε-, άποθετ., πρτ. 
μετεμελόμην, μέλ. έν τη μτχ. τό μεταμελησόμενον = ή γενησομένη 
μεταμέλεια.

Ρημ. άμεταμέλητος.
ΣΗΜ. Λέγεται καί μεταμέλειας λαμβάνω και μετύμελός έΰτι καί 

μετα6. έμπίμπλημί τινα μεταμέλειας.
μεταχειρίζω (μεταχειρίζομαι), άόρ. μετεχείρίσα. Συνηθέστερον 

εινε το μέσον μεταχειρίζομαι, πρτ. μετεχειριζόμην, μέλ. μέσ. 
μεταχειριοΰμαι, άόρ.μέσ. μετεχειρισάμην, άόρ. παθ. έν τη άπαρεμφ. 
μεταχειοισθήναι, πρκ. μέσ. μετακεχείρισμαι.

Ρημ. δυσμεταχείριστος, άμεταχείριστος.
μετεωρίζω (υψώνω, πλέω εις τό πέλαγος) έκ τοΰ μετέωρος, 

πρτ. έμιτεώοιζον και άόρ. έμετεώρισα. Μέσ. και ΙΙαθ. κατά μτχ. 
μετεωριζόμενος καί παθ. άόρ. ώς μέσ. μετεωρισθείς. Αντί τού­
του λέγεται κατ' άνάλυσιν μετεωρίζω έμαυτόν.

μετρέω-ώ (λογαριάζω, εύρίσκω τό μέτρων τινός) καί άόρ. έμέ- 
τρησα καί σύνθ. (St-, κατ-). Μέσ. και ΙΙαθ. μετρονααι, πρτ. 
διεμετρούμην, άόρ. μέσ. άπεμετρησάμην (ές-, ζυν-, οι-), άόρ. παθ. 
έμετρήθην, παθ. πρκ. διαμεμετρημένη (ημέρα).

Ρημ. μετρητός, ίσομέτρητος, δυσμέτρητος, μετρη-έον.
ΣΗΜ. Τό μετρεϊν λέγεται έπί συνεχούς ποσού, τό δέ άριθμεΐν έπί 

διακεκριμένου.
μπ^ανάομαι-ώμαι (μηχανεύομαι, εφευρίσκω τι), έκ τοΰ μη­

χανή, άποθ. ένεργητ., πρτ. έμηχανώμη», μέλ. μέσ. μηχανήσοααι, 
άόρ. μέσ. εμηχανησάμην, πρκ. μέσ. κκ παθ. μεμηχάνημαι, 
ύπερσ. παθητ. έμεμηχάνητο καί εύκτ. ένεργ. μεμηχανημένος εϊην.

Ρημ. μηχάνημα, μηχανητέον, μηχανητικός.
μιαίνω (μολύνω), θεμ. μιαν-, μιάν-joi=uiaivo>, πρτ. έμίαι- 

νον, μέλ. μιανώ. Παθ. μιαίνοιιαΐ, μέλ. παθ. μιανθήσομαϊ, άόρ. 
παθ. έμιάνθην, πρκ. παθ. μεμίασμαι.

Ρημ. αμίαντος, μίασμα, μιαρός.
μίγννμι ζήτει μείγνυμι.
μιμέοηαι>οΰμαι, άποθ. ένεργ. έκ τοΰ μίμος, παρατ. έμιυού- 

μην, μέλ. μέσ. μιμήσομαι, μέλ. παθ. μιμηθήσομαι, άόρ. μέσ. έμι- 
μησάμην, άόρ. παθ. έμιμήθην, πρκ. μέσ, καί παθ. μεμίμημαι.

Ρημ. μιμητός, μιμητέος, εύμίμητος, μίμησις, μίμημα, μιμητής, 
μιμητικός.
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ΣΗΜ. Το ρήμα συντάσσεται αιτιατική. Λέγεται καί μιμητής είμί τίνος 
καί μιμητής γίγνομαί τίνος, καί παθ. μίμηΰις γίγνεται.

μεμνήΰκω (ενθυμίζω) πάντοτε σύνθετον, (άνα-, ύπο-), πρτ. έμί- 
μνησκον, μέλ. άναμνησω, άόρ. έμνησα. Με'σ. μίμνήσκομαί, πρτ. 
άνεμιμνησκόμην, με'σ. μέλ. άναμνησομαι, μέλ. παθ. ώς μίσος 
μνησθησομαι, άόρ. παθ. ώς μέσος έμνησθην, πρκ. μέσ. μέμνημαι, 
(ΰποτ. μεμνώμκι, μεμνήται, μεμνώμεθα, εύκτ, μεμνήο, μεμνήτο, 
μεμνήσθε, καί μεμνημένος ειην), ύπερσ. έμεμνημην, με'λ. τετελεσμ. 
μεμνησομαι.

Ρημ. άναμνηστός, αείμνηστος, έπιμνηστέον, μνήμη, άνάμνησις, 
ύπόμνησις, μνημών, μνήμα, μνημονικός, άμνημων.

ΣΗΜ. Θεμ. μνη-. ‘Ο ένεστώς καί πρτ. λαμβάνει πρέσφυμα τθκ καί ένε- 
στωτικόν αναδιπλασιασμόν (μι-μνη-ίσκω=) μιμνήσκω. Το ρήμα άπαντα καί 
σύνθετον μετά τής άνά καί ύπό- συνηθέστατα καί μετ’άλλων. Το μέσον καί 
άναλελυμένον υπομιμνήσκω έμαυτόν. Αντί δε του ένεργ. λέγεται καί 
ύπόμνηάιν ποιούμαι τινι καί μνείαν ποιούμαι τινι- αντί δε του μέ­
σου λέγεται καί μνείαν έχω τινός καί μνείαν ποιούμαι τίνος. "Ως 
παθ. δε είναι το μνημονεύομαι ύπό τίνος καί μνείας τυγχάνω ύπό 
τίνος καί μνείας άξιούμαι ύπό τίνος.

μιόέω-ώ, πρτ. έμίσουν, μελ. μισήσω, άόρ. έμίσησα, πρκ. με- 
μίσηκα. Παθ. μισούμαι, άόρ. παθ. έμισηθην, πρκ. παθ. εν τή 
μτχ. μεμισημίνος.

Ρημ. μισητός, εύμίσητος, μισητέος.

μκίθοδοτέω-ώ (δίδω μισθόν), πρτ. έμισθοδότουν, μίλ. μι­
σθοδοτήσω, άόρ. ^μισθοδότησα. Λέγεται καί μισθόν δίδωμι καί 

μισθόν τελώ καί μισθοφοράν παρέχω τινί.
ιειάθοφοοέω·ώ (λαμβάνω μισθόν, είμαι μισθοφόρος),πρτ. έμι- 

σθοοόρουν, μέλ. μισθοφερήσω, άόρ. έμισθοφόρησα. Παθ. μόνον μισθο- 
φοροίτο. Ρημ. μισθοφορητέον.

ΣΙΙΜ. Αντί του μιάθοφορώ λέγεται κατά περίφρασιν μιόθόν φέρω, 
μισθόν λαμβάνω, μισθόν άρννμαι καί μκίθαρνώ, του όποίου άπαντώ- 
σιν οί πρτ. έμιόθάρνουν, άόρ. έμιΰθάρνηΰα καί πρκ. μεμιάθάρνηκα.

μκίθόω-ώ (δίδω τι με μισθόν, μισθώνω), έκ του μισθός, πρτ. 
έμίσθουν, μελ. μισθώσω, άόρ. έμίσθωσα, πρκ. μεμίσθωκα, ύπερσ. 
μεμισθωκώς ην. Μέσ, καί Παθ. μισθούμαι, πρτ. μέσ. έμισθούμην, 
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αέλ. αέσ. μισθώσομαι, άόρ. μέσ. έμισθωσάμην, άόρ. παθ. έμισθώ- 
θην, πρι. μέσ, και παθ. μεμίσθωμαι, ύπερσ. μέσ. έμεμισθώμην.

Ρημ. μίσθωσις, μίσθωμα, μισθώσιμος, μισθωτής, μισθωτός, μι­
σθωτικός.

ΣΗΜ. Τό μέσ. μιόθοϋμαί τι=λαμβάνω τι έπί μισθω, ένοικιάζω τι, τδ δέ 

παθ. μχόθοϋμαι—λαμβάνομαι έπι μισθω. Το μέσ.αυτοπαθές μιόθώ έμαντόν. 

μνηστεύω (έπί άνδρός, άρραβωνίζω, ζητώ γυναίκα είς γάμον), 
πρτ. έμνήστευον, μέλ. μνηστεύσω, άόρ. έμνήστευσα. Μέσ. μνη­
στεύομαι (έπί γυναικός, άρραβωνίζομαι).

μονόομαι-ούμαι (είμαι μόνος) έκ του μόνος, μέλ. παθ. άπο- 
μονωθήσομαι, άόρ. παθ. έμονώθην, πρκ. έν τη άπαρεμφ. μεμονώ- 
σθαι, και μτχ. μεμονωμένος. Ρημ. μόνωσις.

μοχθέω-ώ (κοπιάζω) έκ τού μόχθος, μέλ. μοχθήσω, άόρ. έμό- 
χθησα.

μυέω«ώ (εισάγω τινά είς τά μυστήρια, κατηχώ τινα) θ. μυε-, 
μέλ. μυήσω, άόρ. έμύησκ. Ιϊαθ. μνοϋμαί, άόρ. παθ. εμυήθην, μέσ. 
πρκ. καί παθ. μεμύημαι.

Ρημ. άμύητος.

μνζέω-ώ (βυζάνω) μόνον κατ’ ενεστώτα.
ΣΗΜ. Παρά Εενοφώντι εύρισκεται τδ άπαρεμφ. άμύζειν, οπερ ,διορθοΰ- 

ται είς μυζεϊν. Τδ έκμυζάω είνε μτ/ν.

μνόάττομαι (σικχαίνοααι), αποθετικόν ενεργητικόν.Μόνον κατ’ 
ενεστώτα.

Ρημ. μυσαχθής, μυσα/νός.
ΣΗΜ. Θεμ. μυόαγ- (μυτάγ-^μαι^μυσάττομαι). Οί χοόνοι έμυσαττόμην 

χαΐ μυσαχθήσομαι (μέσ.) είνε μεταγν,, δ δέ έμυσάχθην ποιητή καί μεταγν.

μύω (κλείω τούς οφθαλμούς ή τό στόμα) και καταμύω, άόρ. 
εμυσα καί ζυνέμυσα, πρκ. συμμέμυκα.

ΣΗΜ. Θεμ. μυ- (ές ου και μύωΦ, μύστης, μυστήριον, μυέω-ώ κτλ.). Έκ 
του καταμύω έγένετο τδ μεταγενέστερον καμμύω.

μωραίνω (είμαι μωρός), μόνον κατ' ενεστώτα.
ΣΗΜ. Παράγεται έκ τού μωρός, θεμ. μωραν- (μωραν-3ω=μωραίνω). 

*0 μέλ. μωρανώ καϊ δ άόρ. έμώρανα είναι ποιητικ. Τδ μέσ. μωραίνομαι, 
έμωρανθην, μεμωραμμένος και μεμωρημένος είναι μεταγενέστερα. Αντί τού­
του λέγεται μωρός είμι, έπι δέ πραγμάτων μωρία τί έότι.
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N

ναοκάω-ώ (αίμωδιάζω έγώ) εκ τοΰ νάρκη, άόρ. ένάρκησζ.
ναοκόω-ώ (ναρκώνω τινά) μόνον ό πκρακ. άπονενάικωμαι.
ναυαγέω-ώ (πάσχω ναυάγιον) έκ τοΰ ναυαγός, αόρ. «ναυά­

γησα'
ναναρτέω-ω (είμαι ναύαρχος) έκ τοΰ ναύαρχος, πρτ. έναυ- 

άρχουν.
νανκλημέω-ώ (είμαι ναύκληρος, ιδιοκτήτης, κυβερνήτης πλοί­

ου) έκ τοΰ ναύκληρος, καί ό πρτ. έναυκλήρουν.
ναυκρατέω-ώ (είμαι κύριος τής θαλάσσης διά των πλοίων). 

Μόνον, ό μέλ. ναυκρατήσω καί ό παθ. ένεστ. ναυκρατέοματ-οϋπαι.
ΣΗΜ. Λέγεται καί ναυκράτωρ είμί, θαλασσοκρατώ, θαλασσοκρά- 

τωρ είμί, άρχω της θαλάσσης καί παθ. άρχομαι κατά θάλασσαν.
ναυμα^έω-ώ (κάμνω ναυμαχίαν), πρτ, έναυμάχουν, μέλ. ναυ­

μαχήσω, άόρ. έναυμάχησα, πρκ. νεναυμαχηκα, παθ. άόρ. κατεναυ- 
μαχήθην.

ΣΗΜ. Παράγεται έκ τοΰ ναυμάχος (μεταγν.) Λέγετα ικαι ναυμαχίαν 
ποιούμαι. Το ναυμαχίαν ποιώ—είμαι αίτιος ναυμαχίας" παθ. δέ ναυ­
μαχία γίγνεται.

νανπηγέω-ώ (κατασκευάζω πλοία) μόνον ό ένεστ. Μέσ. ναυ­
πηγούμαι, πρτ. έν#υπηγούμην, μέλ. μέσ. ναυπηγήσόμάι, άόρ. μέσ. 
έναυπηγησάμην, άόρ. παθ. έναυπηγήθην, πρκ. παθ. έν τή μτχ. 
άντινεναυπηγημένος.

ΣΗΜ. Παράγεται έκ τοΰ ναυπηγός (οπερ έκ τοΰ ναΰν-πήγνυμι). Το ναυ- 
πηγοΰμαι είνε μέσον διάμεσον=8ιά τοΰ ναυπηγοΰ κατασκευάζω πλοϊον.

νεανιεύομαι (φέρομαι νεανικώς, κομπάζω), άποθ.. Άπαντά 
κατ’ ένεστ., μέσ. μέλ. νεανιεύσομαι, άόρ. μέσ. ένεανιευσάμην καί π. 
πρκ. έν τή μτχ. νενεανιευμένα.

νεανιϋκεύομαι (εις την τάςιν των νεανίσκων άνήκω). Μόνον 
ό ένεστώς.

νέμω (μοιράζω, βόσκω), θ. /εμ- καί νεμε-, πρτ. ένεμον, μέλ. 
νεμώ, άόρ. ένειμα, πρκ. διανενέμηκα. Μέσ. καί Παθ. νέμομαι, 
πρτ. μέσ, έ/εμόμην, μέλ. μέσ. νεμουμαι, άόρ. μέσ. ένειμάμην, 
άόρ. παθ. ένεμήθην, πρκ. μέσ. καί παθ. νειέμημαι, ύπερσ. παθ. 
διενενεμήμην,
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Ρημ. άνέμητος, διανεμητέος, έπιεεμητέον, νέμησις, εομή,διανομή, 
νόμος, σύννομος, σύννομη, έπινομία, νέμεσις, Νέμεα.

νεύω (γνεύω,κάμνω νεύμα), πρτ. άνένευον, μέλ με'σ. ώς ένεργ. 
νεύσομαι (άνα-κατα-), άόρ. ένευσα, πρκ. νένευκα (προ- δια-).

Ρημ. νεύμα.
ΣΗΜ. θεμ. νευ-. Τδ υ έν τω ρήματι τούτω δεν αποβάλλεται μεταξύ 

δύο φωνηέντων, τούναντίον δε εις τα πλέω, ρέω, πνέω κτλ.
νέω (σωρεύω). Άπαντα μόνον ό άόρ. έ^ησα καί ό πρκ. νένημαι.
νέω (πλέω), (νείς, νεί κτλ.), θέμ. νεο-, πρτ. εΐσένεον, μέλ. μέσ. 

νεύσομαι, άόρ.—ένευσα, (έζ-, προσ-, δι-). πρκ. διανένευκα.
Ρημ. νευστέον.
νήφω (είμαι έκτος μέθης), μόνον κατ’ενεστώτα.
νίζω (νίπτω), συνήθως σύνθ. άπονίζω, άόρ. ένιψα, εύκτ. έκνί- 

ψειε. Μέσ. μέλ. έκνίύομαι, άόρ. άπενιψάμην.
Ρημ. δυσέκνιπτος.

ΣΗΜ. Θέμ. νιό- (νίβ^ω=νίζω). Το νίπτω είνε μεταγενέστερον, άρ- 
/αιότερον δε είνε τ» νίζω.

νικάω-ώ, εκ τού νίκη, πρτ. ένίκων, μέλ. νικήσω, άόρ. ένίκησα, 
πρκ. νενίκηκα, (καί συν-, προ-), ύπερσ. ένενικήκειν, μέλ. τετελεσμ. 
νενικηκώς έσομαι. Πχθ. νικώμαι, άόρ. παθητ. ένικήθην,πρκ. παθ. 
έν τη μτχ. νενικημένος.

Ρημ. ανίκητος, νικητικός.
ΣΗΜ. ‘Ως παθ. τού νικώ συνηθέστερον είναι τδ Λττώμαι.
νίφω (χιονίζω). Άπαντά μόνον ή ύποτακ. νίφη, πρτ. ύπένιφε. 

Παθ. νίψομαι.
ΣΗΜ. θέμ. νιφ- με τδ X μακρόν. Τά ές αύτοΰ όμως ρηματικά παράγωγα 

εχουσι τδ ι βραχύ, [νιφάς, νιοετός (ποιητ. καί μεταγ.), νιφόβλητος, νιφο- 
βλής άγάννιφος (ποιητ).

νοέω-ώ (έννοώ, έχω κατά νούν, σκέπτομαι), έκ θ. νοε-, πρτ. 
ένόουν, μέλ. νοήσω, άόρ. ένόησα, πρκ. νενόηκα. ΙΙαθ. καί Μέσ. 
νοούμαι, πρτ. μέσ. ένοούμην, μέλ. μέσ. προνοήσομαι, άόρ. παθ. 
ένοήθην κκί ώς μέσος προυνοήθην, ώς ενεργητικός δέ άπενοήθην, άόρ. 
μέσ. προυνοησάμην, πρκ. παθ. νενόημαι, ώς ένεργητικός δέ άπονε- 
νόημαι και απονενοημένος είμί.

Ρημ. νοητός, άνόητος, άπρονόητος, προνοητέον, ,νόησις, νόημα, 
κατανόησες, κατανόημα,
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ΣΗΜ. Άπαντα πολλάχις και σύνθετον, το δε μέσον πάντοτε σύνθετον με­
τά τών προ-, duv- κτλ. Λέγεται καί πρόνοιαν έχω τινός καί πρόνοιαν 
ποιούμαι =προνοώ, είς ΰύννοιαν άφικνοΰμαι, είς έπίνοιάν τίνος 
έρχομαι,

νομίζω (πιστεύω, συνηθίζω), πρτ, ένόμιζον, μέλ. νομιώ, άόρ.
«νόμισα, πρκ. νενόμικα. Παθ. νομίζομοι, πρτ. ένομιζόμην, μέλ. 
παθ. νομισθήσομαι, άόρ. παθ. ένομίσθην, πρκ παθ. νενόμισμαι.

Ρημ. νομιστέον, νόμισις, νόμισμα.
νοόέω-ώ (ασθενώ), πρτ. ένόσουν, μέλ. νοσήσω, άόρ. ένόσησα, 

πρκ. νενόσηκα.
Ρημ. νόσημα, νοσηρός.

ΣΗΜ. Παράγεται έκ τον νόθος. Ώς ένεργ. μεταβ. είναι το νόόον 
ποιώ, άμεταβ δε είναι το είς νόόον πίπτω. Συνώνυμον είναι τ» άΰθενώ 
καί άρρωότώ.

νοάτέω-ώ (επανέρχομαι είς την πατρίδα) έκ τού νόστος. Παρ’ 
άττ. πεζολόγοις άπαντά ό ένεστ. περινοστώ καί αορ. ένόστησα και 
άπενόστησα.

νούφίζομαί (ιδιοποιούμαι τι). Μόνον ό άόρ. ένοσφισάμην.
νονθετεω-ώ (συμβουλεύω), πρτ. ένουθέτουν, μέλ. νουθετήσω, 

άόρ. ένουθέτησα. Παθ. νουθετούμαι, άόρ. ένουθετήθην.
Ρημ. άνουθέτητος, νουθέτημα, νουθέτησες, νουθετητικός
ΣΗΜ. Το ρήμα είναι παρασύνθετον έκ τού νους καί τίθημι Τρ παθ. 

λέγεται καί νουΟέτπόις γίγνεται.

νυκτεοεύω (πράττω τι την νύκτα), πρτ. ένυκτέρευον, μέλ. νυ- 
κτερεύσω, άόρ. ένυχτέρευσα.

Ρημ. νυχτερεϊα, νυκτερευτής.
ΣΗΜ. Παράγεται έκ τού νύξ. Τό διανυκτερεύω=διέρ/ομαι τήν νύκτα, 
νυκτοπορέω-ώ (πορεύομαι έν νυκτί) μόνον χατ’ ενεστώτα,
νυκτοφυλακέω-ώ (ουλάττω τήν νύκτα) καί μέλ. νυκτο- 

φυλακήσω.

Ξ

ζεναγέω-ώ (είμαι ξεναγός, στρατολογώ ξένους) έκ τού ξεναγός, 
πρτ. έξενάγουν. Παθ. ξεναγέομαι-οΰμαι καί πρκ. παθ. έξενάγημαι,
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ξενίζω (φιλοξενώ, ομιλώ ώς ξένος), έκ τοΰ ξένος, πρτ. έξένιζον, 
άόρ. έξίνισα. Παθ ξενίζομαι και άόρ. παθ. έξενίσθην.

Ρημ. ξένισις, ξενισμός.
ΣΗΜ Αντί τού ξενίζω λέγεται καί ξενίσεις ποιούμαι, αντί δέ τοΰ 

ξενίζομαι ύπό τίνος λέγεται καί ξενίας τυγχάνω ΰπό τίνος.
ξενολογέω-ώ (συλλέγω ξένους, μισθοφόρους). Μόνον ό ένεστώς 

καί ό άόρ.έξενολόγησα.
ξενόομαΐ>θΰμαι (συνάπτω μέ τινα φιλίαν, ώς παθ. δέ—φι- 

λοξενοΰμαι ύπό τίνος), άόρ. παθ. καί ώς μέσος έξενώθην, πρκ. 
μέσ. έζένωμαι.

ΣΗΜ. Παράγεται έκ τοΰ ξένος. Τδ ξενοΰμαι είναι άπο#., ότέ μεν μετ’ 
ένερ^. σημασίας =συνάπτω μέ τινα φιλίαν, ότέ δέ παθ. =φιλοξενοΰμαι 
ύπό τίνος. Άπαντά: δέ και σύνθετον μετά τής άπό καί έπί. Το ένεργ. απο- 
ξενώ είναι μεταγενέστερον.

ξέω (ξύνω, σκαλίζω), άόρ. έζεσα (άν- άπ-), πρκ. παθ. εξεσμαι 
(συν-, άπ-).

Ρημ. ξεστός, ξόανον.
ΣΗΜ. Θέμ. ξε(ά)- (τδ σ μεταξύ δύο φωνηέντων εκπίπτει, έν δέ τω αο- 

ρίστω γίνεται απλοποίησες των σσ.)’Απαντα και σύνθετον (άπο-, κατα-,άνα-).

ξηραίνω, έκ τοΰ ξηρός, κόρ.έξήρανα. Παθ. ξηραίνομαι, και 
άόρ. παθ. έξηράνθην.

ΣΗΜ. θέμ. ξηραν-(ξηραν^ω=ξηραίνω). Ό αόριστος εκτείνει τδ α εις α 
μακράν, διότι προ τοΰ α έχει ρ. Ό πρκ. έξήραμμαι καί έξήρασμαι άνάττικος· 
δ μέλ. ξηράνω ποιητ., ό μέσ. ξηρανοϋμαι και παθ. ξηρανθήσομαι άνάττικοι. Το 
μέσ. ξηραίνομαι είναι συνώνυμον τώ αύαίνομαι.

ξυλίζομαι (συλλέγω ξύλα). Μόνον ό ένεστώς παρά Ξενοφώντι.
ξύω (ξύνω) θ. ξυ-. Ό ένεστώς ποιητ. καί μεταγενέστερος, άόρ. 

άνέξυσα. Μέσ. άόρ. έν τη άπαρεμφ, ξύσασθαι, παθ. άόρ. μτχ. έπι- 
ξυσθείς.

Ρημ. ζυστός, ξυηλη (έργαλειον πρός ξέσιν ξύλων).
ΣΗΜ. Τδ ξύω κυριολεκτεΐται έπί σαρκός, τδ δέ ξέω έπί ξύλων καί λίθων.

Ο

ογκόω^ώ (κάμνω ογκον, φουσκώνω) έκ τοΰ όγκος. Παρ’ άττ. 
άπαντα ή μτχ. τοΰ μέσου πρκ. ώγκωμένος (έπί τώ γίνει).
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οδεύω (περιπατώ), μόνον ό άορ. ώδευσα. Άντ’ αύτοϋ λέγεται 
έν όδω είμι, έρχομαι οδόν, όδώ βαδίζω.

όδοιπορέω-ώ (περιπατώ) έκ τού οδοιπόρος. Μόνον ό ένεστώς.
οδοποιέω-ω (κάμνω δρόμον), έκ του οδοποιός, πρτ. ώδοποίουν 

καί άόρ. ώδοποίησα. Μέσ. όδοποιούμαι, πρχ. παθ. έν τη μτχ. 
ώδοποιημένος, (ώδοπεποιημένος), ύπερσ. παθ. ώδοποιημένος ην,

ΣΗΜ. Λέγεται και περιοραστικώς οδόν ποιούμαι.
δδυνάοΗαι-ώμαι (θλίβομαι), έχ του οδύνη, άποθ. μέσ., πρτ. 

ώδυνώμην.
ΣΗΜ. Λέγεται και οδύνη λαμβάνει με και οδύνη άυνέχει με. ‘Ω ί 

μεταβ. δέ είναι το όδύνας παρέχω τινί. Το όδυνάιο-ώ είναι ποιητ.
όδύροηαι (θρηνώ), θέα, όδυρ- (οδύρ-]ομαι-όδόρρομκι= οδύ­

ρομαι, Μέσ. άποθ., πρτ. ώδυρόμην καΡδιωδυρόμην, μέλ. όδορούμαι, 
άόρ. μέσ. ώδυράμην (άν-, άπ-).

Ρημ. όδυρμός.
οζω (μυρίζω) μόνον κατ’ ενεστώτα.
Ρημ. οσμή, ευώδης, δυσώδης.

ΣΗΜ. θέμ δδ- (δδ-Jco). Λέγεται καί έπί εόωδίας καί έπΐ δυσωδίας. 
Ποιητικοί καί μεταγενέστεροι χρόνοι είναι οί έςής· παρτ. ώζον, μέλ. όζήσω 
(καί δζέσω), άόρ. ώζησα (καί ώζεσα), παρακ. θ' οδωδα, ύπερσ. ώρώδειν,

οϊγω ζήτει άνοίγω.
οιδα (ήξεύρω) οισθα, οίδε, ιστόν, ΐστον, ισμεν, ϊστε, Ϊσασι, 

ΰποτ. είδώ,είδης είδη κτλ. εύκτ. είδείην, είδείης, είδείη κτλ., προστ. 
ίσθι, Ϊστω, άπαρ. είδέναι, μετ-χ είδώς, είδυϊα, είδος, ύτερσ. ηδει 
καί ηδειν, (ηδεισθα χαί ηδεις, ηδη καί ηδειν, ήστον, ηστην, ησμεν 
ηστε, ήσαν (χαί ήδειμεν, ηδειτε, ηδεσαν) μέλ. μέσ. ως ένεργ. εϊ- 
σομαι (καί σπαν, είδήσω).

Ρημ. ίστέον, ιστορία.
ΣΗΜ. Θέμ. (Ρ»δ-) ίδ-, (ft-fi3=) είδ- καί τροπή του ει εις οι) οίδ-. 

Τό οίδα είναι ποκ. ji' με σημ. ενεστώτας’ τδ οίδθα εγεινεν εκ τού οιδ-θα, 
τό Ϊάαάιν (αντί ιδασιν) κατ’ αναλογίαν των άλλων ποοσώπων. Τδ οιδα ά­
παντα χαί σύνθετον τό άύνοιδα=γνωρίζω τι ές έμής άύτιλήψεως, τό δε 
οίδα—γνωρίζω έχ πληροφοριών. Τό μέσον άναλελυμένον οίδα έμαυτόν.

οιδέω-ώ (πρησκομαι, φουσκώνω), έκ τού οίδος, πρτ άνωδουν 
άόρ. ωδησα, Ρημ. οίδησις.

οικέω-ώ (κατοικώ), πρτ. ωχουν, μέλ. οίκησω, άόρ. ωκησα, 
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πρ». κκτώκηκα. ύπερσ. κατωκήκειν. ΙΙαθ. οίκοΰμαί, πρ'. ωκού- 
μην, μέλ. μι?, ώς παθ. οίκήσομκΐ, άόρ. παθ. ώκηθην, πρκ. uis. 
και παθ. κατώκημαι, ύπερσ. μέσ. και παθ. κατφκημην.

Ρημ. άοίκητος, οίκημα, οϊκησις, οίκησης, οίκήτωρ.
ΣΠΜ. Παράγεται έκ τού οίκος (έξ ου καί το οίκίζω=βάλλω ά/.λον νά κα- 

τοικήση). Άπαντα καί σύνθετον μετά πολλών προθέσεων. ΟΙκώ και κατοικώ 
—κάτοικοι έγώ, ούδέν άλλήλων διαφέρουσι. Τδ οίκώ καί άμεταβάτως κει- 
ται έπί πόλεως=κυβερνωμαι. Λέγεται δε καί περιφραστικός οίκητής είμι 
καί οίκήτωρ είμί καί οΐκηάιν ποιούμαι, μεταβατικός δε οίκηάιν πα­
ρέχω καί νέμω, ώς παθ. δε οΐκηάις γίγνεται.

οικοοομέω-ώ (κτίζω οίκον, θεμελι όνω) εκ τού οικοδόμος, πρτ. 
ώκοδόμουν, μέλ. οικοδομήσω, άόρ. φκοδόμησα, πρκ. ώκοδόμηκα. 
ΙΙαθ. καί με'σ. οίκοδομοϋμαι, πρτ. ώκοδομούμην, μελ. παθ. οί- 
κοδομηθησομαι, άόρ. με'σ. ώκοδομησάμην, άόρ. παθ. ώκοδομήθην, 
πρκ. ώκοδόμημαι, ύπερσ. παθ. ώκοδομημην καί ώκοδομημένος ήν.

Ρημ. οίκοδομητέον, οικοδόμημα, οίκοδόμησις.

οικονομέω-ώ (διευθύνω τόν οίκον), έκ τού οικονόμος, άόρ. 
ώκονόμησα, καί πρκ. ώκονόμηκα.

οίκονρέω-ώ (διαμένω έν τώ οϊ'κω). Μόνον ο ένεστώς. Άντ’ 
αυτού λέγεται καί οίκουρός είμι.

οικτίρω (ελεώ, ελεεινολογώ) καί κατοικτίρω, πρτ. ωκτιρον, 
άόρ. ωκτιρα. Παθ. οίκτίρομαι.

Ρημ. άνοικτίστως.
ΣΗΜ. Παράγεται έκ τού οίκτος. Θέμ. οίκτιρ- (οίκτϊρ-3ω—οίκτιρρω 

—οϊκτίοω). Γράφεται καί οι’ ει οίκτείρω, αλλά τδ όοθότερον είναι διά ι, 
ώς φαίνεται έκ τόν οίκτιρμός, οίκτίρμων κτλ. "Ως παθ. είναι καί το οίκτου 
τυγχάνω υπό τίνος. Συντάσσεται αιτιατική.

οιμώζω (θρηνώ). Μόνον ό μέλ. μέσ. ώς ένεργη:. οιμώζομαι και 
ό άόρ. ωμωζα (άν- άπ-).

Ρημ. οίμωγή.

οινο^οέω-ώ (κερνώ κρασί) καί μέλ. οίνογοησω.

οϊοιιαι καί οιμαι (νομίζω), άποθετ. μετ ένεργητ. διαθέσεως, 
(οϊει, οϊεται κτλ ), πρτ. ώόμην καί ω·ιην (ωου,ωετο κτλ.), μέλ. μέσ. 
οίήσομαι, άόρ. παθ. ώς μέσος ώήθην (συν- άντ-).

Ρηματ. οίτσις.
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οϊχομαι (αναχωρώ), άποθετ. μετ’ένεργητ. διαθέσεως, παρατ. 
ώχόμην (καί προ-), μέλ. μέσ. οίχησομαι.

Ρζρ. οίχητέον.
ΣΗΜ. Θεα. οίχ-, οίχε-. 'Ο ένεστώς έχει σημασίαν παρακειμ., άπαντα 

δε και σύνθετος μετά των προθ. παρ-, χατ-, δι-, ές-. Ό πρτ. έχει σημασ. 
αορίστου. 'Ο πρκ. ωχημαι είναι μεταγενέστερος. Τδ οίχομαι συντάσσεται 
μετοχή κατηγορηματική, (ίδέ λανθάνω), ώχετο άπιών=χνεχώρησε τα­
χέως, έγι/εν άφαντος.

οιωνίζομαι (έκ σημείων προμαντεύω), μέσον μετά διαθ. ένερ- 
γητ., πρτ, οίωνιζόμην, άόρ. μέσ. οίωνισάμην.

Ρημ. οϊωνιστήριον, οίωνιστικός.
οκέλλω (πλησιάζω πλοϊον είς την ξηράν), θεμ. όκιλ-,όκελ-]ω 

=όκέλλω, πρτ. έπώκελλον, άόρ. ώκειλχ και (έξ,-έπ-).
όκλάζω (συγκάπτω τούς πόδας, επί ανθρώπου και ίππου). 

Μόνον ό ένεστώς και πρτ. ώκλαζον.

οκνέω-ώ (φοβούμαι, διστάζω), έκ τού οκνος,πρτ, ώκνουν, 
μέλ. οκνήσω, άόρ. ώκνησα.

Ρημ. όκνητέον, οκνηρός.
ΣΗΜ. Λέγεται κατά περίφρασιν μεύτός είμι όκνου, δκνος έΰτι μοι 

ποιεΐν τι, μεταβ. δε όκνον παρέχω τινί, οκνον φέρω τινί, καϊ παθ. 
όκνος έγγίγνεται.

όλιγωρέω-ώ (παραμελώ), πρτ. ώλιγώρουν, μέλ. ολιγωρήσω, 
άόρ. ώλιγώρησα και (παρ- κατ-). Παθ. όλιγωροϋμαί, άόρ. παθ. 
ώλιγωράθην, πρκ. παθ. ώλιγώρημαι καί (παρ-).

Ρημ. όλιγωρητέον.
ΣΗΜ. Παράγεται έκ τού όλίγωρος (οπερ έκ τού όλίγος και ώρα (= 

φροντίς). Αντί τού ολιγωρώ λέγεται καί όλιγώρως έχω πρός τι, όλιγώ- 
ρως διάκειμαι πρός τι, έν όλιγωρίμ ποιούμαι τι κτλ.

ολιείθάνω (γλιστρώ) καί (άπ- καί δι-) μόνον κατ’ ενεστώτα.
ΣΗΜ. Θέμ. όλιόθ-, όλιόθ-αν. ‘Ο τύπος όλιόθαίνω καί οί χρόνοι 

όλισθήσω,ώλισθο/, ώλίσθησχ, ώλίσθηκα είναι μεταγενέστεροι.

ολλνμι (εξολοθρεύω, καταστρέφω), πάντοτε σύνθετον άπόλλυμι 
καί (δι-, έζ-, προσαπ-, άνταπ-) καί άπολλύω, πρτ άπώλλυν καί 
άπώλλυον, μέλ. άπολώ, άόρ. άπώλεσα, πρκ. άπολώλεκα, ΰπερσ. 
άπωλωλέκειν, πρκ. β' ένεργ. ώς παθ. άπόλωλχ, καί ύπερσ. άπω- 
λώλειν, μέλ. τετελεσμ.,άπολωλεκώς έσομαι. Παθ. άπόλλυμαι, πρτ. 
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άπωλλύμην, μέλ. μέσ. ώς παθ. άπολοΰμαι, άόρ. β' μέσος και παθ. 
άπωλόμην.

Ρημ. έζώλης, προώλης, πζνώλης, απώλεια, όλεθρος.
ΣΗΜ. Θέμ. όλ-, (ό ένεστ. και πρτ. λαμβάνει προσφ. νυ, όλ-νυ~) 

όλλν- και όλε-. Το μέσον άναλελυμένον άπόλλυμι έμαυτόν. Λέγεται 
και όλεθρον φέρω τινί.

όλοκαυτέω-ώ (θυσιάζω, προσφέρω ολοκαύτωμα), πρτ. ώλο- 
καύτουν καί άόρ. ώλοκαύτησα.

ολολύζω θ. όλολυγ-, όλολυγ-]ω=όλολύζω (φωνάζω, δυνατά, 
ξεφωνίζω, έπί γυναικών), πρτ. συνωλόλυζον, άόρ ώλόλυζα.

Ρημ. όλολυγή, όλολυγών (είδος πτηνού).

ολοφύρομαι (θρηνώ), άποθ. μέσον, πρτ. άπωλοφυρόμην, μέλ. 
όλοφυροϋμαι, άόρ. μέσ. ώλοφυράμην, άόρ. παθ. έν τη μετχ. όλο- 
φυρθείς.

Ρημ. ολοφυρμός, όλόφυρσις.
ΣΗΜ. Θέμ. όλοφυρ-. (όλοφυρ-3ομαι=όλοφύρρομαι=:όλοφύρομαι).'0 άόρ. 

άπαντα καί σύνθετος. Λέγεται καί όλοφυρμω χρώμαι καί όλόφυρθιν ποι­
ούμαι.

ομαλίζω (κάμνω τι ομαλόν), μέλ. μέσ. ώς παθ. όμαλιεϊται 
καί πρκ. παθ. έν τη μετχ. ώμαλισμένος.

ΣΗΜ. Λέγεται καί όμαλόν ποιώ καί ομαλός είμι καί όμαλύνω, τού 
οποίου ο άόρ. ώμάλυνα καί άόρ. παθ. έν τη μτχ. ομαλυνθείς.

όμηρεύω (είμαι όμηρος). Μόνον ό ένεστ., ό μέλ. όμηρεύσω 
καί άόρ. ώμήρευσα. Λέγεται καί κατά περίφρασιν όμηρους δί- 
δωμι. λαμβάνω όμηρους, όμηρους έχω.

όμιλέω-ώ (συναναστρέφομαι, ασχολούμαι, διατρίβω) εκ τού 
όμιλος, πρτ. ώμίλουν, μέλ. ομιλήσω, άόρ. ,ώμίλησα, πρκ. ώμί- 
ληκα, ύπερσ. ώμιλήκειν.

Ρημ. άνομίλητος, ομιλητής, ομιλητικός.
όμννμΐ (ορκίζομαι), πρτ. ώμνυν, μέλ. μέσ. ώ, ίνεργ. όμού- 

μαι, άόρ. ώμοσα, πρκ. όμωμοκα, ύπερσ. ώμωμόκειν, μέλ. τετελ. 
άντομωμοκώς έσομαι. Μέσ. όμνυμαι (δι-, ές-, άντ-, ύπ-), πρτ. ώ- 
μνύμην, άόρ. μέσ. ώμοσάμην, παθ. μέλ. όμοσθήσομαε, άόρ. παθ. 
ώμόθην, πρκ παθ. όμώμοται (όμώμονται καί μετχ. όμωμοσμένος).

Ρημ. άνώμοτος, άπώμοτος, ξυνωμοτον, συνωμότης, συνωμοσία.
ΣΗΜ. Θέμ. όμ-, όμ-VU- καί όμο-. Το θέμα όμο- φυλάττει τον χα­
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ρακτήρα ο βραχυν προ τών από συμφώνου άρχομένων χρονικών καί παρα­
γωγικών καταλήξεων, έ' δέ τώ παθ. μελ. όμο-σ-θήσομαι καί τή μτχ. του 
πρκ. όμωμοσμένος λαμβάνει 0. Ό πρκ. καί ύπερσ. λαμβάνουσιν αττικόν 
αναδιπλασιασμόν.

όμογνωμονέω-ώ (είμαι τής αύτής γνώμης). Μόνον ό ένε- 
στώς καί ή εύκτ. τεϋ πρτ. όμογνωμονοιμεν καί πρτ. κατά περίφρα- 
σιν όμογνώμων ήν, καί άόρ. όμογνώμων έγενόμην κλπ.

ομοιόω·ώ (παρομοιάζω, συγκρίνω) έκ τού όμοιος, πρτ ώμοίουν, 
μέλ. άνομοιώσω καί άόρ. ώμοίωσα. Μέσ. καί σπν. παθ, όρ,ΟίΟϋμαί, 
παθ. μέλ. όμοιωθήσομαι, παθ. άόρ. ώμοιώθην καί ώς μέσ., πρκ. 
μέσ. καί παθ. ώμοίωμαι.

Ρημ. ομοίωμα, όμοίωσις.
όμολογέω-ώ (συμφωνώ μέ τινα), πρτ. ώμολόγουν, μέλ. ομο­

λογήσω, άόρ. ώμολόγησα, πρκ. ώμολόγηκα, ύπερσ. ώμολογήκειν 
καί ώμολογηκοις ήν. Παθ. καί μέσ. όμολογοΰμαί, πρτ. ώμολο- 
γούμην, μέλ. μέσ. ώς παθ. όμολογήσομαι, άόρ. μέσ. ώμολογησά- 
μην, άόρ. παθ. ώμολογήθην, πρκ. ώμολόγημαι, ύπερσ. παθ. ώμο- 
λογήμην καί διωμολογημένος ήν.

Ρημ. όμολόγημκ, εύομολόγητος, όμολογητέον, διομολογητέον, 
ομολογία.

ΣΗΜ. Παράγεται εκ του ομόλογος (οπερ έκ τοΰ ύμοΰ καί λέγω). Ά­
παντα καί σύνθετον, το δε μέσον πάντοτε σχεδόν σύνθετον μετά τής διά 
κτλ. Λέγεται καί ομολογίαν ποιούμαι και παθ. ομολογία γίγνεται.

όμονοέω ώ (συμφωνώ μέ τινα), πρτ. ώμονόουν, μέλ. ομονο­
ήσω, άόρ. ώμονόησα.

Ρημ. ομονοητέον, όμονοητικός.
ΣΗΜ. Παράγεται έκ του (όμόνους). Λέγεται καί περιφρ. είς ομόνοιαν 

καθίσταμαι, έδτι μοι ομόνοια πρός τινα, ώς μεταβατ. δέ είναι τό 
ομόνοιαν έμόύλλω τινί καί είς όμόνοιαν καθίάτπμί τινα.

ομοφρονέοι-ώ (έχω τά αύτά φρονήματα). Μόνον ό ένεστώς. 
Λέγεται καί ταύτά γιγνώσκω, ταύτά φρονώ.

ονειδίζω (ύβρίζω), πρτ. ώνείδιζον, μέλ. όνειδιώ, άόρ. ώνεί- 
δισα, πρκ. εν τή μετχ. ώνειδικώς. ΓΙαθ. ονειδίζομαι μόνον.

Ρημ. όνειδιστέον, επονείδιστος.
ΣΗΜ. Γίνεται έκ του όνειδος. Λέγεται καί περιοραστικώς όνειδος φέ­

ρω τινί, είς όνειδος τίθτιμί τινα, όνειδος περιάπτω τινί, είς ονείδη
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καθίότημί τινα. 'Ως παθ. δέ όνειδος γίγνεταί μοι, όνείδει ένέχομαι, 
ονείδη έχω.

όνειροπολέω-ώ (φαντάζομαι τι κατά διάνοιαν). Μόνον ό 
ένεστώς.

ονειρώττω (ονειρεύομαι). Μόνον ό ένεστ. και άόρ. ώνείρωξα. 
όνενω (σύρω τι διά τής μηχανής του όνου—(είδους έργάτου). 

Μόνον ό ποτ. ώνευον=έκίνουν και περιήγον, παρά Θουκ.
όνίνημι (ωφελώ) έκ του ένεστώτος μόνον το γ’ ένικ. όνΐνησιν, 

άπαρ. όνινάναι, μτχ. όνινάσα, πρτ. ώφέλουν, μέλ. όνήσω, άόρ. ώ- 
νησκ. Μέσ. όνίναμαι (καθ’ όριστ. εύκτ. και άπαρ. μόνον), πρτ. 
ώνινάμην, μέλ. μέσ. όνήσομαι, άόρ. μέσ. ώνήμην, (μόνον καθ’ όριστ., 
εύκτ. όναίμην, όναιο, όναιτο κτλ. και άπαρ. ονασθαι), άόρ. παθ. έν 
τή άπαρ. όνηθήναι=(ώφεληθήναι).

Ρημ. άνόνητος, όνησις.
ΣΗΜ. Θέμ όνα- και όνη-. Λαμβάνει ένεστωτικδν αναδιπλασιασμόν έν 

τω μέσω του θέματος (ό-νι-να-), ό-νΐ-νη-. Αντί του μέσου λέγεται καί 
δνηάιν έχω τινός. Τδ όνίνημι συντάσσιται αιτιατική προσώπου ή πράγματος.

ονομάζω, έκ του όνομα, πρτ. ώνόμαζον, μέλ. ονομάσω, άόρ. 
ώνόμασα, πρκ. έπωνόμακα. Παθ, ονομάζομαι καί επονομάζομαι, 
πρτ. ώνομαζόμην, άόρ. παθ. ώνομάσθην, και (έπ-), πρκ. παθ. 
ώνόμασμαι.

Ρημ. ονομαστός, όνομαστέον, ονομασία, ονομαστικός.
ΣΗΜ. Αντί του ονομάζω λέγεται και όνομα τίθεμαι τινι, αντί δέ του 

ονομάζομαι λέγεται καί όνομά έΰτίν έμοι καί όνομα έχω άπό τίνος, τδ 
δέ όνομα έχω—καί ονειδίζομαι, διότι τδ όνομα είνε μέση λέςις.

οξύνω (κάμνω τι όξύ), θέμ. όξΰν-, όξύ ν-)ω, όξύννω=όξύ- 
νω, συνήθως παροξύνω και (συν-), παρατ. παρώξυνον, μέλλ. παοο- 
ξυνώ, άόρ. παρόξυνα. Μέσ. και παθ. παροξύνομαι, πρτ. παρω- 
ξυνόμην, άόρ. παθ. καί ως μέσ. παρωξύνθην, πρκ. παρώξυμμαι. 
ύπρσ. παρώξυντο. Ρημ. παροξυσμός, παροξυντικός.

οπιάθοόυλακέω-ώ (φυλάττω τδ όπισθεν μέρος του στρατού), 
πρτ. ώπισθοφυλάκουν καί άόρ. ώπισθοφυλάκησα.

οπλίζω (δίδω είς τινα όπλα) καί (εξ-, καθ-), ποτ^ ώπλιζον, 
άόρ όπλισα (έξ-, καθ-). Μέσ. οπλίζομαι καί (έξ-), ποτ. ώπλιζόμην 
καί (έξ-), άόρ. μέσ. ώπλισάμην (έξ-, άνθ-), άόρ. παθ. καί ώς 
μέσ. ώπλίσθην καί (έξ·), πρκ. μέσ. καί παθ. ώπλισμαι καί 

6
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(έξ-,καθ-), ύπρσ. ώπλίσμην χαι (έξ-). Ρηρ. όπλιστέον, δπλισμα, 
οπλισις, (έζ-, καθ-), έζοπλισία.

οπλιτενω (είμαι οπλίτης), πρτ. μόνον κατ’ εύκτ. όπλιτεύοι, 
με'λ. όπλιτεύσω και άόρ. ώπλίτευσα. Λέγεται και οπλίτης είμί.

οπλοφομέω-ώ (φέρω δ'πλα). Μόνον ό μέλ. οπλοφορήσω. ’Αντ’ 
αύτοϋ λέγεται κατά περίφρασιν συνήθως έν δπλοις είμί κλπ.

οπτάω-ώ (ψήνω) θ. όπτα-καί αόρ ώπτησα. ΓΙαθητ. όπτώμαι, 
πρκ. παθ. έν τη μτχ. ώπτημένος.

SHM. Το [Λεν όπτώ=ψήνω και όπτ0ς=ψητός· το δέ &φω=βράζω 
έφθός δε καί έψητός=βραστός,

οράω-ώ (βλέπω), πρτ. έώρων, μέλ. μέσ. ως ένεργητ. οψομαι, 
άορ. β' είδον (ύποτ. ϊδω, προστακ. ίδέ, ίδέτω, εύκτ. ΐδοιμι, άπαρ. 
ίδεϊν, μτχ. ίδών-οϋσα-όν), πρκ. έόρακα καί σπαν, όπωπα, ύπερσ. 
έωράκειν και έορακώς ήν. Παθ. όρώμαι, πρτ. έωρώμην, μέλ. παθ. 
όφθήσομαι, αόρ. παθ. ώφθην, πρκ. έώραμαι(και σπαν, ώψαι, ώπται). 
Μέσ. όρώμαι (προ-,ύφ-,περί-), πρτ. προεωρώμην, αόρ. β' μέσ. εί- 
δόμην, (ύποτ. ϊδωμαι, εύκτ. ίδοίμην, άπαρ. ϊδέσθαι, μτχ. ϊδό- 
μενος).

Ρημ. ορατός, οπτός, (πάντοτε σύνθετον) (κάτ-,είσ-,ύπ-), προΰ- 
πτος, άοπτος, αόρατος, δυσόρατος, προορατός, όπτέον (πάντοτε 
σύνθετον), (ύπερ-, παρ-, κατ-, περι-), δψις, ομμα, οφθαλμός, όραμα, 
οπή, οπτήρ, κάτοπτρον.

ΣΗΜ. Θέμ. (Fopa-) ύρα-, όπ- καί (Ριδ-) ίδ-. Το ρήμα άπαντα καί σύν­
θετον μετά πολλών προθέσεων, αύςάνεται δε συγχρόνως συλλαβικώς τε καί 
/ρονικώς. Ό αόρ. β’ είδον έκ τού ε-(Ρ)ι-δον. Ό παρακ. (Ρε-Ρόρα-κα=) 
έόρακα καί ενίοτε έώρακα καί υπερσυντέλικος (έ-Ρε-Ροράκειν=) έωράκειν. 
Ό πρκ όπωπα λαμβάνει αττικόν αναδιπλασιασμόν. Το μέσον έκοέρεται 
άναλελυμ. όρώ έμαυτόν καί περιορώ έμαυτόν.

όργάω-ώ (σφριγώ, ορέγομαι, είμαι ώριμος). Μόνον ό ένεστώς 
καί παθ. ύπερσ. ώργήμην.

οργιάζω (επιτελώ τά μυστήρια). Μόνον ό ένεστως, πρτ. ώρ- 
γιαζον, καί μέλ. οργιάσω. ΙΙ»θ· μόνον ό ένεστ. όργιάζοιιαι.

Ρημ. άνοργίαστος.
οργίζω (θυμώνω τινά) έκ τού οργή καί εξοργίζω, μέλ. έςοργιώ, 

άόρ. ώργισα καί (έξ-). Μέσ. οργίζομαι, πρτ. ώργιζόμην, μέλ. μέσ.
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όργιούμαι, μέλ. παθ. ώς μέσος όργισθησομαι και (συν-), άόρ. παθ. 
ώς μέσος ώργίσθην καί (συν-, πάρ-). πρκ. μέσ. ώργισμαι.

Ρημ. όργιστέον, οργίλος, εύοργητως.
ΣΗΜ. Το μέσον συντάσσεται δοτική, οργίζομαι τινΓ άντ’ αυτού' λέγεται 

και οργήν έχω έπί τινα καί δι’ οργής έχω τινα και οργήν ποιούμαι 
τινι καί όργίλως έχω τινί κτλ. Αντί δέ του οργίζω λέγεται και είς 
όργήν καθίΰτημί τινα καί οργήν έμποιώ τινι κτλ., ώς παθ. δ’ είναι το 
οργής τυγχάνω ύπό τίνος.

όρέγω (άπλώνω τάς χεϊρας). Μόνον ό ένεστ. καί άόρ. ώρεξα. 
Μέσ. ορέγομαι (επιθυμώ τι) καί έπορέγομαι, πρτ. ώρεγόμην, μέλ. 
μέσ. έπορέξομαι, άόρ. παθ. ως μέσος ώρέχθην, άόρ. μέσ. ώρεζάμην.

Ρημ. όργυίά,
ΣΗΜ. Θέμ. όρεγ-. Είναι συνώνυμον τώ έφίεμαί καί επιθυμώ, συντάσ­

σονται δέ πάντα α') γενική, β') άπαρεμφάτω.
ορθόω-ώ (σηκώνω ορθόν, διορθώνω, εμψυχώνω) έκ του ορθός, 

μέλ. κατορθώσω, άόρ. ώρθωσα, πρκ. κατώρθωκα. Μέσον όρθόομαι- 
ονμαι καί παθ. κατόρθοΰμαι, πρτ. παθ. κατωρθούμην, παθ. άόρ. 
κατωρθώθην, πρκ. παθ. κατώρθωμαι.

Ρημ. διόρθωσις, άδιόρθωτος.
ορκίζω (δεσμεύω τινα δι’δρκου) έκ τού όρκος, καί έξορκίζω, πρτ. 

ώρκιζον, άόρ. ώρκισα. Μέσ. κατ’άπαρμ. ένεστώτος όρκίζεσθαι.
ΣΗΜ. Άπαντα καί κατά περίφρασιν όρκον δίδωμί τινι, καί δρκοις 

καταλαμβάνω τινα καί όρκόω-ώ, πρτ. έξώρκουν, άόρ. ώρκωύα. Αντί 
τού ορκίζομαι λέγεται όρκους ποιούμαι.

ορμάω-ώ (παρακινώ, θέτω εις κίνησιν), πρτ. όρμων καί (παρ-), 
μέλ. όρμησω, άόρ. ώρμησα, πρκ. ώρμηκχ. Μέσ. όρμώμαι, πρτ. 
ώρμώμην καί (ές-), μέλ. μέσ. όρμήσομαι, άόρ. παθ. ώς μέσος ώρ- 
μ.ηθην, καί (άφ-), πρκ. μέσ. ώρμημάι, ύπερσ. ώρμημην καί (έξ-).

Ρημ. παρόρμησις, όρμητηριον.
ΣΗΜ. Λέγεται καί έν όρμμ είμι καί όρμή έμπίπτεί μοι=τω όρμώ 

καί δυνεξορμώ, απερ πολλάκις ϊσοδυναμοΰσι τώ όρμώμαι. Τό δέ παθ. 
ορμή γίγνεται.

ορμέω-ώ (φθάνω εις όρμον, αράζω), έκ τού όρμος (=λιμήν, 
άγκυροβόλι), πρτ. ώρμουν. Παθ. έψορμέομαι-οΰμαι.

Ρημ. έφόρμησις, 1
ορμίζω (φέρω τό πλοΐον εις όρμον) καί έςορμίζω, πρτ. έξώρ- 
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μιζον, άόρ. ώρμισα. ΙΙκθ. καί μέτ. όρμίζοααχ, πρτ. psu. ώρμιζό- 
μην, μέλ. μέσ. όρμιοΰμαι, μέσ. άόρ. ώρμισάμην, άόρ. παθ. ώς μέσος 
ώρμίσθην. Ρημ. προσόρμισες.

ορρωδέω-ώ (φοβούμαι) εκ του ορρος και δέος, πρτ. ώρρώ- 
δουν και άόρ, ώρρώδησα.
ΣΗΜ. Το ορρωδώ κυρίως σημαίνει φοβούμενος ύποστέλλω την ουράν, ώς 
συνήθως κάμνει ο κύων. Όρρθζ=ούρά.

ορύττω (σκάπτω, ανοίγω χάνδακα), θ. όρυ-χ, cιpυχ-jω=όpύσσω, 
πρτ. ώρυττον, μέλ. όρύςω (δι-, κατ-), άόρ. ώρυζα. Παθ. όρύϊ- 
τονιαι, πρτ. κατωρυττόμην, μέλ, παθ. κατορυχθήσομαι, άόρ. παθ. 
περιωρύχθην, πρκ. παθ. ορώρυγμαι, ύπερσ. ώρώρυκτο και όρωρυ· 
γμένος ήν.

Ρημ. ορυκτός, διώρυζ, διωρυχή, όρυγμα, διόρυγμα.
ΣΗΜ. Ό παρακ. και ύπερσ. άναδιπλουνται άττικώς. Το ορύττω ώς β’ 

συνθετικόν εκτείνει τό ο είς ω οίον, τοιχωρύχος, τοιχωρυχέω-ώ, τοιχωρυ- 
χία, τυμβωρύχος, τυμβώρυχέω-ώ, τυμβωρυχία.

όρ^έομαι-ονμαι (χορεύω) καί έπορχουμαι, άποθετ. μετ’ένεργ. 
διαθέσεως, πρτ. ώρχούμην, μέλ. μέσ. όρχήσομαι, άόρ. μέσ. ώρχη- 
σάμην και έζωρχησάμην.

Ρημ. όρχησις, ορχηστής, ορχηστικός, ορχήστρα.
ΣΗΜ. Τό όρχεισθαι σημαίνει συνήθως την ρυθμικήν κίνησιν του σώ­

ματος καί ιδίως των ποδών έκαστου ανθρώπου, τό δε χορεύειν σημαίνει 
Οτι πολλοί όμοΰ άνθρωποι κυκλικώς όρχούνται. Άλλ’ή διαφορά αυτή δεν δια­
φυλάσσεται πάντοτε.

οόιόω-ώ (καθιστώ τι ιερόν, άφιερώνω) έκ τού όσιος. Μόνον ό 
ένεστώς. Μέσ. άφ0σΐ00μαΐ=0ΰμαΐ, μέσ. άόρ. άφωσιωσάμην, παθ. 
άόρ. ώσιώθην.

οστρακίζω (καταδικάζω τινά είς έςορίαν), έκ του οστρακον, 
άόρ. έζωστράκισα, άόρ. παθ. ώστρακίσθην καί (ές-), παρακ. έν τη 
μτχ. ώστρακισμένος.

οσφραίνομαι (μυρίζομαι), άποθ. μετ’ ένεργ. διαθέσεως. Μό­
νον κατ’ ενεστώτα. Ρημ. δσφρησις.

ΣΗΜ. Θέμα όσφο- όίίφρ-ε-, όοφρ-αν- (όσφράν^ομαι—οσφραίνομαι). 'Ο 
μέλ. όσφοανθήσομαι καί ό άόρ. β'ώσφρόμην ποιητ.,ό δέ ώσφράνθην καί ώσφρη- 
μαι μεταγεν.

ότρύνω (παροτρύνω), σύνθετον παρ’ ’Αττ. έξοτρύνω, πρτ. έπώ- 
τρυνον και άόρ. έπώτρυνα.
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ον^έω-ω (κατουρώ). Παρ’ Άττ. άιαντά ό πρτ. προσεού- 
ρουν καί το άπαρέμφ. τοΰ άορ. ούρήσαι.

οφείλω (χρεωστώ), θέμ. όφελ-, όφελ-ίω όφέλλω,=όφείλω, πρτ. 
ώφειλον, μέλ. όφειλήσω, άορ. ώφείλησα, άόρ. β' ώφελον, ύπερσ. 
ώφειλήκειν. Παθ. οφείλομαι, πρτ. ώφειλόμην, άόρ. παθ. εν τη 
μετχ. όφειληθεϊσα. Ρημ. όφείλημα.

οψλιθκάνω (καταδικάζομαι εις πρόστιμον), πρτ. ώφλίσκανον, 
μέλ. όφλήσω, άόρ. β’ ώφλόν, (ύποτ. όφλω, εύκτ. δφλοιμι, προστ. 
ελλείπει, άπαρ. όφλεΐν, μτχ. όφλών), πρκ. ώφληκα, ύπερσ. ώφλή- 
κειν καί ώφληκώς ήν. Παθ. πρκ. έν τη μτχ. ώφλημένος.

Ρημ. όφλημχ.
ΣΗΜ. Θέμ. όφλ-, όφλε-, όφλ-ιόκ-αν- (λαμβάνει το ρήμα έν τώ 

ένεστώτι καί τώ πρτ. δύο προσφύματα το ΐύκ- και το αν-). Ό ένεστώς, 
ό μέλλων καί ό άόρ. β' άπαντώσι καί σύνθετοι μετά τής σιμός. Το μεν 
οφείλω σημαίνει απλώς χρεωστώ, τό δε όφλισκάνω=έκ καταδίκης εις το δη­
μόσιον όρείλω.

οχετεύω (φέρω ύγρόν δι’ όχετοΰ) έκ τοΰ οχετός, πρτ. έπω- 
χέτευον καί άόρ. διωχέτευσα. Μέσ. άόρ. έπωχετευσάμην, παθ. 
πρκ. τής μτχ. άπωχετευμένος.

ο^έω-ώ (φέρω τινά έπί οχήματος), έκ του όχος (=δχημα), μό­
νον κατ’ενεστώτα. Μέσ. όχουμαι και (έπ-), πρτ. ώχούμην καί (παρ-).

Ρημ. όχημα, ό'χησις.
οχλέω-ώ ζήτει ένοχλέω-ώ.
ο^υρόω-ώ (οχυρωνω). Μόνον ό άόρ. «οχύρωσα καί μέσ. άόρ. 

ωχυρωσάμην καί παθ. πρκ. έν τή μτχ. ώχυρωμένος.
οφίζω (κάμνω τι άργά ή βραδέως) έκ τού όψέ, μόνον κατ’ένε- 

στώτα. Μέσ. ύύίζομαι, άόρ. παθ. ώς μέσ. έν τή μτχ. όψισθείς.
Ρημ. οψιος, όψιμος.
οφονέω-ώ (άγοράζω προσφάγια). Μόνον ό ένεστώς.

παγκρατιάζω (διαγωνίζομαι εις το παγκράτιον). Άπαντά 
ό ένεστ., πρτ. έπαγκρατίαζον καί άόρ. έπαγκρατίασα.
ΣΗΜ. Παγκράτιον=άγών παρ’ άρ/αίοις πεοιλαμβάνων συγχρόνως την 
πάλην και την πυγμαχίαν.
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παιανίζω (ψάλλω παιάνα), πρτ. έπαιάνιζον και (σϋν-), άόρ. 
έπαιάνισα.

ΣΗΜ. Έκ τοΰ πατάν —ύμνος εις τον Απόλλωνα, εξιλαστήριος, επινί­
κιος ωδή, οστις καί παχών λέγεται, έκ τούτου'δέ. καί το αττικόν ρήμα 
(παχωνίζω), έπαχώντζον, έπαχώνχάα, έπεπαχώνχΰτο καί ρηματ. παχω- 
νχάμός. Αντί του παιανίζω λέγεται καχ παχανα άδω, τόν παχανα υμνώ» 
παχάνα ποιούμαι.

παιδαγωγέω·ώ (είμαι παιδαγωγοί, διδάσκω), πρτ. έπαι- 
δαγώγουν, μέλ. παιδαγωγήσω. ΓΙαθ. διαπαιδαγωγοϋμαι,μέσ. μέλ. 

ώς παθ. παιδαγωγήσομαι και άόρ. παθ. έπαιδαγωγήθην,
παιδεύω (διδάσκω, μορφώνω), πρτ. έπαίδευον, μέλ. παιδεύσω, 

άόρ. έπαίδευσα, πρκ. πεπαίδευκα. ΓΙαθ. καί μέσ. παιδεύομαι, 
πρτ. μέσ. έπαιδευόμην καί (συν-), μέλ. παθ. παιδευθήσομαι, μέσ. 
μέλ. ώς παθ. παιδεύσομαι, άόρ. παθ. έπαιδεύθην, άόρ. μέσ. έπαι- 
δευσάμην, πρκ. πεπαίδευμαι, ύπερσ. έπεπαιδεύμην.

Ρημ. πκιδέυτός, παιδευτέος, άπαίδευτος, παίδευμα, παίδευσις, 
παιδευτής, παιδεία.

παίζω, θέμ. παιδ- (παιδ-]ω=παίζω) καί παίγ-, πρτ. έπαιζον, 
μέλ. δωρικ. παιςουμαι, άόρ. έπαισα. ΓΙαθ. πρκ. έν τη προστ. πε- 
παίσθω, άπαρέμφ. πεπαΐσθαι καί μτχ. διαπεπαισμένος.

Ρημ. παιδιά, παίγνιον, συμπαίστωρ, φιλοπαίσμων.
παίω (κτυπώ) καί παραπαίω, πρτ. έπαιον, μέλ. παίσω, άόρ. 

έπαισα, πρκ. ύπερπέπαικα. Παθ. παίομαι, πρτ. έπαιόμην, άόρ. 
μέσ. έπαισάμην τά λοιπά άναπλκροΰνται ύπό του πλήττω καί 
τύπτω. Ρημ. ανάπαιστος.

παλαίω έκ του πάλη καί προσπαλαίω, πρτ. έπάλαιον καί 
(προσ-), άόρ. έπάλαισα καί (κατ-).

Ρημ. δυσπάλαιστος, πάλαισμα, παλαιστές, παλαιστή, παλαίστρα . 
παλινωδέω-ώ (άναιρώ όσα ειπον), άπαντά ό ένεστώς.
πάλλω (κινώ, τινάσσω) καί παθ. πάλλοηαι μόνον,
πανηγυρίζω (εορτάζω), εύχρηστος ό ένεστώς.
πάοααι>ώραι (κατέχω τι ώς κ-.ήμά μου), εύχρηστος μόνον ό 

πρκ. πέπαμαι καί ύπερσ. έπεπάμην.
παρακρούω (άπατώ, παραφρονώ),'εύχρηστου τό μέσ. πα- 
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ρακρονομαι, μέλ. μέσ. παρακρούσομαι, άόρ. μέσ. παρεκρουσάμην, 
π?*, μέσ. έν τη μτχ. παρακεκρουμένος, καί παθ. πρκ. παρακέ- 
κρουσται, ύπερσ. παρεκέκρουστο και παθ. άόρ. παρεκρούσθην.

Ρημ. παράκρουσις, παράκρουστος.
παραμυθέομαι-οΰμαι (εμψυχώνω, παρηγορώ) άποθ. μέσ., 

πρτ. παρεμυθούμην, μέλ. μέσ. παραμυθήσομαι, άόρ. μέσ. παρεμυθη- 
σάμην.

Ρημ. εύπαραμύθητος, δυσπαραμύθητος, παραμυθητέον, παραμυ­
θία, παραμύθιον.

παρανομέω-ώ (κάμνω παρανομίας), πρτ. παρενόμουν, άόρ. 
παρενόμησα, παρακ. παρανενόμηκα, ύπερσ. παρενενομηκεεν. Παθ. 
παρανομούμαχ, άόρ. παθ. έν τη μτχ. παρανομηθείς, πρκ. εν τη 

άπαρεμφ. παρανενομησθαε. Ρημ. παρανόμημα.

παρασκευάζω ζήτει σκευάζω
παραόπονδέω-ώ (παραβιάζω τάς συνθήκας) εκ του παρά­

σπονδος, πρτ. παρεσπόνδουν, άόρ. παρεσπόνδησα, πρκ. παρεσπόν- 
δηκα.

ΣΗΜ. Αντί του παρασπονδώ λέγεται και παράδπονδόν τι ποιώ, παρά 
τάς ΰπονδάς ποιώ καί παθ. παράάπονδόν τι πάσχω.

παραφρυκτωρέω.ώ καί παραφρνκτωρεύομαι (κάμνω ση- 
μεϊον έν καερφ νυκτός είς τον εχθρόν, άνυψώνων άνημμένας λαμπά­
δας). Μόνον ό ένεστώς.

παροινέω-ώ (φέρομαι κακώς επάνω είς την μέθην, κακομετα· 
χεερίζομαί τενα), πρτ. έπαρώνουν, άόρ. έπαρώνησα, πρκ. πεπαρώ- 
νηκα.

ΣΗΜ. Το ρήμα αύξάνεε και έξωθεν και έσωθεν, είναι δε και μεταβατικόν 
και άμετάβατον.

παροξύνω ζητεε οξύνω
παρρησιάζομαι (ομιλώ μετά θάρρους και άμεροληψίας), 

άποθ. μέσον, πρτ. έπαρρησιαζόμην, μέλ. μέσ. παρρησιάσομαε, άόρ. 
μέσ. έπαρρησιασάμην, πρκ. ένεργ. πεπαρρησίασμαι.

ΣΗΜ. Εκ του παρρησία (οπερ έκ του παν καί ρηδις) = έλευθερο- 
στομία. ‘Η μετχ. του πρκ. τα πεπαρρηΟτασμένα έχει και παθ. διάθεσ. 
(=τά μετά παρρησίας είρημένα). Αντί του παορησιάζομαι λέγεται καί πε- 
ριφραστικώς παρρησία χρώματ καί παρρησίαν έχω- ως μεταβ. παρ- 
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ρηΰίαν δίδωμί τινι. 'Ως παθ. δέ το παρρησία έΰτί.
πάόχω (ύποφέρω), πρτ. έπασχον, μέλ. μέσ. πεί«ομαι, άόρ. β’ 

έπαθον, πρκ. β’ πέπονθα, ύπερσ. έπεπόνθειν καί τετελεσμ. μέλ. πε- 
πονθώς εσομαι. Ρημ. πάθος, πένθος, πάθημα.

ΣΗΜΛΘέμ.παθ. (πάθ-σκ-ω=:πάσχω) και πενθ- (πένθ-σομαι=πείσομαι). 
Το ρήμα είναι διαθέσ. παθητικής. Άπαντα και σύνθετον μετά των προθ. αντί 
προς, πρό. Το εν πάάχω ύπό τίνος (=:εϋεργετοΰμαι ύπό τίνος) είναι παθ. 
του εν ποιώ τινα (=εύεργετώ), το δέ κακώς πάδχω (=κακοπθιοίμαι) 
είναι παθ. του κακώς ποιώ (=βλάπτω).

πατάϋόω (κτυπώ) μόνον ό αόριστος έπάταζα άπαντα.
ΣΗΜ. Έκ του πάταγος (πατάγ-]ω=πατάσσω). Οί άλλοι χρόνοι του 

ρήματος άναπληρουνται υπό των συνωνύμων αύτοΰ τύπτω, παίω, πλήττω.
πατέω-ώ, συνήθως σύνθετον (περι-,κατα-,συμ-), ομαλόν.
πανω, πρτ. έπαυον, μέλ. παύσω, άόρ. έπαυσα, πρκ. πέπαυκα. 

Μέσ. και παθ. παύομαι, πρτ. μέσ. έπαυόμην, μέλ. μέσ. και ώς 
παθ. παύσομαι, μέλ. παθ. παυσθήσομαι, άόρ. μέσ. έπαυσάμην, άόρ. 
παθ. έπαύθην και (έπαύσθην), πρκ. πέπαυμαι, ύπερσ, έπέπαυντο.

Ρημ. άπαυστος, παυστέος, παύλα, άνάπαυλκ, κατάπαυλα, άνά- 
παυσις, άναπαυτήριος.

παχύνω (κάμνω τινά παχύν). Άπαντα ό ένεστώς καί άόρ. έπά- 
χυνα. Μέσ. καί παθ. παχύνομαι.

πεζεύω (πορεύομαι πεζός). Άπαντά ό άόρ. έπέζευβα. Άντ’ 
αύτοΰ λέγεται πεζή ιέναι καί πορεύεσθαι.

πεζομαχέω-ώ (πολεμώ ώς πεζός στρατιώτης) έκ τού πεζομά- 
χος καί πρτ. έπεζομάχουν,

πεζοπορέω-ώ (πορεύομαι πεζός). Μόνον κατ’ ενεστώτα.
πειθαρχέω-ώ (ύπακούω). Μόνον ό ένεστώς καί άόρ. έπει- 

βάρνησα.
πείθω (καταπείθω), θ. πειθ- καί πιβ-, πρτ. έπειθαν, μέλ. πείσω, 

άόρ. έπεισα, πρκ. πέπεικα, ύπερσ. έπεπείκειν, πρκ. β’ ώς μέσ. 
πέποιθα, ύπερσ. έπεποίθειν. Μέσ. καί παθ. πείθομαι, πρτ. έπειθό- 
μην, μέλ. μέσ. πείσομαι, μέλ. παθ. πεισθήσομαι, άόρ. παθ. 
καί ώς μεσ. έπείσθην, πρκ. πέπεισμαι, ύπερσ. έπεπείσμην, μέλ. 
τετελεσμ. πεπεισμένος εσομαι.

Ρημ. πειστέον, εύπειστος (δυσ-, μετα-), πίστις, πειθώ, πιθανός, 
πείσμα (=σχοινίον).
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πεινάω-ώ (έχω πείναν), πεινής, πεινη κτλ, έκ τοΰ κείνα, πρτ. 
εκείνων, μέλ. πεινήσω, άόρ. έπείνησα, πρκ. πεπείνηκα.

πειμάω-ώ (δοκιμάζω), πρτ. έπείρων, μέλ. πειράσω, άόρ, έπεί- 
ρασα. Μέσ. πειρώμαι, πρτ. έπειρώμην, μέλ. με'σ. πειράσομαι, άόρ. 
πα®. ώς με'σος έπειράθην, άόρ. μέσ. έπειρασάμην, πρκ. πεπείραμαι.

Ρημ. άπείρατος, πειρατέος, άποπειρατέον, πείρασις.
πελάζω (πλησιάζω τινά), πρτ. έπε'λαζον, άόρ. έπέλασα.

ΣΗΜ. Έκ τοΰ πέλας (—πλησίον). Συνηθέστερον είναι το συνώνυμον αύ - 
τοΰ πλησιάζω, συντάσσονται δε άμφότερα δοτική.

πέμπω (στέλλω), πρτ. έπεμπον, με'λ. πέμψω, άόρ. έπεμψα, πρκ. 
πέπομφα, ύπερσ. έπεπόμφειν καί πεπομφώς ήν. Παθ. καί με'σ. πέη- 
ποααΐ, πρτ. έπεμπόμην, με'λ. μέσ. μεταπέμψομαι, με'λ. παθ. έκ- 
πεμφθήσομαι, άόρ. μέσ. διεπεμψάμην, άόρ. παθ. έπέμφθην, πρκ. 
παθ. (πέπεμμαι) προπέπεμπται καί μτχ. πεπεμμένος, ύπερσ. έπε- 
πέμμην, προυπέπεμπτο καί πεπεμμένος ην.

Ρημ. πεμπτός, μετάπεμπτος, ύπόπεμπτος, πεμπτέος, μεταπεμ- 
πτε'ος, πέμψις, πομπή.

πενθέω-ώ (έχω πένθος) έκ τοΰ πένθος, πρτ. έπένθουν, με'λ. 
συμπενθήσω, άόρ. έπένθησκ καί συνεπένθησα, πρκ. συμπεπένθηκα. 
Παθ. πενθοΰμαι μόνον.

πένομαι (είμαι πτωχός). Άποθετ. διαθέσεως ούδετέρας καί 
συμπένομαι. Άντ’αύτοΰ λέγεται πένας είαί καί έν πενία είαί καί 
πενία πιέζομαι.

πεντηκονταο^έω-ώ (είμαι πεντηκόνταρχος), κατ’ ενεστώτα 
μόνον.

πεπαίνω (κάμνω νά ώριμάση, μαλακώνω).Ό ένεστώς καί παθ. 
μέλ. πεπανθήσομαι. Ρημ. πέπανσις.

πέπρωται (είναι πεπρωμένον), ποιητ. Άπαντά μόνον ή μτχ. 
πεπρωμένου καί πεπρωμένη παρ’ Άττικοϊς.

ΣΗΜ. Το (πέπρωται) καί πεπρωμένου είναι πρκ. άχρηστου ρήματος, 
ουτινος απαντά παρά ποιητ. ό άόρ. έπορον καί άπαο. ποοεϊν.

περαίνω (τελειώνω τι), πρτ. έπέραινον, μέλ. περανώ, άόρ. 
έπέρανα. Παθ. περαίνομαι, πρτ. έπεραινόμην, άόρ. παθ. έπεοάν- 
θην, μέλ. μέσ. διζπερκνοϋμαι, άόρ. μέσ. διεπερανάμην, ποκ. παθ. 
πεπέρασμαι (προστ, πεπεράνθω, εύκτ. πεπερασμένος είην).
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Ρημ. απέραντος, διαπεραντέον
ΣΗΜ. Έκ του πέραν (πεpαv-Jω=πεpαί;ω, άόρ. έπέραν-σα- έπέραννα= 

επέρανα). Άντι του περαίνομαι λέγεται και πέρας έχω και πέρας έΰτί 
τίνος.

περαχόω-ώ (φέρνω εις την άντϊκρύ όχθην τινά, περνώ). Ά­
παντα ό μέλ. περαιώ:ω και άόρ. έπεραίωσα. Μέσ. περαιοϋμαι, 
πρτ. έπεραιούμην, μέσ. μέλ. περαιώσομαι, παθ. άόρ. ώς μέσ. έπεραι- 
ώθην,'μέσ. άόρ. διεπεραιωσάμην, πρκ. μέσ. έν τη μτχ. πεπεραιω- 
μένος, ύπερσ. μέσ. διεπεπεραίωντο.

περάω-ώ (περνώ), έκ του πέρα, μέλ. περάσω, άόρ. διεπέρασα, 
πρκ. πεπέρακα.

περτέπω ζητει έπω.
περιττεύω (είμαι περιττός), μέλ. περιττεύσω, και άόο. έπε- 

ρίττευσα.
περονάω-ώ (καρφώνω τι). Άπαντα προσπερονώ καί παθ. 

ύπερσ. προσπεπερονημένοι ήσαν.
περόίζω (ομιλώ περσικά). Μόνον' ο ένεστώς, οί δέ λοιποί χρό­

νοι κατά περίφρασιν λέγω περσιστί.

πετάννυηι. Άπαντά παρ' Άττικοϊς πάντοτε σύνθετον άναπε- 
τάννυμι (άνοίγω) καϊ περιπεταννύω, πρτ. ένεπετάννυν, άόρ. έπέτασα 
(άν-, κατ-, περί-, προ-). Παθ. άναπετάννυραΐ, πρτ. άνεπεταν- 
νύμην, πρκ. άναπέπταμαι καί (κατα).

ΣΗΜ. Θέμ. πεταΟ- (πετάσ-νυμι=πετάννυμι, ο άόρ. έπέτασ-σα=έπέ- 
τασα έξ άπλοποιήσεως των (}£)).

πέτοραχ (πετώ), θέμ. πετ-, πτ-, πτε-, άποθετικόν και σύνθε­
τον συνδιαπέτομαι, μέλ. άναπτησομαι, άόρ. β'.—έπτόμην (δι-, 
ί(·, άν-, προσ-, άπ-, έπ-).

Ρημ. πτερόν, πτέρυζ, εύπετης, προπετης.
πετοόω-ώ (πετροβολώ). Άπαντα ό παθ. άόρ. κατεπετρώθην 

μόνον.
πεττεύω (παίζω τούς πεσσούς). Μόνον ό ένεργ. καί παθ. ένεστ. 

ρεταπεττεύομαι.
πέττω (ζυμώνω, χωνεύω). Μόνον ό άόρ. έπεψα. Παθ. πέτ- 

τομαχ, πρκ. μτχ. περιπεπεμμένος.
Ρημ. πέψις, πέμμα, δύσπεπτος.
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πήγνυμι (πήζω συναρμόζω) κζί πηγνύω, θέμ. παγ-, πηγ-, 
πηγ-νυ-, άόρ.έπηζα, πρκ· ένερν. ώς μέσος πέπηγα, ύπερσ. έπεπήγειν. 
Παθ. καί μέσ. πήγννμαι, πρτ. έπηγνύμην, μέλ. παθ. παγήσομαι, 

' άόρ. παθ. έπάγην, άόρ. μέσ. παρεπηξάμην.
Ρημ. πηκτός, πήζις, πάγος, πη(α)γετός, πάχος.
Ληδάω-ώ, πρτ. άνεπήδων, μέλ, μέσ. ώς ένεργ. πηδήσομαι, 

άόρ. έπήδησα, πρκ. έκπεπήδηκα, ύπερσ. έζεπεπηδήκειν, καί έκπε- 
πηδηκώς ήν. Ρημ. πήδησις.

πηγαίνω (κακοποιώ). Ό ένεστώς, ό άόρ. έπήμήνα και παθ. 
άόρ. έπημάνθην άπαντώσι.

πηρόω-ώ (ακρωτηριάζω τινά). Άπαντά ό άόρ. έπήρωσα. Παθ. 
άναπηρόυμάΐ και πρκ. πεπηρωμένος,

«ιαίνω (παχαίνω), θέμ. πι-. Ό ένεργ. ένεστ. και ό μέσ. πΐ- 
αίνοματ και πρκ. καταπεπιασμένος εύχρηστοι.

πιέζω (σφίγγω, τυραννώ), πρτ. έπίεζον, άόρ. έπίεσα. Παθ. πιέ­
ζομαι, πρτ. έπιεζόμην, άόρ. παθ. έπιέσθην.

πιλέω-ώ (συμπιέζω τι, συγκολλώ) έκ του πίλος. Άπαντγ ό 
άόρ. συνεπίλησα. Παθ. συμπίλονμαί, άόρ. συνεπιλήθην,πρκ. συμ- 
πεπίλημαι και έμπεπίλημαι. Ρημ. πιλητός.

πίμπλημι (γεμίζω), πρτ. έπίμπλην, μέλ. έμπλήσω, άόρ. ένέ- 
πλησα, πρκ. έμπέπληκα. Μέσ. καί παθ. πίμπλαμαι, πρτ. ένε- 
πιμπλάμην, μέλ. παθ. έμπλησθήσομαι, άόρ. μέσ. α'. ένεπλησάμην. 
καί αέσ. άόρ. β’ ένεπλήμην,άόρ. παθ. ώς μέσ. περιεπλήσθην, πρκ. 
έμπέπλησται.

Ρημ. άπληστος, έμπληοτέος, πλήθος, πληθύς, πλήρης, άπλε­
τος (ύπέρμετρος), πλέως κτλ.

ΣΗΜ. Θεμ. πλη-, πλα-, πληθ- (οδεν καί ό ένεστώς πλιϊθω, τού οποίου 
εύχρηστος ή μετχ. πλήθουσα) και πλέ-. Ό ένεστώς πί-μ-πλη-μι λαμβάνει 
α αδιπλασιασμόν καί μ όπερ Φυλάττεται παντού καί έν συνθέσει.

^iy^pnyi (καίω) συνήθως σύνθετον μετά τής έν έμπίμπρημι, 
πρτ. ένεπίμπρην (καί συιηρημ. ένεπίμπρων), μέλ. έμπρήσω, άόρ. 
ένέπρησα. Παθ. έμπίμπραμαι άόρ. παθ. ένεποήσθην.

Ρημ. εμπρησις, πρηστήρ.
ΣΗΜ. Θέμ. πρα-, πρη- καί πρηθ-, (ές ου το ποιητ. πρήβώ). Ό ένε- 

στως πι-μ-πρη-μι λαμβάνει ένεστωτικόν αναδιπλασιασμόν καί μ όπερ ®υ- 
λάττεται καί έν συνδέσει,
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πίνω, παρατ. επινον, μέλ. μέσ. ώς ένεργ. πίομαι, άόρ. β' ε- 
πιον, πρκ. πέπωκα. Πϊθ. πίνουαι, πρτ. έπινόμην, άόρ. παθ. 
κατεπόθην, πρκ. προπέποται.

Ρημ. ποτόν, ποτέον, άποτος, πάτος, πόσις, συμπότης, οίνοπώ- 
της, ύδροπώτης, ποτήριον, πώμα, έκπωμα, άμπωτες.

ΣΗΜ. Θεμ. πι-, πιν-, πο-. Τό θέμα πο εκτείνει το ο είς ω μόνον έν 
τώ πρκ. πέπωκα και έν τοϊς ρηματ. πώμα καί τοΐς μετά του πότης συν- 
θέτοις οίνοπωτης, ύδροπώτης, ΰδροπωτώ, οίνοπωτώ, άτινα και διά του ο 
παρά τοΐς μεταγενεστέροις.

πιπράόκω (πωλώ), πρκ. πέπρακα, ύπερο, έπεπράκειν καί πε- 
πρακώς ήν. Παθ. πιπράσκοηαι, άόρ. παθ. έπράθην,μέλ. τετελεσμ. 
ώς παθ. πεπράσομαι, πρκ. παθ. πέπραμβα καί έκτ^πραμαι, 
ύπερσ. έπέπρατο.

Ρημ. πράσις, πρατήρ, άπρατος, πρατέος, πράσιμος, πρατηρίου, 
άπρασία.

ΣΗΜ. θέμ. πρα-. Ό ένεστώς είναι ποιητ. καί μτγν., λαμβάνει δε ανα­
διπλασιασμόν και πρόσφυμα σκ. Ό θεματικός χαρακτήρ α εκτείνεται είς α 
μακρον (καϊ ούχί είς η), διότι προηγείται β. Άναπληροΰνται οι έλλείποντες 
χρόνοι εκ τού συνωνύμου πωλώ καί Αποδίδομαι η τής περιφράσεως πρα- 
Οιν ποιούμαι. Τό μέσ. άναλελυμένον πέπρακα έμαυτόν.

πίπτω, πρτ. έπιπτον, μέλ. δωρ. πεσοΰμαι, άόρ. €’ έπεσον, 
πρκ. πέπτωκα, ύπερσ. έπεπτώκειν καί περιπεπτωκώς ήν.

Ρημ. άμετάπτωτος, πτώσις, πτώμα, άπτώς.
ΣΗΜ. θέμ. πετ-, πτ-. Ό ένεστώς λαμβάνει αναδιπλασιασμόν (πί-πτω). 

Τό ρήμα άπαντα καί σύνθετον μετά πολλών προθέσεων. Τό πίπτω είναι 
διαθέσεως παθητικής, ένεογητικδν δε αύτοΰ είναι τό βάλλω. Τό δίχρονον 
τής παραληγούσης τού ένεστώτος είναι μακρόν.

πτότόω-ώ (βεβαιώνω) καί άόρ. έπίστωσα. Παθ. πιστοϋμαι 
καί πλέον ου. Ρημ. πίστωσις.

πιττόω-ώ (πισσώνω) καί άόρ. παθ. κατεπιττώθην.
πλανάω-ώ (έςαπατώ) εκ του πλάνη, πρτ. έπλάνων, πρκ. έν 

τη ί^Χ· ^επλανηκώς. Μέσ. καί παθ. πλανώμαι, πρτ έπλανώ- 
μην, μέλ. μέσ. πλανήσομαι, άόρ. παθ. ώς ’μέσος έπλανήθην, πρκ. 
πεπλάνημαι.

Ρημ. πλανητός, πλανητέον, πλάνος (έπιθ. καί ούσιαστ.), πλάνης, 
πλάνησις, πλανήτης, άπλανής, άποπλάνησις.
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πλάττω (σχηματίζω, μορφώνω στοχάζομαι), πρτ. έπλατ- 
τον, άόρ. έπλασα. Μέσ. και παθ. πλήττομαι, πρτ. μέσ. έπλατ- 
τόμην, άόρ. μέσ. έπλασάμην, άόρ. παθ. έπλάσθην, πρκ. πέπλασμαι.

Ρημ. πλαστός, αδιάπλαστος, εύπλαστος, πλάσμα, πλάστης,πλα­
στικός, πλαθάνη, πλάτανον.

πλατύνω (εκτείνω, απλώνω) εκ του πλατύς, έν χρήσει ο ένεργ. 
ένεστ. διαπλατύνω καί παθ. πλατννομαΐ.

Ρημ. πλαντυντέον.
πλειστηριάζω (ύπερθεματίζω, πλειοδοτώ). Μόνον ή μτχ. 

του άόρ. πλειστηρίάσας άπαντα.
πλέκω (πλέκω, επινοώ δόλον) καί άόρ. έπλεξα. Παθ. καί μέσ. 

πλέκομαι, πρτ. συνεπλςκόμην, άόρ. παθ. α' έπλέχθην, άόρ β' 
παθ. και ως μέσος συνεπλάκην, πρκ. πέπλεγμαι.

Ρημ. πλεκτός, πλέγμα, πλοκή, πλόκανον, δίπλαξ.

πλεονάζω (είμαι άφθονος, περισσεύω) έκ τού πλέον. Εύχρη­
στος ό ένεργ. ένεστώς καί ό παθ. πλεονάζομαι.

πλεονεκτέω-ώ (είμαι πλεονέκτης, έχω περισσότερα άλλου) 
πρτ. έπλεονέκτουν, μέλ. πλεονεκτήσω, άόρ. έπλεονέκτησα καί πρκ. 
πεπλεονέκτηκα. Παθ. πλεονεκτοΰμαΐ. Ρημ. πλεονεκτητέον,

πλέω, (πλεις, πλεΐ, κτλ.), πρτ. έπλεον, μέλ. μέσ. ως ένεργ. 
πλεύσομαι καί δωρικ, πλευσοΰμαι, άόρ. έπλευσα, πρκ. πέπλευκα, 
ύπερο, έπεπλεύκειν (είσ-, παρ-, περι-). Παθ. πρκ. μόνον έν τη μτχ. 
πεπλευσμένος.

Ρημ. άπλευστος, πλευστέον, (πλόος—)πλούς, έκπλους.
ΣΗΜ. Θέμ. πλερ-. To f ή υ μεταξύ δύο φωνηέντων αποβάλλεται καί 

ό θεματικός χαοακτήρ ε συναιρείται, όταν ακολουθή ε ή ει.

πλάθω (είμαι γεμάτος) άπαντα μόνον ή μτχ. πλήθουσα (άγορά).
πλημμελέω-ώ (κάμνω σφάλματα), έκ του πλημμελής, μέλ. 

πλτμμελήσω, άόρ. έπλημμέλησα, πρκ. πεπλημμέληκα. Παθ. πλημ- 
μελουμαι καί πρκ. έν τη μτχ. πεπλημμελημένος.

πλήττω (κτυπώ) συνήθως σύνθ. εκπλήττω (κατα-, έπι-), 
πρτ. έξέπληττον, μέλ. έπιπλήξω, άόρ. έξέπληξα, ]πρκ. πέπληγα. 
Παθ. καί μέσ. έπιπλήττομαι, πρτ. έξεπληττόμην, μέλ. παθ. πλη- 
γήσομαι, μέλ. παθ. ως μέσος έκπλαγήσομαι, άόρ. παθ. !έπλήγην καί 
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μέσος καί παθ. εξεπλάγην καί κατεπλάγην, πρκ. πέπληγμαι, ύπερσ. 
έξεπεπλήγμην, μέλ. τετελ. πεπλήζομαι.

Ρημ. έμπληκτος, άπόπληκτος, άπληκτος, άνέκπλήκτος, κατα- 
πληκτέον, πληγή, έκπληξις, έπίπληξις, κατάπληξις, εκπληκτικός, 
καταπλής, παραπλής.

ΣΗΜ. Θέμ. πληγ- (πλή^-3ω=πλήττω) καί πλαγ-. Συνωνυμει δέ τοΐς 
παίω, τύπτω, πληγάς έμβάλλω, πληγάς δίδωμι, πληγείς έντρίδω, 
άτινα και άναπληροΰσι τό εν το άλλο. Παθητικά δε τούτων είναι τα παίο- 
μαΐ, τύπτομαι και πληγάς λαμβάνω, άτινα τίθενται και αντί τού άπλοΰ 
πλήττομαι.

πλινθενω (κατασκευάζω πλίνθους, οικοδομώ με πλίνθους), εκ 
τού πλίνθος, πρτ. έπλίνθευον, άόρ. εν τη μτχ. έκπλινθεύσας, μέσ. 
άόρ. έπλινθευσάμην.

πλουτέω-ώ (είμαι πλούσιος) εκ του πλούτος, πρτ. επλούτουν, 
μέλ. πλουτήσω, άόρ. έπλούτησα, πρκ. πετλούτηκα.

πλουτίζω (κάμνω άλλον πλούσιον), μέλ.πλουτιώ, άόρ. έπλού- 
τισα, πρκ. πεπλουτικα. Παθ. και μέσ. πλουτίζομαι.

πλύνω (καθαρίζω), θέμ. πλυ-, πλύν-, μέλ. πλυνώ, άόρ. έςέ- 
πλυνα. Παθητ. μόνον ο πρκ. καταπέπλυται.

Ρημ. εκπλυττος, άνέκπλυτος, πλυντικός.
πνέω (φυσώ), (πνεϊς, πνεϊ κτλ.), πρτ. έπνεον, (έπνεις, έπνει 

κτλ.), μέλ. μέσ. ως ένεργ. πνεύσομαι, [και δωρικ. πνευσοΰμαι 
ποιητ ], άόρ. έπνευσα, πρκ. έπιπέπνευκα. Παθ. διαπνέοιιαι.

Ρημ. πνεύμα, πνεύμων, πνοή.
ΣΗΜ. Θέμ. (πνεΡ=) πνευ-, πνε- (τδ F ή υ μεταξύ δύο φωνηέντων 

αποβάλλεται καί (συναιρείται δ χαρακτήρ ε μετά του επομένου ε ή ει. Τό πνέω 
άπαντα καί σύνθετον μετά των προθέσεων έκ, ανά, έν, ύπεκ, έπί. Κατά 
τήν οιάθεσιν τό πνέω είναι ένεργητ. άμετάβατον.

πνίγω (σφίγγω εις τον λαιμόν μέχρι θανάτου), άόρ. άπέπνιζα. 
Παθ. καί μέσ. άποπνίγομαι, πρτ. έπνιγόμην καί άπεπνιγόμην, 
άόο. παθ. άπεπνίγην.

Ρημ. πνίγος, πνιγμός.
ποθέω-ώ (επιθυμώ) έκ τού πόθος, πρτ. έπόθουν, μέλ. ποθήσω 

καί ποθήσομαι καί σπαν, ποθέσοααι, άορ. έπόθησα καί σπαν επέ­
θεσα. Παθ. ποθοΰμαι.

ποιέω-ώ (κάμνω τι), πρτ. έποίουν, μέλ. ποιήσω, άόρ. έποίησα, 
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πρκ. πεποίηκα και πεποιηκώς είμι, (ύποτ. έμπεποιήκω και πεποιη- 
κώς ώ, εύκτ. πεποιήκοιμι και πεποιηκώς εί’ην), ύπερσ. έπεποιήκειν 
καί πεποιηκώς ήν. Μέσ. καί παθ. ποιούμαι, πρκ. έποιούμην, 
μέλ. μέσ. ποιήσομαι, μέλ. παθ. μεταποιηθήσομαι, άόρ. μέσ. έποιη- 
σάμην, άόρ. παθ. έποιήθην, πρκ. πεποίημαι, ύπερσ. έπεποιήμην.

Ρημ. ποιητός, είσποιητός, προσποιητός, χειροποίητος, έκποίητος, 
ποιητε'ος, ποιητέον, ποίημα, ποίησις, ποιητής.

ΣΗΜ. Το ποιώ ειρήνην, έκκληόίαν, μάχην, διδαύκαλίαν=γίνομα( 
αίτιος είοήνης, εκκλησίας, κλπ. Το μέσον ποιούμαι μετ’ αφηρημ. ουσιαστ. 
άποτελεϊ περίφρασιν ισοδυνάμου σαν με τα αντίστοιχα ρήματα.

ποικίλλω (κάμνω τι ποικίλον, παρδαλόν), έκ θέμ. πικιλ- 
ποικίλ-ίω—ποικίλλω, άόρ. διεποίκιλα. ΓΙαθ. ποικίλλομαι, πρκ. 
πεποίκιλται, καί μτχ. πεποικιλμένος.

Ρημ. ποικιλτε'ον, ποίκιλσις. ποίκιλμα, ποικιλτής.
ποιμαίνω (οδηγώ πρόβατα εις την βοσκήν) έκ θεμ. ποιμαν-, 

ποιμαν-ϊω=ποιμαίνω, πρτ. έποίμαινον. Παθ. ποιμαίνομαΐ.
πολεμαρ^έω.ώ (είμαι πολέμαρχος). Μόνον ό ένεστώς.
πολεμέω-ώ, πρτ. έπολέμουν, μέλ, πολεμήσω, άόρ. έπολέμηστ, 

πρκ. πεπολέμηκα. ΓΙαθ πολεμούμαι, πρτ. έπολεμούμην, μέλ. 
μέσ. ώς παθ. διαπολεμήσομαι.

Ρημ. πολεμητέον, δυσπολέμητος.
ΣΗΜ. Έκ του πόλεμος. Άπαντα καί σύνθετον. Αντί του πολεμώ, 

λέγεται καί πόλεμον ποιούμαι, πόλεμον εκφέρω πρός τινα, πόλεμον 
αίρομαι κτλ. Το δε πόλεμον ποιώ—ενεργώ να γίνη πόλεμος. Συνώνυμον 
είνε καί το πολεμοποιέω-ώ, σύνηθες κατ’ένεστώτα μόνον.

πολεμόω-ώ (κάμνω τινά εχθρόν τινι), Σύνθετον έκπολεμώ 
καί άόρ. έςεπολέμωσα. Μέσ. πολεμούμαι (γίνομαι πολέμιος), μέλ. 
μέσ. πολεμώσομαί τινα, άόρ. μέσ. εν τη άπαρ. προσπολεαώσασθαι, 
άόρ. παθ. ώς μέσ. έποχεμώθην, καί ύπερσ. έπεπολέμωτο.

πολιορκέω-ώ (άποκλείω), πρτ. έπολιόρκουν, μέλ. πολιορκήσω, 
άόρ. έπολιόρκησα. Παθ. πολίορκούμαι, πρτ. έπολιορκούμην, μέλ. 
μέσ. ώς παθ. πολιορκήσομαι καί παθ. πολιορκηθήσομαι, άόρ. παθ. 
έπολιορκήθην, πρκ. έκπεπολιόρκημκι.

Ρημ. δυσπολιόρκητος, πολιορκητέος, πολιορκία.

πολιτενω (είμαι πολίτης, κυβερνώ, ζώ), πρτ. έπολίτευον,μέλ,
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πολιτεύσω, άόρ. έπολίτευσα. Παθ. και μέσ. πολιτεύομαι, πρτ. 
έπολιτευόμην, μέλ. μέσ. πολιτεύσομαι, άόρ. παθ. ώς μέσος έπολιτεύ- 
θην, άόρ. μέσ. έπολιτευσάυ.ην,πρκ. μέσ. κκΐ παθ. πεπολίτευμαι, 
ύπερσ. μέσ. πεπολιτευμένος ήν.

Ρημ. πολίτευμα, πολιτεία.
πολνπραγμονέω-ω (ασχολούμαι εις πολλάς εργασίας), εκ 

του πολυπράγμων, πρτ. έπολυπραγμόνουν καί άόρ. έπολ>πραγμό- 
νησα.

πομπεύω (τελώ πομπήν). Άπαντώσιν ό ένεστώς, πρτ. έπόμ- 
πευον καί άόρ. έπόμπευσα.

πονέω-ώ (κοπιάζω) έκ του πόνος, πρτ. έπόνουν, μέλ. πονήσω, 
άόρ. έπόνησα, πρκ. πεπόνηκα, ύπερσ. έπεπονήκειν. Μέσ. καί παθ. 
πονοΰμαι, πρτ. διεπονούμην άόρ. μέσ. διεπονησάμην, άόρ. παθ. 
καί ώς μέσ. έξεπονήθην, πρκ. πεπόνημαι, ύπερσ. διεπεπονήμην.

Ρημ. πονητέον, διαπόνημα.

πονηρεύομαι (φέρομαι μέ τρόπον πονηρόν). Μόνον ό ένεστ. 
σύνθ. συμπονηρεύομαι καί πρκ. πεπονήρευμαι.

πορεύω (κάμνω τινά νά πηγαίνη), έκ τοΰ πόρος, μέλ. πορεύσω, 
άόρ. έπόρευσα. Μέσ. πορεύομαι, πρτ. έπορευόμην, μέλ. μέσ. πο- 
ρεύσομαι, άόρ. παθ. ώς μέσ. έπορεύθην, πρκ. πεπόρευμαι.

Ρημ. πορευτέον, δυσπόρευτος, πορεία, πορεύσιμος.
I πορθέω-ώ (έρημώνω, καταστρέφω)*καί εκπορθώ, πρτ. έπόρθουν,
μέλ. πορθήσω, άόρ. έπόρθησα, πρκ. πεπόρθηκα. Παθ. πομθοϋμαι, 
πρτ. έπορθούμην, πρκ. πεπόρθημαι.

Ρημ. άπόρθητος.

πορίζω (προμηθεύω), πρτ. έπόριζον, μέλ. ποριώ, άόρ. έπό-
ρισα, πρκ. πεπόρικα. Μέσ. καί παθ. πορίζομαι, κλπ. όμαλώς.

ποράύνω (παρέχω). Μόνον ό ένεστώς καί παθ. πρτ. έπορσύ- 
νετο.

πραγματεύομαι (καταγίνομαι περί τι), άποθ. μέσον, πρτ. 
έπραγματευόμην, άόρ. μέσ. έπραγματευσάμην καί (δι-), άόρ. παθ. 
ώς μέσ. έπραγρατεύθην, πρκ. μέσ. καί παθ. πεπραγμάτευμαι.

Ρημ. πραγματεία.
πράττω (κάμνω), πρτ, έπραττον, μέλ. πράζω, άόρ. έπραξα,



— 97 —

πρκ. α’ μεταβ. πέπραχα, ΰπερσ. έπεπράχειν, πρκ. β' άμετάβ. πέ- 
πραγα, ύπερσ. επεπραγειν. Ms?, και παθ. npQTTOUQi) πρτ. ετρατ- 
τίμην, μέλ. μέσ. πρήζομαι, μέλ. παθ. πραχθησομαι, άόρ. μέσ. 
έπραξάμην, άόρ. παθ. έπράχθην, πρκ. πέπραγμκι, ύπερσ. έπεπρά- 
γμην, καί διαπεπραγμένος ήν, μέλ. τετελ. διαπεπραγμένος έσομαι.

Ρημ. άπρακτος (ένεργ. και παθ,) εύπρακτος, πρακτέος, πρακτέον, 
δυσκατάπρακτος, πράγμα, πράξις, πράκτωρ.

SHM. Θέμ. πραγ-, (πραγ-Χ'>=.πράττω). "Εχει το α μακρόν. Το ευ 
πράττω=εΰτυχώ, το δε κακώς πρά.ττω=δυστυχώ.

πραΰνω (ημερώνω τινά), πρτ. κατεπράυνον, μέλ. πραΰνω, άόρ. 
έπράυνα. ΙΙαθ. πραΰνομαι, άόρ. παθ. έπραυνθην.

πρεμνίζω (εκριζώνω κλάδον δένδρου) έκ τοΰ πρέμνον (—κορ­
μός, ρίζα\ πρτ έςεπρέμνιζον, άόρ. έζεπρέμνισα. ΙΙαθ, μόνον πρε- 
μνίζομαι.

ποέπω (εξέχω, αρμόζω, πρέπω). Συνήθως άπρόσωπον πρέ­
πει, (ύποτ. πρέπη και πρέπον ή, άπαρ. πρέπειν, μετχ. πρέπων, 
ουσα, ον), πρτ. έπρεπε, μέλ. πρέψει, άόρ. έπρεψε, (εύκτ. διαπρέψειε).

Ρημ. εύπρεπής, μεγαλοπρεπής.
πρίω (πριονίζω), πρτ. έξέπριον, άόρ. έπρισα και πρκ. παθ. 

διαπεπρισμένος.
προεδρεύω (είμαι πρόεδρος). ‘Ο ένεστώς καί ό μέλ. προε­

δρεύσω.
προηγορέω-ώ (είμαι δικηγόρος τινός). Μόνον ό ένεστώς καί ό 

πρτ. προηγόρουν.
προθυμέομαι-οϋμαι (είμαι πρόθυμος). ’Αποθ. μέσ., πρτ. 

προυθυμούμην, μέλ. μέσ. προθυμήσομαι, μέλ. παθ. ώς μέσ. πρβθυ- 
μηθήσομαι σπαν., άόρ. παθ. ώς μέσος προυθυμήθην.

Ρημ. προθυμητέον.
ΣΗΜ. Λέγεται καί περιοραττ. πρόθυμός εΙμτ πρός τι, έπί τι, εις 

τι, πρόθυμον έμαυτόν παρέχομαι, προθυμίαν “παρέχομαι, προθυ­
μίαν έχω, προθύμως έχω.

προζενέω-ώ (είμαι πρόζενος, γίνομαι αίτιός τίνος), πρτ. πρου- 
ςένουν καί άόρ. προυξένησα.

προοιμιάζομαι (προτάσσω πρόλογοι), άποθ. μέσ., μέσ. μέλ. 
προοιμιάσομαι, μέσ. άόρ. έπροοιμιασάμην,

προπηλακίζω (μεταχειρίζομαι τινα υβριστικώς), μέλ. προ-

7
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πηλαζιώ, άόρ. προυπηλάζισα. Παθ. ένεστ. προπηλακίζομαι, πρτ. 
προυπηλακιζόμην, παθ. άόρ. προυπηλακίσθην, παθ. πρκ. προπεπη- 
λάζισμαι.

προσδοκάω-ώ (έλπίζω, περιμένω), πρτ. προσεδόκων, άόρ. 
προσεδόζησα. Παθ. προσδοκώμαι, πρτ. προσεδοζώμην, άόρ. παθ. 
προσεδοχήθην.

Ρημ. προσδοκητέος, άπροσδόζητος, προσδόζημα, προσδόκιμος.
ΣΗΜ. Τδ ρήμα παρασύνθετου εκ τής πρός και δοκ (δεκ έξ ου και δέ­

χομαι). Λέγεται καί περιφράστ. προσδοκίαν έχω, ως παθ. δε το προσ­
δοκία έδτί, προσδόκιμος είμι. Τα δε προσδοκίαν έμδάλλω τινί 
ένεργ. μεταβ. Συνώνυμον είναι το καραδοκέω-ώ, εύχρηστον μόνον έν τή 
μτχ. καραδοκών.Τδ προσδοκέω-ώ. (ίδέ δοκέω-ώ) είναι διά®ορον=προσέτί 
φαίνομαι.

προσεδρεύω (παραφυλάττω τινά ζαθήμενος πλησίον, παρα­
μονεύω), πρτ. προσήδρευον, μέλ. προσεδρεύσω καί άόρ. προσή- 
δρευσχ.

προσηλόω-ώ (καρφώνω). Μόνον ό ένεστώς ζχί ο παθ. πρκ. 
έν τη άπαρεμο. προσηλώσθαι.

προσκυνέω-ώ (σέβομαι, λατρεύω τινά) θεμ. κυσ-, κυ-, ζυνε-, 
πρτ. προσεζύνουν, μέλ. προσκυνήσω, άόρ. προσεκύνησα. Παθ. προσ- 
κυνέομαι-ονμαι.

προστατεύω (διευθύνω τινά). Μόνον ό ένεστώς καί άόρ. έν 
τή άπαρεμο. προστατεΰσαι.

προείτατέω-ώ (προστατεύω). ‘Ο ένεστώς, ό μέλ. προστατήσω 
καί άόρ. προυστάτησα. Παθ. προστατέομαι-οΰμαι μόνον.

ΣΗΜ. Συνήθως λέγεται προστάτης είμί, γίγνομαι, μεταβ. προστά­
την καθίστημί τινι καί μέσ. προστάτην ποιούμαι.

πρυτανεύω (είμαι πρύτανις=άρχων, πρόεδρος), πρτ. έπρυτά- 
νευον καί άόρ, έπρυτάνευσα. Παθ. ένεστ. πρυτανεύομαι.

πρωτεύω (έχω την πρωτην θέσιν), πρτ. έπρώτευον, μέλ. πρω- 
τεύσω καί άόρ. έπρώτευσα.

προφασίζομαι (εύρίσκω πρόφασιν) άποθ. μέσ., πρτ. προυφα- 
σιζόμην, μέλ. μέσ. προφασιοΰμαι, άόρ. μέσ. προυφασισάμην, άόρ. 
παθ. έν τή μτχ. προφασισθέν.

Ρημ. άπροφάσιστος, εύπροφάσιστος.
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ΣΗΜ. Παράγεται έκ τού πρόφαδις (δπερ έκ τής προ—φημί). Λέγεται 
καί περιφρ. πρόφαάχν έχω, πρόφαΰις έΰτι μοι, πρόφαάχν ποιούμαι, 
πρόφαβχν λαμβάνω.

πταίω (σκοντάπτω, σφάλλομαι), με'λ. πταισω, άόρ. επταισα, 
πρκ. έπταικα καί προσε'πταικα.

Ρημ. πταίσμα, άπταιστος.
πτάρνυμαι (φταρμίζομαι), άποθ., εύχρηστοι κατ’ ενεστώτα

και άόρ. β'. έπταρον. Παθ. περιφρ. πταρμός έπιγίγνεται.
πτερόω»ώ (κάμνω τινά πτερωτόν, ενθαρρύνω). Ό ένεστώς καί 

άόρ. άνεπτέρωσα. Παθ. πτερόομαι-οϋμαι, άόρ. παθ. έπτερώθην 
και πρκ. έπτε'ρωμαι.

Ρημ. πτερωτός, άπτέρωτος.
πτήόεϊω (ζαρώνω έκ φόβου, τρομάζω), πρτ. ύπε'πτησσον, άόρ. 

έπτηςα και πρκ. έ'πτηχα.
πτύίϊόω (διπλώνω) θε'μ. πτυκ-, (πτυκ-Jω—πτύσσω), σύνθέτονάνα- 

πτύσσω, άόρ. περιέπτυζα. Παθ. και με'σ. άναπτύσσομαι (δια-,περί-), 
πρτ. περιεπτυσσόμην, άόρ. παθ. άνεπτύχθην, πρκ. άνε'πτυγμαι.

πτύω (φτύνω) καί άόρ. κατε'πτυσκ. Ρημ. κατάπτυστος.
πτωχεύω. Μόνον ό ένεστώς καί άόρ. έπτώχευσα.
Ρημ. πτωχεία.
πνκνόω-ώ (κάμνω τι στερεόν). Παρ’ Άττ. άπαντα ό παθ. 

ένεστ. πυκνοΰμαι καί άόρ. παθ. έποκνώθην.
πυκτεύω (γρονθοκοπώ) έκ του πύκτης. Ό ένεστ. καί άόρ. διε- 

πύκτευσα.
πυνθάνομαι (πληροφορούμαι), άποθ. με'σ., πρτ. έπυνθανόμην, 

με'λ. με'σ. πεύσομαι, άόρ. με'σ. έπυθόμην, πρκ. πε'πυσμαι, ύπερσ. 
έπεπύσμην.

Ρημ. άπυστος, πευστέον, έκπυστος, πύστις.
ΣΗΜ. Θέμ. πυθ- καί πευθ-. Ό ένεστώς πυ-ν-θ-άν-ομαι λαμβάνει ν 

προ του χαρακτήρας καί πρόσφυμα αν. Άπαντα καί σύνθετον μετά των 
προθέσεων άνά, πρό, διά. 'Ως παθ. είναι το πΰάτις έάτί.

πωλεω-ώ και αποδίδομαι, πρτ. έπώλουν καί άπεδιδόμην, 
με'λ. πωλησω καί άποδώσομαι, άόρ. μέσ, άπεδόμην, πρκ. πέπρακα, 
ύπερσ. έπεπράκειν. Παθ. πωλοϋμαι καί πιπράσκομκι, πρτ. έπω- 
λούμην, άόρ. παθ. έπωληθην καί έπράθην, πρκ. πέπραααι, ύπεοσ. 
έπεπράμην, με'λ. τετελ. πεπράσομαι.
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Ρημ, πώλημα, πώλησις, πωλητης, πωλητήριον.
ΣΗΜ. Θέμ.. πωλε-, ϊδέ και πιπράσκω. Τδ πωλώ άπαντα και σύνθετον 

μετά της πρό καί διά. Το μεν πωλώ=έκθέτω τι προς πώλησιν, τό δέ 
άπθδίδθμαΐ=λαμβάνω τό άντίτιμον πράγματος, τδ όποιον έπώλησα.

1»

ράάόω (κτυπώ, ζαταθραύω). Μόνον ό μέλ. συρράζω, άόρ. έρ- 
ραζα καί συνέρραζα καί άόρ. παθ. κατερράχθην.

ραέτωδέω-ώ (είμαι ραψφδός, φλυαρώ). "Απαντά ό ένεστ. ό 
μέλ. ραψφδηοω, άόρ. άπερραψώδησα καί πρκ. έρραψώδηκα καί παθ. 
ρα^ωδέομαι-ονμαι.

ραβνμέω-ώ (άμελώ, φυγοπονώ), έκ του ράθυμος, μέλ. κκ- 
ταρραθυμησω, άορ. κατερραθύμησα, πρκ. έρραθύμηκα. Παθ. πρκ. 
εν τη μτχ. κατερρ^θυμημένα.

ράπτω συνήθως συρράπτω, μέλ. άπορράψω, άόρ. παθ. άπερρά- 
φην, πρκ. παθ. έρραμμαι. Ρημ. ραπτός.

ΣΗΜ. Θέμ. (άραφ=α) ραφ-. Λαμβάνει ό ένεστώς πρόσφυμα τ προς τδ 
όποιον γίνεται δμόπνουν καί τδ φ τού θέματος, τρεπόμενον είς π.

ρέπω (γέρνω, κλίνω), άόρ. έρρεψα. Ρημ. ροπή, άντίρροπος, ρό- 
παλον, άμφιρρεπης, ρόπτρον.

ΣΗΜ. Θέμ. Ρρέπ—ρέπ-. Τδ ρέπω είναι άμετάβατον, κυριολεκτειται δε 
έπϊ τής πλάστιγγος.

ρέω (τρέχω, έπί ύγρών) θέμ. (σρεΡ=) ρεΡ καί ρυε-, (ρείς, ρεί 
κτλ.),πρτ. έρρεον, (έρρεις, έρρει κτλ.), μέλ. μέσ. ώς ένεργ. είσρυησο- 
μαι, άόρ. παθ. ώς ένεργ. έρρύην καί σπαν, περιέρρευσα, πρκ. έρρύ- 
ηκα, ύπερσ. συνερρυηκειν καί συνερρυηκώς ην.Παθ. πρτ. περιιρρεϊτο.

Ρημ. περίρρυτος, άπόρρυτος, επίρρυτος, ροη, (ρόος=) ροΰς,’ρύαζ, 
ρύσις, ρεύμα,’ρύμη, ρυ-θ-μός.

ρηγνύει (σχίζω), θέμ. (Ρραγ=) ρ«γ-, ρηγ- καί ρηγ-νυ-, πάν­
τοτε σύνθετον καταρρηγνυμι, πρτ. άνερρηγνυν, μέλ. άναρρηςω, άόρ. 
έρρηζα, πρκ. β' ώς παθ. καί μέσος διέρρωγα, ύπερσ. συνερρώγειν. 
Μέσ. καί παθ. ρήγνυμαι, πρτ. έρρηγνύμην, άόρ. μέσ. περικατερ- 
ρτ,ξάμη-, άόρ. παθ. έρράγην.

Ρ^μ· ρηγμκ-
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ρητορεύω (όικλώ ώς ρήτωρ). Άπαν-,Δ ό ένεστ., ό κόρ. έπερ- 
ρητόρευσα. Παθ. ρητορεύομαι μόνον.

ριγόω-ώ (κρυώνω), ύποτ. ριγώ, άπαρ. ριγών, μτχ. ριγών, 
ώντος, εύκτ. ριγώην, προστ. ελλείπει), με'λ. ριγώσω.

ΣΗΜ. Το ριγώ και τδ ίδρώ κυρίως έχουν χαρακτήρα ω αντί ο. Διά τού­
το έν τή συναιρέσει αντί οι καί ου έχουν ω καί ω (ορα Γραμ. Γενεράλι σ. 
109 σημ.).

ρίπτω καί ριπτέω-ώ, θέμ. ριπ-, ριπτ-, ριπτε-, πρτ. ερριπτον 
καί έρρίπτουν, μέλ. ρίψω, άορ. έρριψα, πρκ. έρριφα. ΙΙαθ. ρίπτο- 
μαι καί ριπτοϋμαί, άόρ. παθ. α’ έρρίφθην σπαν, καί β' συνηθέστε· 
ρος έρρίφην, πρκ. παθ. ερριμμαι.

Ρημ. ρϊψις, ρίψασπις.
ρυθμίζω (τακτοποιώ) εκ του ρυθμός. Μόνον ό ένεστώς καί άόρ. 

μετερρύθμισα. ΙΙαθ πρτ. μετερρυθμιζόμην καί άόρ. παθ. μετερρυθ- 
μίσθην.

ρυπαίνω (λερώνω τι). Άπαντά μόνον σύνθ. κατ’ ένεστ. κα- 
ταρρυπαίνω, μέλ. καταρρυπανώ καί παθ. ένεστ. ρνπαίνομαΐ.

ροφέω-ώ (ροφώ) καί άόρ. άπερρόφησα μόνον.
οώννυμί (ενδυναμώνω) μετγν., παρ’Άττ. μόνον ό άόρ. έπέρ- 

ρωσκ, άόρ. παθ. καί ώς μέσ. έρρώσθην, πρκ. ερρωμαι, ύπερσ. 
έρρώμην. Ρημ. εύρωστος, άρρωστος, ρώμη, ρωμαλέος, ρώσις.

ΣΗΜ. Θέμ. ρωθ (ρώθ- νυμι=ρώννυμι). Αντί τών ρώννυμι (και ρων- 
νΰω), ατινα δέν άπαντώσι παρ’ Αττικοί;, λέγεται περιφραστικός ρώμην 
έμποιώ, ρώμην παρέχω, ρώμην έμβάλλω τχνί. Άμετάβατον δε είναι 
το ρώμην έχω. Ό πρκ. ερρωμαι ίσοδυναμει καί τω ένεστώτι=είμαι δυ­
νατός, ύγιαίνω" όθεν καί ή προστ. έρρωσο=ύγίαινε. ‘Η μετχ. τού πρκ. 
έρρωμένος έχει καί παραθετικά έρρώμενέιϊτερος, έρρωμενέατατος.

σαλεύω (κινούμαι, άνησυγώ) έκ του σάλος. Ό ένεστ. και 
άόρ. έσάλευσα. ΙΙαθ. σαλεύομαι, τά λοιπά μτγν.

Ρημ. άσάλευτος.
σαλπίζω (δίδω τέ σημείον μέ την σάλπιγγα), θέμ. σαλπιγ-, 

(σαλπιγ^ω=σαλπίζω) καί άόρ. έσάλπιγζα. Ρημ. σαλπιγκτής.
σατραπεύω (είμαι’σατράπης, διοικώ). Άπαντα ό ένεστ, καί 
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πρτ. έσατράκευον. Τά λοιπά περιφρ. σατράπην ποιώ, καθί- 
στημι, πέμπω και έκπέμπομαι.

σάττω (σαμαρώνω, γεμίζω), θέμ. σΡακ-, σΡαγ-, (σΡαγ^ω 
=σάττω). Μόνον ό ένεστώς, άόρ. εσαξα και έπέσαςα, παθ. πρκ. 
έν τη μτχ. σεσαγμένος και μέλ. τετελεσμ. σεσαγμένος έσομαι.

Ρημ. άσακτος.

Σαφηνίζω (καθορίζω, έζηγώ), πρτ. έσαφηνιζον και διεσαφηνι- 
ζον, άόρ. έσαφηνισα καί (οι-). Παθ. σαφηνίζομαι και πλέον ού.

ίϊβέννυμι (σβήνω), άόρ. έσβεσα, άόρ. β' ώς παθ. (έσβην) άπαρ. 
άποσβηναι, πρκ. ώς παθ. άπέσβηκα, ύπερσ. ώς παθ. άπεσβηκειν. 
Παθ. άποσβέννυμαι, πρτ. έσβεννύμην, μέλ. μέσ. ώς παθ. άπο- 
σβησομαι, άόρ. παθ. κατεσβέσθην. Ρημ. σβετηριος.

ΣΗΜ. Θέμ. ΰβεΰ- (σβέσ-νυμι=σβέννυμι), εν τω άορίστ. έσβε(σ)-σα 
γίνεται απλοποίησες των dd.

σέβω (σέβομαι) μόνον κατ’ ενεστώτα’ συ’-ηθέστερον το μέσ, 
σέβομαι, πρτ, έσεβόμην και άόρ. παθ. ώς ι.έτος σπανιώτ. (έσέ- 
φθην) μετχ. σεφθεϊσα. Ρημ. σεμνός (έκ τοΰ σεβ-νός), ασεβής, ευσε­
βές, σεπτός (έκ τοΰ σεβ-τός), σεβασμός, σεβαστός.

Οείω (κουνώ), πρτ. έσειον, άόρ. έσεισα. Παθ. σείομαι, άόρ. 
παθ. έσείσθην. Μέσ. άποσείομαί τι, μέσ. άόρ. άπεσεισάμην τι.

Ρημ. διάσειστος, σεισμός, σεισάχθεια.

όεμνννω (λαμπρύνω), πρτ. έσέμνυνον. Μέσ. σεμνύνομαι 
(καυχώμαι, καμαρώνω), πρτ. έσεμνυνόμην, άόρ. μέσ. έσεμνυνάμην.

Σημαίνω (φανερώνω, σφραγίζω), θέμ. σημ-, σημαν-,(σημαν-]ω 
=σημαίνω), πρτ. έσημαινον, μέλ. σημανώ, άόρ. έσημηνα. Παθ. και 
μέσ. σημαίνομαί, πρτ. μέσ. έπεσημαινόμην, μέλ. μέσ. ένσημκνοΰ- 
μαι,άόρ. μέσ. έσημηνάμην, άόρ. παθ. έσημάνθην, πρκ. παθ. σεσήμα- 
σμαι. Ρημ. άσημαντος.

<5ήπεο (σαπίζω) και κατασηπω, πρκ. β’ ένεργ. ώς παθ. άποσέ- 
σηπα. Παθ. σήπομαι, παθ. μέλ. β’ κατασαπησομαι, παθ.άόρ. β' 
εσάπην.

Ρημ. άσηπτος, σηψις, σαπρός.

άιγάω-ώ (σιωπώ), πρτ. έσίγων, άόρ. έσίγησα, πρκ. σεσίγηκα.
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Παθ. σίγώμαι, με7. παθ. σιγηθησομαι, άό:. παθ. έσιγηθην,- πρκ. 
σεσίγημαι, μέ). τετελ. σεσιγήσομαι.

Ρημ. σιγηλός.
σίνομαι (βλάπτω) άποθ. Απαντώ 6 ένεστ. και πρτ. έσινόμην.
Ρημ. άσινης (—άβλαβης).
σιτέω-ω (τρέφω) και σύνθετον συσσιτώ, παρασιτώ, πρτ. συνε- 

σίτουν, άόρ. συνεσίτησα, πρκ. συσσεσίτηκα. Μέσ. σιτέομαι-οΰμαι, 
πρτ. έσιτούμην, μέσ. μέλ. σιτήσομαι ενίοτε.

Ρημ. σίτησις.
ΣΗΜ. ‘Υπάρχει καί σιτεύω μτγ. τοΰ οποίου ρημ. είναι το σιτευτός.
άίτηγέω-ώ (φέρνω σίτον), πρτ. έσιτηγουν, μέλ. σιτηγησω, 

άόρ. έσιτηγησα, πρκ. σεσιτηγηκα.
Σιτίζω (τρέφω) καί άόρ. έσίτησα ζητεί' επισιτίζομαι.

σιτοποιεω-ω (προετοιμάζω διά τινα τροφήν) έκ του σιτο- 
ποιός. ‘Ο ένεργ. ένεστ. καί μέσ. σιτόποιέοραΐ-οΰμαι καί μέλ. σιτο- 
ποιάσομαι εινε συνήθεις.

άιωπάω-ώ, πρτ. έσιώπων, μέλ. μέσ. ώς ένεργ. σιωπήσομαι, 
άόρ. έσιώπησα, πρκ. σεσιώπηκα. Παθ. σιωπώααι, μέλ. παθ. σιω- 
πηθησομαι, άόρ. παθ. έσιωπήθην, άόρ. μέσ. κατεσιωπησάμην.

Ρημ. κατασιωπητέον, σιωπηρός, σιωπηλός, άποσιώπησις.
σκαρδαμύττω (ανοίγω καί κλείω συνεχώς τούς οφθαλμούς). 

Μόνον ό ένεστ. καί άόρ. έν τη μτγ. σκαρδαμύζας.
σκάπτω, θέμ. σκαπ- καί πρόσφ. τ = σκαπτ-, πρτ. έικαπτον, 

μέλ. σκάψω, άόρ. κατέσκχψχ, πρκ. κατέσκαφα. Παθ. ^σκάπτομαι, 
πρτ. κατεσκαπτόμην, άόρ. παθ. κατεσκάφην, πρκ. παθ. εσκαμμαι.

Ρημ. κατασκαφή, σκάφος, σκαπτηρ.
σκεδάνννμι (σκορπίζω), θέμ. σκεδασ-, σκεοασ-νυ=σκεδάννυμι. 

Μόνον σύνθετον διασκεδάννυμι, παρατ. κατεσκεδάννυν καί κατεσκε- 
δάννυον, άόρ. διεσκέδασα. Μέσ. καί παθητ. σκεδάνννμαί, πρτ. 
μέσ. έσκεδαννύμην, άόρ. παθ. ώς μέσ. έσκιδάσθην καί άόρ.μέσ. άπε- 
σκεδασάμην, πρκ. έσκέδασμαι, ύπερσ. μέσ. οιεσκεδάσμην.

Ρημ. σκεδαστός.
Σκεπάζω (καλύπτω) έκ του σκέπη., καί άόρ. έσκέπασα. Παθ. 

πρκ. έσκέπασμαι.
Ρημ. εύσκέπαστος.
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άκέπτομαι ζητεί σκοπέω-ώ.
όκευάζω (κατασκευάζω) καί συσκευάζω (έπι- παρα-, κατα- 

δια-, άνα-), πρτ. έπεσκεύαζον, μέλ. επισκευάσω, άόρ. έσκεύασα, πρκ. 
έπεσκεύακα. Μέσ. καί παθ. σκευάζομαι, πρτ. διεσκευαζόμην, μέλ. 
παθ. έπισκευασθήσομαι, άόρ. μέσ. έπεσκευασάμην, άόρ. παθ. συν- 
εσκευάσθην, πρκ. έσκεύασμαι, ύπερσ. παθ. συνεσκευάσμην και μέσ. 
συνεσκευασμένος ήν.

Ρημ. σκευαστός, έπισκευαστός, ασυσκεύαστος, σκευασία, έπισκευα- 
στής, επισκευή, συσκευασία.

ΰκενοφορέω-ώ (μετακομίζω σκεύη) έκ του σκευοφόρος. Μό­
νον ό ένεστώς καί ό μέλ. σκευοφορήσω.

όκευωρέω-ώ (πράττω, δολίως ενεργώ, εξετάζω).. Μόνον το 
άπαρέμφ. διασκευωρειν. Μέσ. σκενωροΰμαί, πρτ. συνεσκευωρούμην, 
μέσ. άόρ. έσκευωρησάμην, πρκ. μέσ. καί παθ. έσκευώρημαι.

όκηνόω-ώ (στρατοπεδεύω, διαμένω έν τή σκηνή) έκ του 
σκηνή, πρτ. έσκήνουν, μέλ. σκηνώσω, άόρ. έσκήνωσα καί διεσκήνωσα, 
πρκ. κατεσκήνωκα. Μέσ. σκηνουμαί, άόρ. μέσ έσκηνωσάμην, πρκ. 
μέσ. έσκήνωμαι, ύπερσ. έσκηνώμην.

Σ1ΙΜ. Λέγεται καί ύκηνέω-ώ καί μάλιστα έν πολλοϊς χιορίοις, δίορΟοΰ- 
ται όμως ύπό των κριτικών εις όκηνόω-ώ.

όκήπτω (στηρίζω, πίπτω μέ ορμήν, παραγγέλλω), θέμ. σκηπ-, 
σκηπτ-, μόνον σύνθετον έπισκήπτω, πρτ. εσκηπτον (έπ-, κατ-), 
μέλ. έπισκήψω, άόρ. έπέσκηψα. Μέσ. σκήπτομαι, πρτ. έσκηπτόμην, 
μέλ. μέσ. σκήψομαι, άόρ. μέσ. έσ/ηψάμην, άόρ. παθ. έπεσκήφθην, 
πρκ. μέσ. έπέσκημμαι.

Ρημ. σκηπτός, σκηπτούχος, σκήψις, έπίσκηψις, σκήπτρον.
είκοπέω-ώ (παρατηρώ εξετάζω, σκέπτομαι), έκ θέμ. σκεπ-, 

σκοπέ-, πρτ. έσκόπουν. Μέσ. καί παθ. σκοποΰμαι, πρτ. έσκοπόύ- 
αην, μέλ. μέσ. σκέψομαι άόρ. μέσ. έσκεψάμην, πρκ. έσκέμμαι ύπερσ. 
προύσκεπτο μέλ. τετελ. ώς παθ. έσκέψομαι.

Ρημ. άσκεπτος, (εύ-, άπερι-, άνεπι-, άπρο-, άξιό-), σκεπτέος, 
σκεπτέον, (δια-, συ-, έπι-), σκέψις, σκέμμα.

ΣΙΪΜ. Οί μτγ. αντί τού σκοπώ καί σκοποϋμαι έλεγαν το Σκέπτομαι καί 
πρτ. έΰκεπτόμτιν.

άκοτώω-ώ (προξενώ σκότος, σκοτίζω). Άπαντά ό ,παθ. άόρ. 
έσκοτώθην και παθ. πρκ. έσκότωμαι.

ΣΗΜ. Άντ’αύτοΰ λέγεται έπιοκοτέω-ώ, πρτ. έπεΰκότουν και άόρ. 
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έπεόκότη^α καί άπροσώπ. όυϋκοτάζει, πρτ. δυνεδκόταζε και άόο. 
όυνεΰκόταύε καί πλέον οΰ.

(Σκυθρωπιάζω (είμαι σκυθρωπός), εκ τού σκυθρωπός, άόρ. 
έσκυθρώπασα καί πρκ. έσκυθρώπακα.

(Σκώπτω (περιγελώ), πρτ. έσκωπταν, άόρ. έσκωψα. Παθ. 
Σκώπτομαι, πρτ. διεσκωπτόμην, άόρ. παθ. έσκ’-φθην, πρκ. έ- 
σκωμμαι, ύπερσ. διέσκώπτο.

Ρημ. σκώμμα, σκώψις, σκωπτ'.κός, φιλοσκώμμων.
(Σολοικίζω (κάμνω σολοικισμούς) εκ τού σόλοικος. Μόνον κατ’ 

ενεστώτα.
«Σοφίζομαι (ομιλώ σοφιστικώς, εξαπατώ), πρτ. έσοφιζόμην καί 

πρκ. σεσόφισμαι.
«Σπανίζω (στερούμαι τίνος), πρτ. εσπάνιζον, μέλ. σπανιώ, άόρ. 

έσπάνισκ. Μέσ. σπανίζομαί μόνον.
(Σπάω-ώ (σύρω, τραυώ), κκΐ ανασπώ (ζυ-, πάρα-, δια-, άπο-, 

ύπο-), ποτ. σωνέσπων, αέλ. σπάσω, άόρ έσπασα, πρκ. άνέσπακα. 
Μέσ. καί παθ. καταάπώμαί, πρτ. άπεσπώμην, μέλ. μέσ. διζσπά- 
σομαι, μέλ. παθ. διασπασθήσομαι, άόρ. μέσ. έσπασάμην, άόρ. παθ. 
άπεσπάσθτ,ν, πρκ. μέσ. διέσπασμαι.

Ρημ. άνάσταστος, σύσπαστος, άδιάσπαστος, νευρόσπαστον, σπα­

σμός.
(Σπεί^άω-ώ (συστρέφω, τυλίσσω), έκ τού σπείρα, παρ’ Άττικοίς 

μόνον το μέσ. συσπείοώμαί, άόρ. παθ. ώς μέσ. συνεσπειράθην 
καί πρκ. συνεσπείρκμαι.

(Σπείρω (σπέρνω), θέμ. σπερ-(σπέρ^ω=σπέρρο>=σπειρω), με^. 
σπερω, άόρ. έσπειρα. Μέσ. και παθ. σπεφοματ, πρτ. μέσ. διε- 
σπειρομην, άόρ. παθ. καί ως μέσ. έσπάρην, πρκ. έσπαρμαι.

Ρημ. σπαρτός, σπόρος, σπορά, σπορητός.
«Σπενδω (κάμνω σπονδήν, χύνω) και συσπένδω, πρτ. έσπενδον, 

άόο. έσ.τεισα. Μέσ. σπένδομαί καί έπισπένδομαι, πρτ. έσπενδό- 
μην, ίλέλ. μέσ. σπείσομαί, άόο. μέσ. έσπειτάμην, πρκ. μέσ. καί 

παθ. έσπεισμαι, ύπερσ. ετπειστο.
Ρηα. άσπειστος, σπονδή, άσπονδος, ενσποδτς, παράσπονδος.
ΣΙΊΜ Θέμ. ύπενύ-. Τδ μέν ΰπένδω=κάμνω σπονδήν το δε ΰπένδοματ 

=κά'Λνω συνθήκας πρός τινα καί επικυρώνω αύτάς διά σπονδών. Αντί του 
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Οπένδομαι λέγιται και οπονδάς ποιούμαι, παθ. δέ το δπονδαί γί- 
γνονται, τδ δέ Οπονδάς ποιώ—έπιτρέπω να μνωσι σπονδαί.

όπέρνω (σπεύδω) ποιητ., παρ’ Άττ. κατασπέρχω καϊ πρτ. 
κατέσπερχον.

Σπεύδω (βιάζομαι, επιταχύνω), άμετάβατον, πρτ. έσπευδον, 
μέλ. σπεύσω, άόρ. έσπευσα. Ρτμ. σπουδή.

Σπουδάζω (καταγίνομαι με ζήλον ε’ίς τι, κοπιάζω, σπουδαιο­
λογώ) εκ του σπουδή, καί συσπουδάζω, πρτ. έσπούδαζον και (συν-), 
με'λ. με'σ. ώς ένεργ. σπουδάσομαι, άόρ. έσπούδασα, πρκ. έσπούδακα, 
ύπερσ. έσπουδάκειν. Παθ. σπουδάζομαι, πρκ. παθ. έσπούδασμαι.

Ρημ. σπουδαστός, άζιοσπούδαστος, σπουδαστέος, σπούδασμα, 
σπουδαστικός, σπουδαίος, σπουδαστής, περισπούδαστος.

ότάζω (στάζω). Μόνον κατ' ενεστώτα. Ρημ. στακτός.
όταθμάομαι-ώμαι (ζυγίζω). Μόνον κατ’ ενεστώτα.
Ρημ. σταθμητός, αστάθμητος.
σταλιάζω (κάμνω στάσιν), πρτ. έστασίαζον, μέλ. στασιάσω, 

άόρ. έστασίασα, πρκ. έστασίακα. Παθ. κατασταοιάζομαι, άόρ. 
παθ. κατεστκσιάσθην και πρκ. κατεστασίασμαι.

Ρημ. άστασίαστος.
εϊταυρόω-ώ (κάμνω χαράκωμα, περιφράττω διά πασσάλων), 

συνήθως σύνθ. άποσταυρώ, πρτ. άπεσταύρουν, άόρ. ίσταύρωσα, άόρ. 
παθ. έσταυρώθην, άόρ. με'σ. διεσταυρωσάμην, πρκ. παθ. άπεσταύ- 
ρωμαι, ύπερσ. περιεσταυρώμην.

Ρημ. σταύρωσες, σταύρωμα.
Στεγάζω (καλύπτω), με'λ. στεγάσω καί άόρ. έστέγασα, παθ. 

πρκ. έστέγασμαι κκΐ μέσ. πρκ. συνεστέγασμαι.
Ρημ. στεγαστε'ον, άστε'γαστος.
ότέγεώ (προφυλάττω) έκ τού στέγη, πρτ. εστεγον και Παθ. στέ- 

γομαι μόνον.
ότέλλω (ετοιμάζω, ένδύω, στέλλω). Παρ’ Άττικοΐς μόνον σύν­

θετον, πρτ. έπέστελλον, με'λ. άποστελώ, άόρ. έστειλα, πρκ. άπέ- 
σταλκα, ύπερσ. άπεστάλκειν. Μέσ. καί παθ. στέλλουαι, πρτ. παθ. 
άπεστελλόμην, με'λ. παθ. άποσταλήσομαι, άόρ. παθ. άπεστάλην, 
άόρ. μέσ. ύπεστειλάμην, πρκ. παθ. άπέσταλμαι καί μέσ. έσταλμαι. 
ύπερσ. παθ. άπεστάλμην.
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Ρημ. στόλος, απόστολος, στολή, επιστολή, αναστολή.
ΣΗΜ. θέμ. δτελ- (στέλ-3ω=στέλλω) χαΐ δταλ-. Τδ ρήμα άπαντα 

σύνθετον μετά των προθέσεων έπί, άπό, διά, δύν, περί, πρό, προδαπό 
χτλ. ‘Ο μέσος πρκ. έδταλμαι=είμαι ένδεδυμένος.

άτενάζω (αναστενάζω) ποιητ., παρ’ Άττιχοΐς μόνον ό μέλ. 
στενάξω χαΐ ό αόρ. έστέναξα καί άνεστέναζα.

Ρημ. άστένακτος, στεναγμός.
ΣΗΜ. Τδ ρήμα είναι θαμιστικόν τον άτένω, οτερ άπαντα μόνον κατ’ 

ενεστώτα καί άναπληροϊ τδ ποιητ. στενάζω.
ότέργω (εύχαριστοΰμαι, αγαπώ), πρτ. εστεργον, μέλ. στέρξω, 

αόρ. έστερξα. Παθ. στέργομαι μόνον.
Ρημ. στερκτέον, στοργή, άστοργος, φιλόστοργος.

είτεοέω-ώ καί αποστερώ καί στερίσκω, (παίρνω τι από τίνος, 
άφαιρώ), πρτ. άπεστέρουν/μέλ. στερήσω καί (άπο-), αόρ. έστέρησα, 
πρκ. άπεστέρηκα. Παθ. άποστεροΰμαι καί στέρομαι καί στερίσκο- 
μαι, πρτ. άπεστερούμην καί έστερόμην, μέλ, μέσ. ώς παθ. στερήσο- 
μαι, μέλ. παθ. σπαν, άποστερηθήσομαι, αόρ. παθ. έστερήθην, 
πρκ. έστέρημαι, ύπερσ. εστερήμην.

Ρημ. στέρησες, άποστέρησις, άποστερητής.
ΣΗΜ. Θέμ. άτερ-, Οτερε-, Οτερ-ιδκ-. ‘Ο ένεστώς δτέρομαι=εϊμαι 

υστερημένος- τδ μέσον άναλελυμ. άτερώ έμαντόν τίνος· τδ ένεργ. συν­
τάσσεται δτερώ τινά τίνος καί ΰτερώ τινά τι. το δε παθ. Στερούμαι 
τίνος.

ότε^ανόω-ώ (στεφανώνω, στολίζω) έχ του στέφανος, πότ. 
έστεφάνουν, μέλ. στεφανώσω, αόρ. έστεφάνωσα, πρκ. έστεφάνωκα. 
Παθ. καί μέσ. στεφανοΰμαι, πρτ. έστεφανούμην, μέλ. παθ. στεφα- 
νωθήσομαι, αόρ. παθ. έστεφζνώθην, αόρ. μέσ. έστεφανωσάμην, 
πρκ. έστεφάνωμαι.

ΣΗΜ. Έκ τής αυτής ρίζης σχηματίζεται καί τδ άτέφω, δπερ έχει μόνον 
αόρ. βάτεμα καί πρχ. έάτεμμαι.

ότέόω δρα σημ. τού στεφανόω-ώ.
Στηρίζω (στερεώνω, άκουμβώ) έκ του στήριγξ-ιγγος = στή­

ριγμα. Μόνον ό άόρ. έστήριζα.

ότίζω (χάμνω στίγμα, «ημαδεύω, στιγματίζω, θέτω στιγμήν), 
θέμ. στιγ-. Μόνον ό παθ. πρκ. έστιγμένος.
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Ρημ. στίγμα, στιγμή, στικτός, άστικτος.

ύτοιχεω-ώ (ίσταμαι εν τη αυτή γραμμή, ακολουθώ) και αν­
τιστοιχώ μόνον κατ’ ενεστώτα.

(Στοιχίζω (άραδιάζω). Μόνον ό ένεστώς καί Παθ. καί μέσ. 
περιστοιχίζομαι.

στοχάζομαι (σηυ.αδεύω, σκοπεύω, συμπεραίνω), άποθ., έκ 
τοΰ στόχος=(σταλίκι), πρτ. έστοχαζόμην, μέλ. με'σ. στοχάσομαι, 
άόρ. με'σ. έστοχασάμην, πρκ. μέσ. ώς ένεργ. έστόχασμαι.

Ρημ. στόχασις, στοχασμός, στοχαστικός, άστοχος.

στρατεύω (εκστρατεύω, ύπηρετώ ώς στρατιώτης) έκ τοΰ 
στρατός, πρτ. έστράτευον, μέλ. στρατεύσω, άόρ. έστράτευσα. Μέσ. 
στρατεύομαι, πρτ. έστρατευόμην, με'σ. μέλ. στρατεύσομαι, μέσ. 
άόρ. έστρατευσάμην, πρκ. έστράτευμαι, ύπερσ. έστρατεύμην.

Ρημ. στρατεία, στράτευμα, στρατεύσιμος, άστράτευτος, έκστρα- 

τευτέον.

στρατπγέω-ώ (είμαι στρατηγός, διευθύνω, επινοώ στρατη­
γήματα) έκ τού στρατηγός, πρτ. έστρατηγουν, μέλ. στρατηγήσω, 
άόρ. έστρατήγησα, πρκ. έστρατήγηκα, τετελ. μέλ. έστρατηγηκώς 
έσομαι. Παθ. στρατηγόν μαι, πρκ. έστοατήγημαι.

Ρημ. στρατήγημα, στρατηγητέον.

στρατοπεδεύω (ιδρύω στραιόπεδον, σταθμεύω έν στρατοπέδω) 
έκ τού στρατόπεδον, πρτ. έστρατοπέδευον, άόρ. έστρκτοπέδευσα. 
Με'σ. καί παθ. στρατοπεδεύομαι, πρτ. έστρατοπεδευόμην, μέσ, 
μέλ. στρατοπεδεύσομαί, με'σ. άόρ. έστρατοπεδευσάμην, πρκ. έστρα- 
τοπέδεύμαι, ύπερσ. έστράτοπεδεύμην.

Ρημ. στρατοπεδεία, στρατοπέδευσες.
στρεβλόω-ώ (βασανίζω διά τής στρέβλης, τυραννώ, έζαρ- 

θρώνω, διαστρέφω) έκ τοΰ στρέδλη=(βασανιστικόν όργανον). Μόνον 
ό ένεστώς καί ό άόρ. έστρέβλωσα. Παθ. στρεβλοΰμαι, μέσ. μέλ. 
ώς παθ. στρεβλώσομαι, παθ. άόρ. έστρεβλώθην.

στρέφω (γυρίζω) θέμ. στρέφ- καί στροφ-, πρτ. ίστρεφον, μέλ. 
έπιστρέψω, άόρ. έστρεψα. Μέσ. καί παθ. στρέφομαι, πρτ. άνεστρε- 
ψόμην, μέλ. μέσ. Υποστρέφομαι, μέλ, παθ. άναστραφήσομαι, άόρ.
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μέσ. κατεστρεψάμην, άόρ. παθ. και ώς μέσος έστράφην, (καί σπαν, 
έστρέφθην), πρκ. εστραμμαι, ύπερσ. κατεστράμμην, μελ. τετελ. κα­
τεστραμμένος έσομαι.

Ρημ. στρεπτός, άναστρεπτέον, στροφή, αναστροφή, καταστροφή, 
περιστροφή, στρόφος.

ότρώννυμι (στρώνω), πρτ. κατεστοώννυν, άόρ. εστόρεσα. 

Παθ. ύποστόρνυμαι, πρκ. έστρωμαι.
Ρημ. άστρωτος, στρώμα, στρωμνή.

ΣΗΜ. Θέμ. ύτορ καί ότρω-. Το στρώννυμι καΟδ φωνηεντόληκτον ’έπρεπε 
κανονικώς να φέρηται μεθ’ένδς ν (στρώ-νυμι), άλλ’ έσχηματίσθη κατ’άνα- 
λογίαν του ζώννυμί (ζώσ-νυμι) και των λοιπών συμφωνόληκτων εις νυμί, 
είς τα όποια το θεματικόν 0 άφομοιούται τω έπομένω ν του νυμί. 'Υπάρχει 
και ένεστώς Οτορέννυμί και Οτόρνομι, ό'στις εινε ’ποι ητ.

όνκοφαντέω-ώ (είμαι συκοφάντης, ραδιούργος, διαβάλλω, 
κατηγορώ ψευδώς) εκ του συκοφάντης, πρτ. έσυκοφάντουν, μέλ. συ­
κοφαντήσω, άόρ. έσυκοφάντησκ, πρκ. σεσυκοφάντηκα. Παθ. ου- 
κοφαντονμαι, πρτ. έσυκοφαντούμην, παθ. άόρ. έσυκοφαντηθην, 
πρκ. σεσυκοφάντημαι,

Ρημ. συκοφάντησα, άσυκοφάντητος.

^υλάω-ώ (ξεγυμνώνω νεκρόν, λεηλατώ), και άποσυλώ, 
μέλ. συλησω, άόρ. έσύλησα, πρκ. σεσύληκα. Παθ. αυλώ- 
μαΐ και (περί-), άόρ. παθ. έσυλήθην, πρκ. παθητ. σεσύλημαι, 
ύπερσ. παθητ. έσεσυλημην.

Ρημ. σύλησις, συλητέοι, ιερόσυλος, ιεροσυλία.
όυ^ι^ιαχέω-ώ (είμαι σύμμαχος), πρτ. συνεμάχουν, μέλ. 

συαμαχησω και άόρ. συνεμάχησα.
ΣΗΜ. Εινε παρασύνθετου έκ τού σύμμαχος (οπερ έκ τού ύύν-μάχομαί). 

Αντί τού Συμμαχώ τινί λέγεται και Ουμμαχίαν ποιούμαι. Παθ. δέ είναι 
ΰυμμαχία γίγνεται.

όυναντάω-ώ ζητεί απαντώ.
(ίννεδρενω (συνεδριάζω). Άπαντά ό ένεστ., ό μέλ. συνεδρεύσω 

κα: άόρ. συνηδρευσα.

όννπγορέω-ώ (είμαι συνήγορος), πρτ. συνηγορούν καί μέλ.
συνηγορήσω.
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«Συρίττω (σφυρίζω, παίζω την φλογέραν, άποδοκιμάζω διά 
συριγμών), θέμ. συριγ-, (συριγ1ω=συρίττω), πρτ. έσύριττον, άόρ. 

έσύριξα. Παθ. συρίττομαι μόνον.

όνρω, παρ’ Άττικοίς σύνθετον διασύρω (ψέγω), πρτ. διέσυρον, 
άόρ. διέσυρα. Μέσ. έπισΰρομαι, άόρ. μέσ. περιεσυράμην.

Ρημ. συρμός.

«ΣνιΣπειοάομαι-ώμαι (περιτυλίσσομαι), μέσον, άόρ. παθ. συν- 

εσπειράθην και πρκ. συνεσπείραμαι.

«Σφαγιάζομαι (θυσιάζω, σφάζω θύαατα), άποθ. ένεργητ., 
πρτ. έσφαγιαζόμην, άόρ. μέσ. έσφαγιασάμην.

«Σφαδάζω και σφαδάζω (σπαρταρώ, ταράττομαι σφοδρώς), 
θέμ. σφαδ-. Μόνον ό ένεστ. καί πρτ. έσφάδαζον.

«Σφαιρίζω (παίζω την σφαίραν) έκ του σφαίρα. Μόνον ό ένεστ. 
καί ό μέλ. άντισφαιριώ.

«Σφάλλω (κάμνω τινά νά σκονδάψη), μέλ. σφαλώ, άόρ. έσφηλα. 
Μέσ. και παθ. σφάλλομαι, πρτ. μέσ. έσφαλλόμην, μέλ. μέσ. σφα- 
λοΰμαι, μέλ. παθ. β' σφαλήσομαι, άόρ. παθ. καί ως μέσ. έσφά- 
λην, πρκ. παθ. έσφαλμαι, ύπερσ. παθ. έσφάλμην.

Ρημ. σφάλμα, σφαλερός, επισφαλής, άσφαλής.
ΣΗΜ. Θέμ. σφαλ-(σοάλ-1ω=σφάλλω). ‘Ο άόρ. έσφάλην ώς παθητικός= 

ήττήβην, ό δε παθ. πρκ. έσφαλμαι=ήττημαι, Αντί τοΰ μέσου βάλλομαι 
λέγεται καί σφάλμα ποιώ’ παθητικόν δε σφάλμα γίγνεται.

«Σφάττω (σφάζω)καί σφάζω, πρτ. έσφαττον, καί (άπ-) καί σπαν, 
έσφαζον, άόρ. έσφαξα. Παθ. καί μέσ. σφάττομαι, μέλ. παθ. άπο- 
σφαγησομαι, άόρ. παθ. άπεσφάγην, άόρ. μέσ. άπεσφαςάμην, πρκ. 
παθ. έσφαγμαι.

Ρημ. σφαγή, σφάγιον.
ΣΗΜ. θέμ. σφαγ- (σρ7.γ-,]<ι>=:σφχττω). Τό μέσον πάντοτε σύνθετον, 

λέγεται δέ καί άναλελυμ. σφάττω έμαυτύν. Αντί τοΰ σϊάττω λέγεται 
καί περιφρ. σφαγάς ποιούμαι, τό δέ σφαγάς ποιώ=γίνομαι αίτιος σφα­
γών’ παθ. δέ τό σφαγαΐ γίγνονται. Τό σφάττω καί τό παθ. σφάττομαι 
άπαντώσι καί σύνθετα μετά τής άπό, πρό, έπί.

«Σφενδονάω-ώ (σφενδονίζω, ρίπτω λίθους μέ σφενδόνην) έκ τοΰ 
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σφενδόνη ποτ. έσφενδόνων, άόρ. έσφενδόνησα. Παθ. σφενδονώμαι, 
πρτ. δεεσφενδονώμην.

Ρημ. σφενδόνησες, σφενδονήτης.
όφετε^ίζω (οέκεεοτοεούμαε, κάμνω έδεκόν μου ξένον πράγμα) 

καε άόρ. έσφετέρεσκ. Μέσ. σφετερίζομαι, άόρ. μέσ. έσφετερεσάμην.
σφίγγω (πεέζω, σφίγγω). Μόνον ό ένεστώς.
σφραγίζω. Μόνον το μέσον άποθέτεκόν επισφραγίζομαι καε 

προσεπισφραγίζομαι (σημαίνω, έπεβάλλω, έπεθέτω σφραγίδα), μέσ.
άόρ. έσφραγεσάμην καί έπεσφραγεσάμην, παθ.
παθ. πρκ. κατεσφράγεσμαε καί προεσφράγεσμαε.

Ρημ. σφραγεστόν (μέτρον).

σφριγάω-ώ (είμαε πλήρης χυμών, εεμαε 
τού σφρίγος. Μόνον ο ένεστώς.

άόρ. έπεσφραγίσθην,

εύρωστος, όργώ) έκ

Σχεδιάζω (λέγω ή πράττω τε άμελετήτως) έκ του σχέδεον. 
Μόνον ό ένεστώς.

όχετλιάζω (νομίζων έμαυτόν άθλεον παραπονούμαε, αγανα­
κτώ) έκ τού σχέτλεος, πρτ. έσχετλίαζον, μέλ. σχετλεάσω, άόρ.έσχε- 
τλίασα. Ρημ. σχετλεασμός.

Σχηματίζω (δίδω σχήμα, μορφήν, σχηματίζω, στολίζω) καί 
μετασχηματίζω, άόρ. κατεσχημάτεσα. Μέσ. σχηματίζομαι, (καλ- 
λωπέζομαε,) καε παθ. δεασχηματίζομαε, πρτ. μέσ. έσχηματεζόμην, 
μέσ. άόρ. δεεσχηματεσάμην, πρκ. μέσ. έσχημάτεσμαε καε παθ. με- 
τεσχημάτεσμαε.

Ρημ. σχηματεσμός, άσχημάτεστος.

^χίζω» πρτ. έσχεζον, μέλ. κατασχέσω, άόρ. έσχεσα. Παθ, καε 
^- σχίζομαι, ποτ. άπεσχεζόμην, μέλ, παθ. δεασχεσθήσομαε, άόρ. 
παθ. έσχίσθην, πρκ. παθ. έσχεσμαε, μέλ. τετελεσμ. δεεσχεσμένος 
έσομαε. Ρημ. σχεστός, άσχεστος, όλόσχεστος, σχίσες.

ΣΗΜ. Θέμ. σχίδ- (σχίό^ω=σχέζω). Ό άόρ. έσχίσθην, όταν έχη μέ- 
σην σημασ.—οεεφώνησα, δεηοέβην.

σχολάζω (εύκαερώ, άπρακτώ, καταγίνομαε εες τε), πρτ. έσχό- 
λαζον, άόρ. έσχόλασα, πρκ. έσχόλακα.

σώζω (γλυτώνω)καε σώω (έπεγρ.), πρτ. έσωζον, μέλ. σφσω, άόρ. 
έσωσα, πρκ. σέσωκα, ύπερσ. δεεσεσφκεεν και σεσωκώς ήν, μέλ. τε- 
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τελεσ. σεσφκώς έσομαι. Μέσ. καί παθ. σώζομαι, πρτ. έσωζόμην, 
μέλ. παθ. καί ώς μέσος σωθήσομαι, μέλ. μέσ. διασώσομαι, άόρ. 
παθ. καί ώς μέ«. έσώθην, άόρ. μέσ. άνεσωσάμην, πρκ. σέσωμαι 
καί σέσωσμαι, ύπερσ. έσέσωτο καί έσέσωστο.

Ρημ. διασφστέον, σωτήρ, σώμα, σώος (σώ-ι· ος), άσωτος.
ΣΗΜ. Θέμ. ΰω- καί (σωι—) ύφ-, (σωί-ζω—σώζω). Έκ του Οωώχημα- 

τίζονται ό παθ. μέλ. σωθήσομαι καί δ παθ. άόρ. έσώθην καί ό πρκ. σέσω- 
μαι καί τινα ρηματικά, έκ δέ του αω οί λοιποί χρόνοι.

ώωμαόκέω-ώ (γυμνάζω τό σώμά μου). Μόνον ό ένεστώς, ό 
μέλ. σωμασκήσω, καί ό άόρ. έσωμάσκησα. Ρημ. σωμασκία.

Λέγεται καί άσκω η γυμνάζω τό σώμα. ΙΙαθ. δέ τό σώμα 
Ασκείται. Καί ώς μετκβ. σωμασκίαν εμποιώ τινι.

όω^ρονέω-ώ (είμαι σώφρων, ύγιαίνω τον νουν) έκ τού σώ­
φρων (σώς -φρήν), πρτ. έσωφρόνουν, μέλ. σωφρονήσω, άόρ. έσωφρό- 
νησα, πρκ. σεσωφρόνηκα.

Ρημ. σωφρόνημα, σωφρονητικός.
ΣΗΜ. Αντί του Οωφρονώ λέγεται καί Οώφρων είμί. Έκ του σώφρων, 

του οποίου αντίθετον είνε τό αφρων, γίνεται καί τό μεταο. ρήμα ϋωφρ,ο- 
νίζω. Ό παθ. πρκ. εν τη μτχ. τά ΰεΰωφρονιιμένα^τά σωφρόνώς πε­
πραγμένα.

Σωφρονίζω (κάμνω τινά σώφρονα, φρόνιμον), έκ του σώφρων. 
Μόνον ό ένεστώς καί ό άόρ. έσωφρόνισα, παθ. άόρ. έσωφρονίσθην 
καί πρκ. σεσωφρόνισμαι.

Λέγεται καί σώφρονά τινα ποιώ, παθ. δέ σώφρων γίγνομαι.

ταγενω (είμαι ταγός —άρχηγός) έκ τού ταγός. Μόνον ό άόρ. 
έτάγευσα. Παθ. ταγενομαι. Ρημ. ταγεία.

ταινιόω-ώ (περιδένω την κεφαλήν μέ ταινίας) έκ του ταινία.
Μόνον ό πρτ. έταίνίουν και άόρ. έταινϊωσα.

Λέγεται καί ταινίαις άναδεϊν τινα.

ταλαιπωρέω-ώ (καταβασανίζω τινά, κακοπάθω), έκ τού τα­
λαίπωρος, πρτ. έταλαιπώρουν, άόρ. έταλαιπώρησα, πρκ. τεταλαι- 
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πώρηκα. Μέσ. και παθ. ταλαιπωρούμαι, πρτ. μέσ. έταλαιπωρού- 
μην, άόρ. παθ. ώς μέσ. έταλαιπωρήθην, πρκ. τεταλαιπώρημαι.

ταλαύιουργέω-ώ (εργάζομαι τα μαλλιά, έριουργώ). Μόνον 

ο ένεστώς.
ταμιεύω (είμαι ιαμίας, διαχειρίζομαι) έκ τού ταμίας, πρτ. 

έταμίευον, μέλ. ταμιεύσω, άόρ. έταμίευσα. Μέσ. ταμιεύομαι, μέσ. 

άόρ. έταμιευσάμην, πρκ. τεταμίευμαι.
Ρημ. ταμιεία. ταμιεΐον, ταμίευμα, αταμίευτος.

ΣΗΜ. Τ® μέσ. ταμΐεύθμαι=άποταμιεύω, μεταχειρίζομαι οίκονομικως. 
Άντϊ τού ταμιεύω λέγεται και ταμίας είμί. Και μεταβ. ταμίαν τινά 

καθίΰτημι. , ,. ,
ταξιαοχέω.ώ (είμαι ταξίαρχος). Μόνον ό ένεστώς, τά λοιπα 

περιφραστικώς έκ του ταξίαρχος είμι.
ταπεινόω-ώ (σμικρύνω, ταπεινώνω) έκ τού ταπεινός. Μόνον ο 

ένεστώς, ό μέλ. ταπεινώσω καί ό άόρ. έταπείνωσα. ΙΙαθ. μέλ. 
ταπεινωθήσομαι, παθ. άόρ. έταπεινώθην, παθ. πρκ. τεταπείνωμαι.

ταράττω (ανακατώνω), πρτ. έτάραττον, μέλ. συνταράξω, άορ. 
έτάραξα. Μέσ. και παθ. ταράττομαι, πρτ. έταραττόμην, μέλ. 
μέσ. ταράζομαι, άόρ. παθ. και ώς μέσ. έταράχθην, πρκ, τετά- 

ραγμαι, ύπερσ. ετεταραγμην.
Ρημ. άτάρακτος, ταραχή, τάραχος.

ΣΙΙΜ. Θέμ. ταραχ- (ταράχ-3ω=ταράττω). Άπαντα και σύνθετον μετα 
των προίεσ. άύν, διά, έκ. Το μέσ. καί άναλελυμ. ταράττω έμαυτόν, καί 
άμετάβατ. έν ταραχή είμι, είς ταραχήν καθίσταμαι, ή είς ταραχήν 
καθίάτημι έμαυτόν, Έκ του ταράττω γίνεται κατά συγκοπήν καί το 
θράττω, άόρ. έθραξα καί ρημ. τραχύς.

ταοιχενω (αλατίζω, παστώνω, καπνίζω (κρέας η ιχθύς), βαλ­
σαμώνω) έκ του τάριχος. Μόνον ό ένεστώς, παθ. άόρ. έταριχευθην 

και παθ. πρκ. τεταρίχευμαι.
τάττω (θέτω είς τάξιν, τοποθετώ, δικτάττω),πρτ. έταττον, μέλ. 

τάξω, άόρ. έταξα, πρκ. τέταχα, ύπερσ. έπετετάχειν. Μέσ. και παθ. 
τάττομαι, πρτ. έταττόμην, μέλ. μέσ. παρατάζομαι, μέλ. παθ. 
έπιταχθήσομαι, άόρ. μέσ. έταξάμην, άόρ. παθ. καί ώς μεσ. ετά- 
χθην, πρκ. τέταγμαι, ύπερσ. έτετάγμην, μέλ. τετελεσμ. τετάςομαι.

Ρημ. τακτός, άτακτος, (εύ-, δυσ-,άσύν-, άνεπι-), τακτέος, προσ- 
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ταχτούν, τάξις, τάγμα, σύνταξις, σύνταγμα, προσταγή, πρόσ­
ταγμα, παράταξις, έπίταξις, επιτακτικός.

ΣΗΜ. Θέα. ταγ- (τάγ-3ω=τάττω). Άπαντα και σύνθετον μετά πλεί- 
στων προθέσεων. Το μέσον καί άναλελυμ. τάττω έμαυτόν. Άπαντα καί 
περιφραστ. είς τάξιν τίθεμαι τι, είς τάξιν καθίσταμαι, τάξιν ποι­
ούμαι, έχω τι έν τάξει, τίιν τάξιν ποιώ κτλ. Αντί του συντάττω λέ­
γεται και την σύνταξιν ποιούμαι, αντί δε τού προστάττω = και τίιν 
πρόϋταξιν ποιούμαι.

ταφμενω (κάμνω τάφρον=χανδάκι) έκ του τάφρος. Μόνον ό 
ένεστώς, ό μέλ. ταφρεύσω και ό άόρ. έτάφρευσα. Παθ. πρκ. πε- 
ριτετάφρευμαι και άποτετάφρευμαι.

Ρημ. ταφρεία, τάφρευμα.
ταχύνω (κάμνω τι ταχέως) εκ του ταχύς, πρτ. έπετάχυνον.
τείνω (τεντώνω), πρτ. έτεινον, μέλ. τενώ, άόρ. έξε'τεινα, πρκ. 

άποτέτακα. Παθ. καί μέσ. τείνομαί, πρτ. έτεινόμην, μέλ. παθ. 
ταθήσομαι, μέλ. συνηρ. παρατενοΰμαι, άόρ. παθ. έπετάθην, άόρ. 
μέσ. άνετεινάμην, πρκ. τέταμαι, ύπερσ. έπετετάμην,

Ρημ. εκτατός, συντατέον, τάσις, άτενής, έντασις, έπίτασις, τό­
νος, έντονος, σύντονος.

ΣΗΜ. Θέμ. τεν- (τεν-ύω=τέννω=τείνω) καί (ταν-) τα-. Άπαντα 
συνήθως σύνθετον μετά πλείστων προθέσεων. 'Ο παθ. αορ. έπετάθην καί 
έξετάθην ενίοτε έχει μεσην σημασίαν. Ενίοτε είναι καί αμετάβατα τό παρα­
τείνω (εκτείνομαι πλησίον) καί το συντείνω (σπεύδω). Τό μέσ. αυτοπα­
θές καί άναλελυμ. συντείνω έμαυτόν.

τειχίζω (κτίζω τείχος, περιβάλλω, όχυρώ διά τείχους) έκ του 
τείχος, πρτ. έτείχιζον, μέλ. τειχιώ, άόρ. ετείχισα, πρκ. τετείχικα, 
τετελ. μελ. έπιτετειχικώς έσομαι. ΙΙαθ. καί μέσ. τειχίζομαι, πρτ. 
έτειχιζόμην, μέσ. μέλ. τειχιουμαι, μέσ. άόρ. έτειχισάμην, παθ. άορ. 
έτειχίσθην, πρκ. τετείχισμαι, ύπερσ έτετειχίσμην.

Ρημ. τείχισις, τείχισμα, τειχισμός, άτείχιστος.
τείχομαχεω-ώ (μάχομαι κατά τείχους, πολιορκώ), πρτ. έτει- 

χομάχουν. Παθ. τούτου εινε τό τειχομαχία καθίσταται.
τεκμαίοομαι (συμπεραίνω) και συντεκμα ρομαι, άποθ. μέσ., 

πρτ. έτεκμαιρόμην, μέλ. τεκμαροΰμαι, άόρ. μέσ. έτεκμηράμην.
Ρημ. άτέκμαρτος, άςιοτέκμαρτος, τέκμαρσις, τεκμήριον.
τεκμιιοιόω-ώ (αποδεικνύω διά τεκμηρίων) έκ τού τεκμήριου.
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Μόνον ο ένεστώς και ό άόρ. έτεκμηρίωσκ. Λέγεται και τεκμηρίον 
παρέχομαι η ποιώ.

τεκνοποτέω-ώ (έπί μητρός, γεννώ), τβ δέ μέσ. τεκνοποί- 
Ονυαΐ έπί πατρός. Άπαντα ή μτχ. τοΰ μέλ. συντεκνοποιήσουσα. 
Μέσ. τεκνοποιούμαι και άόρ. έτεκνοποιησάμην. Λέγεται καί τέ- 
κνωσιν ποιούμαι.

τεκταίνομαι (κατασκευάζω, επινοώ), έκ τοΰ τέκτων, αποθε­
τικόν, πρτ. έτεκταινόμην, μέλ. τεκτανουμαι, μέσ, άόρ. έτεκτη- 
νάμην.

τελέθω (έχω γείνει, υπάρχω) ποιητ., άπαντών κατ’ ενεστώτα 
μόνον παρ’ Άττικοϊς.

τελεόω-ώ και τελειόω-ώ (τελειώνω, πραγματοποιώ) έκ 
τοΰ τέλειος. Το ενεργητικόν παρά ποιηταϊς καί μεταγενεστέροις' 
άπαντά δέ μόνον ή μετοχή έπιτελεοΰν. Καί τό μέσον τελε(ι)θϋμαι 
παθ. άόρ. καί ώ; μέσ. έτελεώθην καί έτελειώθην, πρκ. τής μτχ. 
τετελειωμένος. Λέγεται καί τέλεον ποιώ ή άπεργάζομαι.

τελεντάω-ώ (τελειώνω, άποθνήσκω) έκ τού τελευτή καί άπο- 
τελευτώ, πρτ. έτελεύτων, μέλ. τελευτήσω, άόρ. έτελεύτησα καί (έν-) 
πρκ. τετελεύττκα, ύπερσ. έτετελευτήκειν καί τετελευττκώς ήν. Παθ. 
τελευτώ υπό τίνος (φονεύομαι υπό τίνος) μέλ. μέσ. ως παθ. τελευ- 
τήσομαι.

τελέω-ώ (έκτελώ, τελειώνω), πρτ. έτέλουν, μέλ. τελώ, άόρ. 
έτέλεσα, πρκ. τετέλεκα, ύπερσ. προετετελέκειν. Παθ. τελούμαι, πρτ. 
έτελούμην, μέλ. παθ. άποτελεσθήσομαι, άόρ. παθ. έτελέσθην, άόρ. 
μέσ. έτελεσάμην. πρκ. τετέλεσμαι, ύπερσ. έπετετελέσμην.

Ρημ. άτέλεστος, τελετή, τελεστικός, έπιτελεστέβς, τελεστήρια.
ΣΗΜ. ©έμ. τελεία)-" τό σ. μεταξύ δύο φωνηέντων εκπίπτει, εις δέ τον 

άόρ. γίνεται απλοποίησες των σσ. Τό ρήμα άπαντα καί σύνθετον. Λέγεται 
καί τέλος έπιτίθημί τινν ως παθ. δέ τό τέλος λαμβάνω καί τέλος 
έχω. Τό διατελώ=τελειώνω, συνήθως δέ αμεταβατως μετά μετοχής==ει- 
μαι διαρκώς.

τέμνω (κόπτω), πρτ. έτεμνον, μέλ. τεμώ, άόρ. €’ έτεμον, 
πρκ. άποτέτμηκα. Παθ. καί μέσ. τέμνομαι, πρτ. έτεμνόμην, μέλ. 
παθ. άποτμηθήσομαι, μέλ. μέσ. ύποτεμοΰμαι, άόρ. παθ. έτμήθην, 
άόρ. μέσ. β’ έτεμόμην, πρκ. παθ. τέτμημκι, ύπερσ. έτετμήμην, 
μέλ. τετελ. έκτετμήσομαι.

Ρημ, άτμητος, νεότμητος, τμητέος, τμήμα, τμήσις, τομή, άπό- 
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τομή, απότομος, σύντομος, τέμενος (τόπος κεχωρισμένος, ίερός) το- 
μεύς, ταμίας.

ΣΗΜ. Θέμ. τεμ- καί τμε-, ταμ-. Ό ένεστώς λαμβάνει πρόσφυμα. ν. Ά­
παντα τό ρήμα πλειστάζις καί σύνθετο/.

τέρπω (ευχαριστώ), μέλ. τέρψω, άόρ. έτερψα. Μέσ. τέρποίιαι, 
άόρ. παθ. ώς μέσ. έτέρφθην. Ρημ. τέρψις, τερπνός.

ΣΙΙΜ. Θέμ. τεμπ-. Αντί του τέρπω τινά λέγεται καί τέρ^ιν ποιώ 
τινι καί τέρψιν παρέχω τινι.

τεχνάομαι-ώμαι (κάμνω τι μέ τέχνην), έκ του τέχνη, άποθ.
μετά σημασ. ένεργητ., πρτ. έτεχνώμην, καί άόρ. μέσ. έτεχνησά- 
μην καί έζετεχνησάμην.

τήκω (λυώνω τι), θέμ. τηκ-. καί τκκ-, πρτ. περιέ.τηκον, άόρ. 
έζέτηςα, πρκ. ένεργ. μέ σημασίαν παθ. και μέσ. τέτηκα καί (έν-), 
ύπερσ. ένεργ. ώς παθ. καί με'σ. έτετήκειν. ΙΙαθ. τήκομαι, άόρ. 
παθ. β'. έτάκην καί (συν-), άόρ. παθ. α'. έτήχθη; (σπαν.)

Ρημ. τηκτός, άτηκτος, τηκεδών.
τπρέω-ώ (επιτηρώ, παρατηρώ), συνήθως σύνθ. (παρα-, έπι-, 

συμπαρα'), πρτ. έτήρουν, μέλ. τηρήσω, άόρ. έτήρησα, πρκ. τε- 
τήρηκα. ΙΙαθ. τηρούμαι, πρτ. έτηρούμην, μέσ. μέλ. τηρήσομαι, 
(ώς παθ.), παθ. άόρ. έτηρήθην, πρκ. τετήρημαι.

Ρημ. τήρησις, τηρητέον.
τιθασεύω (ημερώνω, έπι ζώων ή καί φυτών) έκ τού τιθασός.

Μόνον ό ένεστώς. ΙΙαθ. τιθασεύομαι καί ό παθ. ύπεοσ. έτε- 
τιθάσευτο.

τίβημι (θέτω), μέλ. θήσω, άόρ. έθηκα (-κας, κε, έθεταν έθέτην, 
έθεμεν, έθετε έθεσαν, ύποτ. θώ), πρκ. τέθεικα. Μέσ. καί παθ. τίθε­
μαι (σαι, ταί, κτλ.), πρτ. έτιθέμην (εσο, ετο, κτλ.), μέλ. μέσ. θή- 
σομαι, μέλ. παθ. τεθήσομαι, άόρ. μέσ. έθέμην, (έθου, ετο κτλ.), 
άόρ. παθ. ετέθην, πρκ. μέσ. τέθειμαι, πρκ. παθ. κείμαι, ύπερσ. 
έκείμην.

Ρημ. θετός, σύνθετος, (άσύν-, προσ-, έγκα-, έπι-, εΰεπι-), θετέος, 
θέσις. θεσμός, θέμις, θήμα, ανάθημα.

ΣΙΙΜ. Θέμ. 0ε- καί On-. ‘Ο ένεστώς καί πρτ. άναδιπλουνται (θι-6η= 
τιθημι. Έν τώ παθ. μέλ. καί άορίστφ δεν εκτείνεται ό βραχύς χαρακτήρ, 
καίτο' έπονται καταλήξεις από συμφώνου άρχομεναι. Τό τίθημι άπαντα 
σύνθετον πλειστακις μετά διαφόρων προθέσεων καί περι&οακτιζώς δέ 
πολλάκις φέρεται π.χ. αντί τού διατίθεμαι—διαθήκας ποιούμαι, καί 
δΰνθπμα ποιοϋμαι=ΰυντί0εμαί τινι, τό δέ δυνθηκαι γίγνονται παθ. 
ώς καί τό έηίΟεΟις γίγνεται κτλ. Τό μέσ. αυτοπαθές καί άναλελυμ.
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^W' έμαυτόν καί δχατίθημ^μαντόν χ^ Χμαι 

δίκην λαμβάνω παρα τίνος—κολάζω τ.,α. - , ~ „ 
έσνηάάτίσθησαν κατ’άναλογίαν των είκα καί είμαι του ιημι.

^ίκτω (γεννώ),πρτ. ετικτον, μέλ. μέσ. ώς ενεργ. τεξομαι, αορ.

β’ ετεκον, πρκ. β' τέτοκα.
Ρημ. τέκνον, τόκε ‘ζ, τοκος,

ποωτοτόκος(γυνη), πρωτότοκος (υιός),

ΧΗΜ Θέα τεκ-, τκ- Το ρήμα λαμβάνει ένεστωτικόν άναδιπλα- 

σίασμον ' (τχ^ω^) τίκτω. Το τίκτω κυρίως λέγεται έπί γυναίκας, το 

δέ γεννώ έπί άνδρός. . .τίλλω (εκριζώνω, μαδώ, βζσανίζω) θέμ. τιλ-, («λ]ω—τίλλω).

Μόνον ό ένεστώς έκτίλλω, παθ. πρκ. τέτιλμαι.

τιπωοέω-ώ (βοηθώ, τιμωρώ), πρτ. έτιμωρουν, μελ. τιμω- 
οησω? άορ. έτιμώρησα (καί προ-), πρκ. τετιμώρηκα, μελ. τετελ. 

^τιαωοηκώς εσομαι. Μέσ. Tx^pypax, πρτ. έτιμωρουμην, μεσ. 
μελ" τιμωοησομαι, μελ. παθ. τιοωρηθησομαι, άορ. μεσ. ετιμωρη- 
σώμην, άόρ. παθ. έτιμωρηθην, πρκ. μέσ καί παθ. τετιμωρημαι, 
ύπερσ. έτετιμωρημην καί «τιμωρημένος ήν, μέλ. τετελ. τετιμωρη- 

αένος εσομαι.
Ρηκ. ατιμώρητος, τιμωρητέος, τιμώρημα. «μώρησις. .
ΣΗΜ Έκ του τχμωρός (ό’περ έκ τού τχμη και ωρα-φοοντ.ς),. Το ενεργ. 

τχμωρω τχνχ καί μωρίαν πόχώ τινχ=φ^ τινι. Το δέ τ^- 
ροϋμαί τχνα καί τιμωρίαν ποιούμαι τχν^Ικδεκουμαί τι να, κολάζω.

τίνω (πληρώνω) καί (λπο-, έκ-, συνεκ-), θεμ. τι- και τιν-, 
πρτ. απέτινον, μέλ. τίσω, άόο. έτισζ, ποκ. έκτέτικα. ΙΙαθ. αορ. 
άπετίσθην, πρκ. παθ. έκτέτισμαι, ύπερσ. έξετέτιστο, μεσ. αορ. 

έτισάμην.
Ρηα. άποτιστέον, έκτισμα, τίσις, εκτισις.

έκ τού τίτθη (=παραμάννκ).τιτθεύω (είμαι τροφος, βγαίνω; εκ του .ιτνο /
Μόνον ό ένεστώς καί ό άόρ. έτίτθευσζ. Ρημ. τιτθεια.

τιτράω-ώ (τρυπώ) θέμ. τερ-, τρα-, τιτρχ-. Μόνον ό άορ συν- 
έτρησα, παθ. πρκ. τέτρημαι καί ύπερσ. συνετετρημην, τά δε λοιπα 

ποιητ. καί μτγν.
Ρημ. τρητός, άτρητος (άδιζτρητος=άδιαπέραστος).

' > / ” ’ \ ιχέΧ. κατατρώ^ω, χοο.τιτρώσκω (πληγωνω), πρτ. ε.ι-ρω^υν, j »
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έτρωσα. Παθ. τιτρώσκομαι, πρτ. έτιτρωσκόμην, μέλ. παθ. τρω- 
θήσομαι, άόρ. παθ. έτρώθην, πρκ. παθ. τέτρωμαι, καί (κατα-) 
ύπερσ. έτετρώμην.

Ρημ. τρωτός, άτρωτος.
ΣΗΜ. Θέμ. τρω-. Λαμβάνει ένεστωτικόν αναδιπλασιασμόν καί πρόσφυμα 

δκ- (τι-τρώ-οκ-ω).
τλάω-ώ (τολμώ, υπομένω, ανέχομαι) θέμ. τλα-. Μόνον ό 

άόρ. β' έτλην και άπαρέμφ. άνατλήναι.
Ρημ. τλήμων.
τοι^ωμν^έω-ώ (τρυπώ τούς τοίχους διά νά κλέψω) έκ τοΰ 

τ^ΧθΡχος (=τοϊχον-όρύσσω). Μόνον ό ένεστώς και ό άόρ. έτοιχω- 
ρύχησα.

τοκίζω (δανείζω έπΐ τόκω) έκ του τόκος. Μόνον ό ένεστώς καί 
ό παθ. ένεστ. τοκίζομαι. Συνήθως λέγεται δανείζω έπΐ τόκω.

τολμάω-ώ (ύπομένω, θαρρώ, άναλαμβάνω με τόλμην) έκ 
τοΰ τόλμη, πρτ. έτόλμων, μέλ. τολμήσω, άόρ. έτόλμησα, πρκ. τε- 
τόλμηκα. Παθ. άόρ. προυτολμήθην, παθ. πρκ. τετόλμηται.

Ρημ. τολμητέον.
τοξεύω (ρίπτω βέλος διά τόξου, σκοπεύω) έκ τοΰ τόξον, πρτ. 

έτόξευον, άόρ. έτόζευσα. Παθ. ένεστ. τοξεύομαι και παθ. άόρ. έτο- 
ξεύθην. Άποθ. δίατοξεύομαι καί μέσ. μέλ. διατοξεύσομαι μόνον.

Ρημ. τόξευμα, τοξευτής.

τραγωδέω-ώ (παριστάνω τραγωδίαν εν θεάτρω, ομιλώ μετά 
τραγικού πάθους) έκ τού τραγφδός. Μόνον ό ένεστώς καί ό πρτ. έτρα- 
γώδουν. Παθ. ένεστ. τραγωδούμαι και πρκ. τετραγώδημαι.

ΣΗΜ. Το τραγωδό έγένετο έκ τοΰ τραγφδός, δπερ έκ τοΰ τράγος- 
δδω' διότι κατ’ άρχάς έδιδετο τοΐς νικώσιν εν τραγωδία τράγος ώς βραβείον. 
Κατ’ άλλους πάλιν ή λέξις τραγωδός παρήχθη έκ τού λυμαινομένου τράγου 
τήν ίεοάν άμπελον τού Διονύσου, τον όποιον έδυσίαζον έπί τοΰ βωμού, ωρχεΐτο 
δέ πέοις και έψαλλεν δ χορός’ ή κατ’ άλλους έκ των αδόντων έν τοΐς Διονυ- 
σίοις Σατύρων ή Σειληνών, οι όποιοι είχαν τραγοειδές το σχήμα.

τραυχεατίζω (πληγώνω) έκ τού τραύμα καί κατατραυμα­
τίζω, πρτ. έτραυμάτιζον καί (κκτ-), άόρ. έτραυμάτισα, Παθ. 
τοαυιιατίζοιιαι, παθ. άόρ. έτραυματίσθην, πρκ. κατατετραυμά- 

Κτισμαι. Παθ. τούτου τραύματα λαμβάνω ή'έχω ύπό τίνος.
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τραχύνω (κάμνω τραχύ, σκληρόν, έζεοεθίζω) έκ τοΰ τραχύς. 
Μόνον ό ένεστώς, ό παθ. άόρ. έτραχύνθην και ό πρκ. έν τη άπαρεμφ. 
τετραχύνθαι. 'Ως αμετάβατου τραχύς εχμχ η γίγνομαχ.

τρέπω (γυρίζω, στρέφω), θέμ. τρεπ- καί τραπ-, πρτ. ετρεπον, 

μίΙ. τρέψω, άόρ. ’έτρεψα, πρκ. τέτροφα. Μέσ. και παθ. τρέποχιαχ, 
πρτ. έτρεπόμην, μέλ. μέσ. τρέψομαι, μέσ. άόρ. α' έτρεψάμην, μέσ. 
άόρ. β'. έτρεπόμην, παθ. άόρ. ^ ετράπην, παθ. άόρ. α' σπαν, 
έτρέφθην, πρκ. τέτραπται, (τετράφατζι καί τετραμμένοι είσί, προστ. 
έπιτετράφθω, άπαρ. τετράφθκι, μτχ. τετραμμένος), ύπερσ. έτέ- 

τραπτο.

Ρημ. δυσαπότρεπτος, τρεπτέος, τρεπτέον, τροπή, ανατροπή, (έπι- 

προ-, περί-, άπο-), άνατροπεύς, τρόπος, επίτροπος, έπιτροπεία.

τρέφω (θρέφω, ανατρέφω), πρτ. έτρεφον, μέλ, θρέψω, άόρ. 

έθρεψα. ΙΙαθ. καί μέσ. τρέφομαχ, πρτ. έτρεφόμην, μέλ. μέσ. καί 
ώς παθ. θρέψομαι, μέλ. παθ τράφήτομζι, άόρ, μέσ. έθρεψάμην, 
άόρ. παθ. α' (σπαν.) έθρέφθην καί παθ. β' έτράφην, πρκ. τέθραμ- 
μαι (τέθραπται, τεθράμμεθα, τέθραφθε, άπαρ. τεθράφθαι, μτχ. 

τεθραμμένος), ύπερσ. έτεθράμμην.

Ρημ. θρεπτός, θρεπτέος, τροφή, τροφός, τρόφιμος, ευτραφής, θρέ- 

πτρα, τροφεία.
ΣΗΜ. Θέμ. θρεφ-, τρεφ- καί τραφ-. Τό θ τοΰ θέμ. θρεφ τρέπεται εις 

ψιλόν (τ) ένεκα τοΰ επομένου οευτέοου δασέος φ, όταν όμως έλλείπη το 
δεύτερον δασύ, έπανέρ/εται το πρώτον, (ως θρέψω κτλ.). Έν τώ παθ. άοο · 
έθρέφθην καί τώ πρκ. τέθράφθε το θ δεν Τρέπεται εις ψιλόν διότι ή επο­
μένη τώ θ συλλαβή έχει δύο δασέα. Τό ρήμα άπαντα καί σύνθετον μετά τών 
προθέσεων δια-, έκ-, παρα-, συμ-, συνεκ-. Ό παθ. άόο. διετράφην έχει 
καί μέσην σημασίκν=οιέθοεψα έμαυτόν. Τό μέσον αυτοπαθές καί άναλελυμ. 
τρέφω έμαυτόν.

τρενω, θέμ. τρεχ-, καί δραμ-, πολλάκις σύνθετον, πρτ. ετρε- 
χον, μέλ. μέσ. ώς ένεργ. δρζμοΰμζι, άόρ. β' εδραμον, πρκ. έπιδε- 
δράμηκα, ύπερσ. έδεδραμήκειν, παθ. πρκ. έπιδεδράμηται μόνον.

Ρημ. τρόχος, τροχός, δρόμος, δρομεύς, διαδρομή, εκδρομή, κατα­
δρομή, επιδρομή, ύποδρομή, δρομαίος, πρόδρομος, περιθρεκτέον.
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τρέω (φοβούμαι, τρέμω), θέμ. τρία- και τρε-, μόνον ό άόρ. 
ίτρεσα.

Ρημ. άτρεστος.
τρίβω (προστρίβω, κοπανίζω), πρτ. —έτριβον (δι-, ένδι-), μέλ. 

—τρίψω (δια-, συνδια-, κατα-), άόρ. έτριψα, πρκ. τέτριφα (δια-, 
κατα-). Παθ. καί με'σ. τρίβομαι, πρτ. παθ. διετριβόμην, μέλ. 
με'σ. καί ώς παθ. προστρίψομαι, άόρ. μόσ. άπετριψάμην, μέλ. 
παθ. β' κατατριβήσομαι, άόρ. παθ. α' έτρίφθην, άόρ. παθ. β' κα- 
τετρίβην, πρκ. τε'τριμμαι.

Ρημ. άτριπτος, έπίτριπτος, τριβή, άποτριβή, διατριβή, τρϊψις, 
τριμμός, τριβων, άτριβής, παιδοτρίβης, εντριβής.

τριηραρχέω-ώ (είμαι τριήραρχος, κυβερνήτης τριήρους), εκ του 
τριήραρχος, πρτ. έτριηράρχουν, μέλλ. τριηραρχήσω, άόρ. έτριηράρ· 
χησα, πρκ. τετριηράρχηκα. Με'σ. διάμεσον τριηραρχούμαι, παθ. 
πρκ. έπιτετριηράρχημαι, ύπερσ. έπετετριηραρχήμην. ^

Ρημ. τριηράρχημα.
τΡ°Χ“(ω (τρέχω). Μόνον ό ένεστώς καί πρτ. έτρόχαζον.
τροχίζω (βασανίζω επί τού τροχού), έκ του τροχός. Μόνον 

ό παθ. άόρ. έτροχίσθην—έβασκνίσθην. Λέγεται και έπΐ τον τρο­
χόν άναβιβάζω τινά καί παθ. έπΐ του τροχού στρεβλούμαι.

τρώγω (ροκανίζω, τρώγω), μέλ. με'σ. ώς ένεργ. τρώςομαι.
Ρημ, πρωκτός, τράγημα.
ΣΗΜ. Θέμ. τρωγ- καί τραγ- [άόρ. ποιητ. καί μεταγ. ετρα^ον]. Οί έλ- 

λείποντες χρόνοι άναπληροΰνται ύπό του έΰθίω, δπερ καί εύχρηστότεοον.
τμνπάω-ώ (κάμνω τρύπαν, τρυπώ) έκ του τρΰπα. Μόνον ό 

ένεστώς, ό μέλλ. τρυπήσω καί ό παθ. πρκ. τετρύπημαι.
Ρημ. τρυπητής, τρύπανον.
τρνόίΐω-ώ (ζώ τρυφηλώς). άόρ. ένετρύφησα καί πρκ. τετρύ- 

φηκα. Ρημ. τρύφημα.
τρνχω καί τρυχόω-ώ (κατατρίβω, πιέζω), μέλ. έκτρυχώσω, 

άόρ. έζετρύχωσα, Παθ. τρύχομαι καί παθ, πρκ. τετρύχωμαι 
=έζήντλημαι.

τυγχάνω (τυχαίνω), πρτ. έτύγχανον, μέλ. με'σ. ώς ένεργ. 
τεύςομαι, άόρ. β' έτυχον, πρκ. τετύχηκα, ύπερσ. τετυχηκώς ήν.

Ρημ. τύχη, ευτυχής, δυστυχής, έπιτυχής, έντευξις, έπίτευξις, 
συνέντευξις.
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ΣΗΜ. Θέα. τυχ- και τευχ-. Ό ένεστώς λαμβάνει πρότφυμα -αν καί ν 
ποδ του χαρακτήρας, ό'περ προ του αρκτικού χ τρέπεται εις γ (τυ-ν-χ-άν-ω— 
τυγχάνω). Σπανιότατα άπαντα παρ’ Άττικοΐς και δ πρκ. τέτευχα. Τδ 
ρήμα άπαντα καί σύνθετον μετά πολλών προθέσεων Συντάσσεται δε 1) 
τυγχάνω τίνος (—επιτυγχάνω τι ή τινά), 2) τυγχάνω τινί (=συναντώ 
τινα), 3) μετά μετοχής κατηγορημ-, ώς τδ λανθάνω, φθάνω κλπ. Αντί 
τού έντυγχάνω τινί λέγεταιεντευξιν ποιούμαι τινι (συναναστρέφομαι τινα).

τυμπανίζω (κτυπώ το τύμπανον, φονεύω διά ξυλοκημάτων), 
έκ τού τύαπανΟΛ Μόνον ό άόο. άπετυμπάτσα, παθ. άόρ άπετυμπα- 
υίσθην=έσκοτώθην άπό το ξύλου καί παθ. πρκ. άποτετυμπάυισται.

τύπτω (κτυπίό) καί άντιτύπτω, πρτ. ετυπτον, ιέ . τυπτήσω. 
Παθ. τύπτομαι. Ρημ. τύπος, τύμπανου.

ΣΗΜ. Θέμ. τυπ-, τύπ-τ-. Τα ρήματα τύπτω, παίω, -πλήττω, [πα- 
τάΟΟω], πληγής δίδωμι, πληγής έντείνω, πληγής έμβάλλω, καί 
πληγής έντρίβω είναι συνώνυμα καί άναπληςοίσιν άλληλα κατά τούς έλ- 
λείποντας χρόνους αύτών. Παθητικά τούτων είναι τά τύπτομαι, παίομαι, 
-πλήττομαι, πληγής λαμβάνω (υπό τίνος) κτλ.

τυραννευω καί τυραννέω-ώ (είμαι τύραννος, βασιλεύς 
μονάρχης, κυβερνώ δεσποτικώς), έκ του τύραννος, πρτ. έτυράννουν, 
μέλλ. (τυραννήσω), άόρ. έτυράυνευσα καί έτυράυυησα, πρκ. τετυράυ- 
νευκα. Παθ. τυραννεύομαι καί τυραννούματ, μέσ. μέλ. ώς παθ. 
τυραννησομαι. παθ. άόρ. έτυραννεύθην.

Ρημ. άτυράννευτος.
ΣΗΜ. Λέγεται καί τύραννός εΙμι. Καί <'>ς μέσον καθίάτημι έμαυτόν 

τύραννον.

τυφλόω-ώ (τυφλώνω, κάμνω τυφλόν) εκ του τυφλός. Μόνον ό 
σύνθετος ένεστώς έκτυφλώ. ΙΙαθ. τνφλοΰμαι, παθ άόρ. έτυφλώθην.

τυφόω-ώ (εμπνέω τύφον, θαμβώνω) έκ τού τύφος. Μόνον ό παθ. 
πρκ. τετύφωμαι, μτχ. τετυφωμενος=έπηρμένος, ύπερηφανος.

ΣΗΜ. Υπάρχει καί τύφοι, μόνον κατ’ένεστώτα,τοΰ όποιου άπαντα ή μτχ. 
του πρκ. έπιτεθνμμένος.

υβρίζω (είμαι ύβριστης, προσβάλλω τινά), έκ τού ΰβρις, πρτ. 
ύβριζαν, μέλ. ύβριώ, άόρ. ύβρισα, πρκ. ύβριζα, ύπερσ. ύβρίκειν. 
Παθ. ύβοίζομαι, πρτ. ύβριζόμην, μέλ. παθ. ύβρισθήσομαι, άόρ.
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παθ. ύβρισθην, πρκ. ύβρισμαι, ύπερσ. ύβρίσμην και ύβρισμέ·..' ήν.
Ρημ. ύβριστέος, ύβρισμα, ύβριστής, ύβριστικός.
υγιαίνω (είμαι καλά), έκ τοΰ ύγιής, πρτ. ύγίαινον, μέλ. 

ύγιανώ, άόρ. ύγίανα.
ΣΗΜ. Αντί τού ύγιαίνω λέγεται είμϊ ύγιίις, ύγιώς έχω, καί ύγιει- 

νώς διάγω, μεταβατ. δ’είνε το ύγιά ποιώ.
ύω (βρέχω) καί παθ. πρκ. εν τη μετχ. Τρυσμένος μόνον.
Ρημ. ύετός.

ΣΗΜ. Θέμ. ύ-. Τδ μεν ΰω λέγεται επί Θεού—ρίπτω βροχήν, το δε 
βρέχω—μουσκεύω, κάμνω τι υγρόν. Λέγεται καί περιφραστικοί; αντί τού ΰει 
=νδατα ο Θεός ποιεί, ύδωρ γίγνεται, ύετός γίγνεται, όμβρος γίγνε- 
ται, ύδωρ άνωθεν (h έξ ούρανου) γίγνεται.

υδρεύομαι (προμηθεύομαι νερόν)έκ τοΰ ύδωρ. Αποθετικόν, εύ- 
χρηστον μόνον κατ’ ενεστώτα.

ύδροπωτέω-ώ (πίνω πολύ ύδωρ) έκ τοΰ ύδροπώτης. Μόνον ό 
ένεστώς. Άντ’ αύτου λέγεται καί ύδωρ πίνω καί ύδροπώτης είμί.

υδροφορέω-ώ (φέρω ύδωρ). Μόνον ό ένεστώς, τα λοιπά κατά 
περίφρασιν φέρω ύδωρ.

ύλακτέω-ώ (γαυγίζω). Μόνον ό ένεστώς. Λέγεται καί ύλακη 
χρώηαι.

υμνεω-ώ (εγκωμιάζω, επαινώ, κατηγορώ ενίοτε), έκ τοΰ 
ύμνος, πρτ. ύμνουν, μέλλ. ύμνήσω, άόρ ύμνησα, πρκ. ύμνηκα. Παθ. 
ύμνούμαι, πρτ. ύμνούμην, παθ. πρκ. ύμνημαι.

Ρημ. ύμνητής, ύμνητέον.
ΣΗΜ. Έκ τοΰ ύμνος—αδω ρήμα ύμνωδώ, όπερ είνε συνώνυμον τώ 

ύμνώ, εύχρηστον κατ’ ενεστώτα, άλλως συνήθης είνε ή περίφρασις.
νηείκω (ύποχωρώ), πρτ. ύτείκον, μέλ. ύπείςω, άόρ. ειςα καί 

ύπεΐςα.
ύπερόα^αγγέω-ώ (οδηγώ την φάλαγγα ώστε νά ύπερβή τά 

άκρα τής έγΟρικής). Μόνον ό ένεστώς καί ό άόρ. έν τη άπαρεμ. 
ύπερφαλαγγήσαι.

υΛηρετέω-ώ (ύπηρετώ ώς ναύτης, είμαι ύπηρέτης, δουλεύω, 
ύποβοηθώ), έκ τοΰ ύπηρέτης, πρτ. ύπηρέτουν, μέλλ. ύπηρετήσω, 
άόρ. ύπηρέτησα, πρκ. ύπηρέτηκα, ύπερσ. ύπηρετήκειν. Παθ. υπη­
ρετούμαι.

Ρημ. ύπηρέτημα.
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" ΣΠΜ. Συνώνυμα τώ ρήματι τούτω είνε τά/ ύπουργέω-ώ, διακονέω-ώ 
καί θεραπεύω. Τδ υπηρέτης είνε ρημ. τού έρέσσω—δουλεύω εις πκοΐον.

ύπκΐ^νέομαι-οϋμαι (ύπόσχομαι) θέμ. οχ- μετ’ ένεστ. άνα- 
διπλ. σισχ.-ισχ και μετά προσφύματος νε ίσχνε-, άποθετ. μέσον, 
πρτ. ύπισχνούμην, μέσ. μέλ.· ύποσχήσομαι, μέσ. άόρ. β ύπεσχο- 
μην, πρκ. ύπέσχημαι, ύπερσ. ύπεσχήμην.

Ρημ. ύπόσχεσις.
ΣΗΜ. Τδ ρήμα τούτο διαφέρει τού έπαγγέλλομαι, οπερ σημαίνει : αφ’ 

εαυτού και ανευ αίτήσεως ύπόσχομαι' έν ω τδ ύπιϋχνοΰμαι σημαίνει δίδω 
ύπόσχεσιν κατ’αίτησιν άλλου.

ύπνομα^έω-ώ (ανθίσταμαι εις τον ύπνον). Μόνον ό ένεστώς.
ΣΗΜ. Παρά μτγν. άπαντα τδ ύπνόω-ώ, τού οποίου παρ’Άττικ. άπαντα 

ή ύποτ. τού άορ. καθυπνώθμς.
υπνώττω (νυστάζω). Μόνον ό ένεστώς. Τά λοιπά άναπληροΰν- 

ται διά περιφράσεων.
υποκρίνομαι (αποκρίνομαι, παριστάνω εις το θέατρον, προσ­

ποιούμαι) άποθ. μέσον, πρτ. ύπεκρινόμην, μέσ. μέλ. καθυποκρι- 
νοΰμαι, μέσ. άόρ. ύπεκρινάμην, πρκ. ύποκέκριμαι.

Ρημ. ύποζριτής.
υπονομεύω (άνοίγω ύπονόμο·.ς). Μόνον ό ένεστώς. Λέγεται και 

υπόνομον ορύττω.
υποπτεύω (έχω υποψίαν, νομίζω ύποπτον), έκ τού ύποπτος' 

πρτ. ύπώπτευον, άόρ. ύπώπτευσα. Παθ. υποπτεύομαι, πρτ. ύπω- 
πτευόμην, παθ άόρ. ύπωπτεύθην.

ΣΗΜ. Τδ ύποπτος έχει και ένεογητικήν και παθ. σημασίαν — δ ύπο- 
πτεύων καί υποπτευόμενος. Συνώνυμον δ’ αύτω είνε τδ ύποτοπώ κατ’άό- 
ριστον μόνον ύπετόπηθα καί μέσ. πρτ. ύπετοπούμην, καί ύποτοπεύω 
μόνον κατά πρτ. ύπετόπευον.

υποσκελίζω (πεδικλώνω τινά, ρίπτω κάτω). Μόνον ό ένεστώς 
και ό άόρ. ύπεσκέλισα.

υπουργέω-ώ (βοηθώ), έκ του ύπουργός. Μόνον ό ένεστώς καί 
ό άόρ. ύπούργησα. Λέγεται καί ύπουργός είμι.

ιΉτερίζω (υστερώ), πρτ. ύστέριζον, μέλ. ύστεριώ, άόρ. ύστέ- 
ρισα.

ΣΗΜ. Παράγεται έκ τού ύστερος, έκ τού οποίου καί τδ νοτερέω-ώ 
(μένω όπίσω), μέλ. ΐΌτερήθοι, άόρ. ύθτέρηθα καί ΰπερσ. ύΟτερήκειν.



— 124 —

υφαίνω (κατασκευάζω, έπιοώ δολίως, σχεδιάζω) θέμ. ύ'?αν-, 
(ύφα'γ]ω=όφζίνω), κρτ, υφαινον, άόρ. ύφηνα. ΙΙαθ. υφαίνομαι 
και εζυφαίνομαι, πρκ. ένύφασμαι, παθ. άόρ. ύφάνθην και συνυφάν- 
θην, μέσ. άόρ. ύφηνάμην.

Ρημ. συνύφανσις, ύφάντης, ύφαντός.

φαιδρύνω (κάμνω )αμπρον, χαροποιώ) εκ τοΰ φαιδρός, άόρ. 
έφαίδρυνα, μέσ. άόρ. έφαιδρυνάμην, παθ. άόρ- ώς μέσ. εφαιδρύνθην.

ΣΗΜ. εκ του φαιδρός παράγεται καί το φαιδρύω-ώ, τοΰ οποίου μό/ον 
δ παθ. άόρ. έφαιδρώθ-ην άπαντα. Αντί τοΰ φαιδρύνω λέγεται καί φαιδρός 
γίγνομαι.

φαίνω (φανερώνω, φέγγω), παρατ. έφαινον, μέλ. άποφανώ,άόρ. 
έφηνα, παρακ. άποπέφαγκα, πρκ. €’ ώς μέσ. πέφηνα. Μέσ. καί παθ. 
φαίνομαι, πρτ. έφαινόμην, μέλ. μέσ. φκνοΰμαι, μέλ. παθ. ώς 
μέσ. φανησομαι, άόρ. παθ. β' ώς μέσ. έφάνην, άόρ. μέσ. ά-τεφή- 
νάμην, άόρ. παθ. α' έφάνθην, πρκ. παθ. πέφκνται καί γ. πληθ. 
άποπεοασμένοι είσί, (άπαρ. πεφάνθαι, μτχ. πεφασμένος).

Ρημ. φάσις, άπόφκσις, φάσμα, φανός, φανερός, επιφανής, (κατα-, 
περι-, προ-, ύπερ-), επιφάνεια, περιφάνεια, συκοφάντης.

ΣΗΜ. Θέμ. φαν- (φάvJω—φ'άίνω). Άπαντά καί σύνθετον μετά διαφόρων 
προθέσεων. Το ένεργ.—φαίνω (διαφαίνει, ύποφαίνεε) άπαντα πολλώκις καί 
άμεταθάτως (“διαφαίνεται, ύποφαίνεται.) Όπ. αόρ. έφάνθην=άπεδεί/θην. 
Τδ φαίνεται με/ο/η μεν συντασσόμενον=είμαι φανερός, απαρεμφάτω δέ 
είνε ισοδύναμον τώ δοκεϊ=φαίνεται.

φαντάζομαι (παρουσιάζομαι, επιδεικνύομαι). Αποθετικό/μέσ., 
πρτ. έφανταζόμην, παθ. μέλ. ώς μέσ.-φαντασθησομαι, παθ. άόρ. 
ώς μέσ. έφαντάσθην.

Ρημ. φαντασία, φάντασμα.

φάόκω (λέγω, διισχυρίζομαι) εκ θέμ. φα-,φασκ-, (ή όριστικ. 
άχρηστος, ύποτ. φάσκω, εύκτ. φάσκοιμι, άπαρέμφ. φάσκειν, μτχ. 
φάσκων, ουσα, ον, προστ. ελλείπει, καί πρτ. έφασκον.

Ρημ. φάσις, άπόφασις, κατάφασις.

φείδομαι (μεταχειρίζομαι οικονομίαν, είμαι φειδωλός), θέμ.
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φειδ-. Αποθετικόν μέσον, πρτ. έφειδόμην, μέσ. μέλ. φείσομαι, μέσ. 
άόρ έφεισάμην.

SUM. Λέγεται και φειδωλός είμι. ΙΙαθ. δέ φειδώ γίγνεται, φειδώ 
λαμβάνω κτλ. Άντίθ.τον τού φείδομαι είνε το άφειδώ. Συντάσσεται 1) 
ρενική καί 2) άταρεμφάτω.

φενακίζω (εξαπατώ) εκ του φενάκη (=κόμη πρόσθετος, περ- 
ρουκα), πρτ, έφενάκιζον, μελ. φενακιώ, άορ. έφενάκισα, πρκ. πεφε- 
νάκικα. ΙΙαθ. φενακίζομαι, παθ. άόρ. έφενακίσθην, πρκ. πεφενά.- 
κισμαι.

Ρημ. φενάκισις, φενακιστής.

φέρω (βαστάζω, οδηγώ, παράγω), πρτ. έφεραν, μέλ. οι’σω, 
άόρ. α’ ήνεγκα, άόρ. β'. διήνεγκον, πρκ. ένήνοχα, ύπερσ, είσενηνό· 
γειν. Μέσ. καί παθ. φέρομαι, πρτ. έφερόμην, μέλ. μέσ. καί σπαν, 
ώς παθ. υίσομαι, μέλ. παθ. οίσθήσομαι και κατενεχθησομαι, άόρ. 
μέσ. ήνεγκάμην, άόρ. παθ. καί ώς μέσ. ήνέχθην, πρκ. παθ. ένήνεγ- 
μα’., ύπερσ. προσενηνεκτο.

Ρημ. οίστόν, άπροσοίστως, προσοιστέον, έξοιστέον, είσοιστέον, 
φορά, διαφορά, (συμ-, έκ-, αετα-, άρο-, εϊσ-, έπι-), φόρος, φόρ­
τος, φόρημα, φερνή, φέρετρον, φαρέτρα, διηνεκής.

ΣΗΜ. Θέμ. φερ., οι- καί έν (ε) κ-. Άπαντα καί σύνθετον μετά πολ­
λών προθέσεων. ‘Ο ένεορ. πρ/. καί ύπερσ. λαμβάνουσιν αττικόν αναδιπλα­
σιασμών, τρέπουσι δε καί το θεματικόν ε εις ο (ώς καί οί πρκ. έδήδοκα, 
πέπομφα, κέκλοοα, ρέγονα κλπ). Αντί τον φέρω καί των συνθέτων αύτοΰ 
λέγονται καί πλέισται περιφράσεις, λ. χ. είδφοράς ποιούμαι καί παθ. είσ- 
φοραί είδι, διαφοράν έχω, είς διαφοράν ή έν διαφορμ καθίσταμαι 
τινι, παθ. διαφορά έθτι, συμφορά μοί έδτι. Ώς μεταβ. είς συμφοράς 
καθίστημί τινα, ώς παθ. δε είς συμφοράν πίπτω,δυμφοραϊς περιπίπτω, 
συμφοραϊς έχομαι. Το φέρε δίι άμεταβάτως—έλα λοιπόν. Αντί τού 
διένεξις, κατένεξις, κλπ. αδόκιμων καί μεταγενεστέρων λέγεται διαφορά, 
μεταφορά, Αναφορά κτλ. Το μεν φέρ<ο=βαστάζω, το δε άγω—οδηγώ 
τινα, τον κάμνω να έρχηται.

φεύγω, πρτ. έφευγαν, μελ. φεύξομαι, καί δωρικ. φευξοΰμαι, 
άόρ. ο’ έφυγον, πρκ. €’ πέφευγκ, ύπερσ. έπεφεύγειν καί καταπεφευ- 
γώ: ήν. Ρημ. φευκτός, φευκτέος, άψυκτος, προσφευκτέον, φυγή, 
φυγάς.

ΣΙΙΜ. Θέμ. φευγ-καί φυγ-. Άπαντα καί σύνθετον μετά διαφόρων προ 
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θέσεων. Το φεύγω πολλάκις, ιδία οταν σημαίνη κατήγορουμαι δικαστικώς, 
είναι παθητικόν τού διώκω. Αντί τού φεύγω λέγεται και περιφραστικώς 
φυγήν ποιούμαι, είς φυγήν καθίσταμαι, εις φυγήν τρέπομαι. Μεταβ. 
δε ποιώ τινα φεύγειν, είς φυγήν καθίστημί τινα, άναγκάζω τινά 
φεύγειν, παθ. δέ είναι το φυγή γίγνεται κτλ.

φημι (λέγω), πρτ. έφην, μέλ. φήσω, άόρ. έφησα. Μέσ. ένεστ. 
μτχ. φάμενος, και πρκ. παθ. έν τη πγοστ. πεφάσθω. Ρημ. φατέος, 
φάσις, άπόφασις, κατάφασις, φήμη, προφήτης.

ΣΗΜ. Θέμ. φη-καί φα-Άπαντα και σύνθετον σύμφημι, χπόφημι, αντί- 
οημι, άναβιβάζον τον τόνον έν συνθέσει. Ό πρτ. έφην και τό άπαρ. φάναι 
έχουσι και αορίστου σημασίαν. Συνώνυμον τού φημί είναι τό ομοίως σχη- 
ματιζόμενον και σπάνιον ρήμα ήμι, οπερ ϊδέ έν τή Γραμ. Γενερ. σ 
141—142.

φθάνω, πρτ. έφθαναν, μέλλ. φθάσω και συνήθ. ό μέσ. μέλ. φθή- 
σοααι,άόρ. έφθασα (και προ-) άόρ. β’ έφθην, (ύποτακτ. φθώ. άπαρ. 
φθήναι, προστακτ. ελλείπει, εύκτ. φθαίην, μτχ. φθάς).

ΣΗΜ. Θέμ. φθα- φθαν-. καί φθπ-, Τό φθάνω συντάσσεται κατηγορημα­
τική μετοχή (ϊδέ τυγχάνω). Τό έφθην είπών=πρό ολίγου είπον, ούκ αν 
φθάνοις λέγων—λέγε ταχέως,ούκ αν φθάνοις άκούων=θά άκούσης αμέσως.

φθέγγομαι (φωνάζω, ομιλώ) άποθετ., πρτ. έφθεγγόμην, μέλλ. 
μέσ. φθέγξομαι, άόρ. ιέσ. έφθεγξάμην, πρκ. έφθεγμαι.

Ρημ. άφθεγκτος, φθόγγος, φθέγμα.
ΣΗΜ. Θέμ. φθέγ-, (φθέf-Joμat=τφβέγγoμaι). Άπαντα καί σύνθετον· κατά 

την σημασίαν είναι ένεργ. αμετάβατον.
φθείρω (καταστρέφω, άφκάζω), πρτ. έφθειραν, μέλ. φθερώ, 

άόρ. έφθειρα, πρκ, έφθαρκα, ύπερ. διεφθάρκειν. Παθ. φθείρομαι, 
πρτ. έφθειρόμην, μέλλ. μέ». ώς παθ. φθεροΰμαι, μέλ. παθ. διαφθα- 
ρήσομαι, άόρ. παθ. έφθάρην, πρκ. έφθαρμαι, ύπερσ. διεφθαρμην.

Ρηματ. εύδιάφθαρτος, φθορά, φθόρος.
ΣΗΜ. Θέμ. φθερ-,(φθέρ-3ω=φθέρρω=φθείρω)Άπαντα καί σύνθεντον συ^- 

ηθέστατα μετά τής διά,κατά, πρόδια-,όυνδια—.Τό μέσον αυτοπαθές άναλε - 
λυμ. διαφθείρω έμαυτόν. Το περιφθείρομαι είναι αποθετικόν και άπαντα 
μόνον κατ’ένεστώτα (—περιέρχομαι). Αντί τού ένεργητ. λέγεται καί περιφρα- 
στικ. φθοράν άπεργάζομαι, φθοράν εμποιώ- αντί δέ τού παθ. φθορά 
έστι, φθόρος γίγνεται.

φθίνω (μαραίνομαι, τελειώνω), πρτ. έφθιναν. Μέσ. άόρ. β’ έν τη 
μτχ. φθίμενος καί άποφθίμενος.

Ρ ημ. φθίσις.
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φθονέω-ώ (ζηλεύω) έκ τοΰ φθόνος, πρτ. έφθόνουν, μέλ. φθο­
νήσω, άόρ έφθόνησα. ΙΊαθ. φθονοΰμαι, μέλ. μέσ. ώς παθ. φθονή- 
σομαι, άόρ. παθ. έφθονήθην.

Ρημ. φθονερός.
φιλέω-ώ (άγαπώ, συνηθίζω), πρτ. έφίλουν, μέλ. φιλήσω, άόρ. 

έφίλησα, πρκ. πεφίληκα. ΙΙαθ. φιλούμαι, πρτ. έφιλούμην, μέλ μέσ. 
ώς παθ. φιλήσομαι, άόρ. πχθ. έφιλήθην, πρκ. παθ. έν τη άπαρ. 
πεφιλήσθαι.

Ρημ. φίλημα, άξιοφίλητος, προσφιλής.
ΣΗΜ. Αντί τού φιλώ λέγεται οίκείως διάκειμαί τινι και οίκείως 

έχω τινί.
^ιλοκεοδέω·ώ (είμαι φιλοκερδής, άγαπώ το κέρδος) έκ του 

φιλοκερδής. Μόνον ό ένεστώς. Λέγεται καί φιλοκερδής eiux.

^ιλονικέω-ώ (άγαπώ την νίκην, έρίζω) εκ του φιλόνικος, πρτ. 
έφιλονίκουν, μέλ. φιλονικήσω, άόρ. έφιλονίκησα, παθ. πρκ. πεφιλο- 
νίκηνται.

Ρημ. φιλονικητέον.
οιΛοπονέω-ώ (είμαι φιλόπονος, άγαπώ νά έρνάζωμαι) έκ 

του φιλόπονος. Μόνον ό ένεργ. ένεστώς καί ό μέσος έπιφιλοπονοΰ- 
μαι=έργάζομαι φιλοπόνως. Λέγεται καί φιλόπονος είιιι και φιλο- 
πόνωςέχω.

όιίνοιίοοέω-ώ (είμαι φιλόσοφος, άγαπώ την σοφίαν) έκ του 
φιλόσοφος, πρτ. έφιλοσόφουν, μέλ. φιλοσοφήσω, άόρ. έφιλοσόφησα, 
πρκ. πεφιλοσόφηκα.

Ρημ. φιλοσοφητέον.
ε^ιλοτιμέομαι-οίΐμαι (είμαι φιλότιμος) άποθετ. μέσ., πρτ. 

έφιλοτιμούμην, μέλ. μέσ φιλοτιμήσομαι, άόρ. παθ. ώς μέσ. έφιλοτι- 
μήθην, πρκ. μέσ. πεοιλοτίμημαι.

ΣΙΙΜ. Έκ τού φιλότιμος Λέγεται καί περιφραστιαώς φιλότιμος είμι, 
φιλοτιμώ; έχω, φιλοτίμως διάκειμαι, κτλ. τό δέ φιλοτιμίαν εμβάλλω 
μεταβατικόν.

όιΛοωρονέοικιι-οΰΗΓίΙ (μεταχειρίζομαι τινκ εύγενώς), έκ του 
φιλοφρων, άποθ., πρτ. έφιλοφρονουμην, μέσ. άόρ. έφιλοφρονησάμην. 
άόρ. παθ. καί ώς μέσ. έν τη μτχ. φιλοφρονηθείς.

Ρημ. φιλοφρόνημα.
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^ιλούν^έω-ώ (είμαι φυλόψυχος, άγαπώ την ζωην), έκ τοΰ 
φιλόψυχος, Μόνον ό ένεστώς, ό μέλ. φιλοψυχήσω καί άόρ. έφιλοψύ- 
χ^α.

Ρημ. φιλοψυχητέον.
φλέγω (φλογίζω, καίω) τδ ένεργ. σπανιώτατον παρ’ Άττικοϊς 

καί μόνον τό άπαρέμφ. του άορ. έπιφλέςαι. Παθ. φλέγομαι, πρτ. 
έφλεγόμην, άόρ. παθ.—έφλέχθην (άν- κατ-).

Ρημ. εύφλεκτος, φλόζ, φλεγμονή, φλε'γμα.
φλναμέω-ώ (μωρολογώ, λε'γω ανοησίας), εκ του φλύαρος* πρτ. 

έφλυάρουν, μέλ. φλυαρήσω.
ΣΗΜ. Λέγεται καί φλυαρία έχει με, είς φλυαρίαν έμπίπτω κτλ. 

Συνώνυμα είνε καί τα ρήματα ληρέω-ώ καί άδολεόχέω-ό.
φοβέω-ώ (φοβίζω τινά), πρτ. έφόβουν, μέλ. φοβήσω, άόρ. 

έφόβησα. Μέσ. φοβούμαι, πρτ. έφοβούμην, μέλ. με'σ. φοβήσομαι, 
άόρ. παθ. ώς με'σ. έφοβήθην, πρκ. με'σ. πεφόβημαι, ύπερσ. με'σ. 
έπεφοβήμην.

Ρημ. φοβητέον, φόβητρον, φοβερός.
ΣΗΜ. Εκ τού φόβος (όπερ έκ ρίζης φέβ ές ή; καί ρήμα ποιητ. φέγομαΐ = 

φεύγω έκ φόβου). Άπαντα καί σύνθετον μετά τής έκ-. κατά-, υπέρ-, δύν-. 
Λέγεται δε καί περιφραστικός φόβον έμποιώ τινι, φόβον παρέχω τινί, 
φόβον έμβάλλω (=φοβώ τινα). Παθ. δέ φόβος έμπίπτει τινί’ άντ( 
δέ τού μέσου φοβούμαι, λέγεται καί καθίσταμαι είς φόβον.

φοιτάω-ώ (συγνάζω, πηγαίνω καί έρχομαι άδιακόπως), πρτ. 
έφοίτων, μέλ. συμφοιτήσω, άόρ. έφοίτησα, πρκ. πεφοίτηκα.

Ρημ. φοίτησις, φοιτητής, φοιτητέον.
φονεύω (σκοτώνω), πρτ. έφόνευον, άόρ. έφόαυσκ. Παθ. φονεύ­

ομαι, άόρ. παθ. έφονεύθην.
ΣΗΜ. Έκ τού φονεύς ( τό όποιον έκ τού φόνος). Λέγεται περιφρα­

στικός φόνον έξεργάζομαι καί φονεύς είμί τίνος' τό δέ φόνος γίγνε- 
ται καί φόνος πράττεται καί θνμόκω υπό τίνος είνε παθητικά' (ίδέ 
καί κτείνω σημ.)

φομέω-ώ (φορώ επάνω μου ώς φόρεμα, ένδύομαι), πρτ. έφόρουν, 
μέλ. φορήσω, άόρ. έφορησα, πρκ. έκπεφόρηκα. Παθ. ένεστ. φορον- 
μαι καί προφοροϋμαι, παθ. άόρ. ένεφορήθην, μέσ. άόρ. έςεφορησά- 
μην, παθ. πρκ. τής μετοχ. πεφορημένος.

Ρημ. φορητός, άφόρητος.



— 129 —

φράζω (εκφράζω, λέγω), θέμ. φραδ-, (φραδ()ω=φράζω), πρτ. 
έφραζαν, μέλ. φράσω, άόρ. έφρασα, πρκ. πέφρακα. ΙΙαθ. 
φράζομαι, πρκ. πέφρασμαι.

Ρημ. φραστέον, δύσφραστος, φράσις, εύφραδής, φραστήρ.
φράττω (φράζω, κλείω με φράκτην), θέμ. φραγ- ’(φpαγ-jω= 

οράσσω), πρτ. συνέφραττον, άόρ. έφραξα, άόρ. με'σ. εφραζάμην, άόρ. 
παθ. έφράχθην, πρκ. παθ. πέφραγμαι.

Ρημ. άφρακτος, κατάφρακτος, φράγμα, έμφραγμα, άπόφραζις, 
δρύφακτον (άντί δρύφρακτον).

φρίττω (ανατριχιάζω, τρομάζω), θέμ. φρικ-, (φρικ^ω—φρίττω), 
άάρ. έφριζα, πρκ. πέφρικα.

φρονέω-ώ (,έχω το λογικόν μου, σκέπτομαι, ναμίζω), εκ του 
φρήν, πρτ. έφρόνουν, μέλ. φρονήσω, άόρ. έφρόνησα, πρκ. πεφρόνηκα. 
Παθ. ύπερφρονονμαι μόνον.

Ρημ. φρόνησις, φρόνημα, φρονητέον.
ΣΗΜ. Τό φρονώ άπαντα σύνθετον καί μετά τής υπέρ, παρά καί άνά. 

Το εύ φρονώ=όοθώς σκέπτομαι, τό δέ]μέγα φρονώ ή μόνον τό φρονώ=με- 
γαλοφρονώ, ύπερηοανεύομαι.

φροντίζω (ασχολούμαι εις τι, σκέπτομαι), πρτ. έφρόντιζον, μέλ- 
φροντιώ, άόρ. έφρόντισα, πρκ. πεφρόντικα. ΙΙαθ. φροντίζομαι.

Ρημ. φροντιστής, φροντιστέον, αφρόντιστος.
ΣΙΙΜ. Έκ τού φροντίς. Λέγεται και περιφραστικός έδτι μοι φροντίς 

περί τίνος, εΙσέρχεταί μοι φροντίς περί τίνος, μέτεστί μοι φροντί­
δας, έν φροντίδι είμί, φροντιστής είμι και γίγνομαι. Τά δε φρον­
τίδας έμβάλλω τινί, καί είς φροντίδα καθίστημί τινα είναι μεταβα­
τικά.

φρονρέω-ώ (είμαι φρουρός, σκοπός, φυλάττω) εκ του φρου- 
ρος, πρτ. έφρούρουν, μέλ. φρουρήσω, άόρ. έφρούρησα. ΙΙαθ. φρου- 
ροΰμαί, πρτ. έφρουρούμην.

Ρημ. αφρούρητος.
ΣΗΜ. Αντί τού φρουρώ λέγεται καί φυλακάς φυλάττω, φύλακας 

καθίσταμαι καί φυλακήν έγκαταλείπω.

φρύγω (ξηραίνω, κ^βουδρίζω, καίω) θέμ. φρυγ-. Μονον ό 
παθ. πρκ. πέφρυγμαι.

Ρν· φιο'υ*·βς=ξηροψημένος ή αναμμένος δαυλός.
9
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φυγαδεύω (εκδιώκω, εξορίζω· και άμετάβ. είμαι εξόριστος) 
εκ τοΰ φυγάς, πρτ. έφυγάδευον, μέλ. φυγαδεύσω, άόρ. έφυγάδευσα. 
Παθ. πρτ. έφυγαδενόμιιν, παθ. άόρ. έφυγαδεύθην.

ΣΗΜ. Αντί του φυγαδεύω τινά λέγεται περιφραστικώς καί φυγάδα 
τινά ποιώ, φυγήν έπιβάλλω τινί,ή έπιτίθημί τινι, φυγφ ζημιώ τινα, 
φυγήν καταγιγνώΰκω καί παθ. φυγ^ ζημιοϋμαι.

φυγγάνω (φεύγω). Παρ’ Άττικοϊς πεζολόγοις πάντοτε σύνθε­
τον άποφυγγάνω καί κκτ’αφυγγάνω (θέμ. φυγ-, φυνγ- αν-, φυγγαν- 
καί φευγ-), πρτ. κατεφύγγανον, ρίλ, φεύξομαι, άόρ. έφυγαν, πρκ. 
πέφευγκ, ύπερσ. έπεφεύγειν.

ΣΗΜ. Το φυγγάνω πλήν τού ένεστ. καί πρτ. άναπληροϊ τούς λοιπούς 
χρόνους αύτοΰ έκ τού φεύγω.

φυλάττω (φρουρώ, άγρυπνώ, προσέχω) θέμ. φυλακ- (φυλακ-]ω 
=φυλάττω), πρτ. έφύλαττον, μέλ, φυλάξω, άόρ. έφύλαξα, πρκ. 
διαπεφύλαχα. Παθ. καί με'σ. φυλάττομαι, πρτ. έφυλαττόμην, με'λ. 
μέσ. ώς παθ. φυλάξομαι, άόρ. παθ. έφυλάχθην, άόρ. με'σ. έφυλα- 
ξάμην, πρκ. διαπεφύλαγμαι.

Ρημ. φυλακή, προφυλακή, φύλαξ, άφύλακτος, φυλακτέος, δυσφύ- 
λακτος, εύφύλακτος, φυλακτήριος, φυλακτήρ, φυλάκτωρ.

φυράω-ώ (άναμιγνύω, άνακατώνω, ζυμώνω). Μόνον ο ένε- 
στώς καί ό άόρ. έφύρασα, παθ. άόρ. έφυράθην καί παθ. πρκ. πε- 
φυραμένος.

φύρω (πλάττω, ζυμώνω, μολύνω) καί συμφύρω, θέμ. φυρ- 
(φυρϊω,—φύρρω=φύρω). Μόνονό ένεστώς. Μέσ. καί παθ. φέρομαι, 
πρτ. έφυρόμην, πρκ. πέφυρμαι καί συμπέουρμαι.

Ρημ. φύρδην, σύμφυρμα.
• φυόάω-ώ (φυσώ, φουσκώνω άπό άέρα), πρτ. έφύσων, άόρ. 

έφύσησα. Μέσ. άναφνσώιιαΐ—είμαι ύπερήφανος, πρτ. άνεφυσώμην, 
παθ. άόρ. έφυσηθην (καί ώς μέσ.=ύπερηφανεύθην), παθ. πρκ. πε- 
φύσημαι καί μέσ. πεφυσημένος=ύπερήφανος, φουσκωμένος.

φυτεύω (γεμίζω με φυτά, γεννώ, προξενώ) έκ τού φυτόν, μέλ. 
φυτεύσω, άόρ. έφύτευσα. Παθ. ένεστ. φυτεύομαι, παθ. άόρ. έφυ- 
τεύθην, μέσ. άόρ. έφυτευσάμην (τι), παθ. πρκ. πεφύτευμαι.

Ρημ. φυτευτός, άφύτευτος.
φύω (κάμνω τι νά φυτρωση, παράγω, φυτρώνω) θέμ. φυ-, 
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(φυJω=φύω), πρτ. έφυαν, άόρ. έφυσα καί β'. έφυν ώς μέσ. καί 
παθ. (ύποτ. φύω, εύκτ. -φύοιμι, άπαρέμ. φύναι, μτχ. φύς, Φΰσα, 
φύν), πρκ. ώς μέσ. καί παθ. πέφυκα, ύπερσ. έπεφύκειν καί ήν 
πεφυκώς. Μέσ. καί παθ, φύομαι, πρτ. έφυόμην, μέλ. μέσ. ώς 
παθ. φύσομαι.

Ρημ. φύσις, φύμα, φυλή, ούλου, φύλλου, φυτόν (ώς ούσιαστ.). 
έμφυτος, σύμφυτος.

φωνέω-ώ (εκπέμπω φωνήν, λαλώ, προσφωυώ) εκ τού φωνή. Συν­
ήθως σύνθετον* μέλ. φωνήσω, (συμ-,δια-), αόρ. έφώνησα, παθ. άόρ. 
έφωνηθην.

Ρημ. φώνημα, φώνησις.
ΣΗΜ. Το μέσον αλληλοπαθές δυμφωνουμεν άλλύλοις. Το προσφωνώ 

^προσαγορεύω. Συνώνυμον τούτω είνε το προάφθέγγομαι. Το διαφωνώ 
=δι/ογνωμώ, είμαι ασύμφωνος.

φωράω-ώ (ερευνώ, συλλαμβάνω κλέπτην επ’ αυτοφωρω), πρτ. 
κατεφώρων, άόρ. έφώρασα. Παθ. φωρώμαί, πρτ. εφωρώρην, παθ. 
άόρ. έφωράθην.

Χ

2ζάζω (ύποχωοώ, φεύγω, διστάζω) συνήθως αναχάζω και δια- 
χάζω, μέσ, πρτ. άνεχάζετο καί μέσ. άόρ. εν τη απαρ. αναχάσασθαι.

χαί^ω (αισθάνομαι χαράν), πρτ. έχαιρον, μέλ. χαιρησω, άόρ. 
παθ. ώς ένεργ. έχάρην, πρκ. γέγηθκ.

Ρημ. χ^ρά, χάρις, περιχαρής, χαρμονη, χαρτός, επιχαρτος.
ΣΗΜ. Θέμ. χαρ- (χαp-Jω=χαίpω) καί χαιρε- (ές ού δ χέλλ. χαιρήσω). 

’Απαντα καί σύνθετον μετά των προθέσεων υπέρ, δύν, επί, πρό. Συνώνυμα 
τούτω είνε καί τα εύφραίνομαι, ίίδομαί καί άγάλλομαΐ. Λέγεται δε καί 
περιφραστικός περιχαρής είμι. ‘Ως μεταβ. είναι το χαράν ένεργάζομα( 
τίνι, αμετάβατου δε το χαράν έχω. Ο τύπος χαίρομαι εθ»ωρείτο βάρβα­

ρος ύπδ των αρχαίων.
^αλάω-ώ (χαλαρώνω, παραλύω), άόρ. εχάλασα. ΙΙαθ. ^αλώ- 

ιιαι καί άόρ. παθ. έχαλάσθην.
Ρημ. χάλασις, χαλαρός.
^αΖεσταίνω (οργίζομαι) εκ τού χαλεπός, πρτ. εχαλέπαινον, 
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μέλ χαλεπανώ, άόρ έχαλέπηνα. Μέσ. χαλεπαίνομαί, άόρ. παθ. ώς 
μέσ. έχαλεπάνθην.

ΣΙΙΜ. Λέγεταικαί περιφραστικός χαλεπώς έχω, χαλεπός φέρω, χα­
λεπός διάκειμαι πρός τινα,χαλεπούς διατίθεμαι.

^α^τνάω-ώ (χαλινώνω, περιορίζω, συγκρατώ) έκ τού χαλινός, 
πρτ. έχαλίνουν, άόρ. έχαλίνωσα. Παθ, ένεστώς ναίανουμαι 'καί 
άπο^αλίνοϋμαι, παθ. πρκ. έγκεχαλίνωμαι.

Ρημ. αχαλίνωτος.
ΣΙΙΜ. Λέγεται καί περιφραστικός χαλινώ δεΰμεΰω η χαλινόν εμβάλλω 

καί παθ. ύπό χαλινού πιέζομαι, χαλινός έμβάλλεται.

χαρίζομαι (κάμνω χάριν, ευχαριστώ, ύποχωρώ) έκ του χάρις, 
άποθετικ. μέσ., πρτ. έχαριζόμην, μέλ. μέσ. χαριοϋμαι, άόρ. μέσ. 
έχαρισάμην, πρκ. μέσ, καί παθ. κεχάρισμαι καί κεχαρισμένος 
είμί, ύπερσ. κεχαρισμένος ήν, μελ. τετελεσμ. κεχαρισμένος έσομαι.

Ρήμ. αχάριστος, χαριστέον, χαριστήριος.
ΣΙΙΜ. Ό ένεογ. τύπος χαρίζω, ως καί ό μέλλων χαριόθήόομαι καί ο 

άόρ. έχαρίδθπν είνε μεταγενέστεροι. Η μετοχ. τού πρκ. κεχαριδμένος 
έχει καί παραθετικά κεχαριόμενώτερος, κεχαριόμενώτατος ώς καί τΰ 
έορωμένος.

νάιίκω (ανοίγω τό στόμα) καί ύποχάσκω, θέμ. χεν-, (έξ ου ό πρκ. 
κέχηνα), (χαν), χα- (χά^σκ-ω), πρκ. (κέχηνα) μτχ. κεχηνώς, [άόρ. 
6’ έχανον).

Ρημ. χάσμα, χάος.
^άόμάοααΐ-ώμαι (ανοίγω τό στόμα έκ νυσταγμού, χαμου- 

ριούμαι) έκ τού χάσμη (χασμούρημα). Αποθετικόν μέσον, μέλ. χα- 
σμήσομαι. Λέγεται καί Υασμης έμπίππλα|Λαχ.

χειμάζω (ξεχειμάζω, περνώ τον χειμώνα) έκ τού χειμών, πρτ. 
έχείμαζον, μέλ. διαχειμάσω, άόρ. έχείμασα. ΙΙαθ. χειμάζομαι, 
(^βασανίζομαι ύπό κακοκαιρίας), πρτ. έχειμαζόμην, άόρ. παθ. 
έχειμάσθην.

Ρηα. χειμάδιον.
ΣΙΙΜ. Αντί τού παθ, χειμάζομαι λέγεται καί χειμώνι χρώμαι, τό οέ 

χείμαδίω χρώμαι (=ξεχειμάζω είς κατάλληλον τόπον, εις χειμαδιό).

νεί^οτονέω-ώ (εκλέγω δι’άνυψώσεως των χειρών, ψηφοφορώ), 
πρτ. έχεφοτόνουν, μέλ. χειροτονήσω, άόρ. έχειροτόνησα, πρκ, κε- 
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χειροτόνησα. Παθ. ένεστ. χειροτονούμαι, παθ. άόρ. έχειροτονήθην, 
παθ. πρκ. κεχειροτόνημαι, παθ. ύπερσ. έκεχειςοτονήμην.

Ρημ. χειροτονητός.
χεΐρ0ομαΐ»θΰμαΐ (κάμνω τινά υποχείριον, υποτάσσω) άποθ. 

μέσ., πρτ. έχειρούμην, μέλ μέτ. χειρώσομαι, μέλ. παθ. χειρωθή- 
σομαι, άόρ. μέσ. έχειρωβάμην, άόρ. παθ. ε/εφώθην, πρχ. παθ. 
ζεχείρωμαι, μέλ. τετελ. κεχ ειρώσομαι.

Ρημ. εύχείρωτος, δυσχείρωτης, χειρωτικός, χείρωσις.
χέω (χύνω) μόνον σύνθετον, (κατα-,δια-,έ ^,έπι-), πρτ. ένέχεον, 

μέλ. (—χέω) ώς ο ένεστώς, γ'. πρόσ. έγχεϊ, άόρ. ένϊχεα. Παθ. και 
μέσ. χέομαί, πρτ. μέσ. κατέχεόμην, μέλ. με®, χέομαι, μέλ. παθ. 
συγχυθήσομαι, άόρ. παθ. συνεχύθην, άόρ. μέσ. μόνον έν τη ύποτ. 
έγχέωμαι, μτχ. έγχεάμενος, πρκ. κέχυμαι, ύπερσ. έζεκεχύμην.

Ρημ. χυτός, χύμα, χύδην, χύσις, χοή, χους, χυμός, χυλός..
χηρεύω (είμαι χήρος, χηρεύω), πρτ. έχήρευον, άόρ. έχήρευσα 

καί κατεχήρευσα.
Ρημ. χηρεία. Λέγεται και περιφραστικώς έν χηρεία είριί.
χιλόω-ώ (τρέφω ζώα διά χιλοΰ) έκ τού χιλός(=ή χλωρά τροφή 

των ίππων). Μόνον ό πρτ. έχίλου.
ΣΗΜ. Αντί του χιλώ λέγεται κατά περίφρανιν χιλόν έμβιίλλω τοϊς 

Ϊπποις καί παθ. χιλω τρέφομαι.
χορεύω (πηδώ, πανηγυρίζω) έκ του χορός, πρτ. έχόρευον, 

με'λ. χορεύσω, άόρ. έπεχόρευσα, πρκ. κεχόρευζα. Παθ. άόρ. έχο- 
ρεύθην.

Ρημ. χορεία, χορευτής, χόρευμα,. άχορευτος.
, χορηγέω-ώ (είμαι χορηγός, έξοδεύω προς καταρτισμόν χορού) 

έκ τού χορηχό,, πρτ. έχορήγουν, μελ. χορηγήσω, άόρ. εχορήγησα, 
πρκ. κεχορήγηκα. Μέσ. και παθ. χορηγούμαι.

Ρηι>. χορηγείον, αύτοχορήγητος.
χόω-ώ, ζήτει. χώννυμι.
χράομαΐ-ωμαί (μεταχειρίζομαι) χρή, ήται, ήσθον κλπ,,προστ. 

χρώ, χρήσθω, άπαρ. χρήσθαι, πρτ. έχρώμην, (έχρώ, ήτο, ήσθον 
κλπ.), μέλ. μέσ χρήσομαι, άόρ. μετ. έχρησάμην, πρκ. ώς ένεργ. κέ- 
χρημαι, ύπερσ. έκεχρήμην, άόρ. παθ. έχοήσίην, παθ. πρκ. έν τή 
άπαρεμφ. κατακεχρήσθκι καί προκζτακεχρήσθζι.
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^Ψ χρηστός, άχρηστος, εύχρηστος, δύσχρηστος, πάγχρηστος. 
χρηστέον, προχρηστέον, χρήσις, χρήμα, χρήστης,

ΣΗΜ. Θέμ. χρη- καί χρα-. Τό χρώ καί χρώμαι αρχήθεν ήσαν 
χρύω καί χρύοματ, διά τούτο εχουσι τήν είς η συναίρεσιν ώς καί το ζώ, 
διψώ. κλπ. Ώς παθ. είνε τό έν χρεία είμί. Άπαντα καί σύνθετον μετά 
πολλών προθέσεων, μάλιστα δέ μετά τής κατά. Συντάσσεται δοτική.

νοαω-ώ (χρησμοδοτώ, προαναγγέλλω διά χρησμού) θέμα 
χρα- και χρη-, άόρ. έχρησα. Μέσ. χρώμαι (=έρωτώ, συμβουλεύο­
μαι τό μαντεϊον) μόνον κατά ατχ. χρώμενος, μέσ. άόρ. έχρησάμην, 
παθ. άόρ. έχρήοθην.

Ρημ. ΧΡ^μόί, χρηστήριον, πυθόχρηστος.
ΣΗΜ. Τό χρώ παρ’ Άττικοϊς συναιρείται εις μ καί ιι, ώς το δχ^ώ, ζώ, 

οθεν χράεις-χρμς, χράει-χρμ κτλ. διότι ήτο χρίιω=ώ,χρήεις-μς, χρτίει 
—X9V·

χρτι (πρέπει, είναι χρεία) καί χρεών έστιν, ύποτακτ. χρή καί 
χρεών ή, ευκτ. χρείη καί χρεών ειη, προστακτ. χρήσθω, άπαρ. 
χρήναι καί χρεών είναι, μτχ. τό χρεώ/ (άκλι-ον), πρτ. έχρήν καί 
χρήν, μέλ. έν τή ευκτ. χρήσοι,

Έν συνθέσει άπόχρη (=άρκεΐ), άπαρέμφ. άποχρήναι καί άποχρήν, 
μτχ. άποχρών, πρτ. άπέχρη, μέλ. άποχρήσει, εύκτ. άποχρήσοι, άόρ. 
άπέχρησε, ευκτ, άποχρήσαι.

ΣΗΜ. Τό χρή είναι απρόσωπο/, είναι δέ συγχώνευσις τού άκλίτου ουσι­
αστικού χρή (=χρεία) και τού είναι.

νοτίζω (έχω άνάγκην, χρήζω), πρτ. έχρηζον.
ΣΗΜ.Θέμ. χρη (χρη-ίζω—χρήζω). Λέγεται καί πεοιφραστ. χρείαν έχω 

τινός, έάτι μοι χρεία, έν χρεία είμί τίνος, έν χρεία γίγνομαί τίνος· 
τό ΧΡείαν έχιο τινί (=παρέχω ωφέλειαν εις τινα)’ τό έν χρεία είμί 
είναι καί παθ. τού χρώμαι (=έν χρήσει είμαι).

χρηματίζω (συζητώ, διαπραγματεύομαι), πρτ. έχρημάτι- 
ζον, μέλ. χρηματιώ, άόρ. έχρημάτισα, πρκ. κεχρημάτικα. Μέσ. 
χρηματίζομαι (συναθροίζω οι’ έμαυτόν χρήματα), μέλ. χρηματι- 
οΰααι, άόρ. μέσ. έ/ρηματισάμην, πρκ. κε/ρημάτισμαι.

Ρημ. χρηματιστέον, χρηματιστής, χρηματισμός, χρημάτισις, χρη- 
ματιστικός.

χρικίτηριάζομαι (συμβουλεύομαι τό μαντεϊον καί λαμβάνω 
χρησμόν) έκ του χρηστήριον, Αποθετικόν, μόνον ο ένεστώς.
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χρίω (αλείφω, μυρώνω), παρ’ Άττικιίς μόνον σύνθετον έγχρίω, 
ύποχρίω. Με'σ. και παθ. χρίομαι, πρτ. μέσ. έχριόμην, άόρ. μέσ. 
έχρισάμη,, πρκ. παθ. κέχριμαι, ύπερσ. έκεχρίμην.

Ρημ. χρϊμκ, [τ° χρίσμα μεταγ.], χριστός.
χωλαίνω (είμαι χωλός). Μόνον ό ένεστώς.
ΣΗΜ. Συνώνυμα είνε τά ρημ. φωλεύω καί άόρ. έχώλευΰα καί άπεχώ- 

λενόα. Παθ. φωλεύομαι καί πρκ. άποκεχώλενμαι, καί μεταβ. χολέω-ώ 
(=κάμνω τινά χωλόν), μόνον ό μέσ. πρτ. άπεχωλούμην λέγεται καί κατά 
περίφρασιν χωλός είμι καί χωλόν τινα Λποδείκνυμτ.

χωνεύω (λυώνω, χύνω με'ταλλον), έκ του χώνη. Παρ’ ’Αττικοϊς 
πεζολόγοις μόνον το σύνθετον καταχωνεύω καί συγχωνεύω·, άόρ συν- 
εχώνευσα καί παθ. άόρ. της μτχ. συγχωνευθείς.

χώνννμι (σκεπάζω μέ χώμα), θέμ. χωσ- (χωσ-νυμι=χών· 
νυμι) καί χο-. Παρ’ Αττικοϊς χόω-ώ, (προσχοί, γ’ ένικ. όριστικ., 
άπαρ. χούν και συγχούν), πρτ. έχουν, με'λ. χώσω (καί καταχώσω), 
άόρ. έχωσα (καί κατ-,άπ-), πρκ. άνακε'χωκα. Παθ. προσχοϋμαι, 
πρτ. προεχοΰτο, άόρ. παθ. έχώσθην, πρκ. κατακε'χωσται (άπαρ. κε- 
χώσθαι).

Ρημ. χώσις, χώμα.
χωρέω-ώ (προχωρώ, χωρώ, περιλαμβάνω), σύνθετ. μετά πολ­

λών προθέσεων, πρτ, έχώρουν, μέλ. χωρήσω, μέλ. μέσ. ώς ένεργ. 
χωρήσομαι, άόρ. έχώρησα, πρκ. κεχώρηκα, ύπερσ. προσεκεχωρή- 
κειν. Παθ. ένεστ. μτγν., πρτ. συνεχωρούμην, άόρ. παθ. συνεχω- 
ρήθην, πρκ. συγκε/ώρηται καί μτχ. συγκεχωρημένος.

Ρημ. συγχώρησες, άναχώρησις, συγχωρητέον.
χωρίζω (ξεχωρίζω), πρτ. κατεχώριζον, άόρ. έχώρισα. Μέσ. 

καί παθ. χωρίζομαι, πρτ. έχωριζόμην, άόρ. παθ. ώς μέσος έχω- 
ρίσθην, πρκ. κεχώρισμαι.

Ρημ. άχώριστος, χωριστέον.

ngp*

ύ'άλλω (πλήττω την χορδήν, κιθαρίζω). Μόνο^ ό άόρ. έν 
τη άπαρεμφ. ψήλαι, τά λοιπά ποιητ. και μτγν.

ύανω (ψηλαφώ, έγγίζω) θέμ. (ψαΚ-) ψαυ-, άόρ. εψαυσα.
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Ρημ. άψαυστος, ψαΰσμα, ψαυστός.
ψάω-ώ (έγγίζω, τρίβω), άόρ. έψησα μόνον. Μέσ. άποψώμαι 

(σπογγίζομαι).
ΣΗΜ. Και το ρήμα τούτο ήτο ψήω-ώ, ιί'ήεις-ής, ψήει-ή. "Ορα Γραμμ. 

Γενερ. σ. 108 § 368.
ψέγω (κατηγορώ), πρτ. έψεγαν, μέλ. ψέξω, άόρ. έψεξα. Παθ. 

■ψέγομαι.
Ρημ. ψόγος, ψέκτης, ψεκτός, ψεκτέον.
ψενδομαρτυρέω-ώ (είμαι ψευδομάρτυς, καταθέτω ψευδή 

μαρτυρίαν) εκ του ψευδομάρτυς. Μόνον ό ένεστώς και καταψευδο­
μαρτυρώ. Παθ. ένεστ. καταψευδομαρτυροϋμαι, παθ. άόρ. κατε- 
ψευδομαρτυρήθην, μέσ. άόρ. κατεψευδομαρτυρησάμην.

ψενδω (άποδεικνύω ψευδές, άπατώ), θεμ. ψευδ-, μελ. ψεύσω και 
δωρικός ψευσώ, άόρ. διέψευσα. 9 Μέσ. ψεύδομαι (λέγω ψεύδη, 
πλανώμαι), πρτ. μέσ. έψευδόμην, μέλ. μέσ. ψεύσομαι, άόρ. μέσ, 
έψευσάμην, άόρ. παθ. καί ώς μέσ. έψεύσθην, πρκ. μέσ. καί παθ. 
έψευσμαι, ύπερσ, έψεύσμην καί έψευσμένος ήν, μελ. τετελ. έψευσμέ- 
νος έσομαι.

Ρημ. ψεύδος, ψεΰσμα, ψεύστης, ψευδής.

ψπΛαδάω-ώ (ψηλαφώ, έγγίζω ελαφρύς, θωπεύω) καί έπιψη 
λαφώ. Μόνον ό ένεστ. καί ό άόρ. έπεψηλάφησα καί παθ. ένεστώς 
ψηλαφώμαχ.

Ρημ. ψηλάφημα.
ψηφίζω (άριθμώ διά ψήφων, ψηφοφορώ, άποφασίζω διά ψηφο­

φορίας) έκ τού ψήφος, συνήθως έπιψηφίζω, πρτ. έπεψήφιζον, μέλ. 
έπιψηφιώ, άόρ. έπε^ήφισα, πρκ. έπεψήφικα. Μέσ. καί παθ. ύηψί- 
ζουαχ, πρτ. μέσ. έψηφιζόμην καί παθ. έπεψηφίζετο, μέσ. μέλ. ψη- 
φιούμαι, παθ. μέλ. ψηφισθήσομαι, μεσ. άόρ. έψηφισάμην, παθ. άόρ. 
έψηφίσθην, πρκ. μεσ. καί παθ. έψήφισμαι, ύπερσ. παθ. καί μέσ. 
έψηφίσμην καί έψηφισμένος ήν, τετελεσμ. μελ. έψηφισμένος έσομαι.

Ρημ. ψήφισμα, καταψηφιστέον καί άποψηοιστέον.
ψήχω (ψαύω, τρίβω ελαφρώς, ξύω ίππον μέ ξύστραν). Μόνον ο 

ένεστώς καί ό μελ. ψήξει. Παθ. ένεστ, ψήχομαι καί καταψήγεται 
μόνον.
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ψιθυρίζω (ζρυφομιλώ, σουσουρίζω) έκ τοΰ ψίθυρος. Μόνον ό 
ένεστ. καί ο άόρ. έψιθύρησα.

Ρζμ. ψιθυριστής.
ψιλόω-ώ (άποσπώ, άφζιρώ τάς τρίχας, μαδώ) έκ τού ψιλός. 

Μόνον ό ένεστώς, μέλ. ψιλώσω, άόρ. έψίλωσα. Παθ. ένεστ. ψιλοϋ- 
μαΐ, πρτ. έψιλούμην, παθ. άόρ. έψιλώθην, παθ. πρκ. έψίλωμαι. 
Λέγεται και κατά περίφρασιν ψηλόν ποιώ.

ψοφέω-ώ (κάμνω κρότον, βροντώ) έκ του ψόφος=κρότος καί 
πρτ. έψόφουν. 'Ως μεταβ. τό ψόφον παρέχω καί ψόφον ποιώ, 
παθ.δέ ψόφος γίγνεται.

ψυχαγωγέοι-ώ (τέρπω, ευφραίνω, παρασύρω) έκ τού ψυχαγω­
γός. Μόνον ό ένεστ. και ό άόρ. έψυχαγώγησα. Μέσ. καί παθ. ένεστ. 
ύνχαγωγοΰμαι, μεσ. μελ. ώς παθ. κατ’ εύκτ. ψυχαγωγήσοιτο, 
παθ. άόρ. έψυχαγωγήθην.

ψύχω (ψυχραίνω, άερίζω, στεγνώνω), άόρ. εν τη άπαρ. διαψυ- 
ζαι. Παθ. ψύχομαι, άόρ παθ. α' έψύχθην, άόρ. παθ. β' άπεψύχην, 
πρκ. παθ.έψυγμαι.

Ρημ. άψυκτος, ψΰξις, ψυκτήρ, ψύχος, ψυχή, ψυχρός.

Ω

ωδίνω (κοιλοπονώ, γεννώ) έκ του ώδίς, γεν. -ΐνος. Μόνον κατ’ 
ενεστώτα.

ωΟέω-ώ (σπρώχνω), πρτ. έώθουν, μελ. ώσω, άόρ. έωσα. Μεσ. 
καί παθ. ώθούιιαΐ, πρτ. έωθούμην, μέλ. μέσ. διώσομαι (άτ^), μέλ. 
παθ. έςωθήσομαι, άόρ. μέσ. εωσάμην, άόρ παθ. έώσθην, πρκ. εωσμαι.

Ρημ. ώθισμός, άπωσις.
ΣΗΜ. Θέμ. ί(·ω0-) ώθ- καί ώθέ-. Ό πρτ. έκ τού (Ρ)ώθουν, ό άόρ. έκ 

τού ε (Ρ)ωθσα, Τό μέσ. αύτοπαθ. άναλελυμ. προωθώ έμαντόν. Παθ. δε 
είναι τό ώθιομός έύτιν.

ωνέομαι-ονμαι (άγοράζο»), άποθετ. μετ' ένεργητ. διαθέσεως, 
πρτ. έωνούμην (ένεργ. διαθέσ.), μελ. μεσ. ώνήσομαι, άόρ. μέσ. έπρι- 
άμην, (ύποτ. πρίωμαι, -η, -ηται, εύκτ. πριζίμην, -αιο, -αιτο, άπαρ. 
πρίασθαι. μετοχ. πριάμενος), άόρ. παθ. έωνήθην, πρκ. μεσ. καί 
παθ, έώνημαι, ύπερσ. έωνήμην καί έωνημένος ήν.
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Ρημ. ώνησις, ώνητός, αργυρώνητος, ώνητέος, ώνή, ώνητής, ώνιος, 
ίσωνία.

ΣΗΜ. Θέμ. ([ωνε-) ώνε-. Άπαντα καί σύνθετον μετά των προθέσεων 
(Jw-,έξ-,προς-, άντι-. Λαμβάνει συλλαβική/ αύ'ξησιν καί αναδιπλασιασμόν 
διά τού ε, διότι το πάλαι είχεν εν αρχή F, ιος καί τα ώθώ, ούρώ κα! 
—-άγνυμι. Λέγεται καί περιφραστ. ώνήν ποιούμαι, ώνητής είμι, το δε 
ώνητός είμι είναι παθ., ώς καί το ώνιός είμι.

ωφελέω-ώ (βοηθώ, προξενώ κέρδος), θεμ. ώφελε-, πρτ. ώφέ- 
λουν, μελ. ωφελήσω, άόρ. ωφέλησα, πρκ. ώφέληκα, ύπερσ. ώφελή- 
κειν, Παθ. ώφελοϋμαί' πρτ ώφελούμην, μελ. μεσ. ώς παθ. ώφε- 
λήσομαι, μέλ. παθ. ώφεληθήσομαι, άόρ. παθ. ώφελή.θην, πρκ. ώφέ- 
λημαι, ύπερσ. ώφελήμην, μελ. τετελ. ωφελημένος έσομαι.

Ρημ. ωφέλεια, ωφέλιμος, ωφέλημα, ώφελητέος, ώφελητέον, ανω­
φελής.



ON ΟΜΑ TA AN ΟΜΑΛΑ

A

αδολεό^ης ό (φλύαρος) και άδόλεσχος ό, ή.
αηδών ή (αηδόνι), γεν, άηδόνος όρια).. Παρ' Αϊολεύσι υπάρ­

χει και άηδω, γεν. άϊδόος=ούς, δοτ. άηδοϊ και αίτ. άηδώ.
αηρ ό, γεν. άέρος, δοτ. αέρι, αίτ. άε'ρα, κλητ. ώ άήρ. πληθ. 

άχρηστος πλήν της αίτ. τούς αέρας.
αθλον τό (βραβεϊον), άθλου όρια)., αθλος ό (αγών) όμαλώς 

κατά την β' κλ.
’Άθως (τό άγιον όρος) ό και σπαν, ή, τού "Αθω, τω "Αθω, 

τον Άθω και "Αθων, ώ "Αθως.
αιδώς ή (έντροπη), της αϊδοΰς, τη αίδοϊ, την αίδώ, ώ αιδώς, 

άνευ πληθυντικού η κατά την β’ κλ. όμχλωζ.
αιθήρ ό, γεν. τού αΐθε'ρος, δοτ. τω αίθε'ρι, αίτ. τόν αιθέρα, κλητ. 

ώ αιθήρ. Ό πληθ. άχρηστος πλήν της αίτ. τούς αιθέρας.
αλς ή (θάλασσα) ποιητικόν, γεν. άλός κλπ. πληθυντ. οι άλες 

(τά άλατα), των αλών, τοίς άλσί, τούς άλας, ώ άλες.
άλως ή (τό αλώνι), τής άλω, τη άλω, την ά<ω. ώ άλως. 

Πληθυντ, αί άλω, τών άλων, ταΐς άλως, τάς άλως, ώ άλω.
αμνός ό (άρνίον) καί άρήν σπαν , τού άρνός, τω αρνί, τόν άρνα, 

ώ άρινέ. Δυίκ τώ άονε, τοίν άρνοίν. Πληθ. οί άρνες, τών άρνών, 
τοϊς άρνάσι, τούς άρνας, ώ άρνες,

Άνάχαρόις ό' γεν τού Άναχάρσιος (καί-ιδος), τω Άνα- 
γ&ρσι, τόν Άνάχκρσιν, ώ Άνάχαρσι.

αναξ ό (βασιλεύς), άνακτος κλπ., κλητ. ώ άναξ και ώναξ καί 
(έπΐ Θεού) ώ άνα.

άνθος τό' ομαλόν, γεν. πληθ τών άνθέων και σπαν, ανθών.
άντιο ό, γεν. άνδρός κλπ. κλητ. ώ άνερ. πληθ. οί άνδρες, γεν, 

τών άνδρών, δοτ. τοϊς άνδράσι, αίτ, τούς άνδρας, κλ. ώ άνδρες.
Απόλλων ό, τού Απόλλωνος, τω Άπόλλωνι, τόν Απόλλωνα 

καί (έπΐ όρκου) Άπόλλω, ώ Άπολλον.
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’Άρης ό, τού ’Άρεως, τώ "Άρει, τον ”Αρη (και “Αρην), ώ Άρες 
(και Άρης).

Άρτοβαρζάνπς ό, του Άριοβαρζάνους (καί -ου), τώ Άριοβαρ- 
ζάνει και Άριοβαρζάνη, τον Άριοβαρζάνηΐ, ώ Άριοβαρζάνη.

Άρτερις ή, της Άρτέμιδος, τη Άρτέμιδι, την Άρτεμεν (καί 
Άρτέμιδα), ώ Άρτεαε.

αΒτηρ ό, του άστέρος κτλ. όμαλ. πλην της δοτ. πληθ. κστράσιν.
αάτυ τό- του άστεως (και Ίωνικώς αστεος), τω άστει, το άστυ, 

ώ άστυ. Δυϊκ. τώ άστεε, τοΐν άστέοιν. Πληθ. τά άστη, τών άστεων, 
τοϊς άστεσι, τά άστη, ώ άοτη.

Άότυάγης ό, γεν Άστυάγους, δοτ. Άστυάγει, αίτ. Άστυάγη 
καί (Άστυάγην) κλ. δέν έχει.

φορέας ό, γεν. τού βορέου κτλ. και βορράς, γεν. του βορρά 
(και βορρού), δοτ. τω βορρά, αίτ. τον βορράν. Τό δέ Βορε'ας γεν. τού 
Βορέου κτλ. είναι όνομα θεού.

βονς ό και ή, γεν. βοός, δοτ. βοί, αίτ. βουν, κλητ. βοΰ’ τώ 
βόε, τοΐν βοοϊν. Πληθ. όν. βόες, γεν. βοών, δοτ. βουσί, αίτ. βούς, 
κλητ. βόες.

γάλα τό’ του γάλακτος, τώ γάλζκτι, τό γάλα. Πληθ, τά γά- 
λακτα, τών γαλάκτων, τοϊς γάλκ^ίν, τά γάλακτα, ώ γάλακτκ.

γαάτηρ ή (κοιλία), της γαστρός, }ή γζστρί την γαστέρα, ώ 
γαστήρ. Δυϊκ. τώ γαστέρε, τοΐν γαστέροιν. Πληθ. αί γαστέρες, τών 
γαστέρων, ταϊς γαστράσι, τάς γαστέρας, ώ γαστέρες.

γέλως ό, του γέλωτος κλπ. όμαλώς.
γέρας τό (βραβεϊον), του γέρως, τώ γέρα, τό γέρας. Δυϊκ τώ 

γέρα, τοΐν γερών. Πληθ. τα γέρα, τών γερών, τοϊς γέρασι, κλπ.

γη η' (εκ του γέα), τής γής, τη γή, την γήν, ώ γή, άνευ πλη­
θυντικού. Λέγεται δέ καί ή γκϊκ, την γαΐαν.
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γήρας τό. τού γήρως, τώ γήρα, ύτ. άνευ πληθυντικού.
Γλονς ό, τού Γλού, τφ Γλού, τον Γλούν, ώ Γλού.
Γνώόις· ό, τού Γνώσιος, τώ Γνώσι, τόν Γνώσιν.
γόνυ τό- τού γόνατος, τώ γόνατι, τό γόνυ. Δυίζ. τώ γόνατε, 

τοϊν γονάτοιν. Ιίληθ. τά γόνατα, τών γονάτων, τοίς γόνασι.
Γοργώ ή’ τής Γοργούς, τή Γοργοί, την Γοργώ καί ή Γοργών, 

τής Γοργόνος τή Γοργόνι, την Γοργόνα. Ιίληθ. αί Γοργόνες, κλπ.
γραΰς ή (γραία), τής γραός, τή γραί, την γραύν, ώ γραύ, τώ 

γραε, τοϊν γραοϊν. Ιίληθ. αί γράες, τών γραών, ταϊς γραυσί, τάς 
γραύς, ώ γραες,

γυνή ή' τής γυναικός, τή γυναικι, την γυναίκα, ώ γύναι. Δυίκ 
τώ γυναϊκε, ταϊν γυναικοίν. Ιίληθ, αί γυναίκες, τών γυναικών, ταϊς 
γυναιζί, τάς γυναίκας, ώ γυναίκες.

δόκρυον τό, ομαλόν πλήν τής δοτ. πληθ. τοίς δακρύοις καί 
τοίς’ δάκρυσί.

δάπις ή (τάπης), τής δάπιδος. κλπ. όμαλώς.
δείνα ό, ή, τό, γεν. δεϊ'Ός, δοτ. δείνι, κλπ. Άπαντά καί 

άκλιτον, ό δείνα, τού δείνα κτλ.
δέλεαρ τό (απάτη), τού δελέκτος, τώ δελέατι, τό δέλεαρ. Ιίληθ. 

τά δελέατα.
δέμας τό (ανάστημα) μόνον κατ’ όνομαστ. καί αίτιατ.
δένδρον τό, τού δένδοου, όααλώς, πλην τής δοτ. πληθ. τοίς 

δένδροις καί δένδρεσι.
δέος τό (φόβος), δέους, δέει, μόνον εις τόν ένικόν.
δέΛας τό, δέπαος, δέπαί καί δέπα, δέπας, δέπας,πληθ. δέπα καί 

δοτ. δέπασι.
δέρας τό (δέρμα), δέρατος κλπ. όμαλώς.
δέρρις ή (δέρμα), δέρρεως κλπ.
δας ή (δαδί), τής δαδός, τή δαδί, την δάδα, ώ δάς. Δυίκ τώ 

δζδε, ταϊν δάδοιν. Ιίληθ. αί δάδες, τών δάδων, ταϊς δασί, τάς δά­
δας, ώ δάδες.

δεόαός ό, γεν. τού δεσμού όμχλ., πληθ. οι δεσμοί και τά δεσμά.
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Ιημήτηρ ή, της Δήμητρας, τη Δήμητρι, την Δήμητρα, ώ 
Δήαητερ.

δί^α ή, τής δίψης καί το δίψος-ους.
δόρυ το. του δόρατος, τώ δόρατι καί τώ δορί, τό δόρυ, ώ 

δόρυ. Πληθ. τά δόρατα, των δοράτων, τοίς δόρασι κτλ.
δρυμός ό (δάσος), πληθ. οί δρυμοί καί τά δρυμά.
δρνς ή, δρυός, δρυί, δρΰν, δρΰ. Δυίκ. δρύε, δρυοΐν. Πληθ. δρύες, 

δρυών, δρυσί, δρΰι, δρύες.
δυόματ αί’ μόνον κατά πληθυντικόν, των δυσμών, ταϊς δυ- 

σμαϊς, τάς δυσμάς, ώ δυσμαί.

έαρ τό, του έαρος καί ήρος, τφ έαρι και ήρι, τό έαρ, ώ έαο, 
άνευ πληθυντικού.

έγκατα τά (έντόσθια), των εγκάτων, τοίς έγκάτοις, άνευ ενικού, 
έγχελυς ή καί σπαν, ό, γεν. έγχέλυος, δοτ έγχέλυϊ, αίτιατ. 

έγχελυν, κλητ. ώ έγχελυ. Δυίκ. έγχέλει, έγχελέοιν. Πληθ. έγχέλεις, 
γεν. έγχέλεων, δοτ. έγχέλεσι, αίτ. έγχε'λεις, κλητ. ώ έγχέλεις.

εικών ή, τής είκόνος, όμαλώς καί γεν. είκούς καί αίτ. είκώ, 
ές αχρήστου όνόμ. είκώ.

ελατόν τό, μόνον καθ’ έηκόν.
Έρμης ό (Έρμέας),Έρμού, Ερμή, Έρμήν, Ερμή, (έχει δυ- 

ίκόν και πληθυντ. δταν σημαίνη άγαλμα τού Έρμού), δυίκ. τώ 
Έρμα, τοϊν Έρμαίν. Πληθ. οί Έρμαί, Έρμων, Έρμαΐς, Έρμας, 
Έρμαί.

εόπέρα ή' μόνον καθ’ ένικόν.
ετηόίατ οί (άνεμοι καθ’ ώρισμένας ώρας τού έτους πνέοντες), 

των έτησίων, τοίς έτησίαις, τούς έτησίας’ άνευ ενικού.
έως ή (αύγη), τής έω, τή έφ, την ίω, ώ έως, άνευ δυίκ. καί 

πληθυντ.

Ζ

Ζευς ό, τού Διός (καί σπαν. Ζηνός) τώ Διί (καί σπαν. Ζηνΐ) 
τον Δία (καί σπαν. Ζήνα), ώ Ζεΰ
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Ζϊινις ό, τοΰ Ζήνεος, τφ Ζήνε, τόν Ζήνιν, ώ Ζήνε.
Ζηνόθεμις ό, τοΰ Ζηνοθέμεδος, τώ Ζηνοθέμεδε, τόν Ζηνόθεμεν, 

ώ Ζηνόθεμε.
ζυγός ό, τοΰ ζυγοΰ, τώ ζυγώ κλπ. καί το ζυγόν, τοΰ ζυγού 

κτλ. ΙΙληθυντ. παρ’ Άττεκυίς μόνον τά ζυγά, των ζυγών.

Ήρακλέης-ης ό, Ήρακλέους, Ήρακλεί, Ήρακλεα, Ήρά- 
>λεες.

ηρως ό, (κλίνετζι και κατά την γ' κλίσεν όμαλώς καί κατά την 
Αττικήν δευτέραν) του ηρωος, καί ήρω, τώ ήρωι καί ηρω, τόν 
ηρωα καί ηρω, ώ ήρως. Πληθ. οί ηρωες καί ήρως των ηρώων, τοϊς 
ήρωσι, τούς ηρωο καί ήρωας, ώ ηρωες.

ηχώ ή (άντήχησες), τής ήχους, ήχοι, ηχώ, ώ ήχοί.
ηώς ή (αύγή), τής ήού:, τή ήοί,τήν ήώ, ώ ήώς.

θ

©αλης ό, τοΰ Θάλεω κα' μεταγεν. Θκλοΰ καί Θάλητος, τώ 
Θαλή καί μεταγ. Θάλητι, τόν Θαλήν καί μεταγ. Θάλητα, ώ Θαλή.

Θειος ή, Θέμεδος, Θέμιδε, Θε'μιν, ώ Θέμι. ΙΙαρ’Όμήρ, θε'με- 
στος καί θε'μετος, θέμεστα καί θέμιν, θε'μεστες, θεαεστέων, θέ- 
μεστας.

Θέείπις ό, ή, γεν. Θέσπεος καί Θέσπεδος, Θέσπεδε, Θεσπεν και 
Θέσπεδα, ώ Θέσπε.

Θέτις ή, (θεά) τής Θέτεδος, τή Θέτευε, την Θέτεν, ώ Θέτε.
θρίζ, τής τριχός, τή τριχί, κλπ. πληθ. δοτ. θρεξε.
θυγάτηρ ή, τής^θυγατρός, τή θυγατρε, την θυγατέρα, ώ θύ- 

γχτερ, όμαλ. πλήν τής δοτ.' πληθ. θυγατράσε.
Θώς ό, θωός όμαλ. γεν. καί δοτ. δυϊκ. θώοεν καί γεν. πληθ. 

θώω<.

ίρις (ούράνεον τόζον, καί θεά), τής ερεδος, τή ΐριδε, την ερεν, 
ώ ίρι.
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ίκτϊνος ό, (πτηνόν, περδικογε'ρακον) του ίκτίνου, τώ ίκτίνω, 
τόν ίκτίνον καί ϊκτινα, και δοτ. πληθ. τοΐς ικτινοις καί ϊκτισι.

ιππενς ό, γεν. ίππέως, όμαλώς, πληθ. όν.ίππής, καί αίτ. ιππέας.
ϊς ή, γεν. ίνός, ίνί, ίνα, πληθ. ένες καί δοτ. Ϊνεσι.
ίνγξ ή, (σουσουράδα) γεν. ΐυγγυς, κλπ.

ίχθ^ °> ιχθύος, κλπ. πληθ. ιχθύες, αίτ. ιχθύς.

κ:

κάλπις η, (ύδρία), της κάλπιδος, τη κάλπιδι, την κάλπιν, ώ 
κάλπι. Πληθ. αί κολίτιδες, κλπ.

κέαρ το (ή καρδία), ελλειπτικόν, μόνον καθ’ ενικήν ονομαστικήν 
καί αιτιατικήν.

κέρας τό(κέρατον), τού κέρως, τώ κέρα. κλπ. Δυϊκ νώ κέρα, τοϊν 
κερφν. Ιίληθ. τά κέρα, τών κερών, τοΐς κέρασι.

κλείς καί κλίις η (κλειδί), τής κλειδός, τή κλειδί, την κλεϊν, 
ώ κλείς. Δυϊκ. τώ κλεϊδε, ταιν κλειδοϊν. Ιίληθ. αί κλείδες, τών κλει­
δών, ταΐς κλεισί, τάς κλείδας καί τάς κλείς, ώ κλείδες.

Κλεόπαντίς ό, τού Κλεομάντιος, τώ Κλεομάντι, τον Κλεό- 
μαντιν, ώ Κλεόμαντι.

κνέφας τό (σκότος), τού κνέφους, τώ κνέφγ, το κνέφας, ώ κνέ- 
φας, άνευ δυϊκ. καί πληθυντικού.

κοινωνός ό καί ή, τού κοινωνού κτλ. κατά την β' άλλα οί 
κοινώνες, τών κοινώνων, τούς κοινώνας, εκ τού κοινών-κοινώνος.

κρέας τό, τού κρέως, τώ κρέα, κλπ. Δυϊκ. τώ κρέα, τοϊν κρεών. 
Πληθ. τά κρέα, τώ? κρεών, τοΐς κρέασι.

κρίνον τό, όμαλώς, ή δε δοτ. πληθ. τοΐς κρίνεσι.

Κρης ό (κάτοικος τής Κρήτης), Κρητος’ πληθ. όν. Κρήτες 

γεν. Κρηνών ζ.λπ. θ. Κρήσσα.

κόνις η (σκόνη), τής κόνεως ή κόνιος, δοτ. κόνι κλπ.
κονίς ή (ώά ψειρών), κονίδος, Πληθ. όν, κονίδες.
κνων ό καί ή, γεν. κυνός, κλπ. ώ κύον, Δυϊκ. κύνε, κυνοΐν.

Πληθ. κύνες, κυνών, κυσί, κύνας, ώ κύνες.
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λίπα (έλαιον), αίτ. μόνον εν τη φράσει ((λίπα άλείφεσθαι».
λαγώς ό, καί λαγώς, γεν. λαγώ, ή λαγώ, αίτ. λαγών η λα­

γών, πληθ. όν. οί λαγώ, καί αίτ. λαγώς.
λέμβος ό, (βάρκα) τού λέμβου κλπ.
λέξις ή, τής λέξεως, λέξει, λέζιν κλπ.
λεοντέη λεοντη ί, (δέρμα λέοντος), λεοντής, κλπ. όμαλ.
λί^ ό, ή, γεν. λιβός (ό Ν Δ. άνεμος).
λυγξ ό, ή, (σαρκοφάγον ζφον), γεν. λυγκός, κλπ.
λυγξ ή, (λόξυγγας), γεν. )υγγός, κλπ.
λύχνος ό, πληθ. λύχνοι καί λύχνα.

Μ

μάκαρ (μακάριος), παρ. \\ττ. πεζογράφοις μόνον ή γεν. πληθ. 

μακάρων.

μάλη (μασχάλη), μόνον ή γεν. έν τη φράσει αύπο μάλης».
μάρτυς ό καί ή, μάρτυρος, μάρτυρι, μάρτυρα καί μάρτυν, ώ 

μάρτυ. Τά λοιπά όμαλώς, δοτ. πληθ. μάρτυσι.

μέλι το, του μέλιτοε, τώ μέλιτι, το μέλι, άνευ δυίκ. καί πληθ.
μέλε (φίλε), μόνον κατά κλητικήν.
μηδεις (μειδέ είς),μηδεμία, μηδέν, γεν. μηδενός, μνδεμιάς, μη- 

δενός, κλπ. Πληθ. μεδένες, μηδένων, μηδέσι, μηδένας.
μήνις (οργή), παρ' Άττικοϊς γεν. τής μήνιος, την μήνιν.
μιίτημ, τής μητρός, τη μητρί, την μητέρα, ώ μήτερ κλπ. 

όμαλώς, δοτ. πληθ. μητράσι.
Μίνως ό, (Βασιλεύς Κρήτης), του Μίνωος και Μίνω, τώ Μίνω, 

τόν Μίνων καί Μίνω, ώ Μίνως.
μέγας ό, ή μεγάλη, το μέγα, ή όνομ. αίτιατ. καί κλητ. του 

του άρσεν. καί ούδ. κατά τήν γ' έκ θεμ. μέγα- αί λοιπαί πτώσεις 
καί το θηλ. κατά τήν β' έκ θέμ. μεγάλο.

μόύόνν ό, (ξύλινος πύργος), γεν. μόσσυνος όμαλ. καί δοτ. πληθ.
10
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μοσυύνοι; έζ όνομ. μόσσυνος.
νθθμώ ή, γέν. μορμόος—οΰς καί Μορμών,—όνος (θήλυ τέρα.

Ν

ναϋς ή(πλοϊον), τής νεώς, τή νηί, την ναΰν, ώ ναΰ. Δυϊκ. τοϊν 
νεοϊν. Πληθ. αί νήες, τών νεών ταϊς ναυσί, τάς ναϋς ώ νήες.

νέκταρ, (ποτόν τών θεών), γεν νέκταρος τόνον.
νέωτα, μόνον έν τή φράσει «ές νέωτα)) (τό επόμενον έτος).

νϊκίτις ό παι ή, γεν, νήστιος καί νήστιδος, νήστιδι, νήστιν· 
πληθ. νήστιδες, αίτ. νήστιδας καί νηστεις.

νύξ ή, τής νυκτός, τή νυκτί, κλπ. όμαλώς.

νώτος ό καί τό νώτον (ή ράχις) ομαλόν ό πληθ, δμως τά 
νώτα αείποτε.

νεώς ό (ναός), νεώ, νεώ, νεών, πληθ. όνομ. νεώ. αίτ. νεώς 
νόος, γεν. νόου ποιητ.. παρ’Άττ. συνήθως συνηρ. νους, γεν. 

νοΰ. Παρά μτγν. κατά γ' κλίσ. νοός, νοί, νόα, κλπ.

Ο

οίς ό καί ή (πρόβατον), γεν οίός, δοτ, οίί, αίτ. οιν. Πληθ. 
οίες, γεν. οίών, δοτ. οίσί, αίτ. οις, κλητ. ώ οιες.

οναρ ελλειπτικόν, μόνον κατ’ όνομ, καί αϊτιατ.
όνειρον τό, ή ονειρος ό, του ονείρου καί όνείρατος, τώ όνείρφ, 
καί ονείρατι κτλ., πληθ. τά όνειρα καί όνείρατα κλπ.

θρνις (άρσενικόν μέν=τό πτηνόν, θηλυκ, δε ή όρνιθα), όρνιθος, 
ορνίθι, αίτ. όρνιν καί όρνιθα, ώ όρνι. Πληθ. όρνιθες καί δονείς, ορ­
νίθων, όρνισι, αίτ. όρνιθας καί όρνεις καί όρνις κτλ. ώ δονιθες.

ονς τό (αυτί), του ώτός, τώ ώτί. Δυικ. τώ ώτε, τοϊν ώτοιν. 
Πληθ. τά ώτα, τών ώτων, τοίς ώσί.

Οφελος τό (ωφέλεια), ελλειπτικόν, μόνον κατ’ όνομ. καί αίτ.
Οίδίττοις ό, Οίδίποδος, Οίδίποδι, Οίδίπουν, κλητ. Οίδίπους. 

Παρά τραγικοϊς γεν. Οίδίπου, αίτ. Οίδίποδα καί κλητ. Οίδίπου.



II

ηαϊς ό καί ή, παιδός, παιδί, παϊδα, ώ παϊ. Δυικ. παϊδε, παί- 
δοιν. Πληθ. παϊδες, παίδων, παισί, παϊδας, ώ παϊδες.

πατήρ ό, πατρός, πατρί, πατέρα, ώ πάτερ κλπ. καί δοτ. πληθ. 
πατράσι.

πλούτος ό, καί το πλούτος, ομαλόν. Εις τον τληθυντ. μόνον οί 
πλοΰτοι, τών πλούτων, τοϊς πλούτοις, τούς πλούτους.

ΙΙνύζ ή, της Πυκνός (μεταγ. Πνυκός), τη Πυκνί η ΙΙνυκί, την 
Πυκνά καί Πνύκα, ώ Πνύξ.

Ποσειδών ο’ τού Ποσειδώνος, τω Ποσειδώνι, τον Ποσειδώνα 
καί (έπί ορκου) τόν Ποσειδώ, ώ Πόσειδον.

πράος, πραεϊα, πραον. Εις μέν τόν ενικόν κλίνονται όμαλώς' 
εις δέ τόν πληθ. οί πράοι, τών πράων καί πραέων, τοϊς πραε'σι, τούς 
πράους" το δέ ούδέτ. τα πραέα, τών πραέων, τοϊς πραε'σι, τα 
πραέα, ώ πραέα.

πρεσβευτής ό, (απεσταλμένος)' εις τόν ένικ. καί δυικ. κλίνεται 
κατά την πρώτην. Πληθ. οί πρέσβεις, κατά την γ'.

πυρ τό’ του πυράς κλπ. Δυικ. τώ πυρώ, τοίν πυροϊν. Πληθ. τά 
πυρά, τών πυρών, τοϊς πυροϊς.

πολυς ό, πολλή, πολύ. 'Η όνομ. αίτ. καί κλητ. κατά την γ'. 
εκ θέμ. πολυ' αί λοιπαί πτώσεις καί τό θηλ. έκ θέμ. πολλο.

πρέσβυς ό ή πρεσβύτης (γέρων), γεν. πρεσβύτου, δοτ. πρε 
σβύτη, αίτ. πρεσβύτην και πρέσβυν, κλητ. ώ πρεσβύτα καί πρέ- 
σβυ- πληθ. οί πρεσβΰται κατά την α' κλίσιν.

I»

ραφανις ή, (ρεπάνι), γεν. ραφκνϊδος, κλπ.
ρίνη ή, (λίμα) γεν. ρίνης, κλπ.
ρις η' (μύτη), ρινός, ρινί, ρίνα.
ρους ό' έκ του ρόος, γεν. ροΰ, δοτ. ροί, αίτ. ρούν, αί δέ τύποι 

ροός, ρόα μτγν.
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Σ

(Σέβας τό- μόνον είζ την όνομ. και αίτοτ. του ενικού.

(Σέλας (λάμψις) ελλειπτικόν, μόνον εις την όνομ. και αίτ. παρ’ 
Άττικοΐς.

(Στις ό, (σκώληξ), του σεός, τω σεί. Πληθ. σέες, σέων, σησι, σέας 
καί σεις' τά δέ σητός, σητί ,σητες, σητας είναι μεταγν.

(Σίτος ο’ ομαλόν, πληθ. μόνον τά σϊτα, των σίτων, τοϊς σίτοις 
τά σϊτα.

(Σκότος ό’ τού σκότου, κτλ. καί το σκότος τού σκότους, μόνον 
καθ’ ενικόν αριθμόν.

(Στάδιον το, ομαλόν π'ηθ. οί στάδιοι, και τά στάδια.

(Σταθμός όμκλ. Πληθ. οί σταθμοί καί τα σταθμά (μέτρα βά­
ρους).

Σνέννεόις. τού Συεννέσιος, τω Συεννέσι, τον Συέννεσιν, ώ Συ- 
έννεσι.

(Σκώρ τδ σκατός, σκατί. Δυικ. σκάτε, σκατοΐν. Πληθ. σκατα, 
σκατών, σκασί, σκάτα.

(Σώς (σώος) αίτ. τον σών. Πληθ. οί σώ, τούς σώς, Θηλ. ή σώς. 
την σών. Πληθ. αί σφ. Ούδ. τδ σών καί πληθ. τά σά, τά λοιπά 
άναπληρούνται έκ τού σώος όμαλώς.

(Στέαρ τό, (ξύγγι), γεν. στέατος, στέατι κλπ.

ταν (φίλε) μόνον έν τη κλητική, «ώ τάν».

τάπις ή (τάπης, χαλί), της τάπιδος, τη τάπιδι, όμαλώς.
ταώς ό' τού ταώ (καί ταώνος) τω ταφ καί ταώνι, τον ταών 

καί τζώνα κατά την Άττ. β' κλίσιν.

τέρας, του τέρατος, τω τέρατι, τδ τέρας- πληθ. τά τέρατα 
καί τέρα, τών τεράτων καί τερών, τοϊς τέρασι, τά τέρατα καί τέρα.
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τυρόις ή (πύργος, έπαλξις), της τύρσιος, τη τύρσι, την τύρσιν. 
Πληθ. αί τύρσεις.

Τι<5<5αόεον»ι<;, του Τισσαφέρνους, τώ Τισσαοέονει, τον Τισ- 
σαφέρνην, ώ Τισσαφέρνη.

τνφώς (ανεμοστρόβιλος), του τυφώ, και τυφώνας μτγ., τώ τυφώ, 
τόν τυφών, ώ τυφώς.

Υ

ύδωρ τό, ύδχτος, υδατι, υδωρ. Πλη). ύδατα, ύδάτων, ύδασι.

νιος ο.τού υιού και υίέος, τώ υίώ καί υίεϊ, τόν υιόν, ώ υίέ.Δυικ. 
τώ υίώ καί υίε'ε, τοϊν υίοϊν και υίε'οιν. Πληθ. Έ υιοί καί υίεϊς, των 
υιών καί υίέων, τοΐς υίοϊς καί υίέσι, τούς υιούς καί υίεϊς, ώ υιοί καί 
υίεϊς.

νπαρ (άντίθετ. του όναρ, οπτασία, την όποιαν βλε'πει τις έξυ­
πνος), ελλειπτικόν, μόνον κατ’ όνομ. καί αίτιατ.

Λοεαο τό, (πηγάδι) τοΰ φρέατος, τώ φρε'κτι, τό φρέαρ. Πληθ. 
τά φρέατα, των φρεάτων, τοϊς φρέασι, τά φρέατα.

οοονδος ό, η φρούδη, τό φρούδος, γεν. φρούδου. Πληθ. οί 
φρούδοι, αί φρούδαι, τά φρούδα.

όώς τό' του φωτός, τώ φωτί, τό φως, ώ φώς. Δυικ. τώ φώτε, 
τοϊν φώτοιν. Πληθ. φώτα, φώτων, τοϊς φωσί, τά φώτα.

‘ζείο ή' της χειρός, τη χειρί, την γεϊρκ, ώ χείρ' τώ χεϊρε, ταίν 
χεροϊν (και χειροϊν). Πληθ. αί χεϊρες, των χειρών, ταίς χερσί, τάς 
Ζ^Ρ^ ω χεϊρες.

^ους δ' (τό χώμα) και αίτ, χουν' αί άλλαι πτώσεις άναπληροΰν- 
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ται εκ της λέξεως χώμα

χοϋς ό, (μέτρον ύγρών), χοός, χοί, χόα, ώ χοΰ. ΠληΟ. οί χίες, 
των χοών, τοϊς χουσί, τούς χόας, ώ χό'ς.

^οέος τό- του χρέους καί αίτ. το χ:έος. Ιίληθ. τά χρέα, τών 
χρεών, τά χρέα.

^ρεών (τό δίκαιον, τό πεπρωμένου) άκριτον ουδέτερον της με­
τοχής του χρή.

^ρέως τό, (χρέος), άκριτον.

νρώς ό (τό δέρμα), του χρωτός, τώ χρωτΐ και χρώ, τόν χρώτα’ 
ο πληθυντικός μτγν.

Τ Ε ΛΟΕ



ΠΑΡΟΡΑΜΑΤΑ

Σελίς 6 άντΐ άπηλήλιφζ γράφε άπαληλιφα
Σελίς 8 » άμφισβητιζός » άμφισβητητιζος
Σελίς 39 » ή » ή
Σελίς 47 » τό » τω
Σελίς 40 » κεκαινουργικώς » κεκζινουργικώς.
Σελίς.49 εν τω ρημ. καλλιερεω - ώ νά προστεθη : Μεσ. πρτ. 

έκαλλιεοουρην, μέσ. άόρ. έκαλλιεοηάάρην, άόρ. παθ. 
έκαλλιερήθην καί ύπερο, μέσ. εκεκαλλιέρητο. Ρημ. 
ακαλλιέρητος. Άντΐ τού παθ. ζαλλιερεϊται λέγεται τα ιερά 
καλά ην και γίγνεται τά ίερά.

Σελίς 58 άντΐ κατεκρημνισαν γράφε κατεκρημνισα.
Σελίς 81 σημ. αντί όνομά έστίν έμοι γράφε όνομά έστιν έμοί.
Σελίς 83 σημ. άντί δρκοις καταλαμβάνω τινα γράφε ό'ρκοις 

καταλαμβάνω τινά.
Σελίς 85 νά προστεθη εις το ρημ. παροινώιΠαθ. παροινονραι 

και άόρ. παθ. έπαοωνήΟην.
Σελίς 94 άντΐ του ρηματ. έκ/ιλυττος γράφε, εκπλυτος.
Σελίς 109 άντΐ τού ρημ. συλητέοι γράφε συλητέον
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ΥΠΟ ΤΟΎ ΑΥΤΟΥ

Ευτέρπη, συλλογή, εκλεκτών .ποιημάτων των σκολείων.

^ν&ρίχη! π^ δίστιχα πατριωτικά, άδόμενα ύπό των μα­
θητών κατά τον πυρρίχιοι' χορόν................... . . δο. 0,30

Γεωγραφία Κρήτης, νεωτατη έκδοσις κατά το αναλυ­

τικόν πρόγραμμα της Αν. Διευθύνσεων τής Ηαδείας, μετά 
εικόνων πρός χρήσιν τών μαθητών τών Δημ. καί Έλλην. 
Σχολείων καί Παρθεναγωγείων .............................. . , δρ. 0,30

Κατάλογος ανωμάλων ρημάτων και ονομάτων 

τής Αττικής Διαλέκτου, περιέχων άπανττα τά ρήματα μετά 
πολλών σημειώσεων, πρός χρήσιν τών μαθητών τών Γυμνα­

σίων καί Ελληνικών σχολείων καί Άνωτέρων. Παρθενα­
γωγείων..................................................................................δρ. 1,50

Τιμαται Δρ. 1,50










